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TASARRUFA DAYALI FİNANS 
SEKTÖRÜNDE YENİ DÜZENLEME

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Türkiye ekonomisinde önemli bir yer tu-
tan, kamuoyunda faizsiz konut ve taşıt edin-
dirme sistemi olarak da bilinen tasarruf fi-
nansman sistemine ilişkin, “Finansal Kira-
lama, Faktoring ve Finansman Şirketleri 
Kanunu ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Ya-
pılmasına Dair Kanun” Resmi Gazete’de ya-
yımlanarak yürürlüğe girdi. Bu kanuna göre, 
tasarruf finansman şirketlerinin asgari ser-
maye tutarı 100 milyon lira olacak. Bu şirket-
ler, Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Ku-
rumu (BDDK) tarafından sıkı bir şekilde de-
netlenecek. 

TURHAN: “SEKTÖRÜN AYLIK 
TESLİMAT HACMİ 10 MİLYAR TL 
OLABİLİR”

Tasarruf Finansman Kanunu’nun yürürlü-
ğe girmesinin hemen ardından, BDDK’ya inti-
bak başvurusunu yapan ilk tasarruf finans-
man şirketi Katılımevim oldu. Katılımevim Yö-
netim Kurulu Başkanı Serdar Turhan ile özel 
bir söyleşi gerçekleştirdik. Turhan, Ekovit-
rin’e yaptığı açıklamada; “Bu kanun ile şir-
ketlerin sektörde güven ve istikrara zarar 
vermeyecek bir yapıya, deneyimli ve yetkin 
bir yönetime, yeterli mali güce, teknolojik 
altyapıya ve gerekli organizasyon yapısına 
sahip olması amaçlanıyor. Bundan sonraki 
süreç tamamıyla BDDK’nın kontrolü altın-
da yönetilecektir. Bu da sisteme olan güve-
nin artmasına katkı sağlayacaktır” diyerek, 
yeni kanunun yürürlüğe girmesiyle birlikte 
sektördeki yıkıcı rekabetin de önüne geçile-
ceğini, vatandaşlarımız açısından da yaşana-
bilecek mağduriyetlerin engellendiğini belir-
tiyor. Turhan, yürürlüğe giren kanun ile bir-
likte sektörde daha çok güven ve istikrarın 
oluşacağına, bu gelişmenin de sektörde şu an 
1 milyar TL olan aylık teslimat hacminin 10-15 
milyar TL’ye çıkmasına katkı sağlayacağına 
vurgu yapıyor.

ŞİRKET BİRLEŞME VE SATIN ALMALAR 
HIZ KAZANACAK

Bain&Company, dünya genelinde 300 yö-
netici liderle görüşerek, “Global Birleşme ve 
Satın Almalar 2021” raporunu yayınladı. Bu 
önemli araştırma; Covid-19 pandemisinin, şir-
ket birleşme ve satın almalarda yıllar sonra 
görüleceği düşünülen trendlerin gelişiminin 
hızlanacağını ortaya koydu. Teknoloji, tüketi-
ci ürünleri ve sağlık en cazip sektörler. Meli-
ke Koçak’ın hazırladığı araştırma haberin de-
tayları Nisan sayımızda.

KÜRESEL PAZAR DARALIYOR, 
REKABET GİDEREK ARTIYOR

Uluslararası Yatırımcılar Derneği (YASED) 
Genel Sekreteri Serkan Valandova ile arka-
daşımız Sinan Saygı bir söyleşi gerçekleştir-
di. Serkan Valandova, pandemi döneminde 
küresel pazarda daralma yaşandığının altını 
çizerek şöyle diyor: “Uluslararası Doğrudan 
Yatırım (UDY) alanında varlıklar küçülüyor 
ve rekabet koşulları değişiyor. UDY çekmek 
için ülkeler arası rekabet giderek yükseli-
yor, yatırım ortamlarının çekiciliğini artır-
maya yönelik inisiyatifler çeşitleniyor.”  

EKONOMİ REFORM PAKETİ VE 
TÜRKİYE’NİN HEDEFİ

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 
‘Ekonomi Reform Paketi’ni açıklarken iddi-
alı konuştu. Erdoğan, “Türkiye’yi dünyanın 
en büyük 10 ekonomisinden biri yapacağız” 
dedi. Cumhurbaşkanı Erdoğan bu açıklama-
sında, “Bunu milletimizle, kurumlarımızla, iş 
dünyamızla tüm paydaşlar hep birlikte ha-
yata geçireceğiz” vurgusu yaptı. Cumhur-
başkanı Erdoğan, “İthal girdi kullanımını 
azaltmış, katma değerli üretimle ihracatta 
yeni rekorlar kıran, yerli ve milli bir ekono-
mi hedefliyoruz” diyor.

Yeni reform paketi ile ekonomide neler de-
ğişecek? Piyasa uzmanları, Cumhurbaşkanı 
Erdoğan’ın açıkladığı Ekonomi Reform Pake-
ti’ni Ekovitrin için analiz etti.  

INTERMODAL TAŞIMACILIK
Ekovitrin, her sayısında “Lojistik Sektörü” 

ile ilgili bir dosya yayımlıyor. Arkadaşlarımız 
Harun Reşit Tığlı ve Sinan Saygı’nın titiz ça-
lışmalarıyla ele alınan lojistik özel dosyamız-
da bu ay “Intermodal Taşımacılık” konusunu 
işledik. Intermodal taşımacılık, kombine ta-
şımacılığın temelini oluşturuyor. Intermodal 
taşımacılıkta uzman görüşlerini, bu sektörde 
hizmet veren şirketlerin yatırım ve faaliyetle-
rini bu ay sayfalarımıza taşıdık.

19. YILIN STARLARI ÖDÜLLERİ 
Ekovitrin Dergisi tarafından 2001 yılından 

bu yana düzenlenen ve geleneksel hale gelen 
‘Yılın Starları Ödülleri’, bu yılın Haziran ayın-
da sahiplerini bulacak. Ekonomi ve iş dün-
yasının ‘Oscar’ı kabul edilen ‘Yılın Starları 
Ödülleri’ başarılı kişi, kurum, kuruluş ve sivil 
toplum örgütlerine, düzenlenen görkemli tö-
renlerle veriliyor. Uluslararası Yılın Starları 
Ödül Töreni, bu yıl 19’uncu kez düzenlenecek.
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İÇİNDEKİLER

“TASARRUF 
FİNANSMAN 
SEKTÖRÜNE 
TALEP 
ARTACAK”
Tasarruf Finansman Kanunu 
yürürlüğe girdi. Katılımevim, 
BDDK’ya intibak başvurusunu 
yapan ilk tasarruf finansman 
şirketi oldu. Katılımevim 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Serdar Turhan, Ekovitrin’e 
yaptığı açıklamada, “Bu kanun 
ile şirketlerin sektörde güven 
ve istikrara zarar vermeyecek 
bir yapıya, deneyimli ve yetkin 
bir yönetime, yeterli mali güce, 
teknolojik altyapıya ve gerekli 
organizasyon yapısına sahip 
olması amaçlanıyor” dedi. 

Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan, ‘Ekonomi 
Reform Paketi’ni açıkladı. 
Türkiye’yi dünyanın en 
büyük 10 ekonomisinden 
biri haline getirmek için 
çalışacaklarını söyledi.
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“TÜRKİYE’Yİ 
DÜNYANIN 
EN BÜYÜK 10 
EKONOMİSİNDEN 
BİRİ YAPACAĞIZ”

“KATILIM 
BANKACILIĞINDA 
DÜNYANIN 
MERKEZİ HALİNE 
GELEBİLİRİZ”

ŞİRKET BİRLEŞME 
VE SATIN 
ALMALAR 
HIZ KAZANACAK

“KÜRESEL PAZAR 
DARALIYOR
REKABET GİDEREK 
ARTIYOR”

“BAŞARIMIZI 
AR-GE 
ÇALIŞMALARIMIZA 
BORÇLUYUZ”

“ÇANAKKALE, 
MİLLİ MÜCADELE 
VE CUMHURİYET’İN 
ÖNSÖZÜ”

YAPAY ZEKÂ: 
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19. YILIN 
STARLARI

HAZİRAN’DA 
MUHTEŞEM BİR 
TÖRENLE VERİLECEK

ödülleri
Ekovitrin Dergisi tarafından 2001 yılından bu yana 
düzenlenen ve geleneksel hale gelen ‘Yılın Starları 
Ödülleri’, bu yılın Haziran ayında 19. kez sahiplerini 
bulacak. Ekonomi ve iş dünyasının Oscar’ı kabul edilen 
‘Yılın Starları Ödülleri’, başarılı kişi, kurum, kuruluş ve sivil 
toplum örgütlerine düzenlenen görkemli törenlerle veriliyor. 
Uluslararası ‘Yılın Starları Ödül Töreni’, Ekovitrin Dergisi 
tarafından 19 yıldır düzenleniyor. Geçen yıl pandemi 
sebebiyle yapılamayan, ‘Yılın Starları Ödül Töreni’ne her yıl 
iş ve siyaset dünyasının önemli isimleri katılıyor.
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HABER | KATILIMEVİM

T ürkiye ekonomisinde önemli bir 
yer tutan, kamuoyunda faizsiz ko-
nut ve taşıt edindirme sistemi ola-
rak bilinen tasarruf finansman 

sistemine ilişkin “Finansal Kiralama, Fak-
toring ve Finansman Şirketleri Kanunu ile 
Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair 
Kanun” Resmi Gazete’de yayımlanarak yü-
rürlüğe girdi. Sektörün öncü kuruluşları ara-
sında yer alan Katılımevim, kanun tarafın-
dan belirlenen yükümlülükleri tamamlamak 
üzere verilen 30 günlük süre dolmadan ha-
zırlıklarını yaparak 18 Mart 2021 tarihinde 
BDDK’ya (Bankacılık Düzenleme ve Denet-
leme Kurumu) intibak başvurusu yapan ilk 

tasarruf finansman şirketi oldu. BDDK baş-
vurusu Katılımevim Yönetim Kurulu Başka-
nı Serdar Turhan ve Genel Müdür Ahmet 
Özcan tarafından yapıldı.     

EN AZ 100 MİLYON TL 
ÖZ SERMAYE İSTENİYOR

Tasarruf finansman şirketlerinin faaliyet-
lerini güvenilir ve denetlenebilir şekilde icra 
edebilmelerini sağlayacak olan kanun 7 Mart 
2021 tarihinde Resmi Gazete’de yayınlandı. Ka-
nun ile şirketlerin sektörde güven ve istikrara 
zarar vermeyecek bir ortaklık yapısına, dene-
yimli ve yetkili bir yönetime, yeterli mali güce 
ve gerekli organizasyon yapısına sahip olması 

amaçlanıyor. Getirilen düzenleme ile şirketlerin 
en az 100 milyon TL öz sermayeye sahip olma 
ve finansal raporlama standartlarına uyum 
yükümlülüğünü yerine getirmesi gerekiyor. 

25 YILLIK KÖKLÜ GEÇMİŞE SAHİP
Katılımevim sektörde 25 yıllık köklü geç-

mişe ve tecrübeye sahip ortaklar tarafın-
dan İstanbul’da kuruldu. Akaryakıt, gayri-
menkul ve taahhüt sektöründen gelen büyük 
bir sermaye gücüyle kurulan, kısa zaman-
da Türkiye’nin dört bir yanında şubeleşen, 
müşterilerine en iyi hizmeti sunma amacıyla 
çalışmalarını sürdüren Katılımevim bugün 
yüzlerce çalışan istihdam ediyor.  

BDDK’YA İLK BAŞVURUYU ‘KATILIMEVİM’ YAPTI
Kamuoyunda faizsiz konut ve taşıt edindirme sistemi olarak bilinen tasarruf 

finansman sistemine ilişkin kanunun yürürlüğe girmesinin ardından BDDK’ya intibak 
için ilk başvuru Katılımevim tarafından yapıldı.

BDDK başvurusu Katılı-
mevim Yönetim Kurulu 
Başkanı Serdar Turhan 
ve Genel Müdür Ahmet 
Özcan tarafından yapıldı.     
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Acer Aspire C Serisi Hepsi Bir Arada Bilgisayarlar, tüm günlük üretkenlik ve eğlence 
ihtiyaçlarını şık tasarımlı, ince, tek bir cihazla karşılıyor.

ACER ASPIRE 
C SERİSİ

A cer’ın ev kullanıcılarının tüm ih-
tiyaçlarını karşılamak üzere ge-
liştirdiği Aspire C Serisi Hepsi Bir 
Arada Bilgisayarlar, alandan ta-

sarruf sağlayan ince tasarımıyla her masa-
ya şıklık getiriyor. Intel® işlemcilerden aldığı 
güçle üretkenlikten eğlenceye tüm ihtiyaç-
ların tek bir cihazla karşılanmasını müm-
kün kılıyor. İpince çerçeveleriyse tüm içe-
rikler için daha fazla ekran alanı sunuyor.

TÜM EV İÇİN TEK BİR CİHAZ
Zarif Aspire C Serisi Hepsi Bir Arada Bil-

gisayarlar, evin istenen her bir köşesine sığ-
ması için tasarlandı. Çalışırken veya oyun 
oynarken rahat bir görüntüleme deneyimi 
sunan ergonomik ekran, -5° ila 25° arasın-
da eğilme özelliğine sahip. 10. Nesil Intel® i5 
işlemci ile 8 GB’a kadar DDR4-2666 bellek 
ile donatılan Aspire C Serisi Hepsi Bir Ara-
da Bilgisayarlar, kullanıcılar çalışırken, fo-
toğraf düzenlerken, video izlerken ve oyun 
oynarken için sorunsuz bir deneyim sağlı-
yor. 256 GB SSD depolama birimiyse Win-
dows 10 deneyimini akıcı şekilde işletiyor.

Kullanıcılar Aspire C Serisi’nin 22 ve 24 
inçlik FHD LCD ekranlarında tüm ayrıntıları 

keskin renkler ve yüksek parlaklıkla görün-
tüleyebiliyor. Hepsi Bir Arada bilgisayarın 
ince çerçeveleri, görüntü için kullanılabilen 
işlevsel ekran alanını artırarak yüksek bir 
ekran-gövde oranı sunuyor. 178° görüntü-
leme açısı ise ekranın daha büyük bir bölü-
münün zahmetsizce görülebilmesini sağlı-
yor. İsteyen kullanıcılar, HDMI bağlantısıyla 
Aspire C Serisi bilgisayarların etkileyici gö-
rüntülerinden yalnızca monitör olarak da 
faydalanabiliyor.

Aspire C Serisi Hepsi Bir Arada Bilgisayar-
lar, Acer tarafından geliştirilmiş göz koru-
yucu teknolojilerle kullanıcılarının göz sağ-
lığını gözetiyor. Acer Bluelight Shield™ uyku 
kaçıran mavi ışık seviyesini azaltırken, Flic-
kerless™ teknolojisiyse doğal titremeyi azal-
tarak gözün yorulmasını önlüyor.

ZENGİN BAĞLANTI SEÇENEKLERİ
Aspire C Serisi Hepsi Bir Arada Bilgisa-

yarlar, evdeki tüm kullanıcıların farklı dene-
yimlerini zenginleştirmek için zengin bağ-
lantı seçenekleri sunuyor. HDMI bağlantısı 
daha verimli çalışmak için ekstra ekran ek-
lenmesine olanak tanırken dört USB bağ-
lantı noktası istenen tüm çevre birimlerinin 

bağlanmasını sağlıyor. WiFi 5 (802.11ac) bağ-
lantısıysa kullanıcıları internete kablosuz 
olarak bağlıyor. 

FİYAT VE BULUNABİLİRLİK
21,5 inç LCD ekranlı Aspire C (C22-963) 

5.199 TL, 23,8 inç LCD ekranı Aspire C (C24-
963) 5.999 TL fiyat etiketleriyle Türkiye’de. 
Teknik özellikler, fiyatlar ve bulunabilirlik 
bölgeye göre değişiklik gösterebilir. Belirli 
pazarlardaki bulunabilirlik, ürün özellikle-
ri ve fiyatlar hakkında daha fazla bilgi için 
www.acer.com.tr adresi üzerinden en yakın 
Acer ofisiyle iletişime geçilebilir.

TEK BİR CİHAZLA
HER ŞEY ELİNİZİN 
ALTINDA

444 09 39
beylikduzu.istanbul  |  beylikduzubelediyesi.tv

Bir güneş doğdu,
tüm çocuklara ışık oldu…

Mehmet Murat Çalık
Belediye Başkanı

Mustafa Kemal Atatürk’ün nice zorlukları aşıp kurduğu 
Türkiye Büyük Millet Meclisi’nin açılışının 101. yıl dönümünde, 
demokrasimizi yarınlara taşımaya ve çocukların hep güldüğü 

bir Türkiye için çalışmaya devam edeceğiz.

23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk 
Bayramımız kutlu olsun.



dijital hale gelmesi olarak tanımlanan 
bu savunma mekanizmasının ku-
rulmaması ise yapay zeka ve 
otomasyon ile çalışan uzay 
teknolojisine sahip sistem-
leri işlevsiz kılıyor. Dünya 
genelinde günde 2 bin si-
ber saldırı gerçekleşiyor. 
Gerçekleştirilen incele-
melere göre Covid-19’un 
dünyayı esir aldığı, üre-
tim ve tedarik zincirini 
durdurduğu 2020 yılında 
hacker gruplarının en çok 
saldırdığı yerler sanayi ile fi-
nans kuruluşları oldu. Öte yan-
dan e-ticaret şirketleri de bu siber 
korsanlıktan payını alırken, dünyanın eko-
nomik kaybı 3 trilyon dolara yükseldi. Si-
ber saldırıların en çok arttığı ikinci ülke ise 
Türkiye olarak kayıtlara geçti: Bundaki en 
önemli neden ise Türkiye’de şirketlerin de 
giderek yapay zeka ve otomasyon sistem-
lerine geçmeyi tercih etmesi. Yine bu sal-
dırıların artmasındaki en önemli etmenler 
arasında Türkiye’de e-ticaretin yüzde 80’e 
varan oranda yükselmesi, 45 yaş üzeri tü-
keticinin internet okuryazarı haline gelme-
si ve finans sistemlerini uzaktan kullanma 
alışkanlığının yüzde 70’leri aşan büyüme-
sinin payı büyük.

KURUMLARIN SADECE 
3’TE 1’İ SİBER GÜVENLİĞE 
YATIRIM YAPIYOR

Dünyanın en büyük yazılım şirketlerin-
den Micro Focus’un Türkiye ve Yunanistan 
Genel Müdürü Deniz Kırca, dijitalleşmenin 
Covid-19 ile beraber 2020 yılında büyük bir 
patlama yaptığını belirterek, tüm şirketler, 
e-ticaret firmaları ve üretim tesislerinde ya-
pay zeka ve otomasyon sistemleriyle var-
lığını artırmasına paralel olarak, şirketler 
siber güvenlik konusunda ise aynı anda ye-
terli yatırımlara imza atılmadığını söyledi. 
Araştırmalara göre şirketlerin sadece 3’te 
1’inin yapay zeka ve otomasyon yatırımları-
nın yanında siber güvenlik konusuna da aynı 
anda yatırım yaparak, sistemlerini koruma 
altına aldığını belirten Kırca, “Diğer şirketler 
ise ancak bir saldırı söz konusu olduğunda 
bunu savuşturmak için siber güvenlik hiz-
meti alırken, üretim ve tedarik noktasındaki 
kayıpları ise, başlangıçta siber güvenliği ko-
rumak adına yapacakları yatırımdan daha 
fazla oluyor. Bir otomotiv firmasının siber 
saldırı nedeniyle üretime ara vermesinin 
maliyeti ise banttan indiremediği her oto-
mobil için 10 bin Euro olarak kayıtlara geçti. 
Büyük bir finans kuruluşunun ya da e-tica-

ret sitesinin aynı şe-
kilde saldırıya uğra-

masında bu zarar kat-
lanarak artıyor” dedi.

EKOSİSTEME ZARAR 
VERİYOR

Siber güvenliğin yapay zeka ve 
otomasyona geçiş ile beraber olmazsa ol-
maz bir ihtiyaç halini aldığını, siber güven-
liksiz dijitalleşme yatırımlarının ise her an 
saldırıya açık olduğunu belirten Deniz Kır-
ca, “Yapay zeka ve otomasyon ile yapılan di-
jitalleşme yatırımlarına mutlaka siber gü-
venlik kalemi de eklenmeli. Güvenlik artık 
dijital bir güvenlik sorunu ve bu problemi 
halletmemek büyük mali kayıplara yol açı-
yor. Üretim ya da finans şirketi siber saldı-
rıya uğradığında sadece kendisi zarar gör-
müyor. O şirketle iş yapan başka iş kolları 
da zarar görüyor. Sorun çözülmediği za-
man yan kollara ait ekosistemde de bozul-
malar meydana geliyor” ifadelerini kullandı.

MİCRO FOCUS SİBER 
GÜVENLİK ALANINDA ÖNCÜ 
ÇÖZÜMLER SUNUYOR

Toplam 50 ülkede 18 bin çalışanıyla 40 
binden fazla müşteriye hizmet sunan dev 
bir şirket olan Micro Focus’un siber güven-
lik alanındaki çalışmalarını anlatan Kırca, 
şunları söyledi: “Micro Focus yazılım ve çö-
zümleri, tüm dünyada müşterinin dijital dö-
nüşüm yolculuğunda fayda sağlıyor. Türki-
ye’de yapay zeka destekli güvenlik yazılımı, 
IT uçtan uça servis ve operasyon yönetimi 
ve de kurumların KVKK’ya tam uyumluluğu-
nu sağlayan lider teknoloji çözümlerimizle 
büyük ilgi görüyoruz. Micro Focus arkasın-
da büyük bir deneyim barındırıyor ve bu sa-
yede sunduğumuz tüm çözümler iş dünya-
sında yoğun ilgi görüyor. Dijitalleşme konu-
sunu uzun ve enerji gerektiren bir maraton 
olarak görmek gerekir. DevOps, IT operas-
yonları, bulut, güvenlik, bilgi yönetimi ve Li-
nux/Açık Kaynak gibi pek çok alana doku-
nan geniş bir çözüm ağıyla biz de bu ma-
ratonda şirketlerin yanında yer alıyoruz.”
KENDİMİZİ TEKNOLOJİ 
ÜRETMEYE ADADIK

Micro Focus’un, 2021’de de sunduğu uç-
tan uca çözümlerle Türkiye’deki şirketle-
rin daha sağlıklı dijitalleşmelerine destek 
olmaya devam edeceklerini anlatan Kırca, 
şu ifadeleri kullandı: “Bu anlamda Türki-
ye’deki yatırımlarımızı daha da artırarak 
ve yeni işbirlikleriyle büyümemizi sürdüre-
ceğiz. Her geçen gün Micro Focus’u tercih 
eden şirketlerin sayısı artıyor. Kendini tek-
noloji üretmeye adamış ekibimiz ve tama-
men yerli ve milli kaynaklarla geliştirdiği-
miz yenilikçi güvenlik çözümlerimizle kısa 
süre içinde büyük başarılara ve ilklere imza 
atarak hem Türkiye’de hem dünyada ken-
dimizi kanıtladık ve ülkemize büyük bir de-
ğer kazandırdık. Kurumsal DevOps, Hibrit IT 
Yönetimi, Öngörüye Dayalı Analitikler, Gü-
venlik, Risk&Yönetişim bizim odak alanla-
rımız. Elbette her alanda inovatif projele-
ri alım yapma niyetimiz olsun ya da olma-
sın yakından takip ediyoruz. Micro Focus 
olarak siber güvenlik, büyük veri ve bulut-
ta başka yatırımları yapmayı hedefliyoruz. 
Özellikle bulut altyapılarına yönelik teknolo-
ji yatırımlarımızla Türkiye’den büyük küre-
sel başarı hikayeleri çıkarma amacıyla ça-
lışmalarımıza devam ediyoruz.”

Dünyanın 50 ülkesinde 18 bin çalışanıyla 40 bin kurumsal müşteriye dijital dönüşüm hizmeti sunan Micro 
Focus, kurumları dijitalleşme ve siber güvenlik konusunda uyarıyor. Micro Focus Türkiye ve Yunanistan 

Genel Müdürü Deniz Kırca, tehditlerin dijital olduğu yerde güvenliğin de dijital olması gerektiğini belirterek, 
şirketlerden sadece 3’te 1’inin yapay zeka ve otomasyon yatırımının yanında siber güvenliği de düşündüğünü 

söyledi. Kırca, siber güvenlik yatırımını gerçekleştirmeden yapay zeka ve otomasyon sistemine geçmenin 
şirketleri saldırıya daha açık hale getirdiğinin de altını çizdi. Banttan indirilemeyen bir otomobil için üreticilerin 
10 binEuro zarar ettiğini vurgulayan Kırca, “Siber güvenliksiz yapay zeka ve otomasyon yatırımları bilançoya 

zarar olarak yazılıyor. Bu üç yatırımı birbirinden ayırmadan yapmak en iyi çözüm” dedi.

Y apay zeka konusunda bugüne 
kadar yayınlanmış en kapsam-
lı araştırmayı kamuoyuna duyu-
ran Stanford Üniversitesi’nin ve-

rilerine göre; üretimde bu teknolojiyi kulla-
nanların oranı dünya genelinde yüzde 58’e 
ulaştı. Aynı araştırmaya göre yapay zeka 
kullanımı yıldan yıla yaygınlığını sürdürür-
ken, başta sanayi, üretim kuruluşlarıyla fi-
nans ve e-ticaret siteleri de sistemlerini ya-
pay zeka ile donatıyor. 2019 yılında yapay 
zeka yatırımlarının 70 milyar doları geçti-
ği tespit edilen araştırmada, bu yatırımın 
2020’de katlanarak artacağı öngörüldü. Co-
vid-19’un etkisiyle dijitalleşmenin artmasına 
paralel olarak rakamın 100 milyar dolara 
ulaşmış olabileceği düşünülüyor. Öte yan-
dan insansız fabrikaların otomasyon siste-
miyle donatılması konusunda ise dünyada 
bir yarış söz konusu. Buna göre otomasyon 
konusunda en önde olan ülkeler ise Çin, Ja-
ponya, ABD, Güney Kore ve Almanya ola-
rak tespit edildi. Sayılan bu ülkeler dünya 
sanayi üretiminin yüzde 70’inden fazlası-
nı gerçekleştiriyor. Covid-19 günlerinde in-
sanların yakalandığı bu hastalık nedeniyle 
dünya üretim devleri yeni tedbirler alaca-
ğını duyurdu. Böylece yalnızca fabrikalar-
da değil, TIR’lar başta olmak üzere tüm te-
darik ve depolama zincirlerinde de yapay 
zeka ile donatılmış, uzaktan kontrol edilen 
araçların kullanılması planlanıyor. Yeni sal-
gınlar karşısında dünya ekonomisinin dur-
maması için dijitalleşmenin bu gelişmelerle 
katlanarak artması bekleniyor. Bugüne ka-
dar birçok önemli şirket de, bu alanda yatı-
rımlar yapacaklarını ve Ar-Ge’yi geliştire-
ceklerini açıkladı.

TÜRKİYE SALDIRI ALTINDA
Dijitalleşmedeki bu hızlı seyir, beraberin-

de siber güvenliği de getiriyor. Güvenliğin 

SİBER GÜVENLİKSİZ DİJİTALLEŞME YATIRIMLARI
KURUMLARIN BÜTÇESİNE ZARAR VERİYOR

ADVERTORIAL

Micro Focus 
Hakkında
Micro Focus, şirketlerin dijital dönüşümün 
dört temel sahasında işlerini yürütmelerine 
ve dönüştürmelerine destek oluyor: 
Kurumsal DevOps, Hibrit IT Yönetimi, 
Öngörüye Dayalı Analitikler, Güvenlik, Risk 
& Yönetişim. Müşteri odaklı bir inovasyon 
süreciyle geliştirilen yazılımımız, şirketlerin 
kendi kurumsal yapılarını inşa etmeleri, 
yönetmeleri, koruma altına almaları ve 
analiz etmeleri için ihtiyaç duyacakları 
kritik araçları sağlıyor. Bu araçlar mevcut 
ve gelişmekte olan teknolojiler arasında 
köprü vazifesi üstlenerek, dijital inovasyon 
yarışında daha az risk ile daha hızlı 
inovasyonu mümkün kılıyor.

Micro Focus Türkiye ve 
Yunanistan Genel Müdürü 
Deniz Kırca



ekovitrin MART 2021 orj 3/26/21 4:47 PM Page 1 

Composite

C M Y CM MY CY CMY K



TÜM YOLLARA
AÇILAN

KAPINIZ...



www.ekovitrin.com   •   Nisan 202118

ADVERTORIAL | PROGROUP

PROGROUP’A ‘2020 YILI EN İYİ ULUSLARARASI 
DANIŞMANLIK FİRMASI’ ÖDÜLÜ 

Turquality Doktoru Salim Çam tarafından 19 yıl önce kurulan Progroup, 
‘2020 Yılı En İyi Uluslararası Danışmanlık Firması’ ödülünü aldı. 

E ngelsiz Yaşam Vakfı tarafından 23 
Mart 2021 tarihinde Pullman İs-
tanbul Hotel’de düzenlenen “Yılın 
En İyileri 2020 Ödül Töreni”nde 

ödüller sahiplerini buldu. Progroup, ‘2020 
Yılı En İyi Uluslararası Danışmanlık Firması’ 
ödülünün sahibi oldu. Engelsiz Vakfı Başka-
nı Atilla Kaplakarslan tarafından, Dr. Salim 
Çam’a 2020 Yılı En İyi Uluslararası Danış-
manlık Firması ödülü verildi. Ayrıca, vakıf 
yararına yapılan açık artırmada Dr. Salim 
Çam, Mustafa Kemal Atatürk’ün resminin 
bulunduğu 24 Mart 1923 yılında yayınlanan 
Time Dergisi kapağına, Progroup adına en 
yüksek bedeli vererek, vakfa bağışta bulundu. 

ARTQUALITY, İLK KEZ 
TÖRENDE AÇIKLANDI 

Türkiye’nin markalaşmasında sadece 
ürün veya hizmetin markalaşmasının yet-
meyeceğini ifade eden Dr. Salim Çam, bunun 
için “Sportquality” ve “Artquality” markala-
rını oluşturduklarını kaydederek, “Artqua-
lity” markasını ilk kez Engelsiz Yaşam Vak-
fı 2020 yılı Enlerinde kamuoyuna açıkladı. 
Bu markaların tescillendiğini anlatan Salim 
Çam, milli sanatçılarımız ve sporcularımı-
zın desteklenmesi için Cumhurbaşkanlığı, 
Bakanlıklar ve iş dünyası ile çalışma yürüt-
meyi hedeflediklerini söyledi. 

Türk markalarının yurtdışında global bir 
marka olmalarına liderlik ettiklerini açık-
layan Progroup Uluslararası Danışmanlık 
AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Dr. Salim Çam, 
şunları söyledi: “Türkiye’nin devlet destekli 
ilk marka programı olan Turquality, işlet-
melerde stratejik planlamadan bütçe yöneti-
mine, satış pazarlama yönetiminden marka 
yönetimine, kurumsal performansın yöneti-
minden tedarik zincirinin yönetilmesine ve 
dijitalleşmeye kadar tüm konuları kapsıyor. 
Progroup olarak, 19 yıldır Turquality ve yö-
netim danışmanlığı alanlarında, yerli mar-
kalarımızın dünyaya açılmasına rehberlik 
ediyoruz. Turquality İş Modelimiz ile bugüne 
kadar 50’yi aşkın firmanın Turquality kap-
samına girmesini sağladık. Şu anda 30’u aş-
kın Türk firmasının Turquality kapsamına 
girmesi için çalışmalarımıza devam ediyo-
ruz. Alanında uzman ekibimiz ve yüzlerce 

firmaya verdiğimiz hizmetimizle, bugüne ka-
dar elde ettiğimiz tecrübeler toplamı ve ya-
şam miktarının 200 yılı geçtiğini söyleyebi-
lirim. Turquality Yönetim danışmanlığı ala-
nında aldığımız ödüllere bir yenisini daha 
eklemiş olmanın, ekip olarak haklı gururu-
nu ve mutluluğunu yaşıyoruz.”  

“TURQUALITY’YE OLAN TALEP, 
HER YIL KATLANARAK ARTIYOR” 

Her yıl Turquality’e olan talebin katlanarak 
arttığını ifade eden Dr. Salim Çam, “Turqu-
ality konusunda hizmet verdiğimiz firma-
larda; markalaşma bilinci, işletmedeki iş sü-
reçlerinin sistematikleştirilmesi, kilogram 
başına ihracatın 3 kat artması, insan kay-
naklarının etkin yönetilmesi, dijitalleşme 
gibi uçtan uca tüm iş sürecinde değer ka-
tan bir iş modelini kurguluyoruz ve Turqu-
ality iş modeli ile globalde rekabete hazır-
lanıyor. Turquality’nin işletmelere sağladığı 
değere baktığımızda, mevcut karlılığın artı-
şına katkısı yüzde 14, mevcut ihracat artı-
şına katkısı yüzde 15, mevcut verimlilik ar-
tışına katkısı yüzde 17, mevcut marka bili-
nirliğine katkısı yüzde 7, mevcut iç piyasa 

artışına katkısı yüzde 10, mevcut yeni ürün 
geliştirmeye katkısı yüzde 12, müşteri mem-
nuniyet seviyesi yüzde 97, israf ve maliyet-
leri azaltmaya katkısı yüzde 14 olarak be-
lirtebiliriz” diye konuştu. 

Gecede, yaşam boyu meslek ve onur ödül-
leri, İzzet Günay, Tamer Karadağlı, Nevra Se-
rezli, Volkan Severcan, Elif Yıldız Kıratlı ve 
Serdar Ortaç’a verildi. Hande Yener, Gülben 
Ergen, Yılmaz Morgül, Coşkun Sabah, Sarp 
Levendoğlu, Sinan Akçıl, Aslı Hünel ödül alan 
isimler arasında yer aldı.

Vakıf yararına 
yapılan açık 
artırmada Dr. Salim 
Çam, Mustafa Kemal 
Atatürk’ün resminin 
bulunduğu 24 
Mart 1923 yılında 
yayınlanan Time 
Dergisi kapağına, 
Progroup adına 
en yüksek bedeli 
vererek, vakfa 
bağışta bulundu. 

www.trouwnutrition.com.tr

Yeminizin ve
hammaddenizin
gerçek değerini 
hemen öğrenin

TrouwNutritionTürkiye

Trouw Nutrition, yem ve hammaddelerinizin gerçek değerini ölçmek için 
NOA, NIR ve Mycomaster’dan oluşan NutriOpt Servislerini geliştirdi. NIR ve 
NOA ile taranan veriler, dünyanın önde gelen laboratuvarlarından biri 
olan Masterlab’da bulunan geniş kalibrasyonlar ile kısa sürede ve doğru 
şekilde eşleşmesi sağlanır. Bu yenilikçi servis, numunelerinizi işletmenizden 
çıkarmadan, anında analiz ederek, akıllı telefonunuzda raporlama imkanı 
tanır. Sunduğu yem içerik bilgisi ve besleme önerileriyle, günlük yem 
kullanımınızda daha doğru kararlar almanızı sağlar.
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SÖYLEŞİ | SERDAR TURHAN

“TASARRUF FİNANSMAN 
SEKTÖRÜNE TALEP ARTACAK”

KATILIMEVİM YÖNETİM KURULU BAŞKANI SERDAR TURHAN:

Tasarruf Finansman Kanunu yürürlüğe girdi. Katılımevim, BDDK’ya intibak başvurusunu 
yapan ilk tasarruf finansman şirketi oldu. Katılımevim Yönetim Kurulu Başkanı Serdar Turhan, 

Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, “Bu kanun ile şirketlerin sektörde güven ve istikrara zarar 
vermeyecek bir yapıya, deneyimli ve yetkin bir yönetime, yeterli mali güce, teknolojik 

altyapıya ve gerekli organizasyon yapısına sahip olması amaçlanıyor” dedi.  

SERDAR TURHAN: SEKTÖRDEKİ 
YIKICI REKABET ENGELLENDİ
“Bizler finans sektöründe faaliyet 
gösteriyoruz. Bu sektör fiyat 
üzerinden rekabeti kaldırabilecek 
bir sektör değil. Son bir yıldır artan 
arz karşılığında fiyatlandırma ve 
teslimat tarihi noktasında yıkıcı bir 
rekabet ortaya çıktı. Devletimiz, 
bu yıkıcı rekabet ile oluşabilecek 
mağduriyetleri fark etmiş ve yasal 
altyapıyı hazırlayarak sektöre güven, 
firmalara istikrar getirmeyi amaçladı. 
Vatandaşlarımız için de yaşanacak 
mağduriyetleri engelledi.”

T ürkiye ekonomisinde önemli bir 
yer tutan, kamuoyunda faizsiz ko-
nut ve taşıt edindirme sistemi ola-
rak bilinen tasarruf finansman sis-

temine ilişkin “Finansal Kiralama, Faktoring 
ve Finansman Şirketleri Kanunu ile Bazı Ka-
nunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun” 
Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe gir-
di. Sektörün öncü kuruluşları arasında yer 
alan Katılımevim, kanun tarafından belirle-
nen yükümlülükleri tamamlamak üzere ve-
rilen 30 günlük süre dolmadan hazırlıkları-
nı yaparak 18 Mart Perşembe günü BDDK’ya 
(Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Kurumu) 
intibak başvurusu yapan ilk tasarruf finans-
man şirketi oldu. Katılımevim Yönetim Kuru-
lu Başkanı Serdar Turhan ile yeni kanunun 
tasarruf finansman sektöründe oluşturaca-
ğı etkileri konuştuk.  Serdar Turhan, “Bu ka-
nun ile şirketlerin sektörde güven ve istikra-
ra zarar vermeyecek bir yapıya, deneyimli ve 
yetkin bir yönetime, yeterli mali güce, teknolo-
jik altyapıya ve gerekli organizasyon yapısına 
sahip olması amaçlanıyor” dedi.  Serdar Tur-
han, bundan sonraki sürecin tamamıyla BD-
DK’nın kontrolü altında yönetileceğini ve bu-
nun da sisteme olan güvenin artmasına kat-
kı sağlayacağını söyledi. 

“SEKTÖRE GÜVEN 
VE İSTİKRAR GELECEK”

Sayın Turhan, 7 Mart 2021 tarihi itibari ile 
yürürlüğe giren Tasarruf Finansman Kanu-
nu ile birlikte sektörde önemli gelişimler de 
olacak. Önümüzdeki süreçte nasıl bir deği-
şim bekliyorsunuz?

Sektörümüz uzun zamandır ciddi bir deği-
şim yaşıyordu, sektöre olan talebin artışıyla 
şirket sayısı da artmaya başladı. Bu durum 
aslında vatandaşlarımızın ihtiyaçları olan ev 
ve araba alımının cazip bir alternatif modeli 
olduğunu ve vatandaşlarımız tarafından be-
nimsendiğini  göstermekteydi. Bu talep karşı-
sında sektörün herhangi bir devlet kurumuna 
bağlı olmaması hem şirketler adına hem de ta-
sarruf sahipleri adına ciddi riskler taşıyordu. 

Bu kanun ile şirketlerin sektörde güven ve 
istikrara zarar vermeyecek bir yapıya, deneyimli 

ve yetkin bir yönetime, yeterli mali güce, tek-
nolojik altyapıya ve gerekli organizasyon ya-
pısına sahip olması amaçlanmakta. Bu şart-
ları yerine getirebilen şirketler faaliyetlerini 
sürdürebilecek, bundan sonraki süreç de ta-
mamıyla BDDK’nın kontrolü altında yönetile-
cektir. Bu da sisteme olan güvenin artmasına 
katkı sağlayacak. 

Bu değişim sürecinin başlangıcı olarak sek-
törde faaliyet gösteren şirketler, intibak süre-
ci başvurusunda bulunacaklar. Yasa madde-
leri ve yönetmelik şartlarına uyum sağlayan 

AYLIK TESLİMAT HACMİ 10 MİLYAR TL’YE ULAŞACAK
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veya sağlama ihtimali yüksek olan şirketler, 
intibak sürecinin başlamasıyla lisanslama sü-
recine dahil olmuş olacaklar. BDDK’nın ince-
lemeleri neticesinde lisanslama işlemi de ta-
mamlanmış olacak. Kısacası iki aşamalı bir 
regülasyon sürecinin yaşanacağını söyleye-
biliriz. Biz bu kanunun yürürlüğe girmesini 
uzun zamandır bekliyorduk ve yasanın geti-
receği düzenlemeler doğrultusunda hazırlık-
larımızı yapmıştık. Kanun tarafından belirle-
nen yükümlülükleri yerine getirerek 18 Mart 
2021 Perşembe günü BDDK’da intibak başvu-
rusunu gerçekleştirdik. İntibak başvurusunu 
yapan ilk şirket olduk. 

“YIKICI REKABETİN 
ÖNÜNE GEÇİLDİ”

Tasarruf Finansman Yasası ile sektördeki 
rekabette nelerin değişeceğini bekliyorsunuz?

Bizler finans sektöründe faaliyet göste-
riyoruz. Bu sektör fiyat üzerinden rekabeti 
kaldırabilecek bir sektör değil. Yaptığımız iş 
her ne kadar organizasyon işi gibi görün-
se de temelinde finans yönetimi, risk yöne-
timi var. Bilimsel verilere dayanmayan ve 
sürdürülebilirliği mümkün olmayan, sade-
ce büyüme üzerine kurgulanmış iş ve satış 
modellerinin uzun vadede ayakta kalması 
mümkün olmayacak. Son bir yıldır artan arz 
karşılığında fiyatlandırma ve teslimat tari-
hi noktasında yıkıcı bir rekabet ortaya çıktı. 
Devletimiz, bu yıkıcı rekabet ile oluşabilecek 
mağduriyetleri fark etmiş ve yasal altyapı-
yı hazırlayarak sektöre güven, firmalara is-
tikrar getirmeyi amaçladı. Vatandaşlarımız 
için de yaşanacak mağduriyetleri engelledi. 

Sektörümüzde rekabet ancak hizmet kali-
tesi üzerinden olabilir. Biz bu anlamda birçok 
yenilik üzerinde çalışıyoruz. Öncelikle şubele-
rimiz için yeni bir mimari konsept geliştirerek 
hem müşterilerimiz hem de çalışanlarımız için 
modern, konforlu ve kendilerini rahat hisse-
decekleri bir ortam hazırladık. Reklam faali-
yetlerimizi de net ve şeffaf bir iletişim çerçe-
vesinde yürütüyoruz. Tabi ki, yüksek hizmet 
kalitesi hedeflerimizde şubelerimize çok önem-
li görevler düşüyor. Tasarruf Finans Uzman-
larımız tasarruf sahiplerini, bütçeleri ve im-
kanları doğrultusunda en doğru biçimde yön-
lendirmek ve mutlak müşteri memnuniyetini 
sağlamak amacı ile yoğun mesai harcıyorlar.  

“SEKTÖRDEKİ AYLIK 
TESLİMAT HACMİ EN AZ 
10 MİLYAR TL’YE ULAŞACAK”

Bu kanun ile sizden yeni adımlar, yeni ürün-
ler ve yeni perspektif bekleyebiliriz. Katılı-
mevim olarak bundan sonraki süreci nasıl 
değerlendiriyorsunuz? 

Bizim burada sektör olarak ortak amacımız 

vatandaşlarımızın tasarruflarını bir an önce 
tahsisata, yani teslimata dönüştürmek. Va-
tandaşlarımız evine ve arabasına ne kadar 
erken kavuşursa, bu sektöre o kadar ilgi du-
yulacak ve sektör rağbet görecek. Bu kanun 
ile sektörün öncelikle ülkemizin ekonomisine 
faydasını önemsiyoruz. Şu an sektörde aylık 
teslimat hacmi 1 milyar TL’ye ulaşmış durum-
da. Bu tamamen faiz maliyetine katlanmadan 
ulaşılan bir rakam. Bizler bu rakamın ayda 10-
15 milyar liralara çıkmasını öngörüyoruz. Bu 
rakamların ülke ekonomisine çok ciddi fay-
da sağlayacağına inanıyoruz. Çünkü güçlü fi-
nansman modeli dış kaynaklara ihtiyaç duyul-
mayan, kendini fonlayan tasarruf modelleri.

Katılımevim olarak kısa zamanda şubele-
rimizde Türkiye’nin dört bir yanında faaliyet 
göstermeye başladık. Müşterilerimize en iyi 
hizmeti sunmak amacıyla çalışmaları sürdü-
ren şirketimizin bugün yüzlerce kişiye istih-
dam sağlıyor. 2021 hedeflerimiz arasında hiz-
met kalitemizi sürekli artırarak ülke genelin-
deki şube sayımızı daha da yaygınlaştırmak 
ve daha fazla vatandaşımızı ev/araba sahibi 
yapmak bizim öncelikli başlıklarımız arasında.   

“SUNDUĞUMUZ MODEL 
BİR DEVRİM NİTELİĞİNDEDİR”

Son olarak, sektörünüze ve kurumunuza 
olan ilgi özellikle son zamanlarda oldukça 

artmış olmasına rağmen, henüz Katılımevim 
ile tanışmamış olan okuyucularımız için sis-
teminizi kısaca özetler misiniz?

Sistemimiz kişilerin ödeme bütçesine göre 
planlanmış ve tasarlanmış olması esasına 
dayanıyor. Tasarruf sahipleri kendi bütçele-
rinin el verdiği şekilde sisteme dahil oluyor-
lar ve organizasyon ücreti dışında herhan-
gi bir maliyet ya da faiz yükleri bulunmuyor. 
Bunun için sunduğumuz modeli gayrimen-
kul alımında bir devrim olarak nitelendiri-
yoruz. Tüm Türkiye bazında il ve ilçe sınır-
lanası olmaksızın birbirini tanıyan veya tanı-
mayan vatandaşlarımızı, örneğin Adana’daki 
şubemize giden bir vatandaşımız ile İstan-
bul Bağcılar’daki bir vatandaşımızı bir grup-
ta bir araya getiriyoruz. Grupları ev ve araç 
alanlar diye ikiye ayırıyoruz. Araç almak is-
teyenlerden de ve ev almak isteyenlerden 
de vadelere göre gruplar oluşturuluyor. Bu 
gruplara baktığımızda birbirlerini tanıma-
yan insanlar bir araya gelmiş oluyorlar. Biz 
grupları oluşturduktan sonra her ayın so-
nunda noter huzurunda bir sıra belirleme 
organizasyonu yapıyoruz. Bu çekilişlerin so-
nucunda o av ev ya da araç alacak kişi be-
lirleniyor. 100 kişilik bir gruptaki bir kişiye 
ilk aylarda çıkmazsa o kişi 100. ayın sonu-
nu beklemeden en geç 30 ay içerisinde ev 
veya aracını alabiliyor.

Turhan: “Bundan sonraki süreç tamamıyla BDDK’nın 
kontrolü altında yönetilecek. Bu da tasarruf finansman 
sektörüne olan talebin artmasına katkı sağlayacak.” 

SÖYLEŞİ | SERDAR TURHAN
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DOSYA | EKONOMİ REFORM PAKETİ

“TÜRKİYE’Yİ DÜNYANIN 
EN BÜYÜK 10 EKONOMİSİNDEN 

BİRİ YAPACAĞIZ”
Türkiye’yi dünyanın en büyük 10 ekonomisinden biri haline getirmek için 

çalışacaklarını söyleyen Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “İnşallah bu 
yol haritasını, milletimizle, kurumlarımızla, iş dünyamızla tüm paydaşlar hep 

birlikte hayata geçireceğiz. İthal girdi kullanımını azaltmış, katma değerli üretimle 
ihracatta yeni rekorlar kıran, yerli ve milli bir ekonomi hedefliyoruz” dedi.

CUMHURBAŞKANI ERDOĞAN ‘EKONOMİ REFORM PAKETİ’Nİ AÇIKLADI:

‘E konomi Reform Paketi’ Cumhur-
başkanı Recep Tayyip Erdoğan 
tarafından açıklandı. Pakette, 
aşıda adil dağıtım, salgınla mü-

cadele, güçlü bir kamu maliyesi, kamuda ta-
şıt alımına sınır, küçük esnafa vergi muafi-
yeti, tek haneli enflasyon hedefi, hal yasası, 
vergi politikalarının sadeleştirilmesi, dijital 
para için altyapı çalışması, BES düzenleme-
si, cari açıkla mücadele, Sağlık Endüstrisi 

Başkanlığı kurulması, ilave istihdama fi-
nansman desteği ve Ekonomi Koordinas-
yon Kurulu oluşturulması konuları ön plan-
da yer alıyor.

YERLİ VE MİLLİ EKONOMİ HEDEFİ
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 

açıkladığı ‘Ekonomi Reform Paketi’nde yer 
alan düzenlemeler şöyle: ‘’Üretimde verimli-
lik artışı sağlayarak potansiyel büyümemizi 

artıracağız. Çalışmamızın özünde ekonomi-
yi yatırım, üretim, istihdam ve ihracat te-
melinde büyütme amacı bulunuyor. Türki-
ye’yi dünyanın en büyük on ekonomisinden 
biri haline getirmek için çalışacağız. İnşal-
lah bu yol haritasını, milletimizle kurumla-
rımızla iş dünyamızla tüm paydaşlar hep 
birlikte hayata geçireceğiz. İthal girdi kul-
lanımını azaltmış, katma değerli üretimle 
ihracatta yeni rekorlar kıran, yerli ve milli 

bir ekonomi hedefliyoruz. 2009 küresel kri-
zi gibi, 2013 sonrasındaki sarsıntıları başa-
rıyla göğüslemeyi başardık. Demokratik ve 
ekonomik kalkınmanın temel şartlarından 
biri olan siyasi istikrarı kurumsallaştırdık. 
Türkiye, bölgesel ve küresel nice krize rağ-
men gücünü koruyor. 

AŞIDA ADİL DAĞITIM MESAJI
Aşı ve ilaç tüm ülkelerin kullanımına açıl-

mazsa dünya istikrar kazanamayacak. Aşı 
ve ilaç, adil bir şekilde tüm ülkelerin kullanı-
mına açılmadıkça, dünyanın zenginlerinin 
de huzur bulamayacağı, büyük ekonomile-
rin istikrar kazanamayacağı ortada. Yeni 
yönetim sistemimizin gerektiğinde gelişti-
rilmek suretiyle asırlar boyunca ülkemiz-
de istikrar ve güven ikliminin teminatı ola-
cağına inanıyoruz. Yeni ve sivil bir anaya-
sayla birlikte bu yönde ihtiyaç duyulan bazı 
adımları atacağız.

SALGINLA MÜCADELE
Dünyanın tamamıyla birlikte ülkemizi de 

etkileyen koronavirüs salgını hem 18 yılda ül-
kemizde kurduğumuz güçlü altyapının hem 
de yeni yönetim sistemimizin adeta bir sına-
masına dönüştü. Hamdolsun sağlıktan üre-
time güvenlikten sosyal dayanışmaya ka-
dar her alanda bu sınamayı başarıyla ver-
dik. Türkiye’nin her türlü farklı senaryoya 
hazırlıklı olduğunu ve hızlı hareket edebil-
diğini tüm dünyaya gösterdik. Salgına rağ-
men 2020 yılında yüzde 1,8 oranında bü-
yüdük. G20 ülkeleri arasında ekonomisini 
reel olarak büyütmeyi başaran iki ülkeden 
biri olduk ve Çin’in ardından ikinci sırada 
yer aldık. Salgınla mücadeleyi kazanmak-
ta kararlı olduğumuz 2021’i orta vadede ni-
telikli büyüme dönemine girişin de hazırlık 
yılı olarak değerlendiriyoruz.

GÜÇLÜ BİR KAMU MALİYESİ
Reform programımızla güçlü yönlerimi-

zi perçinlerken sorun gördüğümüz alanlar 
için de gerçekçi ve ayakları yere sağlam ba-
san çözümler getiriyoruz. Açıklayacağımız 
reformların omurgasını, makroekonomik ve 
yapısal politikalar oluşturuyor. Türkiye sal-
gın sonrası özellikle bu dönemin ekonomik 
yapılanmasına uygun şekilde sürdürülebi-
lir güçlü ve kaliteli büyümeyi mutlaka ama 
mutlaka yakalayacak. İstikrarı sürdürmek 
için makro politikalar yanında bir dizi ya-
pısal tedbirin ve dönüşümün gerçekleşti-
rilmesi şart. İlk reform alanımız, risklere 
karşı daha güçlü bir kamu maliyesi yapı-
sını oluşturmak olacak. Harcama disiplini, 
kamu borç yönetimi, vergi düzenlemeleri, 
kamu alım ihaleleri, kamu-özel işbirlikleri 

ve kamu iktisadi teşebbüsleri gibi hususları 
kapsayan yeni politikaları hayata geçiriyo-
ruz. Makroekonomik istikrar kapsamında, 
kamu maliyesi, enflasyon, finansal sektör, 
cari açık ve istihdam alanlarına odaklandık. 
Enflasyonda risk oluşturan yapısal şokları 
değerlendirmek, gerekli politikaları belir-
lemek ve yönetmek için Fiyat İstikrarı Ko-
mitesi’ni tesis ediyoruz.

KAMUDA TAŞIT ALIMINA 
SINIR GELİYOR

Mali disiplin önceliğimiz olacak risklere 
karşı daha güçlü bir kamu maliyesi hedef-
liyoruz. Döner sermayeyi Meclis denetimi 
kapsamına alıyoruz. Kamuda taşıt alımı ve 
kiralanması, temsil ve ağırlama gibi harca-
ma alanlarına sınırlamalar getiriyoruz. Ya-
pısal politikalar tarafında ise kurumsal yapı-
nın güçlendirilmesi, yatırımların teşvik edil-
mesi, iç ticaretin kolaylaştırılması, rekabet 
politikaları, piyasa gözetimi ve denetimini 
reform kapsamımıza aldık. 

Kamu personeliyle ilgili iş ve işlemlerin 
tek bir idare tarafından yürütülmesini sağ-
lıyoruz.

KÜÇÜK ESNAFA VERGİ MUAFİYETİ
Reform paketimizde dar gelirli 850 bin 

dar gelirli küçük esnafımıza yönelik bir ver-
gi muafiyeti de yer alıyor. İsrafa kesinlikle 
tahammülümüz olmadığı için kamu idare-
lerinde tasarruf anlayışını yaygınlaştıracak 
önemli düzenlemeleri hayata geçiriyoruz. 7 
gün 24 saat çalışacak Türkiye dijital vergi 
dairesi uygulamasını başlatıyoruz. Borç sto-
kunun dış şoklara karşı duyarlılığını azal-
tabilmek için döviz cinsi borçların toplam 
borç stoku içerisindeki payını düşürüyoruz. 

TEK HANELİ ENFLASYON HEDEFİ
Bütçe sonuçlarını, politika gelişmelerini 

ve hedeflerimizi üç ayda bir Kamu Maliyesi 
Raporuyla milletimizle paylaşıyoruz. Ağırlıklı 
olarak kendi paramızla borçlanacak, Türk 
Lirası cinsi senetleri kullanacağız. Tek ha-
neli enflasyon hedefliyoruz. Kamunun yö-
nettiği ve yönlendirdiği fiyatlardaki artışlar, 
gerçekleşen enflasyon yerine hedef enflas-
yona göre yapılacak. Hazine nakit yönetimini 

de daha güçlü hale getiriyoruz. Bunun için 
Hazine’nin kullanımı dışında kalan kurum-
ların hesabını, Tek Hazine Kurumlar Hesa-
bı Sisteminde toplayarak, nakit yönetiminde 
verimliliği sağlıyoruz. Ülkemizin risk primini 
düşürerek, borçlanma maliyetlerimizi aşa-
ğıya çekecek politikaları tahkim ediyoruz. 

HAL YASASI ÇALIŞMASI
Vergi Usul Kanunu’nu kayıt dışılığı azalta-

cak ve vergiye uyumu teşvik edecek şekilde 
güncelliyoruz. Elektronik defter ve elektro-
nik belge kullanımı uygulamasını kademeli 
olarak yaygınlaştırarak, vergi kayıp ve ka-
çağını azaltıyoruz. Hal yasası çalışmaları-
nı tamamlayacağız. Gıda Komitesi’nin poli-
tika önerilerini şekillendirebilmesini ve pi-
yasanın etkin çalışabilmesini temin için veri 
akışını sağlayacak bir erken uyarı sistemi 
kuruyoruz. Gıda tarafında kayıp ve israfın 
azaltılması için de harekete geçiyoruz. Tar-
lada ve hallerde kalan taze meyve ve sebze-
leri piyasaya kazandıracak mekanizmalar 
geliştiriyoruz. Erken uyarı sistemi üzerin-
den özellikle üretim, toptan ve perakende 
aşamasında gıda zincirinin tamamı anlık 
olarak takip edilerek raporlanacak. Siste-
min getirdiği anlık veri akışı sayesinde ka-
rar alma hızımız artacak. Tarımsal üretimde 
öngörülebilirliği artırmak ve fiyat dalgalan-
malarının önüne geçmek için sözleşmeli ta-
rım mekanizmaları geliştiriyoruz. İşlenme-
miş gıda fiyatlarında aracılık maliyetlerinin 
düşürülmesine katkı sağlayacak Hal Yasası 
ile ilgili çalışmaları da hızla tamamlıyoruz.

VERGİ POLİTİKALARI 
SADELEŞTİRİLECEK

Uluslararası yatırımcıların vergi hususun-
da karşılaştıkları sorunları da reform kap-
samına aldık. Kamu alım ihalelerinde yeni 
ve dijital bir sisteme geçiyoruz. Vergi deneti-
minde standart, öngörülebilir ve haksız re-
kabeti önleyen modellere geçiyoruz. Kamu-
nun ithal ürün kullanımını azaltmak için Sa-
nayileşme İcra Komitemizin çatısı altında 
merkezi izleme sistemi kuruyoruz.

Dijital paranın ekonomik, teknolojik ve hu-
kuki altyapısını oluşturacak adımları atıyo-
ruz. Uluslararası standartlarda bir katılım 

CUMHURBAŞKANI RECEP TAYYİP ER-
DOĞAN: “Türkiye salgın sonrası özel-
likle bu dönemin ekonomik yapılan-
masına uygun şekilde sürdürülebilir 
güçlü ve kaliteli büyümeyi mutlaka 
ama mutlaka yakalayacak. İstikrarı 

sürdürmek için makro politikalar ya-
nında bir dizi yapısal tedbirin ve dö-
nüşümün gerçekleştirilmesi şart. İlk 
reform alanımız, risklere karşı daha 

güçlü bir kamu maliyesi yapısını oluş-
turmak olacak.”

“Reform paketimizde dar gelirli 850 bin dar gelirli küçük 
esnafımıza yönelik bir vergi muafiyeti de yer alıyor. İsrafa 
kesinlikle tahammülümüz olmadığı için kamu idarelerinde 
tasarruf anlayışını yaygınlaştıracak önemli düzenlemeleri 

hayata geçiriyoruz.”
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finans tahkim mekanizması kuruyoruz. Reel 
sektör şirketlerimizin tahvil ihraçlarını özen-
dirmek için Tahvil Garanti Fonu kuruyoruz. 
Finansal sektörün sigortacılık ayağını da ih-
mal etmeyerek, bireysel emeklilik sisteminin 
derinleşmesine ve gelişmesine katkı sağlı-
yoruz. Finans sektörünün kurumsal altya-
pısını geliştirmek için de bir dizi adım atı-
yoruz. Bu maksatla ülkemizin tüm kredi ve 
risk verilerinin toplandığı Risk Merkezini 
yeniden yapılandırıyoruz. 

18 YAŞ ALTI DA BES’E GİREBİLECEK 
Bireysel emeklilik sistemini çok daha geniş 

kesimlere yaygınlaştırıyoruz. Nüfusumuzun 
yüzde 25’ini oluşturan 18 yaş altındaki ço-
cuklarımızın sisteme girebilmesinin önün-
deki engelleri kaldırıyoruz. Sandık, vakıf ve 
dernek gibi kuruluşlardaki emeklilik birikim-
lerinin, 2023 sonuna kadar bireysel emek-
lilik sistemine aktarımına imkan veriyoruz. 

CARİ AÇIKLA MÜCADELEDE 
3 TEMEL POLİTİKA

Cari açıkla mücadelede 3 temel politikayı 
takip edeceğiz. İlk olarak, yapısal cari açığa 
odaklanıyoruz. İkinci önceliğimiz, ihracatın 
tabana yayılmasını sağlayarak, potansiyeli 
olup hiç ihracat yapmamış KOBİ’leri ihra-
cata teşvik etmek. Üçüncü ve son alanımız 
ise sanayide yeşil dönüşümü desteklemek.  

SAĞLIK ENDÜSTRİSİ BAŞKANLIĞI
Yenilikçi ve güçlü bir sağlık endüstrisinin 

geliştirilmesi amacıyla Cumhurbaşkanlığı-
na bağlı Sağlık Endüstrileri Başkanlığı ku-
ruyoruz. Doğalgaz piyasasını yeniden yapı-
landırarak, bu alanı rekabetçi bir temelde 
geliştiriyoruz.

CAZİP KREDİ DESTEKLERİ
Sanayimizde kapasite artışı sağlayacak ve 

rekabet gücümüzü bir üst basamağa taşıya-
cak adımlar atıyoruz. Özellikle Kredi Garanti 
Fonu teminatıyla 5. ve 6. bölgelerde yapıla-
cak imalata dayalı ithal ikamesini sağlayan 
ve ihracatı önceleyen yatırımlara uzun va-
deli cazip kredi destekleri veriyoruz. Enerji 
verimliliği desteklerinin kapsamını genişle-
tiyoruz. Elektrik enerjisi depolama tesisleri-
nin kurulmasına yönelik yasal altyapıyı ta-
mamlıyoruz. Enerjide dışa bağımlılığı azaltan 
politikaları etkin şekilde uygulamayı sürdü-
receğiz. Enerji verimliliği desteklerinin kap-
samını genişletiyoruz.

İhraç ürünlerimizin daha hızlı ve daha 
düşük maliyetle pazarlara erişimi için yurt 
dışında lojistik merkezleri kuruyoruz. Gele-
ceğin mesleklerinde yeni iş imkanları oluş-
turmak için İŞKUR desteklerinde revizyona 
gidiyoruz. Mesleki eğitim merkezlerini genç-
ler için cazip kılmak amacıyla çocuklarımızın 

kalfalık döneminde aldıkları ücretleri yük-
seltiyoruz.

İLAVE İSTİHDAMA 
FİNANSMAN DESTEĞİ

Salgının istihdam piyasalarında oluştur-
duğu tahribatı gidermek için ilave İstihda-
ma Finansman Desteği adıyla yeni destek 
modeli getiriyoruz. Firmalar, istihdama kat-
tıkları her bir ilave kişi için Kredi Garanti 
Fonu kefaletiyle 24 ay vadeli, ilk 6 ayı öde-
mesiz 100 bin liralık kredi kullanabilecek. 
Kamu görevlileri, kadrolarına bağlı pozis-
yonları dışında, en fazla bir kurumun yö-
netim veya denetim kurullarında görev ala-
bilecekler. Üretken yatırımların artmasını 
sağlamak için özel sektörde öngörülebilir-
liği güçlendirecek adımlar atıyoruz.

Ekonomideki tüm gelişmeleri yakından 
izlemek ve yönetmek amacıyla iki yeni yapı 
kuruyoruz. Bunlardan birincisi, Cumhurbaş-
kanı Yardımcımızın başkanlığında çalışa-
cak Ekonomi Koordinasyon Kurulu. Devlet 
desteklerinde kamu kaynaklarının etkinliği-
ni ve verimliliğini artırmak için tüm destek 
uygulamalarının ilke ve esaslarını belirle-
yen, etki değerlendirmesi yapılmasını müm-
kün kılan bir çatı mevzuat oluşturuyoruz.

DİJİTAL PAZAR YERİ
Dijital pazar yeri platformlarında ürünle-

rini satışa sunan firmaların haklarını koru-
yacak düzenlemelere gidiyoruz. 3 ayda bir 
reform takip programı uygulanacak. Yurt 
dışına veri aktarılmasına yönelik AB dü-
zenlemeleriyle uyumlu olarak Kişisel Veri-
lerin Korunması Kanunu’nda değişiklikler 
yapıyoruz. Tüketicinin korunması, kayıtlı-
lığın artması ve piyasada haksız rekabetin 
etkin bir biçimde önlenmesi amacıyla ba-
ğımsız bir Piyasa Gözetim ve Denetim Ku-
rumu kuruyoruz.”

“Aşı ve ilaç tüm ülkelerin 
kullanımına açılmazsa 

dünya istikrar 
kazanamayacak. Aşı ve ilaç, 
adil bir şekilde tüm ülkelerin 

kullanımına açılmadıkça, 
dünyanın zenginlerinin 

de huzur bulamayacağı, 
büyük ekonomilerin istikrar 
kazanamayacağı ortada.”

“Bütçe sonuçlarını, politika gelişmelerini ve hedeflerimizi üç 
ayda bir Kamu Maliyesi Raporuyla milletimizle paylaşıyoruz. 
Ağırlıklı olarak kendi paramızla borçlanacak, Türk Lirası cinsi 
senetleri kullanacağız. Tek haneli enflasyon hedefliyoruz.” 
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“EKONOMİNİN DİRENCİ ARTACAK”

“YENİ REFORMLARLA TÜRKİYE’Yİ HEP BİRLİKTE İNŞA EDECEĞİZ”

MÜSİAD GENEL BAŞKANI ABDURRAHMAN KAAN:

ASKON BAŞKANI ORHAN AYDIN:

M üstakil Sanayici ve İşadamları 
Derneği (MÜSİAD) Genel Baş-
kanı Abdurrahman Kaan, iş 
dünyasının birçok talebine ol-

dukça olumlu bir yaklaşım arz ettiğini gör-
dükleri ‘Ekonomi Reform Paketi’ ile birlikte, 
geçtiğimiz yılın üçüncü çeyreğinden itibaren 
piyasalarda gözlenen V tipi toparlanmanın 
çok daha fazla sektöre yayılacağına inan-
dıklarını söyledi. Abdurrahman Kaan, “Bil-
hassa dar gelirli esnafımıza sağlanan Gelir 
Vergisi muafiyeti ve beyan yükümlülüğünün 
kaldırılması, ekonomimizin lokomotifi konu-
munda bulunan KOBİ’lerimizin iş hacmin-
de ciddi bir artış sağlayacak. Açıklanan des-
teklerle birlikte kamu maliyesi, enflasyon-
la mücadele, finansal sektör ve cari açıkla 
mücadele noktasında ekonominin direnci 
artacak. Harcama disiplininin sağlanması, 
kamuda israfın azaltılması, bütçenin yeni-
den imar edilmesi ve nakit yönetiminde ve-
rimliliğin artırılması; kamu harcamaları ve 
yatırımlarının ekonomik büyümeye verdi-
ği katkıyı artıracak. Çıkarılması planlanan 
Sektörel Kamu Alımları Kanunu, Kamu-Ö-
zel Sektör İşbirliği Kanunu, Hâl Yasası, Ka-
tılım Finans Kanunu ve kurulması planla-
nan Sağlık Endüstrisi Başkanlığı, Yazılım ve 
Donanım Endüstrisi Başkanlığı, Merkezi İz-
leme Komitesi, Fiyat İstikrarı Komitesi ve 
Risk Merkezi gibi düzenleyici ve denetleyi-
ci yapılar sayesinde; yatırımlardan finansa, 

teknoloji ve üretimden fiyat istikrarına ka-
dar birçok alanın bayındırlaştırılması sağ-
lanacak” dedi. 

Abdurrahman Kaan, şöyle devam etti: “Ay-
rıca ihdas edilmesi planlanan Cumhurbaş-
kanlığı Ekonomi Koordinasyon Kurulunun 
ve Hazine ve Maliye Bakanlığı Finansal İs-
tikrar Komitesinin de; kamunun gözetim ve 
denetiminin artırılmasının yanı sıra, kamu 
dışı kurumlarla olan koordinasyon ve isti-
şare mekanizmasını da daha verimli hâle 

getireceğine inanıyoruz. Türkiye ekonomisi-
ne taze kaynak girişi sağlayacağına inandığı-
mız bu Reform Paketi ile birlikte, iç talepten 
yatırım harcamalarına kadar birçok para-
metrede hızlı bir gelişim gözlenecek. Böyle-
ce son dönemde parasal sıkılaştırma adım-
larıyla birlikte nispeten baskı altında kalan 
ekonomik aktivitedeki toparlanma hızı da 
yılın ikinci çeyreği itibariyle ivme kazana-
cak; Türkiye ekonomisi pozitif büyüme pa-
tikasında yoluna devam edecek.”

Anadolu Aslanları İşadamları Derneği (AS-
KON) Genel Başkanı Orhan Aydın, “Kurumsal 
yapının güçlendirilmesi, yatırımların teşvik 
edilmesi, iç ticaretin kolaylaştırılması, reka-
bet politikaları, piyasa gözetimi ve denetimi-
nin reforma dahil edilmiş olması çok geniş 
kapsamlı bir çalışma olduğunu gösteriyor. 
Ayrıca küçük esnafa yönelik vergi muafiyeti 
ve beyan yükümlülüğünün kalkması bu zor 
günlerde güzel bir hediye oldu” dedi. Aydın, 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 
‘Ekonomi Reformları Tanıtım Toplantısı’nda 
duyurduğu reform kararlarına ilişkin yazılı 
açıklamasında, reformların öz olarak yatırım, 

üretim, istihdam ve ihracat temeline dayan-
dığını kaydetti. Ekonomi reformu çalışmala-
rının üretimde verimlilik sağlamak suretiyle 

potansiyel büyümeyi hedeflediğini belirten 
Aydın, şunları kaydetti: “Kurumsal yapının 
güçlendirilmesi, yatırımların teşvik edilmesi, 
iç ticaretin kolaylaştırılması, rekabet politi-
kaları, piyasa gözetimi ve denetiminin refor-
ma dahil edilmiş olması çok geniş kapsamlı 
bir çalışma olduğunu gösteriyor. Ayrıca kü-
çük esnafa yönelik vergi muafiyeti ve beyan 
yükümlülüğünün kalkması bu zor günler-
de güzel bir hediye oldu. Cumhurbaşkanı-
mız Erdoğan’a esnafımız adına çok teşekkür 
ediyorum. Yeni reformlarla güçlü ve kaliteli 
büyüyen bir Türkiye’yi hep birlikte inşa ede-
ceğiz. Ülkemize ve milletimize hayırlı olsun.”
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“EKONOMİ REFORM PAKETİ, İŞ 
DÜNYASININ ÖNÜNÜ AÇACAK”

“ETKİN UYGULANIRSA BÜYÜMEYİ PEKİŞTİRİR”

BOSAB YÖNETİM KURULU ÜYESİ ERDOĞAN AKYILDIZ:

TÜGİAD GENEL BAŞKANI NİLÜFER ÇEVİKEL: 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 
açıkladığı ‘Ekonomi Reform Paketi’, Barak-
fakih Organize Sanayi Bölgesi’nde (BOSAB) 
olumlu karşılandı. BOSAB Yönetim Kurulu 
Üyesi Erdoğan Akyıldız, “Etkin adımlarla bir-
likte reform paketi, iş dünyasının önünü aça-
cak” değerlendirmesini yaptı.

Özünde ekonomiyi yatırım, üretim, istih-
dam ve ihracat temelinde büyütme amacı 
bulunan reform hamlesi ile ihracatta yeni 
rekorlar kıran yerli ve milli bir ekonominin 
hedeflenmesini önemsediklerini kaydeden 
Erdoğan Akyıldız, “Sayın Cumhurbaşkanımız 
Recep Tayyip Erdoğan önderliğinde hükü-
metimizin aldığı vergi muafiyetleri ve kredi 
destekleri gibi destekler, pandemi sürecin-
de iş dünyasına adeta ‘ilaç’ gibi gelmişti. Sa-
yın Cumhurbaşkanımızın açıkladığı reform 
adımları da bu zorlu süreçte sanayicilerimiz 

için tamamlayıcı tedavi niteliğine kavuştu. 
Güçlü bir kamu maliyesini öncelik olarak 
belirleyen reform hamleleri, iş dünyamızın 
önünü görmesini sağlayacak” diye konuştu.

“YENİ REKORLAR GELECEK”
Salgına rağmen ülke ekonomimizin pozitif 

yönde büyüme kaydettiğini ve açıklanan sanayi 
üretim verilerinin de bunu pekiştirdiğini vur-
gulayan Akyıldız, “İçinden geçtiğimiz pandemi 
dönemi, reform hamlelerini zorunlu kılmıştı. 
Kısıtlama önlemlerinin gevşetilmeye başlan-
ması sonrasında hukuk ve ekonomi reformu-
na yönelik adımların güçlü maliye yapısı ve 
tasarruf vurgusu ile atılıyor olmasını sana-
yiciler olarak ayrıca önemsiyoruz. Pandemi 
ile birlikte küresel daralmanın yaşandığı bir 
dönemde pozitif büyüme ivmesine ihracatta 
rekorların eşlik etmesiyle birlikte daha güzel 
günlerin çok da uzakta olmadığını düşünü-
yoruz. Alınan kararların sahada etkin uygu-
lanmasıyla birlikte içinde bulunduğumuz yılı 
beklentilerin üzerinde büyüme ile tamamla-
yacağımıza inancımız tam” şeklinde konuştu.

Ekonomi Reform Paketi’ni değerlendiren 
Türkiye Genç İş Adamları Derneği (TÜGİAD) 
Genel Başkanı Nilüfer Çevikel, “İş dünyasına 
umut veren paket, etkin uygulanırsa büyü-
meyi pekiştirir” dedi. Yatırımların güçlenme-
si, iç ticaretin kolaylaştırılması, piyasa göze-
timi ve denetiminin ekonomik reformların 
en önemli başlıkları arasında yer almasını 
önemsediklerini söyleyen Nilüfer Çevikel, 
“Pakette fiyat istikrarının sağlanması, yatı-
rımların artırılması ve cari açığın azaltılma-
sı doğrultusunda önemli adımların atılması 
öngörülüyor olması sürdürülebilir kalkın-
ma için çok önemli. Ekonomik reform adım-
larıyla sanayicilere kolaylık sağlanması, biz 
iş insanlarının ülke ekonomisini kalkındır-
mak için daha fazla çalışması demek. Re-
formların hayırlı olmasını temenni ediyo-
rum. İstikrarlı biçimde uygulamaya koyul-
duğu takdirde reformlar bizi daha da ileriye 
taşıyacak” dedi.

“ENFLASYON GERİLERSE 
SANAYİCİNİN KATKISI ARTAR” 

Enflasyonla mücadelenin etkin şekilde 
yürütülmesi gerektiğini de vurgulayan Ni-
lüfer Çevikel, “Yüksek enflasyon ve fiyat is-
tikrarsızlığı, yatırımcıların öngörülerini en-
gellediği için sanayiciler ve ihracatçılar için 
zorluk oluşturuyor. Enflasyon tek haneye 
düşmeli ki yatırımlar hızlansın. Enflasyonla 
etkin mücadele için Fiyat İstikrar Komite-
si’nin kurulması da olumlu güzel bir adım. 
Enflasyonun tek haneli sayılara gerileme-
siyle iş dünyası olarak bizim, ekonomik bü-
yümeye daha fazla katkı koymamız müm-
kün olacak. Katma değerli üretimle ihra-
catta yeni rekorlar kıran bir ekonomi için 
TÜGİAD olarak biz elimizi taşın altına koy-
maya hazırız. Reformların sağlıklı biçim-
de hayata geçmesini ve istikrarlı biçimde 
uygulanmasını temenni ediyoruz” şeklin-
de konuştu.
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Y urtiçi piyasalar Mart ayını 
hareketli geçirdi. Yeni açıkla-
nan reform paketi, TCMB’de 
yeni başkan ve Ak Parti’nin 

7. Olağan Büyük Kongresi piyasaların 
gündemindeydi. İçeride bu gelişmeler, 
TL varlıkların seyrini belirlerken, dışa-
rıda da 1,9 trilyon dolarlık teşvik pake-
ti onaylandı, ABD 10 yıllık tahvil faizin-
de sert yükseliş görüldü. Fed, destek-
leyici politikasını koruyacağını ifade 
ederken, ayın sonlarına doğru Avru-
pa’da salgında 3. dalga endişesi gün-
deme geldi. Bakıldığı zaman her ülke-
nin kendi iç hikayelerinde ciddi konu 
başlıkları bulunuyor. Dolayısıyla fiyat-
lamalar nezdinde oynaklığın yüksek ol-
duğunu ve bunun Nisan ayı içerisinde 
de sürmesini beklediğimi belirtmekle 
başlayabilirim. 

Dünya salgınla mücadele ederken, 
bir taraftan ülke ekonomilerinde ha-
sarlar oluşmaya başladı ve ülkelerin 
Hükümetleri, Merkez Bankaları bun-
ların önüne geçmek için aktif bir şe-
kilde rol oynadılar ve politikalarına de-
vam ediyorlar. 

TÜRKİYE, YENİ OLUŞUMLAR 
İÇERİSİNDE

Piyasada likidite bolluğu yaratılıyor, 
harcama paketleri, ekonomiyi destek-
leyici adımlar, düşük faiz ortamı der-
ken, Türkiye’de Kasım 2020’den bu 
yana yeni oluşumlar sözkonusu. Ka-
sım ayında, Hazine ve TCMB’de yeni 
atamalar ile Şubat ayına kadar olan 
süreç oldukça iyi yönetildi ve piyasa-
ya net, güven verici mesajlar verildi. 
Özellikle, yabancı yatırımcı ilgisi adı-
na gerekli hamlelerdi ve bu durum ya-
bancının dikkatinden kaçmadığı gibi, 
raporlarında da Türkiye ekonomisi-
ne dair orta ve uzun vade beklentileri, 

yukarı yönde revize edildi. 
Bu gelişmeler ışığında, Cumhurbaş-

kanı Recep Tayyip Erdoğan’ın yeni olu-
şumla birlikte bir süredir söylediği re-
form paketi de Mart ayında piyasaların 
karşısına çıktı. Paketin oldukça şeffaf 
ve detaylı olduğunu düşünüyorum. He-
men hemen her sektöre dokunulan 
başlıklar var. Bu durum ilerleyen sü-
reçte, adımların ilerlemesiyle birlik-
te sektörlerde de ciddi yansımaların 
oluşabileceğini beklemek mümkün. 
Cumhurbaşkanı, ‘Yatırım-Üretim-İs-
tihdam-İhracat’ ile Türkiye ekono-
misinin daha da büyüyeceğinin sin-
yalini verdi. Enflasyonla mücadeleye 

devam ve enflasyonun belirlenen he-
defler doğrultusunda düşüş kaydet-
mesi adına, çalışmaların sıkı bir şe-
kilde süreceğini belirtiyor. Özellikle, 
enflasyonda gıda fiyatlarının baskısı 
hala sürerken, burada Fiyat İstikrar 
Komitesi kurularak, bu konuda arz 
şoklarını inceleyecekleri söyleniyor. 
Enflasyon ciddi bir sorun ancak pa-
kette net bir şekilde enflasyonu daha 
düşük seviyelere indireceklerine dair 
mesajlar verilmesi, işin onlar tara-
fından da ne kadar ciddiye alındığı-
nı gözler önüne sermekte. Bu çalış-
maların sonucunda, beklentiler doğ-
rultusunda gitmesi durumunda Mart 
ve Nisan aylarında beklenen yüksek 
enflasyonun yerini yılın 2Ç sonrası 
kademeli bir düşüş patikası alabilir. 
Söylenenlerin hayata geçirilmesi, uy-
gulanması ve ilerleme kaydedilmesi-
nin, ekonomik göstergeler üzerinde 
olumlu yansımaları da beraberinde 
getireceğini düşünüyorum. Yabancı 
yatırımcıda son dönemde bir çıkış gö-
rülmüştü, piyasaların genelindeki risk 
iştahı bu anlamda tetikleyici oldu. An-
cak, reform paketinin detayları, ya-
bancının da radarındaydı ve yaban-
cılar yayınladıkları raporlarında, net 
mesajlar içeren ve geleceğe dönük 
güçlü sinyaller veren bir paket oldu-
ğunu ifade ettiler. Gelecekte, yaban-
cının Türkiye’ye güveninin artması, 
yabancı girişlerinin hızlanmasını ve 
özellikle borsa cephesinde yukarı yön-
lü bir trendin oluşmasını destekleyi-
ci olabilir. Sonuç olarak, Türkiye’nin 
yeni bir oluşum içerisinde olması ve 
söylenenlerin ileri dönemde etkileri-
nin daha net hissedilebileceğini bize 
gösteriyor. 

Herkese sağlıklı bir Nisan ayı di-
lerim…

TÜRKİYE’DE YENİ BİR 
DÖNEM Mİ BAŞLIYOR?

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın yeni oluşumla birlikte 
bir süredir söylediği reform paketi, Mart ayında piyasaların 
karşısına çıktı. Paketin oldukça şeffaf ve detaylı olduğunu 
düşünüyorum. Hemen hemen her sektöre dokunulan başlıklar var.

EDA KARADAĞ

Gedik Yatırım
Yatırım Danışmanı
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UZMANGÖZÜYLE

ERDEM RESNELİ

Ekonomist-Piyasa Uzmanı

Ekovitrin ailesi olarak bu sa-
yımızda Cumhurbaşkanımı-
zın açıkladığı yeni reform 
paketini ağırlıklı olarak ele 

aldık. Öncelikle Yeni Reform Paketi ne 
gibi değişimleri kapsıyor onlara ba-
kalım. Paketin merkezinde makroe-
konomik istikrar kapsamında, kamu 
maliyesi, enflasyonla mücadele, fi-
nansal sektör ve cari açıkla müca-
dele gibi alanlara öncelik verilirken, 
pandemiden olumsuz etkilenen ge-
niş kesimlere dönük doğrudan para 
yardımı veya hibe gibi desteklerin 
yer almamasının ilk olarak dikka-
timizi çektiğini ifade etmek isterim.

Reform çalışmasının özünde eko-
nomiyi yatırım, üretim, istihdam ve 
ihracat temelinde büyütme amacı bu-
lunduğunu vurgulayan Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, pakette 850 bin esna-
fa yönelik gelir vergisi muafiyetinin 
yer aldığını bildirdi. Cumhurbaşka-
nı Erdoğan, “Kuaför, tesisatçı, tamir-
ci, gibi esnafımızı gelir vergisinden 
muaf tutuyor, beyan yükümlülükle-
rini de kaldırıyoruz” dedi. Pakette 
“Yapısal Reformlar” başlığı altında 
Cumhurbaşkanı Yardımcısı’na bağ-
lı Ekonomi Koordinasyon Kurulu ve 
Hazine ve Maliye Bakanlığı’na bağ-
lı Finansal İstikrar Komitesi adıyla 
iki yeni yapı oluşturuldu. Ayrıca üst 
düzey kamu görevlilerinin atanma-
sında tecrübe şartlarının güncellen-
mesi, teşvik sisteminin yenilenmesi 
gibi adımlar yer aldı. Uzun süredir 
önemli oranda iş kaybı yaşayan es-
nafların önemli bir kısmı kiralarını 
bile ödemekte bile zorlanırken, gelir 
oluşmayacağı için gelir vergisinin de 
sözkonusu olmayacağı düşünülür-
se bu adım, esnaf kesimine çok can 
suyu olabilecek bir adım gibi gelmedi 
bana, ama inşallah yanılırız.

Hükümetin son bir yılda pandemiye 
dönük açıkladığı destek paketlerinin 

Türkiye ekonomisinde yine ciddi ya-
ralar açıyor. Türkiye şu an çok cid-
di cari açık veriyor. Bir de gündeme 
baktığınızda sanki her an erken se-
çim olacakmış gibi hazırlık olduğu-
nu da gözlemliyorum. Şu an olabi-
lecek bir erken seçimin ekonomiye 
çok ciddi zararları olacağını düşü-
nen var mı merak etmeye başladım. 
Neyse biz yeni ekonomi paketinde 
dikkatimizi çeken diğer konulara 
odaklanalım. 

YENİ EKONOMİ 
PAKETİNDE EN ÖNEMLİ 
İKİ - ÜÇ KONU VAR

Birincisi yeni bir garanti fonunun 
kurulacağının açıklanması. Nedir bu 
yeni garanti fonunun özelliği? Eğer 
reel sektör tahvilleri temerrüde dü-
şerse alım yapılacağını söylüyor. Bunu 
daha önce nerede gördük derseniz, 
hatırlarsanız 2008 krizinde çöp ni-
teliğindeki tahvilleri FED TARK diye 
bir fon kurarak satın almak suretiyle 
piyasa dengelerinin yerine oturma-
sını sağlamıştı. Bunun bir benzeri-
nin kurulacağını anlıyoruz bu yeni 
ekonomi paketinde. Bunun önemli 
bir reform olduğunu söyleyebilirim. 
Yani geçmişteki Varlık Fonu gibi ne 
işe yaradığı belli olmayan bir yapının 
kurulması gibi adımların yanında bu 
adımı ben gerçekten reform olarak 
kabul edebiliyorum. Gerçekçi ve gü-
zel bir adım olacağı kanaatindeyim. 

İkinci en önemli adım ki sizlere 
daha önce defalarca vurgulamıştım. 
Halka arzlara kolaylıklar getirilece-
ği ve hız verileceği konusu. Bunun 
devrim niteliğinde bir adım olaca-
ğını düşünüyorum. Yıllarca ekono-
minin ağırlık çarklarını bankaların 
sırtından alabilecek çok önemli bir 
adım. Çünkü mevcut koşullar altında 
Türkiye’nin yurtdışından para bul-
ması, maliyetin arttığı şu günlerde 
atılabilecek en doğru adım. Bunu ke-
sinlikle bir reform hatta devrim ola-
rak gördüğümü ifade etmek isterim. 
Bu şekilde sermayenin tabana ya-
yılması bu adımla sağlanmış olacak. 
Dünyaya baktığınızda bütün büyük 
ekonomilerin geçmiş serüvenlerin-
de hep halka arzların önemli bir fi-
gür olduğunu görürsünüz. Yöneten 
iradenin bu gerçeğe gelip adım at-
ması çok çok önemli.

Üçüncü önemli adım, kamu fiyat 
artışlarının hedef enflasyona göre 

kredi odaklı olmasına, muhalefet par-
tileri tepki göstermişti. Bu pakette de 
yine kredi konusunda yeni bir adım 
atıldı. Cumhurbaşkanı Erdoğan, pa-
ket kapsamında istihdamın destek-
lenmesi amacıyla mikro ve küçük öl-
çekli firmalar için bir defaya mahsus, 
Kredi Garanti Fonu (KGF) kefaletiy-
le 24 ay vadeye yayılabilecek 6 ayı 
geri ödemesiz, 100 bin TL’ye kadar 
kredi sağlanacağı da açıklandı. Kü-
çük ölçekli işletmeler mevcut borç-
larını ödemekte zorlandığı için yeni 
kredilerin ne derece yaraları sara-
cağı kamuoyunda tartışılsa da ben 
gene de bu adımın yararlı olacağı 
düşüncesindeyim. Pakette öne çı-
kan diğer başlıklar arasında kamu 
alım ihalelerinde şeffaflığın artırıl-
ması, bütçe açığında mali disiplin-
den taviz verilmemesi, enflasyonla 
mücadele için “Fiyat İstikrarı Komi-
tesi” kurulması, gıda israfının önü-
ne geçilmesi, kamu alımlarında yer-
li üretimin payının artırılması gibi 

yapılacağı açıklandı. Bunun da doğ-
ru ve geç kalınmış bir hamle oldu-
ğunu ifade etmeliyim.

Diğer bir konu, katılım bankala-
rının tek bir çatı altında toplanıla-
cağının açıklanması. Buda faizsiz 
bankacılığın yaygınlaştırılması an-
lamında olumlu olarak kabul ede-
bileceğimiz bir adım. 

Bir diğer önemli konu da, gıda zin-
cirinin tamamı kontrol edip denet-
lenmesi. Bu enflasyon hedeflemesi 
konusunda doğru bir adım. Çünkü 
dikkat ederseniz doların 8.40 oldu-
ğu günlerde her şeye zam gelirken, 
8.40’tan 6.80’e gelen bir dolar kurunu 
yaşadığımız dönemde fiyatların hiç 
değişmediğine hepimiz şahit olmu-
şuzdur. Bu işte bu açıdan çok önemli. 
Çünkü gerçekten haksız bir kazanç 
ve tüketici enflasyonunun da yük-
selmesine sebep olan bir durum. Bu 
adım enflasyonla mücadelede doğ-
ru bir adım olmuş. 

PAKETTE ‘BÜTÇE AÇIĞI’ 
VURGUSU

Bütçe açığının öneminin vurgu-
lanmasının bu reform paketinde yer 
almasını, ekonomi yönetiminin işe 
el attığının göstergesi olarak kabul 
edebiliriz. 

Bir diğer önemli konu, kamu araç 
alımı vs. konusunda tasarrufa gidi-
leceğinin açıklanması. Çok geç ka-
lınmış bir karar ama yine de çok şü-
kür farkına varılabilmiş bir kalem 
olarak görebiliriz. 

Sağlık Endüstrileri Başkanlığı’nın 
kurulacağı açıklandı. Pandeminin ya-
şandığı bugünlerde doğru bir adım 
olabilecek gibi geldi bana, bunu da 
olumlu bulabiliriz.  

Eximbank’ın yeniden yapılandı-
rılacağı açıklandı. Bu bence cari 
açık ve ihracat için doğru bir tes-
pit. Yurtdışında lojistik merkezlerinin 

adımlar yer alıyor. Bu bence önemli 
bir cümle ama hayata geçmesi ko-
nusunda geçmişteki kötü tecrübe-
ler nedeniyle bu kavramlar piyasa-
lar açısından inandırıcı olabilecek 
mi? Hep birlikte göreceğiz.

Paketteki diğer başlıklar enflas-
yon, işsizlik, ihracat, cari açık gibi 
bilinen makro ekonomik alanlar 
özellikle enflasyona ilişkin söylem-
ler önemliydi. Tek haneli enflasyon 
hedefi tekrar dile getirildi.

HALKIN EN ÖNEMLİ 
ÖNCELİĞİ EKONOMİ 
VE PANDEMİ

Özellikle piyasalar ve yurtdışı fon-
ların Türkiye’ye akışını sağlayabi-
lecek en önemli konuların başında 
gelen demokrasi, yargı bağımsızlığı 
ve özgürlükler konusundaki karne-
sinin düzelmeden ekonomide sür-
dürülebilir bir başarı yakalanması-
nın mümkün gözükmediğini belirt-
mek isterim. Nitekim bu yeni reform 
paketinin her ne kadar piyasa tara-
fından ilk etapta olumlu karşılansa 
da arkasından gelen HDP’nin kapa-
tılma davasının açılması ile birlikte 
piyasaların ateşinin yine yükseldi-
ğine şahit olduk. Ardından FED’in 
faize dokunmadığı haberi ve FİT-
CH’in 2021 yılı için Türkiye ekono-
misinin büyüme rakamlarını yukarı 
revize etmesiyle bu ateş biraz düş-
müş oldu. Ben her zaman birinci ön-
celiğimizin ekonomi olması vurgu-
sunu yazılarımda ısrarla yaparım. 
Yine aynı şeyleri yaşıyor olmaktan 
dolayı üzülüyorum. Türkiye çok sı-
kıntılı bir ekonomik darboğazla uğ-
raşırken daha önce de yaşadığımız 
gibi gereksiz erken seçim ve refe-
randumlar nedeniyle zaten Türkiye 
ekonomisi çok yara aldı. Ekonomide 
doğru adımlar yavaş yavaş gelirken 
gündeme siyasetin oturması inanın 

kurulacağı açıklandı. Bu da geç ka-
lınmış doğru bir adım. 

Enerji verimliliği desteklerinin ar-
tacağı açıklandı. Bu da olumlu bir 
adım. İstihdam rakamlarının vurgu-
lanmasının yöneten iradenin olaya 
ciddi yaklaştığını gösteriyor. 

TÜİK’in özel ilişkili bir kurum oldu-
ğunun vurgulanması doğru bir adım. 
Çünkü son dönemde iyice itibarını 
yitirdiği gözlemlenen TÜİK’in bağlı 
kurum kavramından ilişkili kurum 
olarak tanımlanması doğru bir ifade 
olmuş. Dijital vergi dairesinin kurul-
ması da önemli bence, çünkü artık 
dolaylı vergi ile dönen maliye politi-
kalarının maliyet artışlarında olum-
suz bir etkisi oluyordu, bu açıdan 
olumlu buluyorum. 

Kamu ihaleleri ve yatırım teşvik-
lerinde öz sermayeye öncelik veri-
leceği vurgulanıyor pakette. Bu da 
bence önemli çünkü en son veriler-
de kamudaki yap işlet devret mode-
linin külfiyet getirdiği nihayet görül-
müş. Bu açıdan bir gelişme olarak 
nitelendirmek gerekir.

Genel olarak ‘Yeni Ekonomi Pa-
keti’ni sizler için yorumlamaya ça-
lıştım. Şunu söylemeliyim, pakette 
bazıları devrim bazıları da gerçek-
ten reform niteliğinde adımlar var. 
Fakat yukarıda da bahsettiğim gibi 
önceliği ekonomiye verirsek bu sı-
kıntılı günlerden daha çabuk çıka-
biliriz. O yüzden bu reform paketini 
titizlikle hayata geçirirsek biraz yol 
kat edebiliriz. Ancak yine gündemi-
miz siyasete doğru döner ve hukukla 
birlikte özgürlükler anlamında ge-
rekli adımları atamazsak paketler 
ne kadar iyi olsa da bunların para 
piyasalarında olumlu etkilerini gör-
memizin zor olduğunu ifade etmek 
gerekiyor. Sizlere ‘Yeni Ekonomi Pa-
keti’ndeki önemli gördüğümüz ko-
nuları özetlemeye çalıştık.

YENİ REFORM PAKETİ 
EKONOMİYE İLAÇ OLACAK MI? 

Yeni ekonomi paketinde önemli konuları; yeni bir garanti fonunun 
kurulacağının açıklanması, halka arzlara kolaylıklar getirilmesi ve 
hız verilmesi, kamu fiyat artışlarının hedef enflasyona göre yapılması 
ve katılım bankalarıyla ilgili düzenleme olarak sıralayabiliriz.

Bütçe açığının 
öneminin 
vurgulanmasının 
bu reform 
paketinde 
yer almasını, 
ekonomi 
yönetiminin 
işe el attığının 
göstergesi 
olarak kabul 
edebiliriz. 
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“SU STRESİ 2030’DAN İTİBAREN 
SU KRİZİNE DÖNÜŞECEK”

Wilo Türkiye Genel Müdürü Mehmet Ürek, 22 Mart Dünya Su Günü kapsamında yaptığı 
açıklamada, suyun ve enerjinin verimli kullanımı için acil tasarruf önlemlerine başlanması 

gerektiğini söyledi. Ürek, ülkemiz için tek sorunun barajlardaki yetersiz su olmadığını belirtti.

WİLO TÜRKİYE | HABER

T üm dünya ve Türkiye küresel ik-
lim değişikliğinin olumsuz etkileri 
ile mücadele ediyor. İklim değişik-
liğinin yol açtığı en büyük sorun-

lardan biri olan kuraklık ise ciddi bir tehdit 
olarak karşımıza çıkıyor. Birleşmiş Millet-
ler (BM) tarafından hazırlanan rapora göre; 
dünyada 50’den fazla ülkede 500 kent 2050 
yılında su kıtlığı yaşayacak. Türkiye de gele-
cek 30 yıl içerisinde dünya su krizinden et-
kilenecek ülkeler içerisinde yer alıyor. 2016 
yılından itibaren İstanbul’un kişi başına dü-
şen su miktarının bin 700 metreküpün al-
tına düşmesi nedeniyle su stresi yaşadığı-
nı ortaya koyan BM raporu, 2030 yılından 
itibaren su stresinin su krizine dönüşece-
ği uyarısıyla dikkat çekiyor. 

Su kaynaklarının azalması gerek günlük 
hayatta gerekse sanayide tasarruflu olma-
yı artık bir zorunluluk haline getiriyor. 22 
Mart Dünya Su Günü kapsamında açıkla-
mada bulunan Wilo Türkiye Genel Müdürü 
Mehmet Ürek, “Geçtiğimiz günlerde NASA, 
resmi internet sitesi üzerinden Türkiye’nin 
yer altı sularının durumuyla ilgili bir harita 
paylaştı ve durumu değerlendirdi. Yayınla-
nan haritaya göre Türkiye’deki yer altı su-
ları ortalama seviyenin ciddi derecede altı-
na inmiş durumda. Buradan da anlaşılacağı 
üzere Türkiye’deki tek sorun barajlardaki 
yetersiz su oranı değil aynı zamanda yer 
altı sularımız da hızla azalıyor. Bu sonuç-
lar 7’den 70’e herkese su tasarrufu konu-
sunda daha dikkatli ve bilinçli olmak gibi bir 

sorumluluk yüklüyor. Suyu ve enerjiyi verimli 
kullanmak için acilen tasarruf önlemlerine 
başlamamız gerekiyor. İçme suyu miktarı-
nın da her geçen gün azalması su teminine 

yönelik çözümleri daha da önemli hale geti-
riyor. Wilo olarak su teminine yönelik yeni 
kaynaklar ve yöntemler kullanmaya olanak 
veren ve optimize edilebilen pompalar ve sis-
temler geliştiriyoruz. Amacımız dünya ge-
nelinde 100 milyon insanın temiz suya eri-
şimini sağlamak ve bu yönde çalışmaları-
mızı sürdürüyoruz” dedi. 

 
“AKILLI POMPALARLA YÜKSEK 
VERİMLİLİK SAĞLIYOR”

Ürek, “Günümüzde içme suyunun elde edil-
mesi için pek çok yeni yöntem geliştiriliyor 
ve su artık önceden olduğundan çok daha 
fazla kaynaktan, örneğin deniz suyu tuzsuz-
laştırma ve akiferler gibi alanlardan da sağ-
lanıyor. Bunun içinse her sistemde gerek-
li akışkanı en verimli şekilde ve uzun süre 
basabilen pompa ve ekipmanlar gerekiyor. 
Wilo olarak çok haneli konutlardan, okullara 
veya endüstri komplekslerine kadar birçok 
farklı özellikte binaya esnek çözümlerimiz-
le hizmet veriyoruz. Koşullara özel bireysel 
konseptler ve yüksek verimli teknolojiler ile 
akıllı şebekelerin oluşturulması ve merke-
zi olmayan su şartlandırma sistemlerinin 
genişletilmesi alanında öncü çalışmalar yü-
rütüyoruz.  Sirkülasyon pompaları, hidro-
for setleri, su tedariki ve basınç yükseltme, 
ham su temini, temiz su arıtımı, profesyo-
nel sulama/tarım, endüstri/offshore alanla-
rında kullanılan derin kuyu dalgıç pompa-
larımızla tüm bu ihtiyaçlara çözüm sağlıyo-
ruz” açıklamasında bulundu.

MEHMET ÜREK: “Wilo Grup olarak dünya genelinde 
100 milyon insanın temiz suya erişimini sağlama 
hedefi doğrultusunda çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 
Su teminine yönelik yeni kaynaklar ve yöntemler 
kullanmaya olanak veren ve optimize edilebilen 
akıllı pompalar ve yüksek verimli sistemler 
geliştiriyoruz.” 

ZİRAAT BANKASI’NIN YENİ GENEL 
MÜDÜRÜ ALPASLAN ÇAKAR

MERKEZ BANKASI’NIN YENİ BAŞKANI ŞAHAP KAVCIOĞLU

Ziraat Bankası Genel Müdürlük göre-
vine Alpaslan Çakar atandı. 15 Tem-
muz 2011 tarihinden beri Ziraat Banka-
sı Genel Müdürlüğü görevini yürüten 

Hüseyin Aydın, Bankanın 26 Mart tarihinde 
gerçekleştirilen Olağan Genel Kurulu sonra-
sı görevini Alpaslan Çakar’a devretti. Alpas-
lan Çakar Bankanın Perakende Bankacılık 
Genel Müdür Yardımcılığı görevini yürütü-
yordu. Ziraat Bankası’nın Ankara’daki Tari-
hi Genel Müdürlük Binası’nda gerçekleştiri-
len devir teslim töreninde konuşan Hüseyin 
Aydın, bu vazifelerin bir bayrak yarışı oldu-
ğunu belirterek, “1983 yılında ilk göreve baş-
ladığım son 10 yıldır da Genel Müdür olarak 
hizmet verdiğim Ziraat Bankası’nda görevi-
mi çok değerli bir çalışma arkadaşıma dev-
retmekten dolayı mutluluk duyuyorum Alpas-
lan Bey’in Bankamız için gösterdiği gayretler 

Genel Müdür unvanıyla da artarak devam 
edecektir. Ülkemiz ve Bankamız için hayır-
lı olmasını diliyorum” dedi.

Ziraat Bankası Genel Müdürlüğü göre-
vine atanan Çakar ise yaptığı konuşmada 
“Bankamızın bir bankadan daha fazlası ol-
masının mimarlarının başında gelen Hüse-
yin Aydın’a yapmış olduğu üstün hizmetle-
rinden ötürü şahsım ve Ziraat Bankası aile-
si adına şükranlarımı sunuyorum. Ziraat’in 
Türkiye’nin en etkin ve önemli bankaların-
dan biri olmasında önemli işler yapmış, bü-
yük bir değişim dönüşüm projesine imza at-
mış, Bankacılık sektörünün kıymetli bir üs-
tadından bu görevi almak benim için gurur 
verici. Temsil edeceğim görevin mesuliye-
tinin farkında olarak, Ülkemize ve Banka-
mıza hizmet etme yolunda gayretle çalışa-
cağım” diye konuştu.

Merkez Bankası Başkanı Naci Ağbal görev-
den alınarak yerine Prof. Dr. Şahap Kavcıoğ-
lu getirildi. Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan imzasını taşıyan karar Resmi Gazete’de 
yayımlandı. Naci Ağbal, 8 Kasım 2020’de Murat 
Uysal’ın yerine göreve getirilmişti. Ağbal göre-
ve gelmesinin ardından geçtiğimiz yıl kasım ve 
aralık aylarında 675 baz puan faiz artırımı ger-
çekleştirmişti. Yeni yılda Ocak ve Şubat ayların-
da faiz artırımına gitmeyen Ağbal yönetimin-
deki Merkez Bankası, 200 baz puanlık bir faiz 
artırımı kararı daha almıştı.

ŞAHAP KAVCIOĞLU KİMDİR?
Bayburt’ta 23 Mayıs 1967’de doğan Kavcıoğlu, 

Dokuz Eylül Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilim-
ler Fakültesi İşletme Bölümü’nü bitirdi. İstan-
bul Üniversitesi Muhasebe Enstitüsünü dene-
tim uzmanı olarak bitiren Kavcıoğlu, Hastin-
gs College’ta işletmecilik üzerine eğitim gördü. 
Marmara Üniversitesi Bankacılık ve Sigortacı-
lık Enstitüsü’nde yüksek lisansını ve doktorası-
nı tamamlayan Kavcıoğlu, Esbank TAŞ ve Tür-
kiye Halk Bankası AŞ’de çeşitli görevlerde yer 
aldı. 26. dönem Bayburt Milletvekili olan Kav-
cıoğlu, evli ve 3 çocuk babası.

Ziraat Bankası Genel Müdürü Alpaslan Çakar

Prof. Dr. Şahap Kavcıoğlu

HABER
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İKRAM GÖKTAŞ: “Pandemide ‘önce sağlık’ ilkesini merkezimize aldık. Gerek sahip olduğumuz insan kaynağı gerekse güçlü teknolojik altyapı ile tüm 
faaliyetlerimizi aksatmadan sürdürdük. Müşteri ihtiyaçlarına yönelik etkin ve hızlı çözümlerimizle pandemi sürecini son derece verimli bir şekilde geçirdik.”

“KATILIM BANKACILIĞINDA DÜNYANIN 
MERKEZİ HALİNE GELEBİLİRİZ”

VAKIF KATILIM GENEL MÜDÜRÜ İKRAM GÖKTAŞ, EKOVİTRİN’E KONUŞTU:

Vakıf Katılım Genel Müdürü İkram Göktaş, Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, 
“Sektörel Strateji ve Koordinasyon, Ürün Çeşitliliği ve Gelişimi, Danışma Kurulları, 

Eğitim, İK ve Sertifikasyon, Kurumsal İletişim ile Algı ve İtibar konularında 
çalışmalarımıza büyük bir hızla devam etmemiz gerekiyor. Bu ana başlıklar 

üzerinden yürüteceğimiz çalışmalarla katılım bankacılığının sağlıklı ve sürdürülebilir 
şekilde gelişimini sağlayabilir, dünyanın merkezi haline gelebiliriz” dedi.

SÖYLEŞİ: ALİ KARABAŞ

SÖYLEŞİ | İKRAM GÖKTAŞ

V akıf Katılım, 2020 yılında aktif büyük-
lüğünü bir önceki yıla göre yüzde 75,2 
artışla 53.2 milyar TL’ye, toplanan 
fonları ise yüzde 72,4 yükselterek 

39.6 milyar TL’ye ulaştırdı. Müşterilerine daha 
yakın olma stratejisi kapsamında gerçekleş-
tirdiği şube açılışlarıyla 43 ilde toplam 117 şube 
sayısına ulaşan Vakıf Katılım, çalışan sayısını 

da yaklaşık bin 700’e çıkardı. Vakıf Katılım Ge-
nel Müdürü İkram Göktaş, pandemide uygu-
ladıkları stratejiler ve ulaştıkları büyüklük-
le ilgili Ekovitrin’in sorularını cevaplandırdı.

Vakıf Katılım’ın sektörde ulaştığı büyük-
lüğü rakamsal verilerle anlatır mısınız? 

Vakıf Katılım olarak son derece başarılı bir 
seneyi geride bıraktık. Yürüttüğümüz çalış-
malar neticesinde 2020 yılında aktif büyük-
lüğümüz bir önceki yıla göre yüzde 75,2 ar-
tışla 53.2 milyar TL’ye, toplanan fonlarımız 
ise yüzde 72,4 artışla 39.6 milyar TL’ye ulaştı. 
Gerek güçlü fonlama kaynaklarımız gerekse 
öz kaynaklarımızla reel sektöre desteğimizi 
artırarak nakdi ve gayri nakdi toplamda 43. 
1 milyar TL fon kullandırdık. Müşterilerimi-
ze daha yakın olma stratejimiz kapsamında 
gerçekleştirdiğimiz şube açılışlarıyla 43 ilde 
toplamda 117 şube sayısına ulaştık ve çalı-
şan sayımızı da yaklaşık bin 700’e çıkardık.

“HEDEFİMİZ, PASTADAN PAY 
ALMAK DEĞİL, 
PASTAYI BÜYÜTMEK”

Vakıf Katılım olarak gerek yönetim gerek-
se rekabet anlamında uyguladığınız stra-
tejiler nelerdir? 

Kurulduğumuz günden bu yana temel stra-
tejimiz sadece kendimizi değil, sektörümü-
zü de büyütmek oldu. Tüm çalışmalarımızı 
bu hedefimizi gözeterek ele aldık. Bizim der-
dimiz pastadan pay almak değil, pastayı bü-
yütmek. Elbette rekabet olacak, herkes ken-
di kurumunu rakiplerinden farklılaştırmak 
isteyecek. Ancak bu şekilde hizmet kalite-
si, ürün çeşitliliği artar. Fakat burada sek-
törün de büyümesini, daha da güçlenmesi-
ni sağlayacak faaliyetlere odaklanmak çok 
önemli. Bizler de vakıf kültürünün yüzler-
ce yıllık birikiminden ve güçlü Türkiye viz-
yonundan aldığımız kuvvetle ülkemizin gü-
cüne güç katmak için çalışmalarımızı yo-
ğun bir şekilde sürdürüyoruz. 

“HİZMET ANLAYIŞIMIZI VAKIF 
KÜLTÜRÜ İLE HARMANLADIK”

Vakıf Katılım’ı sektördeki diğer kuruluş-
lardan farklı kılan özelliklerden bahseder 
misiniz? Vakıf Katılım, hangi hizmet ve çö-
zümlerle sektörde fark yaratıyor?

Vakıf kültürü ile harmanladığımız hizmet 
ve çalışma anlayışı bizi sektördeki tüm oyun-
culardan farklılaştırıyor. Ayrıca faaliyetleri-
miz sonucunda elde ettiğimiz kârın bir kıs-
mının vakıf işlerinde kullanılıyor olması da 
bir diğer farklılığımız. Diğer yandan çalışma-
larımızı her zaman sektörü büyütmek doğ-
rultusunda şekillendiriyor, hem yurtiçi hem 
de yurtdışında daha fazla fonu sisteme da-
hil etmek ve daha fazla kişiye ulaşmak için 
yoğun bir şekilde çalışıyoruz.   

Hizmet yelpazemiz toplumumuzun tüm 
kesimlerinden oluşuyor. Sahip olduğumuz 
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vizyon ve misyon çerçevesinde, müşterileri-
mizin ihtiyaç duyduğu finansman ve finansal 
hizmetlere kolaylıkla erişebilmelerini sağla-
mak üzere, kurulduğumuz günden bu yana 
büyük bir gayret gösteriyoruz.   

Kamu finans kuruluşu olmamızın verdiği 
güven sayesinde özellikle yurtdışı fonların 
ülkemize kazandırılması konusunda önemli 
bir rol üstlenmiş durumdayız. Bu alanda sek-
töre kayda değer katkılar sağlıyoruz.  Yatı-
rım ve proje finansmanı konusunda kâr-za-
rar ortaklıkları ve sermaye ihraçlarında et-
kin rol alıyor, devletimizin önceliklendirdiği 
sektörlerde büyüme hedefiyle faaliyetleri-
mizi yürütüyoruz.   

“SEKTÖR YAKLAŞIK 17 BİN KİŞİYE 
İSTİHDAM SAĞLIYOR”

Türkiye’de katılım bankacılığı sektörü-
ne baktığımızda karşımıza nasıl bir tablo 
çıkıyor? Sektörün büyüklüğü hakkında bil-
gi verir misiniz?

2020 sonu itibarıyla 2019 yıl sonuna göre 
kullandırılan fonlarda yüzde 60.7’lik büyü-
me gösteren ve piyasalara 240.133 milyar 
TL destek veren sektörümüz, aktif büyük-
lükte de aynı dönemde yüzde 53.7 yükse-
liş sergileyerek 437.092 milyar TL’ye ulaştı. 
Bu da bankacılık sektöründen alınan payı 
yüzde 7.2 seviyelerine taşıdı. Şu an sektörü-
müz yaklaşık 17 bin kişiye istihdam sağlıyor. 

Katılım finans sektörünün merkezi olma 
projesini ciddiyetle ele alan Türkiye, bu ko-
nuda ciddi avantajlara sahip.  Asya ile Avru-
pa küresel finans ağırlıklarının tam ortasın-
da yer alıyoruz. Sahip olduğumuz kültürel 
miras, jeopolitik konum, ekonomik büyüklük 
ve hinterlant ile hâlihazırda katılım finans 
merkezi olmak için birçok şartı karşılıyoruz. 

Türkiye Katılım Bankacılığı Strateji Belge-
si’nde yer alan Sektörel Strateji ve Koordi-
nasyon, Ürün Çeşitliliği ve Gelişimi, Danışma 
Kurulları, Eğitim, İK ve Sertifikasyon, Kurum-
sal İletişim ile Algı ve İtibar konularında ça-
lışmalarımıza büyük bir hızla devam etme-
miz gerekiyor. Bu ana başlıklar üzerinden 
yürüteceğimiz çalışmalarla katılım banka-
cılığının sağlıklı ve sürdürülebilir şekilde ge-
lişimini sağlayabilir, dünyanın merkezi ha-
line gelebiliriz.

“PANDEMİ SÜRECİNİ 
VERİMLİ GEÇİRDİK”

Pandemiden gerek katılım bankacılığı ge-
rekse Vakıf Katılım nasıl etkilendi? Pande-
mide hangi tedbirleri aldınız?

Bu süreçte elbette, “önce sağlık” ilkesini 
merkezimize aldık. Daha önce tecrübe edil-
meyen bir çalışma modelini hızlıca hayata ge-
çirerek, çalışanlarımızın önemli bir kısmının 

işlerini dönüşümlü bir şekilde ve evlerinden 
sorunsuz bir şekilde yürütebilmesini sağla-
dık. Tüm çalışanlarımızla bu süreçte büyük 
bir dayanışma içerisinde, yeni bir sistemle 
fakat eskisinden çok daha güçlü bir şekil-
de faaliyetlerimize devam ettik. Gerek sa-
hip olduğumuz insan kaynağı gerekse güç-
lü teknolojik altyapı ile tüm faaliyetlerimizi 
aksatmadan sürdürdük. Müşteri ihtiyaçla-
rına yönelik etkin ve hızlı çözümlerimizle 
pandemi sürecini son derece verimli bir şe-
kilde geçirdik.

“ÇALIŞMAYA VE ÜRETMEYE 
ODAKLANACAĞIZ”

Vakıf Katılım olarak kısa ve uzun vade-
deki hedefleriniz nelerdir?

Pandemiyle mücadele ve ekonomide re-
formlarla geçecek olan bu sene de her za-
man olduğu çalışmaya ve üretmeye odak-
lanacağız. Bize emanet edilen tüm varlıkla-
rı ve değerleri koruyarak, ülkemizin gücüne 
güç katmak için canla başla faaliyetlerimi-
ze devam edeceğiz. Hedefimiz tüm kalem-
lerde sene sonunda yüzde 40-50 bandında 
bir büyüme yakalamak. 

Ekonomimize en yüksek katkıyı sunacak 
olan ve “4İ” olarak adlandırdığımız “imalat, 
istihdam, ihracat ve inovasyon” alanlarına 
yönelik faaliyet gösteren tüzel müşterileri-
mize özel ürün ve paketler sunmaya devam 
edeceğiz. Ayrıca mahalli idarelerle işbirlik-
lerimiz kapsamında yerel belediyelerin kal-
kınmasına yönelik projeler üretmeyi sürdü-
receğiz. Sağlık sektöründe yapılan yatırım-
ların ve ilaç, aşı gibi Ar-Ge çalışmalarının 
finanse edilmesi ile sağlık alanında ülkemi-
zin kaynaklarını artırmayı destekleyeceğiz.  

Tarım bankacılığı kapsamında tarım bor-
salarında “Elektronik Ürün Senetleri” alım 
satımına aracılık ederek ve bu senetler üze-
rinden çiftçilerimize finansman sağlayarak 
bu alanda da büyüyeceğiz.  

Bildiğiniz üzere son dönemde temassız 
ödemelerin sayısı oldukça arttı ve artma-
ya da devam edecek. Mobil şubemizi geliş-
tirme çalışmalarımıza büyük bir hızla devam 
ediyoruz; push notification ile bildirim, biyo-
metrik doğrulama ile giriş gibi birçok yeni 
özelliği de devreye alarak dijital kanallardaki 
deneyimi bir üst seviyeye çıkarmayı planlıyo-
ruz. Yine müşterilerimizin döviz ve kıymet-
li maden alış/satış işlemlerini 5 gün/24 saat 
yapabilecekleri bir mobil uygulama üzerin-
de de çalışmalarımız devam ediyor.  Böyle-
likle döviz ve kıymetli maden alış/satış, emir 
verme, kur takibi gibi işlemler kolaylıkla ve 
hızlı bir şekilde yapılabilecek.  

Özellikle Ar-Ge Merkezi kimliğimizle Fin-
techler ve üniversitelerle ortak yürüttüğü-
müz, TÜBİTAK, TEYDEB ve EU projeleri de bu-
lunuyor. Dijital dönüşüm yolculuğunda hem 
müşteri deneyimini hem de kurum içi ve-
rimliliği artıracak çalışmalara ağırlık verdik, 
bu projelere hız kesmeden devam edeceğiz.

SÖYLEŞİ | İKRAM GÖKTAŞ

“Kurulduğumuz günden 
bu yana temel stratejimiz 

sadece kendimizi değil, 
sektörümüzü de büyütmek 
oldu. Tüm çalışmalarımızı 
bu hedefimizi gözeterek 
ele aldık. Bizim derdimiz 

pastadan pay almak değil, 
pastayı büyütmek. Vakıf 

kültürü ile harmanladığımız 
hizmet ve çalışma 

anlayışı bizi sektördeki 
tüm oyunculardan 

farklılaştırıyor.”
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DOSYA | LOJİSTİK

INTERMODAL 
TAŞIMACILIK

Taşıma kabı değiştirilmeden en az iki farklı taşımacılık modu kullanılarak yapılan taşıma 
şekli olan intermodal taşımacılık, kombine taşımacılığın temelini oluşturuyor. Denizyolu, 
demiryolu, havayolu ve karayolu taşıma türlerinin, sistemin birbirine entegre edilebilen 

temel bileşenlerini oluşturduğu intermodal taşımacılıkta, uygun taşıma türlerinin seçilmesiyle 
hız, güvenlik ve maliyet optimizasyonu sağlanabiliyor. Intermodal taşımacılıkta uzman 

görüşlerine, bu konuda hizmet veren firmaların yatırımlarına yer verdik.

HAZIRLAYAN

HARUN REŞİT TIĞLI



www.ekovitrin.com   •   Nisan 202140

Dışarıdan aldığımız, yan-
lış kullandığımız, aynı an-
lamları anladığımız, birbi-
rine karışan 3 terimin far-

kını açıklamak istiyorum. Intermodal 
Transport,  Multimodal Transport ve 
Combined Transport’ UN (Birleşmiş 
Milletler) ve ECMT (European Confe-
rence of Minister of Transportation) 
tarafından kabul edilmiş tanımlama-
lara göre bu üç terim de her ne kadar 
ülkemizde aynı anlamda kullanılmak-
taysa da birbirinden farklı içeriklere 
sahiptir. Bundan dolayı önce tanım-
lama yapmakla başladım. 

Intermodal Taşıma, tek yüklemey-
le ve aynı taşıma birimi içinde ürün-
lerin ellenmeden, birden çok taşıma 
yöntemleri ile taşınması olarak tanım-
lanmaktadır. Bunda konteynır taşıma-
cılığı veya çekicisi olmadan treylerin 
hiç açılmadan kara yolu, demir yolu 
veya deniz yolu ile en az iki yolla ta-
şınması kastedilmektedir. Hedef yük-
lemede ağzı kapatılan ünitenin teslim 
yerinde açılmasıdır. Boş konteynırın, 
boş treylerin içinde bir ürün olmadan 
taşınmasına, içlerinde ürün olmadığı 
için intermodal adı verilememektedir.

Multimodal Taşıma ise ürünlerin en 
az iki farklı taşıma yöntemi ile taşın-
ması olarak tanımlanmıştır. Birleşmiş 
Milletler Uluslararası Multimodal Ta-
şımacılık konvansiyonunda da bu ta-
nıma, bir ülkeden farklı bir taşıma sis-
temi ile yüklenip diğer ülkeden başka 
bir taşıma yöntemi ile teslim edilme-
si eklenmiştir. Bu tanımla intermodal 
taşımacılık multimodal taşımacılığın 
özel bir uygulaması haline gelmiştir. 

“Combined Taşımacılık”, günlük 
kullanımımızla “Kombine taşımacı-
lık” ise, önce intermodal taşımacılık 
şeklinde anlaşılmış ise de daha sonra 
ECE tarafından 19 numaralı tavsiye 
kararı ile kombine taşımacılığın enerji 
harcayan bir taşımacılık yöntemi ile 

enerji harcamayan diğer yöntemin 
birlikte kullanımı şeklinde açıklama-
sı yapılmıştır. Ro-Ro gemisine yükle-
nen çekici isle yüklenen treylerlerin 
ve otomobillerin veya trene çekicisi 
ile yüklenen treylerlerin durumu bu 
açıklamaya girmektedir. 

Avrupa Birliği nakliye politikası ola-
rak kombine taşımacılığı “başlangıç 
noktası ve bitiş noktası mümkün ola-
bildiğince az miktarda karayolu ile 
yapılmak üzere ürünlerin tren veya 
su üzerinden taşıması şeklinde yapı-
lan intermodal taşımacılık” şeklinde 
tanımlamaktadır.

Her üç sistemin de ülkemizdeki kul-
lanımına baktığımız zaman henüz in-
termodal, multimodal ve kombine ta-
şımaların yeteri kadar gelişmediğini 
gözlemliyoruz. 

Araç filolarının sayısının az olması 
nedeniyle kara taşıma araçlarının ve-
rimsiz ve plansız çalışması sözkonu-
sudur. Trafik hızını düşürmesi, siste-
min mal kayıplarına karşı güvensiz ol-
ması, büyük yedek parça israfı, dönüş 
yüklerinin dengeli sağlanamaması gibi 

nedenlerden dolayı artık kara nakliye-
sinin payının azaltılması ve nakliyenin 
rotasının deniz ve demir yollarına çev-
rilmesinde yarar vardır. Böylece kara 
nakliyesinin dışındaki taşıma yöntem-
leri daha fazla kullanılır, daha büyük 
ölçekte ekonomik olarak işletilir hale 
gelecektir. Bu hedefin başarıya ulaş-
ması da; iç sularda deniz nakliyesinin 
önündeki gemi işletme ve liman hiz-
meti ile ilgili engellerin kaldırılması, 
demir yollarımızın işletmesinin özel-
leştirilmesi, hizmetlerin ve altyapının 
iyileştirilmesi, yüksek hızlı yük taşıya-
bilen tren sistemlerinin bir an önce 
uygulamaya konulması, istasyonla-
rımızın yük elleçlemeye uygun hale 
getirilmesi, TCDD’nin intermodal yük 
aktarma merkezlerinin inşaatlarının 
tamamlanması, Ro-Ro taşımacılığımı-
zın teşviki ve lojistik köylerin kurul-
ması ile sağlanacaktır. 

Bu saydıklarımın günümüzdeki adı 
“intermodal taşımadır”. Günümüzde 
en yaygın ve çağdaş nakliye metodu 
olan “intermodal taşıma”, bunun bir 
farklı versiyonu olan “multimodal ta-
şıma” veya bir başka farklı şekli olan 
“kombine taşımacılık”, ürün hareket hı-
zını kesmeden, ölçeğini değiştirmeden 
birden fazla taşıma yöntemiyle malla-
rın taşımacılığının yapılması demektir. 
Kara nakliyesinde yaptığımız hataları 
tekrarlamamak, yaşadığımız sorunla-
rı yeniden yaşamamak için intermo-
dal hizmetlere yatırım yapacak, altya-
pıyı oluşturacak kuruluşlara destek 
vermemiz gerekiyor. Bundan önceki 
kara nakliye sektöründe kıyasıya ya-
pılan kırıcı rekabet hiç olmazsa inter-
modal nakliye konusunda yaşanma-
sın ve deniz- hava- kara- demiryolu 
taşımacılığı işbirlikleri ile yaratılacak 
katma değer, tüm sektörlerin büyü-
mesinde gelişmesinde ilk kilometre 
taşlarını oluştursun diyorum.

INTERMODAL, MULTIMODAL, 
KOMBİNE TAŞIMACILIK 

Ülkemizdeki kullanımına baktığımız zaman henüz intermodal, multimodal 
ve kombine taşımaların yeteri kadar gelişmediğini gözlemliyoruz. Zaman 
içinde nakliye şekillerindeki tüm yeniliklere ve gelişmelere karşılık; tekerlek 
üzerindeki temel nakliye, yani kara nakliyesi önemini kaybetmedi.”

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ
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2020 yılının üçüncü çeyreği sonuna 
kadar olan dönemde Türkiye’nin dış 
ticaretinde demiryolu taşımacılığı-
nın değer bazındaki payı diğer tüm 
taşıma türlerinin payından düşük-
tür. Koronavirüs pandemisi sebebiy-
le 2020 yılında tercih edilen ve ‘te-
massız ticaret’ faaliyetlerine olanak 
sağlayan demiryolu yük taşımacılığı-
nın payının marjinal seviyede arttığı 
görülmektedir. 2012 yılı sonrası itha-
lat taşımalarında demiryolu taşıma-
cılığının oranı 2020 yılının ilk üç çey-
reğine kadar yüzde 1’in altında kaldı; 
2020 yılının ilk üççeyreği sonunda 
ise tekrar yüzde 1’in üzerine çıkabil-
di. Son 10 yılda ihracat taşımaların-
da demiryolu taşımacılığının payı sü-
rekli olarak yüzde 1’in altında kaldı; 
2019 yılında yüzde 0,54 olan demir-
yolu yük taşımacılığının payı 2020 
yılının ilk üç çeyreği sonunda yüzde 
0,80’e yükseldi. 2010 yılından 2020 

U luslararası Taşımacılık ve 
Lojistik Hizmet Üretenle-
ri Derneği (UTİKAD), ça-
lışmalarında ve raporla-

rında sürdürülebilirlik esası ile ‘UTİ-
KAD Lojistik Sektörü Raporu 2019’u 
yayınladıktan sonra bu sene de ‘UTİ-
KAD Lojistik Sektörü Raporu 2020’yi 
yayınlayarak sektörün hizmetine 
sundu.

Lojistik sektörünün ölçülebilir 
büyüklüğünün değerlendirildiği ve 
Türkiye’nin uluslararası taşımacı-
lık faaliyetleri hakkında özet bilgile-
rin yer aldığı ‘UTİKAD Lojistik Sektö-
rü Raporu 2020’, iş dünyasından da 
büyük ilgi gördü. Koronavirüs pan-
demisi sürecinde yük taşımacılığının 
hem küresel hem de Türkiye ölçe-
ğinde ne denli etkilendiği, karşılaş-
tırmalı veriler ışığında anlatılan ça-
lışmada; dört taşıma türünü kapsa-
yan özet bilgiler yer alıyor. 

Taşınan malların lojistiği konu-
sunda, son 10 yılın en çok tercih edi-
leni deniz taşımacılığı yönünde. İt-
halat ve ihracatta en çok kullanılan 
sözkonusu denizyolu lojistiğini, ka-
rayolu taşımacılığı takip ediyor. Taşı-
ma türleri arasında Türkiye’nin dış 
ticaret faaliyetlerinde değer bazın-
da havayolu taşımacılığı üçüncü sı-
rada geliyor. Dördüncü sıradaki de-
miryolu taşımacılığında ise olumlu 
etki görüldü, demiryolu taşımacılığı 
payını artırdı. Miktar bazında yüzde 
1’den az paya sahip olsa da rakam-
lar, 2020’de yukarı yönlü ivmelendi. 
Dünya çapında deniz limanları, ka-
rayolu sınır kapıları ve uçakların ha-
reketlerine yönelik alınan kısıtlayıcı 
önlem ve tedbirlerden görece muaf 
oldu. Demiryolu taşımacılığı bu sü-
reçte hem ithalat hem de ihracatta 
payını artırdı.

Demiryolu yük taşımacılığı, koro-
navirüs pandemisi sebebiyle deniz 
limanları, karayolu sınır kapıları ve 
uçakların hareketlerine yönelik alı-
nan kısıtlayıcı önlem ve tedbirler-
den görece muaf oldu. 2010 yılından 

yılının üçüncü çeyreği sonuna ka-
dar olan dönemde demiryolu taşı-
macılığı ağırlık bazında da en dü-
şük paya sahip oldu. 2020 yılında 
hem yurtiçi hem de uluslararası 
yük trenleri Marmaray Tüp Geçi-
di’ni kullandı. 

Hava ve denizyolunda artış gös-
teren navlun fiyatları ve transit 
süre sebebiyle demiryolu yük ta-
şımacılığı, koronavirüs pandemi-
si sebebiyle rekabetçi gücünü ar-
tırdı. Hatta demiryolu yük taşıma-
cılığı tüm diğer taşıma türlerine 
getirilen kısıtlamalardan görece 
muaf kaldığı için uluslararası yük 
taşımacılığının kesintiye uğrama-
dan devam ettirilebildiği bir taşı-
ma türü olarak öne çıktı. 

Uluslararası Demiryolu Birli-
ği tarafından yapılan tahminlere 
göre kötümser senaryoda demir-
yolu yük taşımacılığının 2020 yı-
lındaki gelir kaybı yaklaşık 26 mil-
yar ABD Doları, 2021 yılı gelir kay-
bı ise 19 milyar ABD Doları olacak. 
İyimser senaryoda ise 2020 yılı ge-
lir kaybı 19 milyar ABD Doları, 2021 
yılı gelir kaybı ise yaklaşık 6 milyar 
ABD Doları olarak gerçekleşecek. 

Olası bir kriz anında yine demir-
yolu ve intermodal yüklemelerin 
kurtarıcı rolü üstleneceği bir ger-
çektir. 2021 yılı ve sonrasında de-
miryolu ve intermodal taşımalara 
yönelim ve arzın artması beklen-
mektedir. Demiryolu ve intermo-
dal taşımalar için heyecan verici 
bir durum yaşandı. Avrupa Birli-
ği Parlamentosu ve Konseyi tara-
fından 2021 yılı demiryolu yılı ola-
rak ilan edildi. Demiryolunun en 
sürdürülebilir ve yenilikçi ulaşım 
yöntemi olarak teşvik edilmesinin 
yanı sıra “European Green Deal” 
ile vurgulanan 2050 iklim hedef-
lerinin gerçekleştirmesine katkı 
sağlamak için etkinlikler ve kam-
panyaların yapılacağı bildirilmiş-
tir. Bu gelişmenin ülkemize yansı-
malarını merakla bekliyoruz. 

INTERMODAL TAŞIMALARA İLGİ ARTACAK
2021 yılı ve sonrasında demiryolu ve intermodal taşımalara yönelim 
ve arzın artması bekleniyor. Demiryolu ve intermodal taşımalar için 
heyecan verici bir durum yaşandı. Avrupa Birliği Parlamentosu ve 
Konseyi tarafından 2021 yılı demiryolu yılı olarak ilan edildi.”

EMRE ELDENER 

UTİKAD 
Yönetim Kurulu Başkanı

LOJİSTİK | ANALİZ
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YEŞİL LOJİSTİK 
Yeşil lojistik sayesinde tedarikçi firmalar, üretim yapan 
firmalardan alacağı malları daha dikkatli seçiyor, 
müşterilerinin sağlığı anlamında daha detaylı aramalar 
yapmaya yöneltiyor. Bu anlamda tedarikçi firmaların etikete 
olan bağlılığı ile müşterilerin sağlığı korunmuş oluyor.”

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Y eşil lojistik, lojistik faali-
yetlerinin ekolojik etkisini 
ölçmek ve en aza indirmek 
için yapılan tüm girişimle-

ri açıklamak ile birlikte sektörlerin, 
fabrikaların, işletmelerin ve firmala-
rın olmazsa olmazı konumuna gelen 
yeşil lojistik ve yeşil tedarik zinciri, 
gerek strateji belirlemede gerekse 
rekabet avantajı yaratmada önem-
li birer aktör konumuna gelmiştir.

2000’li yıllardan itibaren lojistik 
sektöründe yeşil lojistik ve tedarik 
zinciri konseptleri oluşturulmuş ve 
bu konseptler kapsamında, çevreye 
uygun ürünler ve hizmetler gelişti-
rilmeye ve üretilmeye başlanmıştır. 
Başlangıçta bu konseptler üretim ve 
taşıma ekseni üzerine oturtulmuş 
olsa bile, sonrasında uygulamalar 
tüm yapıyı kapsayacak şekilde ge-
nişletilmiştir. 

Yeşil lojistik uygulamalarına bak-
tığımızda, üretim ve sevkiyat için al-
ternatif, çevre dostu yakıtlı araçla-
rın kullanılması (LPG, CNG vb.), çevre 
dostu verimli ulaşım ve dağıtım sis-
temlerinin kullanılması, araçlara gü-
rültü ve ses önleyicilerin takılması, 
paketlemeler plastik malzeme yerine 
geri dönüşümlü malzemelerin kulla-
nılması, sürdürülebilir bir şekilde saf 
(karışımsız) ürünlerin kullanılması, 
çevre dostu geri dönüşüm ve tersine 
lojistik programlarının teşvik edilme-
si gibi birçok uygulamada görmekte-
yiz. Sürdürülebilirlik ve yeşil lojistik 
ilişkisinde, yeşil lojistik, çevresel ve 
sosyal etmenleri göz önüne alarak, 
ürünlerin sürdürülebilir bir şekilde 
üretimi ve dağıtımı ile ilgilenir. Yani 

yalnızca lojistik işlemlerin şirketler 
üzerindeki ekonomik etkilerini değil, 
aynı zamanda çevre kirliliğine olan 
etkileri gibi toplum üzerindeki daha 
geniş etkileri de dikkate alır.

Özellikle karayolu taşımacılığın-
da yeşil lojistiği incelediğimizde, kü-
resel petrol talebindeki artışın yak-
laşık yüzde 40’ını oluşturmaktadır. 
Bu durum karayolu taşımacılığın-
dan kaynaklanan emisyonların hızlı 
bir artış trendinde olduğunu göster-
mektedir. Bu nedenle dünya gene-
linde sera gazı salınımına en fazla 
etkisi olan sektörlerin başında gelen 

karayolu taşımacılık sektörü ve sek-
törde var olmak isteyen işletmeler, 
çevre duyarlılıklarını ön planda tu-
tarak ekosistemi tehdit eden ve eko-
nomik anlamda negatif etkilerini mi-
nimize edecek ve hizmet kalitelerini 
artırabilecekleri stratejiler uygula-
maya yönelmiştir.

Yeşil lojistik ve tersine lojistik far-
kını incelediğimizde, tersine lojistik, 
ürünlerin geri kazanımı için bulun-
dukları konumlardan nakliyesi için 
yapılan süreçleri ifade etmektedir. 
Yeşil lojistik ise lojistiğin çevresel, 
ekonomik etkilerini anlamak ve bu 
etkileri en aza indirmektir. Bazı ye-
şil lojistik etkinlikleri, tersine lojistik 
olarak kabul edilmektedir. Örneğin 
yeniden kullanılabilir taşıma kapla-
rının kullanılması ve yeniden üretim 
hem tersine hem yeşil lojistik etkin-
likleridir. Birçok yeşil lojistik etkinli-
ği ise tersine lojistik ile ilgili değildir. 
Örneğin ürünleri enerji tüketimini 
azaltır şekilde tasarlamak, çevre dos-
tu ambalajların tasarlanması tersi-
ne lojistik etkinlikleri değildir. Daha 
az plastik içeren ürünlerin tasarlan-
ması yeşil lojistik etkinliği iken, ye-
niden kullanılabilir ambalajları kul-
lanan ürünlerin üretilmesi tersine 
lojistik etkinliğidir.

Yeşil lojistik sayesinde tedarikçi 
firmalar, üretim yapan firmalardan 
alacağı malları daha dikkatli seçmek-
te, müşterilerinin sağlığı anlamın-
da daha detaylı aramalar yapmaya 
yöneltmektedir. Bu anlamda teda-
rikçi firmaların etikete olan bağlı-
lığı ile müşterilerin sağlığı korun-
muş olmaktadır.

EKSPRESS TESLİM
AT

TRANSPORT

Türkiye - Fransa - Türkiye
arasındaki ticaretin güvenilir elçisi

Sektöre Özel
Yükleme Çözümleri

VİP Transport
Hız İsteyenler İçin Vardiyasız Çalışır

%100 Performans
Müşteri Memnuniyeti

Yeşilbayır Mh. Yapı Cd. No:21/A Hadımköy / İSTANBUL

www.viptransport.com.tr444 9 847
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GÜLAÇTI ŞEN

İstanbul Esenyurt Üniversitesi 
Öğretim Görevlisi

H er türlü ulaşım bağlantı-
sı olarak adlandırılan in-
termodalite kavramı, ka-
rayolu, demiryolu, deniz-

yolu ve havayolu gibi değişik ulaşım 
modlarını birbirine bağlayan sistemi 
ifade etmektedir. Intermodal taşıma-
cılık aynı taşıma kabı veya aracı ile en 
az iki değişik ulaşım biçimi kullanılır-
ken, tekrar elleçleme yapılmasına ih-
tiyaç duyulmayan taşımacılık sistemi-
dir. Sistemin işleyişinde eşyanın kon-
teynerlara yüklenmesi, denizyoluyla 
taşınan konteynerlerin limana varma-
sı ve ardından karayolu taşıma aracı-
na (TIR) yüklenerek teslimat noktasına 
sevk edilmesi örnek olarak verilebilir. 
Sistemin diğer taşıma türlerinden en 
önemli avantajı kargonun taşınmasın-
da yeniden elleçleme yapılmamasıdır. 

Farklı ulaşım modları sebebiyle bu 
taşımacılıkta, karayolu-denizyolu, ka-
rayolu-demiryolu gibi farklı intermo-
dal taşımacılık türleri mevcuttur. In-
termodal taşımacılık türleri arasında 
havayolu ile ilişkili olarak; (1) Demiryo-
lu-Havayolu (2) Denizyolu-Havayolu (3) 
Karayolu-Havayolu (4) Havayolu-Boru 
hattı sıralanabilir. Günümüzde hava-
yolu ile diğer ulaşım modları yaygın 
değildir. Havayolu ile taşımacılığın hız-
lı gelişimi göz önünde bulundurulur-
sa intermodal taşımacılıkta havayolu 
taşımacılığının neden yaygın olmadığı 
önemli bir konudur.

Modlar arasında ekipmanın ser-
best değişimi hava taşımacılığı ile 

gerçekleştirilecekse, bir uçak kon-
teynerinin diğer ulaşım araçlarına 
yüklenmesi, ya da karayolu, demir-
yolu vb. ulaşım araçlarına ait olan 
ekipmanların uçağa yüklenmesi 
sözkonusudur. Hava taşımacılığın-
da uygulamada karayolu ile gelen 
ünitelerin uçak içerisine yüklenme-
si mümkündür. Ancak bir uçak kon-
teynerinin içindeki eşya ile birlikte 
trene ya da gemiye yüklenmesi uça-
ğın iniş yaptığı yer itibariyle, bir di-
ğer deyişle havalimanlarının konu-
mu ve ulaşım biçiminin özellikleri 
itibariyle pek mümkün değildir. Bir 

uçağı limana ya da tren istasyonu-
na indirmek mümkün olmadığı için 
uçak konteynerlerinin karayolu ta-
şıtına yüklenmesi yapılmamaktadır. 
Intermodal taşımacılık yapan birçok 
lojistik firmalarının bu konuda ça-
lışmaları görülmemektedir. 

Hava taşımacılığı diğer taşımacılık 
modlarına göre iki nokta arasında-
ki varış süresinin sahip olduğu hız 
avantajından ve maddi değeri yük-
sek olan yatırım ve teknoloji ürünle-
ri, makine parçaları, kimyasal par-
çalar, araba gibi yükleri emniyetli 
bir şekilde taşıyabilmesi açısından 
gelecekte farklı modlarla çalışma-
ların yürütülmesini artırabilecektir. 
Günümüzde hava kargo taşımacı-
lığında görülmese de, yolcu ve yol-
cunun bagajına ilişkin intermodal 
taşımacılık çalışmaları yapılmakta-
dır. Yolcunun hava ulaşımı ile bir-
likte, karayolu, demiryolu, denizyo-
lu vb. birden fazla mod kullanarak 
bir yolculuğu tamamlamasına izin 
veren havalimanı terminalleri var-
dır. Bu şekilde yolcu ve yolcu bagaj-
ları, çeşitli modlar arasında güvenli 
ve verimli (yani ‘kesintisiz’) bir akta-
rım sağlar. Müşteri taleplerinin daha 
iyi karşılanması ve havalimanların-
daki tıkanıklığı gidermek için ‘inter-
modal terminaller’ önerilmektedir. 
Bu taşımacılığın geliştirilmesi için 
ise havalimanı terminallerinin di-
ğer ulaşım modları ile entegre edil-
mesi gerekmektedir.

INTERMODAL TAŞIMACILIKTA HAVAYOLU 
ENTEGRASYON ÇALIŞMALARI

Müşteri taleplerinin daha iyi karşılanması ve havalimanlarındaki 
tıkanıklığı gidermek için ‘intermodal terminaller’ öneriliyor. Bu 
taşımacılığın geliştirilmesi için ise havalimanı terminallerinin 
diğer ulaşım modları ile entegre edilmesi gerekiyor.” Antrepomuzda Hızlı ve Kusursuz 

Operasyon Süreci Yaşatıyoruz
Muratbey Gümrük Müdürlüğüne bağlı 
5.000 m2 Gümrüklü Antrepo, 
Yanıcı Antrepo, 
Serbest Antrepomuzla 
sizlere en iyi hizmeti sunmaktayız.

7/24 Tesis Güvenliği
Yangın Söndürme Sistemleri
Topraklama Sistemleri
Kapsamlı Sigorta
Yüksek Tahliye Kapasitesi
Hidrolik Rampa Sistemleri
Uzman Personel

Tesis Bilgileri

+90 212 771 61 45
www.lotuslojistik.com.tr
info@lotuslojistik.com.tr
Yeşilbayır Mh. Yapı Cd. No:21/A
Hadımköy / İstanbul

İletişim Bilgileri
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ALGAN INTERMODAL 
TÜRKİYE-AVRUPA HATTINDA INTERMODAL 

TAŞIMACILIK HİZMETİ VERİYOR
Türkiye ile Avrupa arasında intermodal taşımacılık hizmeti veren Algan Intermodal, 

ürünleri sağlam ve istenilen zamanda alıcıya teslim etmeye özen gösteriyor. Dijitalleşme 
çalışmalarına ağırlık veren firma, şeffaflık ve ulaşılabilirlik ilkeleriyle hareket ediyor.

I ntermodal taşımacılık konusunda hizmet 
veren Algan Intermodal, ağırlıklı olarak 
Türkiye ile Avrupa arasında taşımacı-
lık gerçekleştiriyor. Ana hattı olan Tür-

kiye ile Avrupa arasında ‘köprü’ vazifesi gö-
ren firma, hava ve deniz taşımalarındaki re-
kabetçi navlun ve imkan sağlama yönüyle ön 
plana çıkıyor. 

Algan Intermodal Yönetim Kurulu Başkanı 
Evren Dölek ve Yönetici Ortağı Fatjon Mero, 

intermodal taşımacılık konusunda verdikle-
ri hizmetleri ve hedeflerini Ekovitrin’e anlattı.

 
Lojistik sektöründe yeni hizmet vermeye 

başlayan genç bir firmasınız. Lojistik sektö-
rüne ne gibi yenilikler ve değerler kazandır-
mayı hedefliyorsunuz? 

Firmamız çiçeği burnunda olarak nitelendi-
rilebilecek bir zaman önce kuruldu. Kasım ayı-
nın başında sektördeki yerini aldı ve sektörün 

ihtiyacı olan şeffaflığı getirebilme amacıyla sek-
tördeki yerini sağlamlaştırmaya gayret ediyor. 
Sonuçta yapılan iş belli. Gönderici ve alıcı ara-
sında bir köprü durumundayız ve bizlere teslim 
edilen ürünleri, sağlam ve istenilen zamanda 
alıcıya teslim etmeye gayret gösteriyoruz. Bu 
süreci şeffaf bir şekilde yürütmek ve hizme-
timizin her anının izlenebilir olmasını istiyo-
ruz. Ayrıca ulaşılabiliriz. Müşterilerimiz, me-
rak ettikleri tüm sorularla ilgili bilgilendirilirler. 

Bahsettiğim gibi yeni bir firmayız ve öncelik-
le sektördeki yerimizi sağlamlaştırmayı he-
defliyoruz. ‘Doğru firma, dürüst insanlar’ iz-
lenimini sağlayıp, 2022 ve daha sonrası için 
planlarımızı yaptık. 

“INTERMODAL TAŞIMACILIK 
HİZMETİ VERİYORUZ”

Algan Intermodal’ın sunduğu çözümler 
hakkında bilgi verir misiniz?

Algan Intermodal, isminden de anlaşılacağı 
üzere intermodal hizmet veriyor. Hız ve nav-
lun arasındaki optimizasyonu sağlayıp, müş-
terimize en uygun seçeneği sunuyoruz. İler-
leyen zamanlarda bunu, müşterimizin direkt 
olarak dijital ortamda yapacağı rezervasyon-
lara taşımak istiyoruz. Algan’ı açmadan önce 
hayalimiz, şirketimizin dijital ortamda skyscan-
ner gibi bir platform haline gelmesiydi. Yani; 
bizler alışılagelmiş nakliyecilikten, nasıl dijita-
le geçebiliriz konusunun hesaplarını yapıyo-
ruz ve tüm yatırımımızı ve bilgi birikimimizi o 
yönde harcıyoruz. Ana hattımız Avrupa-Tür-
kiye arasında bir köprü olabilmeyi hedefliyo-
ruz, ama Kuzey Afrika taşımalarında çözüm 
ortağı oluyoruz. Bir diğer özelliğimiz ise; hava 
ve deniz taşımalarındaki rekabetçi navlun ve 
imkan sağlama yönümüz diyebiliriz.

“SABİT MÜŞTERİSİ OLANLAR 
SEKTÖRDE YER EDİNEBİLİYOR”

Pandemi süreci gerek lojistik sektörünü 
gerekse firmanızı nasıl etkiledi? Bu süreç-
te ne gibi önlemler aldınız? 

Pandemi başlangıcında her ikimiz başka 
bir firmada çalışıyorduk. Pandemi boyunca 
işyerinde aktif olarak çalıştık. Nasıl avantaja 
çevirilebilir yönünde fikirler ürettik ama bu-
günkü gibi kendi firmamız yoktu. Haliyle son 
karar mercii olmadığımız için sadece görev-
lerimizi hakkıyla yerine getirebildik. Kendi fir-
mamızı kurduğumuzda çok hızlı girdik oyuna 
ve 2020 yılının son iki ayını çok iyi değerlen-
dirdik. Ancak biz pandemiyle ilgili biraz daha 
farklı bakıyoruz olaya. Avantaja çevrilme dö-
nemi kısa bir dönemdi. İlk başlarında başla-
yan yoğun maske, tulum ve dezenfektan ih-
racatları nedeniyle hızlı giriş yapan firmala-
rımız oldu. Ancak ihracatta avantaja çevrilen 

durum, ithalatta boş dönüşler nedeniyle sıkın-
tıya dönüşüyordu. DFDS bu konuda o dönem-
de yardımcı oldu ve boş dönüş kampanyaları 
yaptı. Aslında pandemiyi avantaja döndüren 
firmalar değildi, DFDS’nin sektöre desteğiydi. 
Hatta ödeme konularında anlayışlı davrandı-
lar ve sıkıntıda olan firmalara destek verdi-
ler. DFDS boş dönüş kampanyasını kaldırdığı 
anda o kadar rahat ihracat çıkışı yapabilen 
kalmadı. Her şey normale döndü yani. Sabit 
müşterisi olanların sektörde yer edinebildiği 
bir dönemdeyiz.

“AĞIRLIKLI OLARAK TÜRKİYE 
İLE AVRUPA ARASINDA 
ÇALIŞIYORUZ”

Intermodal taşımacılıkla ilgili ne gibi çö-
zümler sunuyorsunuz? Taşımacılık ağınız ve 
hangi ülkelere hizmet verdiğinizle ilgili ne-
ler söylemek istersiniz?

Türkiye-Avrupa arası ağırlıklı çalışan bir 
firma olmamız nedeniyle, en sık kullandığı-
mız güzergah olarak Ro-Ro+Tren bağlantısı-
nı seçtik. Sonrasında Tren+Kara bağlantısına 
daha fazla önem verdik. Doğu Avrupa’da yo-
kuz diyebilecek kadar az taşıma yaptık. Güney 
Fransa, Almanya, Hollanda, İtalya, Slovenya, 
Avusturya, Hırvatistan ve İsviçre’de güzel hiz-
met verdiğimizi söyleyebiliriz. Avrupa’dan, Gür-
cistan ve Azerbaycan’a da intermodal hizmet 
verebiliyoruz. Avrupa’da yaptığımız bir yükle-
mede ürünleri, bir kez daha elleçlemeden ve 

kap değiştirmeden Gürcistan ve Azerbaycan’a 
ulaştırabiliyoruz. 

Algan Intermodal olarak hedeflerinizi ve 
yatırım planlarınızı paylaşır mısınız?

Daha önce de bahsettiğim gibi orta vadede 
hedefimiz, TİO olarak sektörde varız demek ve 
sektörün saygın bir firması olabilmek. Diğer 
hedeflerimiz; dijitalleşmede hızlı adımlar at-
mak ve dış ticaret firmalarını nakliye firması 
arayışından kurtarmak. Telefona indirebile-
cekleri bir uygulama ile hiçbir sektör çalışa-
nına ulaşmadan navlun teklifi alabilmelerini 
sağlamak ve eğer teklif uygunsa, taşıma söz-
leşmesinin dahi telefonuna iletilebileceği bir 
ortam yaratmak. Uzun vadede ise bu planla-
rımızı tamamladıktan sonra gerekli ekipman 
ve belge gereksinimlerini tamamlayıp L2 bel-
gesi almak.

“HER ŞEYİ YAPMAK İSTEYEN, 
HİÇ BİR ŞEYİ TAM OLARAK 
YAPAMAZ”

Son olarak vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

Sektöre yeni firmaların katılması, aslında 
sektöre zenginlik getiriyor. Paydaşlarınıza iyi 
davranın ve onlarla bilgi alışverişinden çekin-
meyin. Sektördeki yerinize karar verin ve o 
yönde yol almaya gayret gösterin. Unutma-
yın ki; her şeyi yapmak isteyen, hiç bir şeyi 
tam olarak yapamaz. 

Algan Intermodal Yönetim Kurulu Başkanı Evren Dölek ve Yönetici Ortağı Fatjon Mero (solda), “Algan Intermodal, isminden de 
anlaşılacağı üzere intermodal hizmet veriyor. Hız ve navlun arasındaki optimizasyonu sağlayıp, müşterimize en uygun seçeneği 
sunuyoruz. İlerleyen zamanlarda bunu, müşterimizin direkt olarak dijital ortamda yapacağı rezervasyonlara taşımak istiyoruz” dedi.

alganintermodal alganintermodal alganintermodal

ALGAN INTERMODAL SOSYAL MEDYA HESAPLARI

www.alganintermodal.com info@alganintermodal.com
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LOJİSTİK | VIP TRANSPORT

“TEK HATTA YÜZDE 100 MÜŞTERİ 
MEMNUNİYETİ İLE ÇALIŞIYORUZ”

VIP TRANSPORT İŞLETME MÜDÜRÜ VEDAT TUTU:

VIP Transport İşletme Müdürü Vedat Tutu, “Lojistik sektörünün genç ve başarılı 
oyuncularından biri olarak Türkiye ile Fransa arasında ticaretin güvenilir elçisiyiz. 
Tüm Avrupa ülkelerine taşıma yapan çoğu rakiplerimizin aksine, sadece bir hatta 

ama ‘yüzde 100 müşteri memnuniyeti’ ile çalışıyoruz” dedi. 

T icari hayatına 1998 yılında 20 kişi-
lik bir ekiple İstoç’ta mütevazi bir 
ofiste başlayan VIP Transport, bu-
gün 250 kişilik deneyimli ekibiyle, 

İstanbul’un lojistik üssü Hadımköy’de 20 bin 
metrekarelik tesisinde ihracat, lojistik ve de-
polama hizmetleri sunuyor. VIP Transport 
İşletme Müdürü Vedat Tutu, sahip oldukla-
rı İSO kalite belgeleri, YYS ve izinli gönderici 
sertifikaları ile hizmetlerinde ‘yaptığını ya-
zan/yazdığını yapan’ olarak tanındıklarını 
ifade etti. “VIP Transport’ta sürpriz olmaz. 
‘Yapamayacağımızı söylemez, söylediğimizi 
mutlaka yaparız’ ilkesi ile müşterilerimize 
hizmet veriyoruz” diyen Vedat Tutu, “2020 
yılında 30 çekici, 20 tekstil yarı römork ya-
tırımı yaptık. Bu şekliyle, 120 adet çekici ve 
130 adet mega çift kat tenteli ve tekstil yarı 
römork araca sahip olan VIP Transport, 
elektronik eşya, tekstil taşımacılığı ve teh-
likeli madde yüklerine yönelik özel çözüm-
ler sunuyor. Yatırımlarımız 2021’de süre-
cek” açıklamasını yaptı.

Lojistik sektörünün genç ve başarılı oyun-
cularından biri olan VIP Transport’un Tür-
kiye ile Fransa arasındaki ticaretin güve-
nilir elçisi olduğunu kaydeden Vedat Tutu, 
tüm Avrupa ülkelerine taşıma yapan çoğu 
rakiplerinin aksine, sadece bir hatta ama 
‘yüzde 100 performans ve yüzde 100 müş-
teri memnuniyeti’ ile çalıştıklarını ifade etti.  

“INTERMODAL TAŞIMACILIK 
HİZMETLERİMİZ DEVAM EDİYOR”

Intermodal taşımacılık hizmetlerini sür-
dürdüklerinin altını çizen Vedat Tutu, “VIP 
Transport’un filosunda çevreye duyarlı Ye-
şil Motor Euro-6 çekicileri mevcut. Yüzde 70 
oranında Ro-Ro (Yalova/Sete) hattını kullana-
rak, hava ve gürültü kirliliğini azaltarak ve 
karayolunda olası trafik kaza risklerinden 
arınmış şekilde müşterilerimize güvenilir 

varış zamanı bildirimi sağlıyoruz. Karayolun-
da Tren Maribor/Wels hattı kullanılıyor” dedi.  

“PANDEMİ DÖNEMİNDE 
TÜM TEDBİRLERİ ALDIK”

Pandemi döneminde aldıkları tedbirler-
den de bahseden Vedat Tutu, “Pandemi dö-
nemi başladığında tesisimiz ve araçlarımız 
hızla dezenfekte edildi. Sürdürülebilir temiz-
lik ve sağlık eğitimleri vererek, alınabilecek 
tüm önlemleri aldık. Tesisimizi Covid-19’dan 
arındırmak için tüm çalışmaları yaptık. Kısa 
sürede evden çalışma sistemine geçerek 
riski en aza indirdik ve bir gün dahi boşluk 
vermeden müşterilerimize hizmet verdik” 
diye konuştu.

VIP Transport olarak ‘Ekspres Teslimat’ 
servisiyle hız isteyenler için vardiyasız ça-
lıştıklarını belirten Vedat Tutu, “Havayolu-
na alternatif olarak sunulan hizmet kapsa-
mında araçlar çift şoför ile varış noktasına 

yollanıyor. Müşterilerimize yükün teslimat 
noktasına varış saatini önceden bildiriyo-
ruz ve verilen termine mutlaka uyuyoruz. 
Taşıma operasyonlarımız her biri SRC, Psi-
ko Teknik, Dijital Takograf ve ADR belgele-
rine sahip olan 150 şoför çalışanımız tara-
fından gerçekleştiriliyor” şeklinde konuştu. 

Vedat Tutu, VIP Transport’un hedefleri-
ni ise şöyle özetledi: “2021 yılı içinde Fran-
sa’ya ihracat hacimleri ile öne çıkan iki bü-
yük şehrimizde yeni şubelerimizi açacağız 
ve mevcut şubelerimizin de depo hacimleri-
ni büyüteceğiz. Ayrıca, anlaşmasını yaptığı-
mız ve teslimini beklediğimiz 30 çekici ve 30 
yarı römorkun alımını gerçekleştireceğiz.”

VEDAT TUTU: “Dünya, lojistiğin ne kadar önemli 
olduğunu yaşayarak öğrenmiş oldu. Sektör olarak 
bizler de geleceğimiz için lojistik fakültelerine 
önem vermeliyiz. Gelecek 25 yılın en gözde mesleği 
kesinlikle lojistik.” 

DFDS AKDENİZ İŞ BİRİMİ | ADVERTORIAL

DFDS, INTERMODAL ALTYAPISINI 
GÜÇLENDİRMEYİ SÜRDÜRÜYOR

DFDS Akdeniz İş Birimi Başkanı Fuat Pamukçu, ”Köln’de DFDS Intermodal GmbH adıyla 
yeni bir ’Intermodal Taşımacılık Yetkinlik Merkezi’ kurmaya karar verdik. primeRail 
işbirliğimizle beraber, 5 Kasım 2020 tarihinde hizmete giren yeni Trieste-Nürnberg 
hattımızla intermodal taşımacılık faaliyetlerimizi genişletmeyi sürdürüyoruz” dedi. 

T aşımacılık hizmetlerinin yüzde 35 
gibi önemli oranını intermodal taşı-
macılık olarak değerlendiren DFDS 
Akdeniz İş Birimi, demiryolu ope-

ratörü primeRail ile işbirliği yaparak, Köln’de 
’DFDS Intermodal GmbH’ adıyla yeni bir ’Inter-
modal Taşımacılık Yetkinlik Merkezi’ kurmaya 
karar verdi. Firma, bu işbirliğiyle Trieste-Nür-
nberg hattını devreye soktu. DFDS Akdeniz İş 
Birimi Başkanı Fuat Pamukçu, intermodal ta-
şımacılıkta sundukları hizmet ve çözümler ko-
nusunda Ekovitrin’in sorularını cevaplandırdı.

Pandemi süreci boyunca müşterilerinize 
intermodal taşımacılık konusunda nasıl çö-
zümler sundunuz?

DFDS Akdeniz İş Birimi olarak özellikle pan-
demi sürecinde minimum insan temasıyla ön 
plana çıkan intermodal altyapımız, tedarik zin-
cirindeki yüklerin insani ihtiyaçların ulaştırıl-
masına ve ticaretin devamına büyük ölçüde 
yardımcı oldu. Her geçen gün yatırım yaptığı-
mız intermo dal taşımacılık çözümleri müş-
terilerimizin, AETR konvansiyonu gereği olan 
takograf sınırlaması, geçiş belgesi sınırlaması, 
vize problemleri gibi engelleri kolaylıkla aşa-
rak ihracatımızın sürdürülebilir bir model ile 
hedef pazarlarımıza ulaşmasına katkı sağla-
maya devam ediyor. Bu yapı ile Türk uluslara-
rası karayolu taşımacılığının daha az finans-
man ile daha fazla taşıma yapmasını, mevcut 
sürücü kaynağı ile daha fazla yükleme yapa-
bilmesini destekliyoruz. 

”PRIMERAIL İLE İŞBİRLİĞİ 
GERÇEKLEŞTİRİYORUZ”

primeRail ile Köln’de hayata geçirdiğiniz 
‘Intermodal Taşımacılık Yetkinlik Merkezi 
projeniz hangi aşamada, yeni çözümler su-
nabildiniz mi? 

Pandemi sürecinde intermodali kullanan 
müşterilerimiz yüzde 45 oranında arttı. Hali 
hazırda güçlü bağlantılarımız ve intermodal 
altyapımız varken, bunun yanı sıra yenilikçi, 
çevreci ve maliyet etkin intermodal taşımacılık 

çözümleri ile mobiliteyi en üst düzeye çıkar-
maya çalışan demiryolu operatörü primeRa-
il ile işbirliği gerçekleştiriyoruz. Bu kapsam-
da Köln’de DFDS Intermodal GmbH adıyla yeni 
bir ’Intermodal Taşımacılık Yetkinlik Merkezi’ 
kurmaya karar verdik. 

İşbirliğimizle beraber, 5 Kasım 2020 tarihin-
de hizmete giren yeni Trieste- Nürnberg hat-
tımızla intermodal taşımacılık faaliyetlerimizi 
genişletmeyi sürdürdüğümüzü ortaya koyduk. 
Bu yeni hat, Intermodal yetkinlik merkezinin 
ve primeRail Gmbh ile ortak girişimin başarılı 
bir sonucu olarak hizmete girdi. Yakın dönem-
de bu hattımızın frekansını artırmayı planlı-
yoruz. İlk aşamada Nürnberg-Trieste doğru-
dan demiryolu bağlantısını DFDS işletirken, Ço-
bantur Boltas ana müşteri olurken, bağlantı 
hızlanmaya devam ediyor. DFDS, bu kapsam-
da geçtiğimiz sonbahar döneminde hizmete 
giren Nürnberg-Trieste doğrudan demiryolu 
bağlantısını 11 Nisan 2021 tarihi itibariyle haf-
talık ek seferlerle hızlandırıyor.

”INTERMODAL TAŞIMACILIĞIN 
PAYI YÜZDE 35”

Operasyonlarınızda intermodal taşımacı-
lığın payı nedir? 

DFDS olarak bugün itibariyle taşıma ope-
rasyonlarımızda intermodal taşımacılığın pa-
yının yüzde 35 olduğunu söyleyebiliriz. (Tries-
te’den giden araçların yüzde 60’ı.) 

DFDS Akdeniz İş Birimi olarak intermodal 
taşımacılığa yönelik neler hedefliyorsunuz?

primeRail ortaklığıyla DFDS Intermodal GmbH 
’Intermodal Taşımacılık Yetkinlik Merkezi’ üze-
rinden yeni demiryolu çözümlerinde ilerleme 
kaydediyoruz. Çobantur Boltas ile işbirliği çer-
çevesinde açtığımız Nürnberg-Trieste demir-
yolu bağlantısı sayesinde sürdürülebilir teda-
rik zinciri hizmetlerine güç katacağız. İlk aşa-
mada Nürnberg-Trieste doğrudan demiryolu 
bağlantısını DFDS işletirken, Çobantur Boltas 
ana müşteri olurken, bağlantı hızlanmaya de-
vam ediyor. Bununla beraber, Köln ve Wels hat-
tındaki frekanslarımızı artırmaya dönük ça-
lışmalarımız devam etmekte olup, Türkiye’nin 
Avrupa ile ticari bağlantılarını güçlendirmeye 
devam edeceğiz. Bilgi ve uzmanlığımızı paylaş-
mak suretiyle daha etkili ve rekabetçi inter-
modal taşımacılık çözümleri geliştireceğimiz 
güçlü bir platform oluşturacağımızdan emi-
niz. Bu girişim yalnızca müşterilerimize fayda 
sağlamakla kalmayacak, doğa dostu taşımacı-
lık modeli ile çevre duyarlılığı yüksek taşıma-
cılığa teşvik ederek ekolojik sistemin korun-
masına katkı sağlamayı hedefliyoruz.

FUAT PAMUKÇU: ”primeRail ortaklığıyla DFDS 
Intermodal GmbH ’Intermodal Taşımacılık Yetkinlik 
Merkezi’ üzerinden yeni demiryolu çözümlerinde 
ilerleme kaydediyoruz.”

dfds_med

www.dfds.com.tr

DFDS MED

@dfdsmed
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LOJİSTİK | LOTUS LOJİSTİK

“İNSANSIZ DEPOLAMA PROJESİNE EMİN VE 
SAĞLAM ADIMLARLA DEVAM EDİYORUZ”

LOTUS LOJİSTİK GENEL MÜDÜRÜ HALİL ÜNLÜ:

Lotus Lojistik Genel Müdürü Halil Ünlü, “Gelecekte inşa etmeyi hedeflediğimiz ‘insansız 
depolama’ projesine emin ve sağlam adımlarla devam ediyoruz. 2021 yılında benzer 
yatırımlara ek olarak teknoloji alanında yatırımlar yapmak için fırsat kolluyoruz” dedi.

L otus Lojistik Genel Müdürü Halil 
Ünlü, yapmayı planladıkları ‘insan-
sız depolama’ projesine emin ve 
sağlam adımlarla devam ettikle-

rini söyledi. İnsansız depolama konusun-
da gerekli araştırmaları yaptıklarını kay-
deden Halil Ünlü, “Uluslararası firmalar ile 
yapım konusunda fikir alışverişlerimiz de-
vam ediyor. Dünya üzerinde 11’den fazla in-
sansız-robotik depo inceledik. Günümüzde 
içinde bulunduğumuz durumu düşünecek 
olursak, ‘temassız’ bir depolama evresini her-
kes için sağlıklı ve hatanın minimize edil-
diği bir yapı olarak görüyoruz. İstanbul Av-
rupa yakasında hayata geçirmeyi planla-
dığımız  ‘insansız depo’ projesinden sonra 
Türkiye’nin birçok bölgesinde benzer pro-
jelere imza atmak için elimizden geleni ya-
pacağız. 2021 yılında benzer yatırımlara ek 
olarak teknoloji alanında yatırımlar yapmak 
için fırsat kolluyoruz” dedi.

“75 BİN METREKARELİK 
ARAZİ YATIRIMI YAPTIK”

Lotus Lojistik olarak uluslararası nakli-
ye ve ithalatçı firmalara depolama, trans-
fer, stok kontrolü, katma değerli hizmetler 
olarak tam ve eksiksiz bilgi, hız, güven ve 

kaliteli hizmet vermeye devam ettiklerini 
söyleyen Halil Ünlü, “2007 yılında faaliyete 
geçirdiğimiz Lotus Antrepo ile yıllık 3 bin 
beyanname, malzeme depolaması yapıyor-
duk. Günümüzde bu rakam yıllık 25 bin be-
yannameye ulaşmış durumda. 2020 yılın-
da toplamda 75 bin metrekarelik arazi ya-
tırımı yaptık” diye konuştu. 

“PANDEMİ SÜRECİNE 
BİR ADIM ÖNDE BAŞLADIK”

E-ticaret firmalarına hizmet veren bir ya-
pıya sahip oldukları için pandemi sürecine 
bir adım önde başladıklarına dikkat çeken 
Halil Ünlü, “Bu süreçte ek personel alımla-
rı ve teknoloji altyapımızda iyileştirme ça-
lışmalarına imza attık. Tesisimizi tamamen 
Covid-19’dan arındırılmış tesis haline getir-
dik. Lojistik sektöründe ‘online’ kavramı ar-
tık hayatımızda daha çok yer alacak” şek-
linde konuştu.

Halil Ünlü, sözlerine şöyle devam etti: 
“Lotus Antrepo olarak yıllık giriş çıkış sa-
yımız her yıl artıyor, geçtiğimiz yıl bu ra-
kam 25 bin oldu. Toplam 24 bin metreka-
re açık alan, 11 bin metrekare kapalı alan 
ile serbest ve gümrüklü depolama hizmet-
leri veriyoruz. Ayrıca 2012 yılından günü-
müze tehlike madde depolaması alanında 
uzmanlaşıyoruz. Antrepomuzda global el-
leçleme iznimiz mevcut olup stok takibin-
den başlayarak, paketleme, etiketleme, ka-
lite kontrol ve mağaza sevkiyatlarına kadar 
uzanan bir zincir yapımız bulunuyor. Teh-
likeli madde depomuzda risk unsurundan 
dolayı sadece depolama ve numune alma 
işlemlerini gerçekleştiriyoruz.”

HALİL ÜNLÜ: “2007 yılında faaliyete geçirdiğimiz 
Lotus Antrepo ile yıllık 3 bin beyanname, malzeme 
depolaması yapıyorduk. Günümüzde bu rakam yıllık 
25 bin beyannameye ulaşmış durumda.”

FEVZİ GANDUR LOGISTICS KALİTESİNDE 
İNTERMODAL TAŞIMACILIK!

73 yıllık deneyimimiz, sahip olduğumuz ekipman çeşitliliği ve çevreye saygı 
odaklı iş süreçlerimiz ile intermodal taşımacılık ihtiyaçlarınızda da yanınızdayız.

Teknolojik alt yapımızı, doğru taşıma modlarını entegre edebilme becerimizi ve 
yükünüz için en uygun çözümleri size sunuyoruz.

Oruç Reis Mahallesi Vadi Caddesi No:108 İstanbul Ticaret Sarayı Kat:3 Esenler - İstanbul

Tel: +90 212 987 55 55    E-mail: info@fevzigandur.com    Web: www.fevzigandur.com



www.ekovitrin.com   •   Nisan 202154 Nisan 2021   •   www.ekovitrin.com 55

LOJİSTİK | MOVE INTERMODAL

“INTERMODAL TAŞIMACILIĞIN LOJİSTİK 
SEKTÖRÜNDEKİ PAYINI ARTIRMAYI HEDEFLİYORUZ”

Move Intermodal Türkiye Yönetici Ortağı Kemal Kıran, “2021 yılında hem ekipman 
çeşitliliğimizi artırıp hem de yeni demiryolu bağlantıları ile intermodal taşımacılığın 

Türkiye lojistik sektörü içerisindeki payını artırmayı hedefliyoruz” dedi.

MOVE INTERMODAL TÜRKİYE YÖNETİCİ ORTAĞI KEMAL KIRAN:

M ove Intermodal Türkiye Yönetici 
Ortağı Kemal Kıran, Move Inter-
modal’in Avrupa’da uzun yıllar-
dır intermodal hizmet sağlayıcı-

sı olarak varlığını sürdürdüğünü söyleyerek, 
Türkiye ofisi olarak bu yapı içerisine 2019 yı-
lında dahil olduklarını ve hızlı bir büyüme ger-
çekleştirdiklerini belirtti. 2020 yılını 6 bin ta-
şıma elleçleyerek geride bıraktıklarını kayde-
den Kemal Kıran, “Özellikle intermodal taşıma 
alanında ana operatörlerden biri haline gel-
dik. 2020 yılı içerisinde önceliğimizi konteyner 
havuzumuzu genişletmek ve ekipman çeşitli-
liğimizi artırmak olarak belirledik ve bu alan-
da yatırımlar gerçekleştirdik. Kassbohrer ve 
uzman ekiplerimizin ortak çalışması sonucu 
45’ coil swap body satın alımı gerçekleştirdik 
ve ilk 200 siparişimizi 2020 yılı içerisinde tes-
lim alarak dolaşıma soktuk. Böylelikle fark-
lı sektör ve ürün cinslerine dokunabilir hale 
gelip bu müşterilere sürdürülebilir bir hizme-
tin önünü açmış olduk. Bu anlamda ciddi ta-
lep alır bir pozisyondayız ve 2021 yılı içerisin-
de de 30’ft/45’ coil swap body yatırımlarımız 
devam edecek” dedi.

“PANDEMİDE INTERMODAL 
TAŞIMACILIĞIN ÖNEMİ ARTTI”

Move Intermodal’in ana hizmet alanı olan 
intermodal taşımacılığın yanı sıra LTL/FTL ka-
rayolu, denizyolu ve proje taşımacılığında da 
müşterilerine en iyi hizmeti vermeyi hedefle-
diğini ifade eden Kemal Kıran, “Pandemi sü-
reci başladığı günden bu yana intermodal ta-
şıma modeline olan talep ciddi oranda artış 
gösterdi. Aslına bakarsanız intermodal taşı-
macılığın önemini de birkez daha gözler önü-
ne serdi. Çünkü biz teması minimum seviyede 

tutan bir taşıma modeli ile hizmet veriyoruz. 
Aksaklıklardan etkilenmeyen sürdürülebilir 
operasyonlarımız sayesinde müşteri ayağın-
da çok daha fazla tercih sebebi olduk. Pande-
mi ile birlikte dijital altyapının önemini birkez 
daha anlamış olduk ve altyapımızdaki eksiklik-
leri gözden geçirip, eksik noktalarımızda iyi-
leştirme yapabilme fırsatı yakalamış olduk. 

Dolayısyla bu süreçten kendi adımıza güçle-
nerek çıktığımızı söyleyebilirim” diye konuştu. 

“ÇOK GENÇ VE 
DİNAMİK BİR EKİBE SAHİBİZ”

Move Intermodal’in ağırlıklı olarak Batı Av-
rupa ülkelerine hizmet verdiği bilgisini veren 
Kemal Kıran, “Fakat bununla birlikte servis 
ağımıza her geçen gün yeni bir lokasyon ek-
lemeye devam ediyoruz. Çok genç ve dinamik 
bir ekibimiz var, alanımızda servis kalitesini 
öncelikli tutmak gibi bir vizyon belirlemiş du-
rumdayız. Tamamen kendi operasyonel yapısı, 
özmal ekipman çeşitliliği ile müşteri karşısına 
daha güvenilir ve takip edilebilir bir hizmetle 
çıkıyoruz. Dolayısıyla çok olumlu dönüşler alı-
yoruz. Bundan çok kısa bir süre önce Avrupa 
ve Türkiye’de iyi partnerlerimizden biri olan 
Hupac Group ile yeni bir servis başlattık. Hal-
kalı-Geleen tren hattı ile birlikte İngiltere paza-
rı için ciddi bir ek kapasite yaratmış olduk. Bu 
hat bize Hollanda limanlarından İngiltere’nin 
çeşitli limanlarına sorunsuz ve kesintisiz bir 
bağlantı imkanı sağlıyor” şeklinde konuştu. 

“EKİPMAN YATIRIMLARINA 
DEVAM EDECEĞİZ”

Kemal Kıran, Move Intermodal’in hedefleri-
ni ise şöyle özetledi: “Öncelikle 2020 yılı içeri-
sinde yapmış olduğumuz ekipman yatırımları-
mız, 2021 yılında devam edecek. Hem ekipman 
çeşitliliğimizi artırıp hem de yeni demiryolu 
bağlantıları ile intermodal taşımacılığın Tür-
kiye lojistik sektörü içerisindeki payını artır-
mayı hedefliyoruz. 2021 yılı ilk çeyreği bizim 
için çok olumlu başladı, geçen seneye oran-
la taşıma kapasitemizin yüzde 100 oranında 
artış gösterdiğini gözlemliyoruz.”

KEMAL KIRAN: “Pandemi ile birlikte dijital 
altyapının önemini birkez daha anlamış olduk 
ve altyapımızdaki eksiklikleri gözden geçirip, 
eksik noktalarımızda iyileştirme yapabilme fırsatı 
yakalamış olduk. Dolayısyla bu süreçten kendi 
adımıza güçlenerek çıktığımızı söyleyebilirim.”

HABER | LOJİSTİK

ARS-PET, TERCİHİNİ YİNE TIRSAN’DAN YANA KULLANDI

SCANIA, FOSİL İÇERMEYEN ÇELİK KULLANACAK

Ars-Pet Lojistik, 110 adetlik araç yatırımı 
ile yalnızca Tırsan araçlarından oluşan fi-
losunu 440 araca yükseltti. Tırsan’ın, uzun 
dönemli iş ortağı Ars-Pet Lojistik firmasının 
İzmir’de bulunan merkez ofisinde gerçek-
leştirdiği teslimat törenine, Ars-Pet Lojis-
tik firma sahipleri Aslan Savaşan, Cem Sa-
vaşan, Ars-Pet Lojistik Genel Koordinatörü 
Can Erbak ve Tırsan Treyler Satış Koordi-
natörü Ertuğrul Erkoç katıldı.

“TIRSAN, VAZGEÇİLMEZ 
TEK İŞ ORTAĞIMIZ”

Teslimat töreninde açıklamalarda bulunan 
Ars-Pet Lojistik firma sahiplerinden Aslan 

Savaşan, “75 yıllık köklü bir firma olarak, fi-
lomuzda bulunan ileri teknoloji ile donatıl-
mış araçlarımız ve İtalya’da bulunan ofisi-
miz ile müşterilerimizin iş süreçlerini kolay-
laştırıyor, ihtiyaçlarına en uygun hizmet ve 
çözümleri üretiyoruz. Yurtiçi ve yurtdışı ol-
mak üzere başta Almanya, Hollanda, Yuna-
nistan, Lüksemburg, Slovakya, Fransa, Ma-
kedonya, Bosna-Hersek, Arnavutluk, Avus-
turya, Belçika ve İtalya ülkelerine; ağırlıklı 
olarak otomotiv, yedek parça, tekstil ve gıda 
taşımacılığı hizmeti veriyoruz. Tırsan ile yıl-
lardır devam ettirdiğimiz güçlü işbirliğin-
den dolayı büyük mutluluk duyuyoruz. Tır-
san araçları ile hem yurtiçi hem de yurtdışı 

müşterilerimize en iyi hizmetleri sunarak, 
sektörümüzü ileriye taşımaktan dolayı gu-
rurluyuz. Tırsan, operasyonlarımızın esnek-
liğini destekler şekilde tasarlanmış, en ka-
liteli ve  sağlam  şekilde  üretilen  araçları  
ile  vazgeçilmez  tek  iş ortağımız. Filomuzda 
şu anda bulunan 330 adet Tırsan aracımı-
zın performansından çok memnunuz, yeni 
yatırımımızla filomuzu 440 araca büyüttük. 
Tırsan araçlarının, sağlamlığının yanı sıra 
düşük işletme maliyeti ve yüksek ikinci el 
değeri de firmamız için büyük avantaj. Ay-
rıca Tırsan, sahip olduğu en geniş servis ağı 
ile firmamızın tüm operasyonlarını her za-
man tam destekliyor” dedi.

Scania, tamamen emisyonsuz ürünler 
kullanma hedefi doğrultusunda fosil içer-
meyen çelik kullanımına geçerek bu alanda 
önemli bir farkındalık yaratacak. Bu hedef 
çerçevesinde Scania, İsveçli çelik üreticisi 
H2 Green Steel (H2GS) şirketi ile ortaklık an-
laşması yaptı. Kuzey İsveç’te Boden bölge-
sinde bulunan ve tamamen yeni olan çelik 
fabrikasında, üretilen bir ton çelik başına 
karbondioksit emisyonları, hidroelektrik 
ve rüzgâr enerjisinden elde edilen elekt-
rikten üretilen hidrojen gazının kullanıl-
ması sayesinde yüzde 95 oranında azal-
tılabiliyor. Her Scania kamyonu yaklaşık 

5 ton çelik içerdiğinden, değer zinciri bo-
yunca emisyonsuz ürünlerin kullanılma-
sı yolculuğunda bu ortaklık dev bir adım 
olacak ve bu sayede Scania’nın sürdürü-
lebilir taşımacılığa geçişteki lider konu-
mu pekişecek.

Şirket, karbon içermeyen çelik üretimi-
ne 2024 yılında başlamayı planlıyor. Mev-
cut plana göre Boden’de gerçekleştirile-
cek üretimin yaklaşık yüzde 90’lık kısmını 
Scania’nın talep ettiği çelik türleri oluştu-
racak. Bu işbirliği Scania’nın Paris Anlaş-
ması’ndaki iklim hedeflerine ulaşmasına 
da katkıda bulunacak. 
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EKOL LOJİSTİK’TEN FAS 
VE İSPANYA ATAĞI

Intermodal hatlarına yenilerini ekleyen Ekol Lojistik, İzmir Alsancak Limanı ile 
İspanya Tarragona Limanı’nı birbirine bağlayan Ro-Ro hattında ve İzmir Alsancak 

Limanı ile İspanya’daki Tarragona Limanı’nı birbirine bağlayan Ro-Ro hattı 
üzerinden Fas Tangier Limanı’na taşımacılık yapacak.

F as’ta yeni yapılanma çalışmalarına 
hız veren Ekol Lojistik, İzmir Alsan-
cak Limanı ile İspanya’daki Tarrago-
na Limanı’nı birbirine bağlayan Ro-

Ro hattı üzerinden Fas Tangier Limanı’na ta-
şımacılık yapacak. Batı Avrupa’ya daha hızlı 
ulaşım sağlayacak bu hatla Ekol, Akdeniz’de 
etkili bir hizmet üçgeni oluşturmayı hedefliyor.

Ekol, Türkiye, İspanya, Fas hattı ile Türki-
ye’den Fas’a 144 saat içerisinde teslimat ger-
çekleştirecek. Akdeniz’de planlı ve hızlı taşı-
macılık sağlayan bu hizmet kapsamında; cu-
martesi akşamına kadar Türkiye’nin dört bir 
yanından toplanan gönderiler hafta bitmeden 
cuma günü Fas’ın her yerine teslim ediliyor. 
Salı akşamına kadar Fas genelinden toplanan 
yükler ise bir sonraki hafta başı pazartesi günü 
Türkiye’nin her bölgesine dağıtılıyor. 

Ekol’ün kıtalararası akılcı lojistik çözümle-
rini yeni rotalar ve yeni hizmetlerle güçlen-
dirdiğini açıklayan Ekol Türkiye Ülke Müdü-
rü Arzu Akyol Ekiz, “Hizmet ağımızdaki Fas’ta 
yeni bir yapılanmaya gidiyoruz. Bunun ilk adı-
mını ise Fas Tangier Limanı üzerinden sun-
duğumuz taşımacılık hizmetimiz oluşturuyor.  
Bu yolla müşterilerimiz için önemli avantaj-
lar yaratıyoruz. Fas, Afrika ülkeleri içerisin-
de Türkiye’nin en fazla ticaret yaptığı beşin-
ci ülke konumunda. Ekol, sunduğu hizmetler 
ile bu iki ülke arasındaki ticari ilişkilerin ge-
lişmesine daha da katkıda bulunacaktır. İler-
leyen günlerde de hizmet ağımızı büyüterek 
daha geniş coğrafyalara kaliteli ve kesintisiz 
hizmet sunmaya devam edeceğiz” dedi. 

TÜRKİYE-İSPANYA ARASI 60 SAAT
Ekol Lojistik, Türkiye ile İspanya arasın-

daki yeni intermodal hizmeti kapsamında İz-
mir Alsancak Limanı ile İspanya Tarragona 
Limanı’nı birbirine bağlayan Ro-Ro hattı üze-
rinden sadece 60 saatte teslimat gerçekleş-
tirecek. Akdeniz’de taşımacılığa hız kazandı-
racak yeni servis kapsamında, her iki yönden 
seferler başlangıçta haftada bir kez yapılacak. 

Cumartesi akşamına kadar Türkiye’nin dört 
bir yanından toplanan gönderiler Çarşamba 
günü İspanya’nın, Cuma günü de Portekiz’in 
her yerine teslim edilebilecek. Salı akşamına 
kadar Portekiz, Çarşamba akşamına kadar İs-
panya genelinden toplanan yükler ise Pazar-
tesi günü Türkiye’nin her bölgesine dağıtılabi-
lecek. Ekol, bu yeni hat üzerinden Türkiye ve 
Orta Doğu bölgesini İspanya, Portekiz ve Fas 
ile en verimli şekilde birleştiriyor. 

Özellikle İspanya’daki büyük tekstil müş-
terileri için Oscar ödülü alacak kalitede bir 
hizmeti başlattıklarını ifade eden Arzu Akyol 
Ekiz, “Yeni hattımızda teslimatta hız güvence-
si vermenin yanı sıra  kaliteli servisimizle de 
müşterilerimize  farklı bir deneyim yaşatıyor 
olacağız’’ diye konuştu. Fas, Portekiz ve Baltık 

ülkeleri arasındaki bağlantıların Türkiye-İs-
panya arasındaki yeni hat ile artırılmasının 
Ekol’ün hizmet geliştirme planının bir parça-
sı olduğunu belirten Ekiz, “Ekol İspanya Av-
rupa’ya; Ekol Türkiye ise Orta Doğu’ya yapı-
lan gönderiler için bir merkez konumunda. 
İzmir Alsancak-  İspanya Tarragona Limanı 
arasında transit süremiz 60 saat.  İspanya içi-
ne 96 saat, Portekiz ve Fas ‘a 144 saatte tesli-
mat gerçekleştiriyoruz. Ekol’ün Trieste (İtal-
ya) ve Sete’de (Fransa) hâlihazırda yürüttüğü 
intermodal operasyonları gibi İspanya’dan Av-
rupa’ya intermodal taşımacılığa fırsat veren 
bu hizmetimizde de multimodal çözüm sağlı-
yoruz. Önümüzdeki günlerde daha fazla ül-
keye kaliteli ve kesintisiz hizmet sunmak için 
ağımızı genişletmeye devam edeceğiz” dedi.

ARZU AKYOL EKİZ: “Hizmet ağımızdaki Fas’ta yeni 
bir yapılanmaya gidiyoruz. Bunun ilk adımını ise Fas 
Tangier Limanı üzerinden sunduğumuz taşımacılık 
hizmetimiz oluşturuyor. İspanya hattımızda ise 
teslimatta hız güvencesi vermenin yanı sıra kaliteli 
servisimizle de müşterilerimize farklı bir deneyim 
yaşatıyor olacağız.”

HABER | LOJİSTİK

FEVZİ GANDUR LOGISTICS, 2021’DE 
INTERMODAL TAŞIMALARINI ARTIRACAK

TIRSAN’DAN TTS LOJİSTİK’E TREYLER TESLİMATI

Lojistik sektörünün köklü markalarından 
Fevzi Gandur Logistics, 2021 yılında inter-
modal taşımalarındaki pazar payını artır-
mayı hedefliyor. Şirket, gerçekleştirdiği ya-
tırımlar sayesinde intermodal operasyon-
larını artık kendi ekipmanlarıyla yapacak. 

Fevzi Gandur Logistics Uluslararası Kara-
yolu Taşımacılığı Genel Müdürü Cengiz Cey-
landağ, intermodal taşımacılığın hem Tür-
kiye’de hem de dünyada kullanım oranının 
her geçen yıl arttığını belirtti. Pandemi süre-
cinde hijyen koşulları açısından teması ve 
insana bağımlılığı en aza indiren taşımacı-
lık şekillerinin ön plana çıktığını hatırlatan 
Ceylandağ, bu durumun intermodal talebi-
ni daha da artırdığını dile getirdi.

Ceylandağ, intermodal taşımacılığın, sa-
dece kara yolu ile yapılan yük taşımacılığına 
göre pandemi önlemleri kapsamındaki kı-
sıtlamalardan daha az etkilendiğine dikkat 
çekti. Fevzi Gandur Logistics olarak yüksek 

kalitede lojistik hizmetler sunmaya odak-
landıklarını söyleyen Ceylandağ, iki yıldır 
intermodal taşımacılık hizmetleri verdikle-
rini, bu yıl daha aktif ve etkili olmak adına 

intermodal departmanı kurduklarını ve 
45’lik konteyner ile 45’lik Swap-Body ekip-
man yatırımları yaptıklarını belirtti. Ceylan-
dağ, Türkiye çıkışlı operasyonlarını demir-
yolu ve Ro-Ro ile yaptıklarını, hedef ülkeye 
vardıktan sonra ise farklı taşıma modla-
rıyla kapıdan kapıya teslimat yapabildik-
lerini anlattı. 

İntermodal taşımacılık hizmetleri ile Tür-
kiye’den tüm Avrupa ülkelerine sabit tran-
sit sürelerde teslimat yapabildiklerinin al-
tını çizen Ceylandağ, uluslararası ticarette 
navlun fiyatlarının ciddi anlamda yükseldi-
ğini, intermodal taşımacılığın uygun mali-
yetli bir çözüm olduğunu söyledi. 

İntermodal ile farklı türlerde yükleri taşı-
yabildiklerine dikkat çeken Ceylandağ, “Yük-
lerin liman ve istasyonlarda yüklenmesi, in-
dirilmesi ve farklı taşıma moduna entegre 
edilmesi süreçlerinde uzman ekiplerimiz-
le destek veriyoruz” dedi.

Treyler sektörünün 44 yıldır güvenilir 
lideri Tırsan, Covid-19’a karşı tüm güven-
lik önlemlerini alarak, lojistik sektörünün 
öncü firmalarından TTS Lojistik’e 14 adet 
Tırsan Tenteli Perdeli Maxima Plus T.SCS 
X+ treyler siparişinin ilk 7 adedini teslim 
etti. Müşterilerinin ihtiyaçları doğrultusun-
da geliştirdiği en geniş ürün gamıyla lojis-
tik firmalarının ilk tercihi olmaya devam 
eden Tırsan’ın Samandıra lokasyonunda 
8 Mart’ta yapılan teslimat törenine; Tır-
san Treyler Yönetim Kurulu Üyesi Ayşe-
nur Nuhoğlu ve TTS Lojistik Yönetim Ku-
rulu Üyesi Şahver Demirel katıldı. 

Teslimat töreninde açıklamalarda bulu-
nan Tırsan Treyler Yönetim Kurulu Üyesi 
Ayşenur Nuhoğlu, “TTS Lojistik ile dört yıl-
dan beri devam eden başarılı işbirliğimizi, 
14 adet yeni Tırsan Tenteli Perdeli Maxima 
Plus aracıyla devam ettirmekten mutlu-
luk duyuyoruz. Tüm araçlarımız, müşte-
rilerimizin rekabet gücünü artırmak için 
en ince ayrıntısına kadar tasarlanmış ve 
ödüllü Ar-Ge merkezimizde test edilerek 

en kaliteli şekilde üretilmiştir. Teslimatını 
yaptığımız Maxima Plus araçlarımız, TTS 
Lojistik’in hem Avrupa hem de yurt içi hiz-
metlerinde güvenle kullanacakları şekilde 
gümrük mevzuatına uygun” dedi.

TTS Lojistik Yönetim Kurulu Üyesi Şah-
ver Demirel de, “TTS Lojistik olarak, tec-
rübeli ekibimiz, geniş yetkin acente ağımız 
ve sahip olduğumuz geniş araç filomuz ile 

sonuç odaklı, yurtiçi ve yurtdışı  ihtiyaçları-
na uygun bir şekilde müşterilerimizin bek-
lentilerini karşılıyoruz. Müşterilerimize ka-
liteli ve hızlı hizmet vermek adına filomuzu 
yine en kaliteli ve sağlam şekilde üretilen 
Tırsan araçlarıyla güçlendirdik. Filomuzda 
şu anda 40 adet Tırsan marka araç bulun-
maktadır, hedefimiz iki yıl içerisinde bu sa-
yıyı 80’in üzerinde çıkarmak“ diye konuştu.

CENGİZ CEYLANDAĞ: 
“Yüklerin liman 
ve istasyonlarda 
yüklenmesi, 
indirilmesi ve farklı 
taşıma moduna 
entegre edilmesi 
süreçlerinde uzman 
ekiplerimizle destek 
veriyoruz.”
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Brisa Pazarlama ve Uluslararası Pazarlar Genel Müdür Yardımcısı Evren Güzel, “Yaz 
lastiklerini müşteri beklentileri, iklim ve coğrafi koşulları gözeterek uygun olarak geliştiriyor, 

test ediyor, iyileştirmeler yapıyor ve en mükemmel performansı sunuyoruz” dedi.

YAZ LASTİĞİ | HABER

“EN MÜKEMMEL 
PERFORMANSI SUNUYORUZ”

BRİSA PAZARLAMA VE ULUSLARARASI PAZARLAR 
GENEL MÜDÜR YARDIMCISI EVREN GÜZEL:

Pandeminin ilk günlerinden itiba-
ren hızlı bir dönüşümle hizmetle-
rini sağlık ve güven odağında ye-
nilediklerini söyleyen Brisa Pazar-

lama ve Uluslararası Pazarlar Genel Müdür 
Yardımcısı Evren Güzel, bayilerin mağaza-
larında dönüşümlü çalışma, hijyen eğitim-
leri, dezenfeksiyon, fiziksel mesafe kural-
larına göre hizmet, maske ve eldiven kul-
lanımı gibi uygulamaların özenle devam 
ettiğini ifade etti. 

Pandemi ile birlikte müşterilerin ihtiyaç-
larının hızlı bir değişim gösterdiğine deği-
nen Evren Güzel, “Aslında özellikle mobilite 
alanında müşteri deneyiminde fark yarata-
cak çözümlere biz uzun zamandır hazırlanı-
yorduk, bu dönemde de çalışmalarımızı çe-
vik bir şekilde müşteri ihtiyaçlarına adapte 
ettik. Özellikle mobil hizmetler, yerinde hiz-
met gibi uygulamaları çeşitlendirmeye gay-
ret ediyorız. Altyapısı uygun olan bayilerimiz 
mobil hizmetleri ile müşterilerimize iş yer-
leri ya da evlerinin önünde lastik değişim 
hizmeti sunuyoruz. Ayrıca, online mağaza-
mız Lastik.com.tr aracılığı ile bugüne kadar 
yalnızca İstanbul ve Ankara’da sunduğu-
muz kapıda montaj hizmetini şimdi 
tüm Türkiye çapında yaygınlaştır-
dık. Aynı zamanda Lastik Oteli’nde 
lastiklerin ideal ömürlerini ve per-
formanslarını korumaları için uy-
gun koşullarda saklanmaları için 
özel bir hizmetimiz mevcut. Brisa 
olarak 200’ün üzerinde Lastik Ote-
li ile 500 bine yakın lastik için hizmet 
kapasitesine sahibiz” dedi.

Evren Güzel, “Yaz lastiklerini müş-
teri beklentileri, iklim ve coğrafi ko-
şulları gözeterek uygun olarak ge-
liştiriyor, test ediyor, iyileştirmeler 
yapıyor ve en mükemmel perfor-
mansı sunuyoruz. Ürün geliştirme 

aşamasındaki en temel hedefimiz ise em-
niyetli, sağlam, konforlu ve çevreci bir sü-
rüş deneyimi sağlamak. Yerel üretim avan-
tajlarımızı da kullanarak pazardaki talebi 
karşılayacak şekilde planlarımızı yapıyor 
ve yenilikçi ürünlerimizi araç sahipleriy-
le buluşturuyoruz. Yaz lastikleri pazarın-
da da araç sahiplerinin ilk tercihi olmak 
bizim tutkumuz” diye konuştu.

Evren Güzel, yaz döneminde öne çıkacak 
ürünleriyle ilgili şunları söyledi: 

BRIDGESTONE TURANZA 
T005

“Kazanan ürünlerin tüketicilerin 
oylarıyla belirlendiği ve Türkiye’de 
5’inci kez gerçekleştirilen ‘Yılın Se-
çilmiş Ürünü’ programında, Bridges-
tone Turanza T005 yaz lastiğimizle 
4 bin 99 tüketiciyle yüz yüze görü-
şerek yapılan anketler sonucunda 
Yılın Seçilmiş Lastiği unvanının sa-
hibi olduk. T005, sürücülerine son 
teknolojiyi deneyimleme ve yolcu-
luklarında fark yaratma olanakla-
rı sağlıyor. Tüketici beklenti ve ihti-
yaçları ile paralel olarak sürüş de-
neyiminin rahat, keyifli ve emniyetli 

olmasına hizmet ediyor ve aynı zamanda 
özellikle ıslak zeminde yüksek manevra ve 
kontrol kabiliyeti sunuyor.

LASSA DRIVEWAYS
İzmit ve Aksaray fabrikalarımızda Türk 

mühendisliği ve işçiliğiyle üretilen Lassa Dri-
veways serisi, 16” ve üzeri lastik segmentinde 
araç sahiplerinin sağlamlık, konfor ve yük-
sek performans ihtiyaçlarına yanıt veriyor. 
Lassa Driveways, orta sınıf sedan araçlar-
dan yüksek sınıf konforlu araçlara kadar 
geniş bir segmentte sunulan konfor lastiği 
olarak öne çıkıyor ve aynı zamanda etkin 
yakıt tüketiminden ve sağlamlıktan ödün 
vermiyor. Lassa Driveways TÜV SÜD tara-
fından belirlenen rakiplerine göre; yüzde 8 
daha kısa ıslak zemin fren mesafesine sa-
hip ve yüzde 9 daha düşük yuvarlanma di-
renci ile de daha ekonomik.

LASSA DRIVEWAYS SPORT 
Sportif sürüşten zevk alan, kompakt, orta 

ve lüks sınıf kategorisindeki spor ve yüksek 
performans araçları tercih eden sürücü-
ler için geliştirildi. Lassa bu ürün gamında 
sağlamlığı yüksek performans ile bir ara-
ya getirdi.”

EVREN GÜZEL: “Lastik 
değişim dönemlerinde 

de tüketicilerimize 
sunduğumuz ulusal 

bazda özel kampanya 
ve fırsatları hayata 
geçiriyoruz. Dijital 

mecralarımız ve sosyal 
medya kanallarımız 

üzerinden sürekli 
iletişim halindeyiz.” 

Continental Türkiye Genel Müdürü Ali Okan Tamer, “Bu yaz da Continental PremiumContact 
6 ile yollarda olacağız. Orta sınıftan SUV araç modellerine kadar tüm binek otomobil sınıfları 

için geniş bir ürün yelpazesi sunan PremiumContact 6 yaz lastikleri, birinci sınıf güvenlik 
özelliklerini yüksek konfor seviyesi, hassas direksiyon hakimiyeti ve iyi çevre performansı ile 

birleştiriyor” diye konuştu.

HABER | YAZ LASTİĞİ

“BU YAZ CONTINENTAL PREMIUMCONTACT 6 
İLE YOLLARDA OLACAĞIZ”

CONTINENTAL TÜRKİYE GENEL MÜDÜRÜ ALİ OKAN TAMER:

C ontinental Türkiye Genel Müdürü 
Ali Okan Tamer, üstün teknolojiy-
le geliştirilmiş zengin yaz lastiği 
portföyleriyle hem araç üreticile-

rinin hem de sürücülerin ilk tercihlerinden 
biri olmaya devam ettiklerini söyledi. Yaka-
ladıkları başarıyı sağlamlaştırmak için tek-
nolojiye ve insan kaynağına güçlü yatırım 
yaptıklarını belirten Ali Okan Tamer, “Conti-
nental olarak bağımsız test kuruluşlarınca 
yapılan testlerde lastiklerimizle daima kür-
süde, büyük bir oranla da birinciliği alarak 
en fazla tavsiye edilen lastik  ünvanını alıyo-
ruz. Bu yaz da Continental PremiumConta-
ct 6 ile yollarda olacağız. Orta sınıftan SUV 
araç modellerine kadar tüm binek otomo-
bil sınıfları için geniş bir ürün yelpazesi su-
nan PremiumContact 6 yaz lastikleri, birin-
ci sınıf güvenlik özelliklerini yüksek konfor 
seviyesi, hassas direksiyon hakimiyeti ve 
iyi çevre performansı ile birleştiriyor” dedi. 

“13 YILDA PAZAR PAYIMIZI 
ÜÇ KATINA ÇIKARDIK”

2002 yılında Continental markasının dist-
ribütörü olarak satışlara başladıklarını kay-
deden Ali Okan Tamer, “2008’den bu yana 
da Continental Türkiye olarak ülkemizde fa-
aliyetlerimize devam ediyoruz ve pazarda-
ki öncü konumumuzu Türkiye’nin her böl-
gesine yayılmış etkin bayi ve satış teşkila-
tımız ile sürdürüyoruz. Türkiye’de 13 yılda 
pazar payımızı üç katına, satışlarımızı ise 
dört katına çıkardık. Binek araçlarda Türki-
ye dâhil Avrupa’da her üç araçtan biri Con-
tinental lastikleri ile satışa sunuluyor. Con-
tinental bugün itibariyle binek ve kamyon 
lastiklerinde lider üreticiler arasında yer 
alıyor” diye konuştu. 

Pandemi ile birlikte artık değişen iş biçim-
lerinin odak noktasında dijitalleşmenin yer 
aldığını ifade eden Ali Okan Tamer, “Conti-
nental olarak 2021 yılına yeni ürünlerimiz 

ve sunduğumuz dijital çözümlerimizin ta-
nıtımlarıyla başladık. Lastik üretiminin yanı 
sıra bu üretimi destekleyecek Ar-Ge çalış-
maları ve otomotiv uzmanlığımızla kendimi-
zi pazarda ‘teknolojiyi lastiğe kodlayan’ pre-
mium lastik üreticisi olarak konumluyoruz. 
Türkiye’de bir lastik fabrikamız olmasa da 
başka alanlarda yatırımları olan bir şirke-
tiz. Bursa’da ContiTech fabrikamız var. Ba-
yilerimizle birlikte yaklaşık bin 500 aileye 
istihdam sağlıyoruz. Bundan sonra da he-
defimiz konumu itibariyle cazibesi hiç sön-
meyen Türkiye’de pazar payımızı artırarak, 
sürdürülebilir büyümemize devam etmek 
olacak” şeklinde konuştu.

Ali Okan Tamer, düzenledikleri kampan-
yalarla ilgili olarak da şu bilgileri verdi: “De-
vam eden pandemi nedeniyle hem bayileri-
mizin hem de müşterilerimizin sağlığı bizim 
önceliğimiz. Bu nedenle tüm tedbirlere titiz-
likle uymaya ve müşterilerimize ihtiyaçla-
rı doğrultusunda hizmet sunmaya devam 
ediyoruz. Bu anlayışla uyguladığımız rande-
vulu sistemimiz de bayilerimiz ve müşteri-
lerimiz tarafından oldukça yaygın şekilde 
kullanılmaya devam ediyor. Lastik değişi-
mi imkanımızdan dileyen herkes güvenle 

faydalanabiliyor. Lastiklerimizi daha çok 
müşterimizle buluşturmak için her yıl en 
az 2 kere cazip avantajlar içeren kampan-
yalar düzenliyoruz.”

Continental olarak ‘Vision 2030’ strateji-
leri doğrultusunda, binek ve hafif ticari las-
tik segmentinde, elektrikli araçlar için las-
tikler ve ultra yüksek performanslı lastik-
lerle pazarda dünya genelinde büyümeye 
odaklandıklarına değinen Ali Okan Tamer, 
“Conti360° filo hizmetleri, kamyon ve otobüs 
lastikleri segmentinde lokomotif rolü üstle-
necek. Çok sayıda farklı endüstriyel kulla-
nım alanına ilave olarak bisiklet, motosiklet 
ve yarış lastiklerini de içeren Continental 
Özel Amaçlı Lastikler iş kolumuz da tarım 
lastikleri pazarında kayda değer bir büyü-
me hedefiyle çalışmalarına devam ediyor. 
Sürdürülebilirlik tüm faaliyetlerimizin özün-
de yer alıyor. Bu anlayışla 2030 yılına kadar 
lastik sektöründe en yenilikçi üretici olma-
yı hedefliyoruz. 2050 yılına kadar lastikle-
rimizde kademeli olarak yüzde 100 sürdü-
rülebilir malzemeler kullanacağız. Lastik 
Grubumuz, su ve enerjinin verimli ve sür-
dürülebilir kullanımında da sektörünün li-
deri konumunda yer alıyor” dedi.

ALİ OKAN TAMER: “Türkiye’de 13 yılda pazar payımızı üç katına, satışlarımızı 
ise dört katına çıkardık. Binek araçlarda Türkiye dâhil Avrupa’da her üç 
araçtan biri Continental lastikleri ile satışa sunuluyor.”
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“PANDEMİDE LASTİK ALIŞVERİŞLERİNİ 
DİJİTAL ORTAMA TAŞIDIK”

MICHELIN PAZARLAMA DİREKTÖRÜ GÖZDE ALPASLAN:

Michelin Pazarlama Direktörü Gözde Alpaslan, lastik sektörünün pandemi nedeniyle 
dönüşümden geçmeye devam ettiğini söyleyerek, bu süreçte günün ihtiyaçlarından yola 

çıkarak Michelin olarak lastik alışverişlerini dijital ortama taşıdıklarını belirtti. 

H ayata geçirdikleri ‘Hemen Al’ plat-
formu ile müşterilerinin güvenli bir 
şekilde Michelin bayilerine ev or-
tamından ulaşmasını sağladıkla-

rını kaydeden Michelin Pazarlama Direktörü 
Gözde Alpaslan, “Bu anlamda da müşterileri-
mize oldukça konforlu ve güvenli bir hizmet 
sağladığımızı söyleyebilirim. Servislet.com or-
taklığıyla hayata geçirdiğimiz ‘Hemen Al’ pro-
jesi ile müşterilerimizin, www.michelin.com.tr 
üzerinden Michelin bayilerine ev ortamından 
ulaşmalarını ve ürün çeşitlerini, stok bilgile-
rini görerek araçlarına ve ihtiyaçlarına uy-
gun lastiği temassız olarak satın alma imka-
nı sunduk. Michelin ve Euromaster satış nok-
talarında hijyen kurallarına özen göstererek 
müşterilerimizin ihtiyaçlarını karşılamaya de-
vam ettik ve etmeye devam ediyoruz. Yine ge-
çen yıl Michelin olarak yaşadığımız güzel ge-
lişmelerden biri de CAMSO’nun ailemize ka-
tılımıydı” dedi. 

YAZ LASTİK MODELLERİ
Yaz sezonunda Michelin, Michelin Prima-

cy 4, Michelin Pilot Sport 4 SUV ve dört mev-
sim kategorisinde Michelin Crossclimate + ile 
yollarda olmaya devam edeceklerine değinen 
Gözde Alpaslan, yaz lastik modelleri ve özel-
likleri hakkında şu bilgileri verdi: 

MICHELIN PRIMACY 4 
“Michelin, güvenlik ve uzun ömür odaklı de-

sen ve yapısı, lastiğin ne zaman değişime ih-
tiyaç duyduğunu anlamayı sağlayan aşınma 
göstergesi ile Primacy 4, yasal sınır olan 1,6 
milimetreden önce lastiğin değiştirilmesini 
önlüyor. Yasal sınıra dek, maksimum güven-
lik, üstün performans ve uzun ömürlülüğü bir 
arada sunan Primacy 4, ilk kilometreden son 
kilometreye kadar yüzde 22 daha fazla su tah-
liyesi imkânı sağlıyor. 

Michelin Pilot Sport 4 SUV, araçlarının po-
tansiyelini sonuna kadar kullanmak ve sürüş 
keyiflerini artırmak isteyen sürücüler için 

tasarlandı. Michelin Pilot Sport 4 SUV lasti-
ği, kuru ve ıslak yollarda, güvenli koşullarda 
olağan üstü bir konfor ve sportif SUV araçla-
rının verebileceği bir sürüş keyfi sunuyor ve 
ayrıca rakipleriyle kıyaslandığında daha uzun 
ömürlü olarak kullanılabiliyor. 

MICHELIN CROSSCLIMATE+
Michelin’in devrim niteliğindeki kış sertifi-

kalı yaz lastiği Michelin CrossClimate+, hem 
yaz hem de kış lastiklerinin üstün yanlarını tek 
bir lastikte birleştirerek tüm mevsim koşul-
larında güvenlik sağlıyor. Kuru zeminde kısa 
mesafede fren yapma imkânı, ıslak zeminde 
frenlemede “B” derecesi ve kış mevsiminde 
kullanım için 3PMSF işaretine sahip Michelin 
CrossClimate+ uzun lastik ömrü, geliştirilmiş 
kış performansı ve konfor özellikleriyle sürü-
cülere büyük avantajlar sağlıyor.”

Gözde Alpaslan, Michelin’in hedefleriyle ilgili 
olarak ise şunları söyledi: “2021 yılında kârlılığı-
mızı korumaya odaklanmaya devam edeceğiz. 
Bununla birlikte çalışan bağlılığını artırmaya 
yönelik çalışmalarımızı sürdüreceğiz. Pandemi 

gibi zorlu bir süreçte dayanışma içinde olma-
yı sürdürdüğümüz bayilerimizin memnuniyeti 
için çok daha fazla çalışacağız. İşlerimizin de-
vamının yegâne unsuru olan müşterilerimizin 
memnuniyeti artırmaya yönelik çalışmaları-
mıza da hız kesmeden devam edeceğiz. Uzun 
vadede çok güçlü sürdürebilirlik hedeflerimiz 
var. Bu hedeflere ulaşmak için emin adımlarla 
ilerliyoruz. Bu kapsamda, daha yeşil bir dün-
ya için başlattığımız ‘Yeşil Ofis Programı’nı ta-
mamladık. Yaptığımız tasarruf ve uygulama-
larla doğal kaynakların kullanımını azaltarak 
WWF-Türkiye’den (Doğal Hayatı Koruma Vakfı) 
‘Yeşil Ofis’ Diploması almaya hak kazandık. Mi-
chelin Grubu içerisinde WWF’ten (Dünya Do-
ğayı Koruma Vakfı) Yeşil Ofis Diploması alan 
ilk ofis Michelin Türkiye oldu. Tüm bu çalış-
malar neticesinde; 270 bin kâğıt tasarrufuy-
la 11 ağaç kurtarıldı. Yüzde 45 elektrik, yüzde 
62 oranında su tasarrufu sağladık. Uzun va-
dede de kârlılığımızı ve müşteri memnuniye-
tini korumanın yanında lastiklerimizin 2050 
yılına kadar yüzde 100 sürdürülebilir olması 
için çalışmaya da devam ediyoruz.”

GÖZDE ALPASLAN: “2021 yılında kârlılığımızı korumaya 
odaklanmaya devam edeceğiz. Bununla birlikte 

çalışan bağlılığını artırmaya yönelik çalışmalarımızı 
sürdüreceğiz. Pandemi gibi zorlu bir süreçte 

dayanışma içinde olmayı sürdürdüğümüz bayilerimizin 
memnuniyeti için çok daha fazla çalışacağız.”

TUFAN AKDENİZ: “Yeni V-Serisi, özellikle bireysel 
kullanımda standartların bir üst seviyeye nasıl 
taşınabileceğine işaret ediyor. Hem ailelere hem 
de iş kullanımına uygun arka bölümü, katlanabilir 
masası, yüz yüze bakabilen Nappa deri koltukları, 
panoramik açılabilir cam tavanı ve daha birçok 
özelliğiyle V-Serisi’nin, premium segmentin simgesi 
olacağını öngörüyoruz.” 

YENİ MERCEDES-BENZ 
V-SERİSİ TÜRKİYE’DE

Premium segmentte yer alan, müşterilerine üst seviye konfor sunan Yeni Mercedes-Benz 
V-Serisi, ‘Eşsiz V Ötesi’ sloganıyla Türkiye’de satışa sunulmaya başlandı.

V 300 d versiyonu ile Türkiye’de 
satışa sunulmaya başlanan Yeni 
Mercedes-Benz V-Serisi, 2.0 litre-
lik turbo beslemeli 4 silindirli di-

zel motor, 237 BG güç seçeneği, 9G-TRONIC 
otomatik şanzıman ve 4MATIC ile müşteri-
lerin taleplerini karşılamaya hazırlanıyor.

Mercedes-Benz Otomotiv Hafif Ticari 
Araçlar Ürün Grubu İcra Kurulu Üyesi Tu-
fan Akdeniz, “5 bin 175 adetlik satış ile ta-
mamladığımız 2020 yılında, Sprinter ve Vito 
araçlarımızla bir kez daha minibüs ve 8+1 
kategorilerinde en çok tercih edilen mar-
ka olduk. Şimdi ise mevcut modellerimizin 
yanına Yeni V-Serisi’ni de ekleyerek premi-
um kategorisinde, müşterilerimizin taleple-
rini karşılamaya hazırlanıyoruz. Yeni V-Se-
risi, özellikle bireysel kullanımda standart-
ların bir üst seviyeye nasıl taşınabileceğine 
işaret ediyor. Panoramik cam tavan, katla-
nabilir masa, yüksek kalitedeki deri koltuk 
opsiyonları ve daha birçok özelliğiyle V-Se-
risi’nin premium segmentin simgesi olaca-
ğını öngörüyoruz. Tüm bu özellikler ile müş-
terilerimiz günün yorgunluğunu V-Serisi ile 
atabilecekler. V-Serisi, arka bölümde rahat 
ve konforlu bir alan sunarken, sürücüle-
re ise otomatik şanzımanı ve sürekli dört 
tekerlekten çekiş sistemi 4MATIC ile ben-
zersiz bir sürüş deneyimi yaşatacak” dedi.

İÇ MEKANDA ÖZEL DERİ 
KOLTUKLAR VE SÜSLEMELERLE 
PREMİUM ETKİ ARTIRILIYOR 

Tasarımcılar, güncel Mercedes-Benz bi-
nek otomobil modellerinin iç tasarım felse-
fesini yeni V-Serisi’ne uyarlamak için özel 
bir çaba sarf etti. Yeni V-Serisi’nin iç mekâ-
nı, markanın güncel tasarım anlayışını sür-
dürüyor. Yeni Mercedes-Benz V-Serisi’nin 
arka bölümünde sunulan yüz yüze bakabi-
len ısıtmalı ve soğutmalı deri koltuklar, pa-
noramik cam tavan seçeneği, katlanabilir 
masa ve bardaklıklar ile konfor ve ergonomi 
seviyesi bir üst noktaya taşınıyor. V-Serisi, 
sunmuş olduğu Tartufo Nappa Deri, Siyah 

Nappa Deri ve Bej Nappa Deri ile iç meka-
na modern ve zarif bir görünüm kazandırı-
yor. Arka bölümde, kapı döşemelerinde ve 
ön konsolda uygulanan süslemeler de ka-
bin içerisindeki modern ve zarif görünümü 
destekliyor. Yeni V-Serisi’nde sunulan ambi-
yans aydınlatma, polar, solar ve beyaz ola-
rak 3 farklı renk seçeneği ile her durum-
da kendinizi iyi hissettiren bir ortam yara-
tabiliyor. Sportif bir görünüme sahip türbin 
şeklindeki havalandırma ızgaraları ile 5 inç 
ekrana sahip gösterge paneli kullanıma su-
nuluyor. Yalınlaştırılan tasarım yaklaşımı 
sayesinde sürücüler, fonksiyonlara kolay-
ca erişim sağlayabiliyor.

İKLİMLENDİRMEDE 
ÜST DÜZEY KONFOR

Yeni V-Serisi, ergonomik özelliklerinin 
yanı sıra ısıtma ve soğutma sistemleriyle 
de kullanıcılar için fark yaratıyor. Sahip ol-
duğu Thermotronic kliması sayesinde araç 
içi sıcaklığı, sürücü, ön yolcu ve arka bölüm 
olmak üzere 3 bölüm için ayrı ayrı ayarla-
nabiliyor. Buna ilave olarak; orta konsolda 
sunulan buzdolabı sayesinde içecekler so-
ğutulabiliyor. Aynı zamanda orta konsolun 
arkasında yer alan ısıtma ve soğutma özel-
likli bardaklıklar sayesinde içecekler iste-
nilen sıcaklıkta korunabiliyor.

MERCEDES-BENZ TÜRK | HABER



ŞİRKET BİRLEŞME VE 
SATIN ALMALAR 

HIZ KAZANACAK

TEKNOLOJİ, TÜKETİCİ ÜRÜNLERİ VE SAĞLIK EN CAZİP SEKTÖRLER Bain & Company, dünya genelinde 300 yönetici liderle görüşerek, “Global 
Birleşme ve Satın Almalar 2021” raporunu yayınladı. Bu önemli araştırma; 

Covid-19 pandemisinin, şirket birleşme ve satın almalarda yıllar sonra görüleceği 
düşünülen trendlerin gelişiminin hızlanacağını ortaya koydu. Birleşme ve satın alma 
anlaşmalarının önümüzdeki üç yılda büyümeye yüzde 45 katkı yapması bekleniyor.

ARAŞTIRMA | GLOBAL BİRLEŞME VE SATIN ALMALAR

BAIN&COMPANY 
ARAŞTIRDI 

ARAŞTIRMA-HABER: MELİKE KOÇAK
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Şirket birleşmeleri ve satın alma anlaş-
maları için 2020 yılı inişli çıkışlı bir yıl oldu. 
Covid-19 krizi nedeni ile yılın ilk aylarında 
neredeyse tamamen duran satışlar, ikinci 
altı aylık dönemde yeniden artış gösterdi. Yı-
lın üçüncü ve dördüncü çeyreklerinde bir-
leşme ve satın alma anlaşmalarının toplam 
finansal büyüklüğü yüzde 30 arttı. Bain &  
Company’nin iş dünyasında birleşme ve sa-
tın alma anlaşmalarıyla ilgilenen yaklaşık 
300 yönetici lideri arasında yaptığı araştır-
ma (Global M&A Report 2021) bu anlaşmalar 
için iştahın güçlü olduğunu ve katılımcıların 
yaklaşık yarısının 2021 yılında kendi sektör-
lerindeki birleşme ve satın alma faaliyetle-
rinin artmasını beklediklerini ortaya koydu. 
Araştırma ayrıca birleşme ve satın almaların 
işletmelerin üzerinde durduğu temel strate-
jik konulardan biri olmaya devam edeceğini 
gösterdi. Katılımcılar önümüzdeki üç yılda 
birleşme ve satın alma anlaşmalarının bü-
yümeye yüzde 45 katkı yapmasını bekliyor. 
Geçen üç yılda bu katkı yüzde 30 seviyesin-
de gerçekleşmişti. Araştırmanın sonuçları-
nı değerlendiren Bain & Company Türkiye 
Kıdemli Ortağı Volkan Kara şunları söyledi: 

“2021’in birleşme ve satın almalar açısın-
dan dinamik bir yıl olacağı görünüyor. Yöne-
ticiler bu alandaki faaliyetlerin artmasını ve 

birleşme ve satın almaların büyüme için daha 
da önemli hale gelmesini bekliyorlar. Gide-
rek dönüşmekte olan iş dünyasında birleşme 
ve satın alma anlaşması yapan yöneticilerin 
bu alandaki stratejilerini ve yol haritalarını 

yeniden düşünmeleri, seçeneklerini genişle-
terek kurumsal girişim sermayesi, ortaklık-
lar ve azınlık paylarını da sürece katmaları 
ve birleşme ve satın alma süreçlerini daha 
fazla dijitalleştirmeleri gerekiyor.” 

Birleşme ve satın almalardaki beklenme-
dik artışa ek olarak 2020, bu alanda çalışan 
üst düzey yöneticilere bir dizi sürpriz daha 
yaptı. Bunların başında, pek çok sektörde 
çarpanların güçlü bir şekilde artması gel-
di. Pandeminin ekonomi üzerindeki etkisi 
sonucunda değerlemelerin azalacağını ve 
birleşme ve satın almalarda satıcıların elle-
rinin zorlaşacağını varsaymak doğal görü-
nüyordu. 2008 küresel mali krizinin ardın-
dan değerleme çarpanları iki yılda yüzde 30 
düşmüştü. Ancak, tahmin edilmesi zor bir 
yıl olan 2020’de bunun tam tersi gerçekleş-
ti. Küresel düzeyde EV/EBITDA oranlarının 
2019’da medyan değerleri 13’den 14’e çıktı. 
2020’deki bu artış eğilimini teknoloji, teleko-
münikasyon, dijital medya ve ilaç gibi hızlı 
büyüyen sektörler destekledi. Aynı zaman-
da; düşük faiz oranlarıyla birleşen görülme-
miş hükümet destekleri, tüketici tasarruf 
oranlarındaki artış, özel sermaye kuruluş-
larında rekor düzeyde biriken nakit fonlar 
varlık fiyatlarının güçlü kalmasını sağladı.

Covid-19 yönetimler için görülmemiş talep-
ler yaratırken satış faaliyetlerinin geri planda 
kalmasına sebep olmuştu. 2020’de şirketlerin 
satılma hacmi yüzde 15, satış değeri ise yüz-
de 21 düştü. Ancak krizle birlikte sektörlerde 

artan dönüşümler şirketlerin sınırlı kaynak-
larını en iyi fırsatlara yöneltmeleri konusu-
nun aciliyetini artırdı. Bain & Company’nin so-
rularını yanıtlayan birleşme ve satın almalar 
alanında çalışan yöneticilerin yaklaşık yüzde 

40’ı önümüzdeki 12 ay içinde şirket satışların-
da artış bekliyorlar. En yüksek düzeydeki ar-
tışların pandemiden en fazla etkilenen pera-
kende, enerji, eğlence/konaklama gibi sektör-
lerde gerçekleşeceği tahmin ediliyor.  

Bain’in araştırması alıcı tarafında da satıl-
mak istenen varlıklara yönelik talebin  de art-
tığını ortaya koydu. Ankete katılan yöneticilerin 
yaklaşık yüzde 62’si önümüzdeki 12 ayda ken-
di sektörlerinde satılık varlıklara yönelik ilginin 
artmasını bekliyor. Bu arada, yönetici ortakla-
rın yatırıma dönüşmeyen nakit fonların kulla-
nılması için baskı altında oldukları özel girişim 
sermayesi şirketlerinin de satılacak varlıklara 
yıl boyunca yüksek ilgi göstermesi bekleniyor. 
Bütün sektörlerde katılımcıların yüzde 30’u özel 
girişim sermayesinin elden çıkarılan varlıkla-
rın satın alınmasına yönelik ilgisinin artacağı-
nı tahmin ediyor. En büyük artışın ise ileri tek-
nolojiye dayalı üretim alanında gerçekleşece-
ği öngörülüyor.   

ARAŞTIRMA | GLOBAL BİRLEŞME VE SATIN ALMALAR

VARLIK FİYATLARI GÜÇLÜ KALDI

ŞİRKET SATIŞLARINDA ARTIŞ BEKLENİYOR
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Birkaç yıl önce Bain tarafından yapılan bir 
araştırmada, birleşme ve satın almalarda, 
şirketlerin hızlı büyüyen pazarlara girme-
leri veya yeni teknik, dijital yetkinlikler ka-
zanmalarını sağlayan portföy anlaşmaları-
nın payında artış olduğu tespit edilmişti. Bu 
eğilim 2020 yılında da devam etti. 1 milyar 
ABD dolarının üstündeki birleşme ve satın 
almaların gerçekleşme payı yüzde 56’ya çık-
tı. Bu oran 2015’te yüzde 41 düzeyindeydi.    

Satın alma ve birleşmelerde en yüksek 
payı teknoloji, tüketici ürünleri ve sağlık 
sektörleri alıyor. Yakın zamanda gerçekle-
şen alımların temel nedeni olarak yeni ve 
kritik yetkinliklere sahip olma ihtiyacı öne 
çıktı. Tüketicinin giderek artan doğrudan 
eve teslim talebi; Target’ın Deliv’i, Nestlé’nin 
Freshly’i ve Ahold Delhaize’ın FreshDirect’i 
satın almalarına neden oldu.   

Ölçek büyütme amaçlı birleşme ve satın 
almalar da özellikle pandeminin iş model-
lerini alt üst ettiği sektörlerde önemini ko-
ruyor. Ölçeğin öneminin giderek arttığı ge-
leneksel medya ve perakende sektörlerinde 

rekabet edebilmek ve dijital rekabetçilerin 
önüne geçebilmek için daha fazla konsoli-
dasyona tanık olacağız.  

Bankacılık ve telekomünikasyon sektörle-
rinde ise konsolidasyon, düzenleyici kurum-
lar tarafından destekleniyor. Bankacılıkta 
ABD ve Avrupa’da ülke içi  konsolidasyon-
ların başladığını görüyoruz. ABD’de PNC ve 
BBVA, İspanya’da Bankia ve Caixa, İtalya’da 
Intesa Sanpaolo ve UBI arasında yapılan an-
laşmalar bu sürecin örneğini oluşturuyor.  

Covid-19, gelmesine daha yıllar olduğu dü-
şünülen bazı satın alma ve birleşme trend-
lerini hızlandırdı. Bunlardan biri de bölgeler 
arası birleşme ve satın almalar azalırken, 
bölgesel veya yerel anlaşmaların artması 
oldu. Aslında ABD ve Çin arasında devam 
eden ticari gerginlikler bölgeler arası tica-
reti birkaç yıldır yavaşlatıyordu. Covid-19 
krizinin tedarik zincirleriyle ilgili sorunla-
rı ortaya çıkarması bu eğilimi belirgin bir 
şekilde hızlandırdı. Bain’in araştırmasına 
katılan ve sorularını yanıtlayan yöneticile-
rin yaklaşık yüzde 60’ı bundan sonra satış 
ve birleşmelerin  değerlendirilmesinde te-
darik zincirlerinin yerelleşmesi konusunun 
önemli bir faktör olacağını söyledi.  

Asya’dan kaynaklanan, Amerika ve Av-
rupa’ya yönelik şirket satın almalarının 
2020’de bir önceki yıla göre yüzde 29 azal-
ması yerelleşmenin bir göstergesi olarak 
görülüyor. Toplamda satış anlaşmaların de-
ğeri sadece yüzde 2,5 oranında azaldı. An-
cak Çin kökenli firmalar tarafından yapılan 
birleşme ve satın alma anlaşmalarının yüz-
de 93’ü yerel firmalarla gerçekleşti. Anlaş-
maların sadece yaklaşık yüzde 5’i Amerika, 

Avrupa, Ortadoğu ve Afrika’daki firmalarla 
yapıldı. Bu, 2019’daki yüzde 11 ve ülke dışın-
daki Çin kaynaklı birleşme ve satın almaların 

zirveye ulaştığı 2016 yılındaki yüzde 25 oran-
larıyla karşılaştırıldığında önemli bir düşü-
şü gösteriyor.    

Yerelleşmenin yanı sıra anlaşmaların 
2020 yılında hızla çevrimiçi kanallara yö-
neldiği görüldü. Kurumsal birleşme ve sa-
tın alma ekipleriyle özel sermaye ekipleri 
inceleme, anlaşmayı sonuçlandırma ve en-
tegrasyon süreçlerini sanal dünyada ger-
çekleştirmeye hızlı bir şekilde adapte oldu-
lar. Bain’in araştırmasına katılan yönetici-
lerin yaklaşık yüzde 70’i, 2020’de inceleme 
süreçlerinin hayli zorlu geçtiğini vurgula-
dı.  2020 aynı zamanda çevre, toplum ve ku-
rumsal yönetim (ESG) konularının birleşme 
ve satın alma kriterleri arasında ağırlıklı bir 
yer aldığı yıl olarak hatırlanacak.  Bu durum 
inceleme ve değerlendirmenin  kapsamını 
genişlettiği gibi, bu alanda yeni yetkinlikle-
rin kazanılmasını ve yeni veri kaynakları-
nın kullanılmasını gerektiriyor.  

SEKTÖREL PERSPEKTİFLER: Her bir sek-
tör için geçerli olan dış ortam şirketlerin 
ne kadar birleşme ve satın alma yapabile-
ceklerinin sınırlarını geçmişte olduğundan 
çok daha fazla belirliyor. Teknoloji, medya 
ve telekomünikasyon sektörleri piyasa de-
ğerlerinde güçlü artışlara sahne olurken, 
en büyük düşüş enerji ve finansal hizmet-
ler sektörlerinde görüldü. Bain’in sektörler 
bazında izlemekte olduğu önemli trendler-
den  bazıları şöyle:  

TÜKETİCİ ÜRÜNLERİ SEKTÖRÜ: 
BİRLEŞME VE SATIN ALMALARDA 
ARTIŞ BEKLENİYOR

Geçen yıl tüketici ürünleri sektöründe ya-
pılan satın almaların toplam değerindeki dü-
şüş için pandemiyi suçlamak doğal görüne-
bilir; ama aslında bu durum son 3-5 yıldır et-
kili olan trendlerin devam ettiğini gösteriyor. 
Bain’in araştırması sektördeki anlaşmalar-
da artış olacağını gösteriyor. Bu sektörden 
araştırmaya katılan yöneticilerin yüzde 45’i 
gelecek 12 ay içinde satın alma ve birleşme-
lerde artış bekliyor. Tüketici ürünleri sek-
töründeki birleşme ve satın almalardaki en 
kapsamlı değişiklik ise bunların yapısında 
gerçekleşiyor.  Kapsam ve yetkinliğe daya-
nan yatırım tezleri artık 1 milyar ABD dola-
rının üstündeki anlaşmaların yüzde 60’ını 
oluşturuyor. Kendi kategorisinde ortalama 
büyüme hızının üstüne çıkan ve asgari öl-
çek düzeyine ulaşan markaların birleşme 
ve satın alma faaliyetleri 2015’ten bu yana 
iki üç misli arttı. Bu eğilim, tüketici ihtiyaç-
ları, kanal değişiklikleri ve rekabet açısın-
dan tarihi bir değişim yaşayan ve büyüme 

hızı düşen tüketici ürünleri sektöründeki 
birleşme ve satın alma stratejisinde daha 
kökten bir değişime işaret ediyor.   

PERAKENDE SÖKTÖRÜ: 
EN YÜKSEK SIÇRAMA BU 
SEKTÖRDE YAŞANACAK

Covid-19 pandemisi e-ticarete dönüşü hız-
landırdı, bu da perakende sektöründe birleş-
me ve satın almanın önemini artırdı. Pera-
kende sektöründeki yöneticiler birleşme ve 
satın almaların önümüzdeki üç yılda önde gi-
den şirketlerin büyümesine neredeyse yüz-
de 60 katkı yapmasını bekliyorlar. Geçen üç 

yıl da bu oran yüzde 35 civarındaydı. Dolayı-
sıyla diğer sektörler arasında en yüksek sıç-
rama perakendede yaşanacak. Hem kapsam 
hem de ölçeğe dayalı yatırım tezleri için faa-
liyetler yoğunlaşacak.   Piyasalar ölçek, bü-
yüme ve dijital performans arıyor. Bu durum 
en net şekilde gıda marketleri sektöründe 
görülüyor. Bu sektörde anlaşmalar için gi-
derek daha yaratıcı yaklaşımlar geliştirili-
yor. Bazı şirketler tedarik zincirlerini daha 
entegre hale getirmek için satın alıyor veya 
ortak oluyor. Bazıları ise yeni yetkinliklere ve 
teknolojiye erişmek ve yeni kanallarda büyü-
mesini hızlandırmak için ortaklıklar arıyor.

EN YÜKSEK PAYI SAĞLIK, TÜKETİCİ 
ÜRÜNLERİ VE TEKNOLOJİ ALIYOR

HANGİ SEKTÖRLERDE BİRLEŞME VE SATIN ALMALAR HIZ KAZANACAK?

TEDARİK ZİNCİRLERİ GİDEREK DAHA FAZLA YERELLEŞİYOR
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TEKNOLOJİ SEKTÖRÜ: SATIN 
ALMALARIN YÜZDE 81’İNİ 
OLUŞTURDU

Teknoloji sektöründe 2020’nin ikinci çey-
reğinde neredeyse durmuş olan birleşme ve 
satın alma faaliyetleri yılın ikinci yarısında 
çok hızla geri döndü ve hem faaliyetlerde 
hem de satın alma hacimlerinde rekor kı-
rıldı. Sektörde eğilim, büyüme ve yetkinlik ka-
zanma amaçlı birleşme ve satın almalar yö-
nünde gerçekleşti. Bunlar 2020 yılında sek-
tördeki anlaşmaların yüzde 81’ini oluşturdu. 
Bu oran diğer sektörlerin çok üstünde bu-
lunuyor. En önemlisi ise sektör dışı yatırım-
cıların teknoloji sektörüne ilgisinin artması 
oldu. Artık anlaşmaların dörtte üçü bu yatı-
rımcılar tarafından yapılıyor. On yıl önce bu 
oran yüzde 60 düzeyindeydi.  

MEDYA SEKTÖRÜ: VİDEO 
STREAMING KAYNAKLI SATIN 
ALMALAR HIZLA ARTACAK 

Bain’in yaptığı araştırma,  medya sektö-
ründe önümüzdeki iki üç yıl boyunca yeni sa-
tın alma sayısının hızla artmasını ve bu artı-
şın çoğunluğunun video streaming kaynaklı 
olacağını gösteriyor. Bain’in yeni araştırması 

bu süreçte her şey yerli yerine oturduğun-
da çok az kazanan olacağını ortaya koyuyor. 
Veriler, streaming modelinin 2020’nin ilk ya-
rısında hızlı büyüdüğünü, ama tüketici tale-
binin üç veya dört abonelikle sınırlandığını 
gösteriyor. Rapor ayrıca medya şirketlerinin 
entegrasyonunda, özellikle de sektörde kre-
atif yeteneklerin ne kadar kritik öneme sa-
hip olduğu düşünülürse sanal entegrasyon-
lardaki özgün nüansların önemine değiniyor.  

TELEKOMÜNİKASYON SEKTÖRÜ: 
BİRLEŞME VE SATIN ALMALAR 
SIÇRAMA GÖSTERDİ

Bir önceki yıl yaşanan sert düşüşün ardın-
dan telekomünikasyon sektöründeki satışla-
rın toplam değeri 2020’de yüzde 50 civarın-
da arttı. Sektör, anlaşmaların yapısında da 
değişime tanıklık etti. Düzenleyici kurumla-
rın sektörde daha fazla konsolidasyona izin 
vermeyeceği yönündeki endişelere rağmen, 
ölçek büyütmek için yapılan birleşme ve sa-
tın alma anlaşmaları sıçrama gösterdi. Aynı 
zamanda şirketler, entegre telekom opera-
törlerine değer kazandıran unsurların üç 
veya dört misline ulaşan altyapı varlıkları-
nı paraya çevirmeye çalıştığı için bu sektöre 

özgü bir yatırım tezi olan altyapı birleşme ve 
satın almalar hızla devam etti. 

BANKACILIK SEKTÖRÜ: GÜÇLÜ 
BANKALARIN, GÜÇSÜZLERİ SATIN 
ALMA FIRSATI DOĞDU

Bankacılık, birleşme ve satın alma faaliyet-
lerindeki artışla öne çıkan sektörlerden biri 
konumunda bulunuyor. Bu sektörde değerler 
azalıyor ve ortalama defter değeri 2020’de 
küresel düzeyde yüzde 35 düştü. Kademe-
li konsolidasyona rağmen bankacılık bütün 
önemli pazarlarda parçalı bir sektör olma-
ya devam ediyor. ABD’de en büyük beş ban-
ka toplam hesapların sadece yüzde 30’una 
sahipler. Bu oran Birleşik Krallık’ta yüzde 
40, Çin’de ise yüzde 38 düzeyinde bulunu-
yor. Diğer birçok sektörün aksine düzenle-
yici kurumlar konsolidasyonu kolaylaştıran 
koşullar ve yasal çerçeveler yaratıyor. Avru-
pa Merkez Bankası, bankacılık sektöründe 
konsolidasyon rehberini yakın zamanda ya-
yımladı.   Son olarak Covid-19’un bankacılık 
sektörü üzerinde etkisi var. Hükümetlerin 
müdahalelerine rağmen, ekonomik kriz pan-
demiye rakiplerinden daha zayıf yakalanan 
bankaların, daha da zayıflamalarına neden 

oldu. Bu da daha az sağlıklı bankalarla, uğ-
radıkları önemli zararlara ve düşen serma-
ye rasyolarına rağmen güçlü kalmayı başa-
ranlar arasındaki mesafeyi artırdı. Bu me-
safe güçlü oyuncuların güçsüz oyuncuları 
satın alması, sermaye rasyolarında geride 
kalan güçsüz oyuncuların ise elden çıkara-
bilecekleri işlere yönelik olarak portföylerini 
gözden geçirmeleri için fırsatlar yaratacak.    

SİGORTACILIK SEKTÖRÜ: YATIRIM 
VE ORTAKLIK TERCİH EDİLİYOR

Sigortacılar, kendilerini yeniden tanımla-
yarak daha odaklı ve an işleri daha güçlü 
şirketler yaratmak üzere işlerini modernize 
ediyorlar. Son beş yılda sigorta sektöründe 
gerçekleşen 1 milyar ABD doları üzerindeki 
birleşme ve satın alma anlaşmalarının yak-
laşık yüzde 70’ini esas odak konusu olmayan 
işlerin satılması oluşturdu. Alıcılar pazardaki 
konumlarını güçlendirmek ve yakın iş alan-
larına girmek için elden çıkarma satışların-
dan yararlanıyorlar. Ortaya çıkmakta olan 
yetkinliklerin nasıl olgunlaşacağı hâlâ hayli 

belirsiz olduğundan pek çok yerleşik sigor-
tacı yeni yetkinliklere erişim sağlamak için 
yatırımı ve ortaklığı tercih ediyor. Sektörde-
ki özel teknoloji yatırımları son yıllardaki hı-
zına göre 2020’de yavaşlamış olmakla bir-
likte, sigortacıların geleceği inşa etme çaba-
sı kapsamında Bain & Company, 2021’de bu 
alanda tekrar sıçrama yaşanmasını bekli-
yor.  Pazarda sigorta-teknoloji şirketleri için 
var olan iştah, sigortacılara yarar sağlaya-
cak yenilikçi fikirler ve yetkinlikler konusun-
da sıkıntı olmadığını gösteriyor.

Şirket satın alma ve birleşmelerde en yüksek payı teknoloji, tüketici ürünleri ve 
sağlık sektörleri alıyor. Birleşme ve satın almalar alanında çalışan yöneticilerin 

yaklaşık yüzde 40’ı önümüzdeki 12 ay içinde şirket satışlarında artış bekliyorlar. 
En yüksek düzeydeki artışların pandemiden en fazla etkilenen perakende, enerji, 
eğlence/konaklama gibi sektörlerde gerçekleşeceği tahmin ediliyor. Tüketicinin 
giderek artan doğrudan eve teslim  talebi; Target’ın Deliv’i, Nestlé’nin Freshly’i 

ve Ahold Delhaize’ın Fresh Direct’i satın almasına neden oldu.   
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YÜKSELEN PİYASA GÜCÜ, 
İYİLEŞMEYE KARŞI BİR TEHDİT Mİ?

IMF ARAŞTIRDI

IMF’nin Firma Pazar Güçlerindeki Artış ve Rekabet Politikaları raporuna göre, 
COVID-19 salgınından dolayı belirli firmaların pazarı domine etmesi küçük ve orta 
büyüklükteki işletmelerin bir iflas dalgasıyla karşı karşıya kalmasına neden olabilir.

Raporda pazardaki güçleri giderek artan bu firmaların, 
satın alma ve birleşmeler yoluyla piyasadaki konumlarını 

güçlendirdikleri ve sektördeki dinamizmi düşürdüğü 
belirtilirken artan piyasa gücünün para ve maliye 

politikalarının etkinliğini de düşürdüğüne değiniliyor.

ARAŞTIRMA | FİRMA PAZAR GÜÇLERİNDEKİ ARTIŞ VE REKABET POLİTİKALARI
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A ralarında Profesör Ufuk Akçiğit’in 
de bulunduğu ekonomistlerin IMF 
ile beraber hazırladıkları ‘Firma 
Pazar Güçlerindeki Artış ve Reka-

bet Politikaları’ raporunda, salgından dola-
yı pazarda konsantrasyonun artması ve be-
lirli firmaların pazarı domine etmesi devam 
ederse ileride küçük ve orta büyüklükteki 
işletmelerin bir iflas dalgasıyla karşı karşı-
ya kalabileceği vurgulanıyor. Gelişmiş eko-
nomilerde belirli halka açık firmaların pa-
zardaki güçlerinin ciddi derecede arttığının 
altını çizen rapor, özellikle sağlık ve teknoloji 

gibi sektörlerdeki firmaların piyasadaki güç-
lerinde keskin bir artışın yaşandığına işa-
ret ediyor. Buna karşın bankacılık sektörün-
deki firmaların piyasa etkilerinde bir deği-
şim görülmüyor. Raporda pazardaki güçleri 
giderek artan bu firmaların, satın alma ve 
birleşmeler yoluyla piyasadaki konumları-
nı güçlendirdikleri ve sektördeki dinamizmi 
düşürdüğü belirtilirken artan piyasa gücü-
nün para ve maliye politikalarının etkinliği-
ni de düşürdüğüne değiniliyor.

Düzenleyici kuruluşların birleşme kontrol-
leri konusunda geleceği düşünerek dikkatli 

olması gerektiğini ifade eden rapor, birleş-
me ve satın almaların dışında piyasa dene-
timlerinin de daha fazla olmasını ve domi-
nant pozisyonun kötüye kullanımıyla ilgili 
daha dikkatli olunması gerektiğini vurgu-
luyor. Değişen ve dönüşen hızlı dijital eko-
nomilerin dinamik ve rekabetçi kalabilme-
si için rekabet kuruluşlarının daha hızlı ce-
vap verebilmesinin ve önlem almasının kritik 
öneme sahip olduğuna değinen rapor, bazı 
kuruluşların bu tarz değişiklikleri uygula-
ması için ek kaynaklara ihtiyacı olduğunu 
belirtiyor. Raporda şu görüşlere yer veriliyor:

K riz özellikle Küçük ve Orta Boy İşlet-
meleri (KOBİ) vurdu, büyük iş kayıp-
larına ve diğer ekonomik yaralara 

neden oldu. Bunlar arasında -daha az fark 
edilir ama aynı zamanda ciddi olan- daha 
küçük rakipler uzaklaşırken daha da güç-
lü hale geldiklerinden hakim firmalar ara-
sında yükselen pazar gücü.

Birkaç firmanın elindeki aşırı pazar gücü, 
orta vadeli büyümeyi engelleyebilir, yeniliği 
boğabilir ve yatırımı durdurabilir. Böyle bir 
sonuç, COVID-19 krizinden toparlanmanın 
altını oyabilir ve dinamizmlerine çaresizce 
ihtiyaç duyulan bir zamanda ortaya çıkan 
birçok firmanın yükselişini engelleyebilir.

Birçok sektörde pazar gücünün sağlam-
laştığına dair artan işaretler görüyoruz.

Daha düz bir oyun alanı oluşturmak ar-
tık her zamankinden daha önemli. Ve hü-
kümetlerin bunu hastanelerde üretmekten 
dijitale kadar çok çeşitli sektörlerde başar-
maları gerekecek.

Yeni IMF araştırması, piyasa gücünün te-
mel göstergelerinin -marjinal maliyetin üze-
rindeki fiyat artışı veya bir sektördeki en 
büyük dört oyuncu arasında gelirlerin yo-
ğunlaşması gibi- artmakta olduğunu göste-
riyor. Pandemi nedeniyle, artık gelişmiş eko-
nomilerde bu yoğunlaşmanın en az 2015 yılı-
nın son 15 yılda olduğu kadar artabileceğini 
tahmin ediyoruz. Krizden yararlanan dijital 
sektör gibi sektörlerde bile baskın oyuncu-
lar en büyük kazananlar arasında.

ON YILLARDIR DEVAM EDEN BİR 
TREND KÖTÜLEŞECEK Mİ?

Birden fazla sektörde pandemiye dayalı 
bir piyasa gücü artışı, kırk yılı aşkın bir sü-
redir geriye giden bir eğilimi şiddetlendire-
cek. Örneğin, küresel fiyat artışları, gelişmiş 
ekonomilerde borsada işlem gören firma-
lar arasında 1980’den beri ortalama olarak 
yüzde 30’dan fazla arttı. Ve son 20 yılda, di-
jital sektördeki kâr artışları, ekonomi gene-
lindeki artışlardan iki kat daha yüksek oldu.

Elbette, güçlü karlar, yenilik, verimlilik ve 
iyileştirilmiş hizmet yoluyla yerleşikleri ye-
rinden eden başarılı firmalar için tarihsel 
olarak doğal bir ödül oldu. Ikea’nın mobilya 
satın alma şeklimizi nasıl değiştirdiğini veya 
Apple’ın cep telefonu pazarını nasıl değiştir-
diğini düşünün.

Ancak son zamanlarda, birçok sektörde, 
baskın firmalar için güçlü rakiplerin yokluğu-
nun ortasında pazar gücünün sağlamlaştığına 

dair artan işaretler görüyoruz. Farklı sek-
törler arasında, belirli bir yılda (en yüksek 
ondalık dilim) en yüksek kâr oranına sahip 
şirketlerin ertesi yıl yüksek kârlı bir şirket 
olarak kalma şansının neredeyse yüzde 85 
olduğunu tahmin ediyoruz - “Yeni Ekonomi” 
dönemindekinden yaklaşık yüzde 10 puan 
daha yüksek 1990’ların.

Büyük teknoloji firmaları bunun bir ör-
neği: Yirmi yıl önce yerleşiklerin yerini de-
ğiştiren piyasa bozucuları, günümüzün ola-
sı yıkıcılarından gelen aynı rekabetçi baskı-
larla karşılaşmayan, giderek daha baskın 
oyuncular haline geldi. Burada pandemiye 
bağlı etkiler, ağ etkileri ve ölçek ve kapsam 
ekonomileri gibi güçlü temel güçlere katkı-
da bulunuyor.

M&A ANLAŞMALARININ ROLÜ
Birden çok sektörde, şimdi düşen iş di-

namizmine doğru bir eğilim görüyoruz. Ye-
rel pazarından çıkamayan genç bir üreticiyi 
veya giriş yapanları kapıda tutmak için geçi-
ci olarak maliyetin altında satış yapan büyük 

bir rakip tarafından fiyatlarının altında ka-
lan bir başlangıç perakendecisini düşünün.

Bunlar büyüme, iş yaratma ve artan gelir-
ler açısından kaçırılan fırsatlar. Araştırma-
mız, bazı firmaların işgücü piyasalarında üc-
retler üzerinde nasıl güce sahip olduklarını, 
işçilere marjinal üretkenliklerinin garanti et-
tiğinden daha az ödeme yaptığını gösteriyor.

Bu eğilimlere katkıda bulunan faktörler-
den biri, özellikle baskın oyuncular tarafın-
dan birleşme ve satın almaların (M&A) art-
ması. Birleşme ve satın alma, maliyet tasar-
rufu ve daha iyi ürünler sağlayabilirken, aynı 
zamanda inovasyon teşviklerini zayıflatabi-
lir ve bir firmanın daha yüksek fiyatlar ta-
lep etme kabiliyetini güçlendirebilir. Endişe 
verici bir şekilde, analizimiz, hakim firmala-
rın birleşme ve satın almalarının sektör ge-
nelinde iş dinamizminde bir düşüşe katkıda 
bulunduğunu gösteriyor - yönetim kurulun-
daki rakipler büyüme ve araştırma ve geliş-
tirme harcamalarına darbe aldıkça. Bu, ve-
rimlilik artışının düşük olduğu bir dünyada 
özellikle endişe vericidir.
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SÖYLEŞİ | SERKAN VALANDOVA

“KÜRESEL PAZAR DARALIYOR
REKABET GİDEREK ARTIYOR”

Uluslararası Yatırımcılar Derneği (YASED) Genel Sekreteri Serkan Valandova, 
pandemi döneminde küresel pazarda daralma yaşandığını söyleyerek, 

“Uluslararası Doğrudan Yatırım (UDY) alanında varlıklar küçülüyor ve rekabet 
koşulları değişiyor. UDY çekmek için ülkeler arası rekabet giderek yükseliyor, 

yatırım ortamlarının çekiciliğini artırmaya yönelik inisiyatifler çeşitleniyor” dedi. 

ÖZEL RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

YASED GENEL SEKRETERİ SERKAN VALANDOVA:

P andemi krizi uluslararası doğru-
dan yatırımlara büyük darbe vur-
du. Küçülen küresel yatırımlardan 
Türkiye’nin aldığı pay da doğal ola-

rak azaldı. Türkiye’de küresel düşüş trendi-
ne paralel olarak 2020’de uluslararası doğ-
rudan yatırım (UDY) girişleri geçen seneye 
oranla yüzde 17 düşüşle 7,73 milyar USD’ye 
geriledi. Ancak IMF, Türkiye ekonomisi için 
2021’de pozitif büyümenin devam etmesinin 
beklendiğini duyurdu. Uluslararası Yatırım-
cılar Derneği (YASED) Genel Sekreteri Ser-
kan Valandova, Türkiye’de uluslararası ya-
tırımların ulaştığı büyüklük, Türkiye ekono-
misi ve YASED olarak yaptıkları çalışmalar 
hakkında Ekovitrin’in sorularını yanıtladı. 

YASED’in kuruluş öyküsünü ve günümü-
ze kadar kaydettiği aşamaları ana hatla-
rıyla anlatır mısınız?

1980 yılında 14 çok uluslu şirket tarafın-
dan kurulan Uluslararası Yatırımcılar Der-
neği YASED -ilk adıyla Yabancı Sermaye Ko-
ordinasyon Derneği- Türkiye’de faaliyet gös-
teren uluslarararsı şirketlerin üye olduğu, 
kâr amacı gütmeyen bir kuruluş. Türkiye’de 
uluslararası yatırımcıları bir araya getir-
mek amacıyla kurulan ve özellikle artan 
yatırım miktarlarıyla birlikte 2000’li yıllar-
dan itibaren de Türkiye ekonomisinde et-
kin bir rol üstlenen YASED; Dünya Banka-
sı, UNCTAD (BM Ticaret ve Kalkınma Örgü-
tü), OECD (Ekonomik İşbirliği ve Kalkınma 
Teşkilatı) gibi başlıca uluslararası kuruluş-
lar, hükümet ve sivil toplum kuruluşlarıyla 
etkileşim içinde. Aynı zamanda ülkemizde 
kamu ve özel sektörü biraraya getiren Yatı-
rım Ortamını İyileştirme Koordinasyon Ku-
rulu, STK İstişare Kurulu gibi kilit platform-
larıda da etkin rol alıyor.

40 yılı aşkın süredir faaliyet gösteren bir 
çatı dernek olarak YASED, bugün yaklaşık 
250 üyesinin arasındaki koordinasyonu sağ-
lıyor, iş ve yatırım ortamına yönelik sorun-
larını tespit ediyor, ilgili kamu otoriteleri ile 
temas ederek bunlara çözüm arıyor ve öne-
rilerde bulunuyor. Ayrıca uluslararası ya-
tırımların Türkiye’ye gelişini hızlandırmak, 
yatırımların gelişine engel olan unsurları ve 
sorunları ortaya çıkararak gerekli önlem-
lerin alınmasını sağlamak da YASED’in ön-
celiklerinden. Derneğin ana misyonu, Tür-
kiye’nin, dünyadaki “en iyi yatırım ortamına 
sahip ülke” konumuna getirilmesine katkı-
da bulunmak, dünyadaki en iyi örneklerle 
uyumlu bir iş ortamının oluşmasına pro-
aktif destek vermek, yatırımın, mal ve hiz-
metlerin serbest dolaşımını ve serbest re-
kabeti teşvik etmek. 

Bugün YASED, Türkiye ekonomisinin 

geleceğine güvenen ve ülkemize yaptıkları 
uzun vadeli yatırımlarla bu güveni gösteren 
uluslararası doğrudan yatırımcı şirketler 
ile birlikte, yatırım ortamının iyileştirilmesi-
ne katkıda bulunmak suretiyle uluslararası 
şirketlerin Türkiye’deki verimliliğini, ülke-
mizin rekabet gücünü ve yatırım cazibesi-
ni artırmak amacıyla 40 yıllık bilgi, dene-
yim ve birikim ile çalışmalarını sürdürüyor.

“ULUSLARARASI 
YATIRIMCILARDAN OLUŞAN 
250 ÜYEMİZ VAR”

YASED’in üyelerini sayı ve hacim ola-
rak değerlendirir misiniz? Daha çok han-
gi sektörlerde üyeleriniz var?

YASED’in şu anda Türkiye’de faaliyet gös-
teren en büyük uluslararası yatırımcılar-
dan oluşan 250 üyesi bulunuyor. Bu üyeler 
30 farklı ülkeden 15’ten fazla sektörü temsil 
eden şirketlerden oluşuyor. Üyelerin yüzde 
58’i Avrupalı, yüzde 24’ü Amerikalı, yüzde 13’ü 
Asyalı, yüzde 5’i de Ortadoğulu şirketlerden 
oluşuyor. Sektörler açısından finans ve hiz-
metler sektöründeki üyeleri çoğunluktay-
ken bunu hızlı ve dayanıklı tüketici ürünle-
ri, enerji, bilgi teknolojileri, lojistik, otomotiv, 
kimya, altyapı-gayrimenkul sektörlerindeki 
uluslararası şirketler takip ediyor. 

YASED üyeleri, Türkiye’nin üretiminde, 
ihracatında, istihdamında büyük rol oynu-
yor. Üyeler, gerçekleştirdikleri yatırımlarla 
ve Ar-Ge çalışmalarıyla ülkemizde teknolo-
jik altyapının gelişmesine ve katma değer-
li üretimin artmasına öncülük ediyor. Böy-
lelikle Türkiye’nin uluslararası rekabet gü-
cünün ve refah seviyesinin yükselmesine 
katkı sağlıyor.

2019 İSO 500 listesinin yüzde 25’i çoğun-
luğu YASED üyesi olan uluslararası serma-
yeli şirketler. Uluslararası sermayeli sanayi 
şirketleri, İSO 500 listesinde yer alan kuru-
luşların toplam ihracatının yaklaşık yüzde 
46’sını, yaratılan katma değerin yüzde 41’ini, 
istihdamın yüzde 28’ini ve Ar-Ge yatırımları-
nın yaklaşık yüzde 29’unu gerçekleştiriyor.

“KÜRESEL UDY PAZARI İÇİNDE 
TÜRKİYE’NİN PAYI KÜÇÜLÜYOR”

Türkiye’deki uluslararası yatırımcıların 
ulaştığı büyüklüğe baktığımızda karşımı-
za nasıl bir tablo çıkıyor? Türkiye’de ulus-
lararası yatırımların son durumu nedir?

Son dönemlerde Uluslararası Doğrudan 
Yatırım (UDY) alanında küresel pazar dara-
lıyor, varlıklar küçülüyor, rekabet koşulları 
değişiyor. UDY çekmek için ülkeler arası re-
kabet giderek artıyor, yatırım ortamlarının 

SERKAN VALANDOVA: “Her ne kadar tüm dünyada olduğu gibi Covid-19 salgını Türkiye’yi de olumsuz etkilemiş olsa da uzun zamandır ülkemizde 
faaliyet gösteren uluslararası yatırımcılar açısından ekonomi ile ilgili pozitif beklentiler her zaman devam ediyor. Örneğin en son IMF, Türkiye 
ekonomisi için 2021’de pozitif büyümenin devam etmesinin beklendiğini ve bu sene yüzde 6’lık büyümenin öngörüldüğünü açıkladı.” 

“Türkiye özelinde bakıldığında 2020 Haziran ayında 
başlayan normalleşme sürecinin etkisiyle bekleyen yatırım 
akışlarında kademeli bir hareket yaşanmaya başlansa da 

küresel düşüş trendine paralel olarak 2020’de Uluslararası 
Doğrudan Yatırım (UDY) girişlerinin geçen seneye oranla 

yüzde 17 düşüşle 7,73 milyar USD’ye gerilediği görülüyor.” 



www.ekovitrin.com   •   Nisan 202174 Nisan 2021   •   www.ekovitrin.com 75

çekiciliğini artırmaya yönelik inisiyatifler çe-
şitleniyor. 2008 sonrasında küresel UDY mik-
tarındaki düşüş hem gelişmiş hem de geliş-
mekte olan ülke grupları için görünür olsa 
da UDY pazarı gelişmekte olan ülkeler için 
daha çok küçüldü. Yatırımcıların küresel kriz 
sonrası gelişmekte olan ülkeleri gelişmiş ül-
kelere göre daha az tercih ettikleri görülü-
yor. Bu kapsamda, hali hazırda küçülen kü-
resel UDY pazarı içinde Türkiye’nin aldığı 
pay da küçülüyor. Türkiye’nin 2009 yılında 
yüzde 1,5 bandına erişen küresel UDY paza-
rı içindeki payı 2015-2017 döneminde yüzde 
0,7 bandına geriledi, 2018 yılında payı yüz-
de 1 bandına gelse de 2019’da yine yüzde 
0,5’e geriledi. Ayrıca, gerçekleşen yatırım-
ların yarısından fazlasını yabancıların gay-
rimenkul edinimleri oluşturuyor.

2020’de yaşanan pandemi ile birlikte tüm 
dünyada yatırım planları ertelendiği ya da 
iptal edildiğinden, UNCTAD geçen Haziran 
ayında yaptığı açıklamada 2020’de küresel 
UDY’de yüzde 40 civarında azalma ve 2021’de 
yüzde 5-10 ilave düşüş beklendiğini ve U şek-
linde bir toparlanmanın ancak 2022-2023 
gibi başlamasının öngörüldüğünü açıkla-
dı. Nitekim, UNCTAD’ın Ocak 2021‘de yap-
tığı değerlendirmeye göre 2019’da 1,5 tril-
yon $ olarak gerçekleşen küresel UDY’nin 
2020’de büyük bir düşüş kaydederek toplam 
859 milyar $’a gerilediği görülüyor. Bu değer, 
2009’daki mali krizden sonra yaşanan dip 
noktanın yüzde 30 altında ve 1990’lardan 
bu yana görülen en düşük seviye. 

2020’nin son döneminde küresel anlamda 
teknoloji ve sağlık sektörlerinde gerçekle-
şen birleşme ve satınalma işlemleri 2021’de 
yatırımların ana ekseninin yine birleşme ve 
satınalmalar yolu ile gerçekleşeceğinin en 
önemli göstergesi oldu. Bu dönemde Hin-
distan ve Türkiye gibi gelişmekte olan ül-
kelerin bilgi teknolojileri, dijital, e-ticaret 
platformları, veri işleme hizmetleri, sosyal 
medya gibi alanlardaki UDY akışlarında ar-
tış olduğu görülüyor.

Bu süreçte Türkiye özelinde bakıldığın-
da 2020 Haziran ayında başlayan normal-
leşme sürecinin etkisiyle bekleyen yatırım 
akışlarında kademeli bir hareket yaşanmaya 
başlansa da küresel düşüş trendine paralel 

olarak 2020’de UDY girişlerinin geçen se-
neye oranla yüzde 17 düşüşle 7,73 milyar 
USD’ye gerilediği görülüyor. Geçen sene, ön-
ceki senelerde olduğu gibi Avrupa Bölgesi, 
Türkiye’de 3,74 milyar USD ile uluslarara-
sı doğrudan yatırımların ana kaynağı oldu. 
En fazla yatırım da Finans ve Sigorta Faa-
liyetleri ve ikinci olarak da Bilgi ve İletişim 
Teknolojileri sektörlerine yapıldı. 

Pandemi döneminde şirketler açısından 
iki önemli konunun öne çıktığı görülüyor: kü-
resel değer zincirlerinde başlayan bir dö-
nüşüm, hem tüketim hem de yatırım cep-
hesinde ertelenmiş bir talep ve birikmiş bir 
likidite olduğu gerçeği. Bu dönemde bölge-
selleşme, yatırımların ülke içine taşınma-
sı, üretimin ulusallaşması ve küresel teda-
rik zincirinin yeniden şekillendirilmesi gibi 
bazı trendlerin yükselişte olduğu görülüyor. 

Bu trendlere yönelik, önümüzdeki dönem-
de Türkiye’nin dinamik ekonomisinin, dijital 
dönüşüme hazır altyapısının, tüketim mer-
kezlerine yakınlığının, enerji koridorlarının 
üstünde olmasının, Gümrük Birliği’ne dahil 
olmasının uluslararası doğrudan yatırım-
lar açısından bir çekim merkezi olmasına 
katkı sağlayacağı düşünülüyor.

“UDY ÇALIŞMALARINA 
KATKI SAĞLIYORUZ”

Türkiye’de yatırım yapan uluslararası 
yatırımcılara ne gibi kolaylıklar sağlanı-
yor? YASED olarak uluslararası yatırımcı-
lara ne gibi katkılar sağlıyorsunuz?

İş ve yatırım ortamı reformları ile kamu 
politikaları ve düzenlemelerinde şeffaflık, 
istikrar, güvenilirlik ve öngörülebilirlik sağ-
lanarak, piyasalarda rekabetçi ortamın ge-
liştirilmesi, etkin teşvik programları uygu-
lanarak üretim yapısının güçlendirilmesi, 
ekonomide teknolojik dönüşümü sağlaya-
cak uluslararası doğrudan yatırımların artı-
rılarak Türkiye’nin bölgesel üretim merkezi 
haline getirilmesi ülkemizin temel amaçla-
rından biri olarak kamu strateji belgeleri-
ne de geçti. Bunun hem mevcut hem de po-
tansiyel yatırımcılar açısından memnuniyet 
verici olduğu düşünülüyor.

Örneğin, artan rekabet koşullarında Türki-
ye’nin katma değerli yatırımları çekebilmesi 

amacıyla Cumhurbaşkanlığı Yatırım Ofisi ön-
cülüğünde yürütülmekte olan “Türkiye Ulus-
lararası Doğrudan Yatırım (UDY) Stratejisi 
Projesi” çalışmalarına YASED olarak bizler 
de katkı sağlıyoruz. En kısa zamanda haya-
ta geçirilmesi planlanan strateji, ülkemizin 
sanayileşme, ticaret ve uluslararası ilişki-
ler stratejilerinin tamamlayıcısı mahiyetinde 
olup, birçok sektör ve konuya temas etmesi 
nedeniyle ülkemizin kalkınma stratejisinin 
gerçekleştirilmesine de doğrudan katkı sağ-
layacak. Bu hem mevcut yatırımcılar hem 
de potansiyel yatırımcılar açısından vergi-
sel, operasyonel ve teknik pek çok kolaylık 
sağlanacağı anlamına geliyor.

Biz de dünyada örneği olmayan bir der-
nek olarak, yatırım ortamının iyileştirilme-
si misyonumuz doğrultusunda öncelikleri-
mizi belirliyoruz. Bu kapsamda; 

n Gümrük Birliği başta olmak üzere di-
ğer ülkelerle ikili ekonomik ilişkilerin sağ-
lamlaştırılması ve geliştirilmesini öncelik-
lendiriyoruz. 

n Üye şirketlerimizle birlikte dijital dönü-
şüm sürecinin öncüsü olmayı hedefliyoruz. 

n Yeni nesil teşvik uygulamalarının ha-
yat geçirilmesini önemsiyoruz.

n Küresel tedarik zinciri ve girişimcile-
rin gelişiminin, sürdürülebilir bir ekonomi 
ve ülkemize yüksek katma değerli ihracat 
getirisi gibi sebeplerle önemli buluyor ve sü-
rece destek veriyoruz. 

Bu önceliklere yönelik faaliyetlerimizi YA-
SED çatısı altında bulunan Çalışma Grupları 
ve üye platformlarında yer alan uluslararası 
şirketlerin tepe yöneticilerinden oluşan bin 
600 kişilik bir insan kaynağı ile gerçekleşti-
riyoruz. Üyelerimizin gündeme getirdiği iş 
ve yatırım ortamına yönelik konular, kamu 
tarafından hazırlık aşamasında özel sektör 
ile istişare edilen mevzuatlar ya da global 
anlamda tüm ekonomileri etkileyen konu-
lar YASED gündemini oluşturuyor, buna yö-
nelik faaliyetler gerçekleştiriliyor.

Güçlü üye profilimizin sunduğu küresel 
çaptaki gelişmiş bilgi, deneyim, teknoloji, in-
san kaynağı ve paydaş ağı sayesinde Türki-
ye’deki yatırım ortamının yurtdışında tanı-
tımında “en önemli elçi” ve yatırım ortamı 
ile ilgili konularda, uluslararası örnek uygu-
lamaların ülkemize yerleştirilmesinde “en 
etkin referans” ve bilgi kaynağı olarak ko-
numlanıyoruz.

“EKONOMİ İLE İLGİLİ POZİTİF 
BEKLENTİLER DEVAM EDİYOR”

Türkiye ekonomisine baktığımızda na-
sıl bir tabloyla karşılaşıyoruz?

Her ne kadar tüm dünyada olduğu gibi Co-
vid-19 salgını Türkiye’yi de olumsuz etkilemiş 

olsa da uzun zamandır ülkemizde faaliyet 
gösteren uluslararası yatırımcılar açısın-
dan ekonomi ile ilgili pozitif beklentiler her 
zaman devam ediyor. Örneğin en son IMF, 
Türkiye ekonomisi için 2021’de pozitif bü-
yümenin devam etmesinin beklendiğini ve 
bu sene yüzde 6’lık büyümenin öngörüldü-
ğünü açıkladı. 

Ticaret verilerine bakıldığında ise Türki-
ye’de 2020 yılında 169,5 milyar USD’lik ihra-
cat yapıldığı, toplam dış ticaret açığının ise 
49,9 milyar USD’ye ulaştığı görülüyor. Bun-
da Covid-19 sürecinde ticaretin devamlılığ-
na yönelik alınan hızlı kararların çok etkisi 
olduğu düşünülüyor. Bu dönemde hükümet-
lerin hayata geçirdiği desteklerin sürekli ol-
ması gerektiği ekonomide dijitalleşme ve “ye-
şil ekonomi” trendlerine adaptasyonun da 
önem kazandığı düşünülüyor.

Son dönemde yapısal reformlara yöne-
lik başlatılan girişimler uluslararası yatı-
rımcılar tarafından da yakından takip edi-
liyor, atılacak adımların salgının uzun va-
deli olumsuz etkilerini hafifletmede etkili 
olacağı düşünülüyor. 

YASED olarak kısa ve uzun vadedeki he-
deflerinizi öğrenebilir miyiz?

Ülkemizde iş ve yatırım ortamının iyileş-
tirilmesi misyonuna uygun şekilde belirledi-
ğimiz temel öncelik ve yaklaşımımız; 

n İş ve yatırım ortamı reformları ile kamu 
politikaları ve düzenlemelerinde şeffaflık, is-
tikrar, güvenilirlik ve öngörülebilirlik sağ-
lanması.

n Bu sayede piyasalarda rekabetçi orta-
mın geliştirilmesi. 

n Etkin teşvik programları uygulanarak 
üretim yapısının güçlendirilmesi.

n Ekonomide teknolojik dönüşümü sağ-
layacak uluslararası doğrudan yatırımla-
rın artırılarak Türkiye’nin bölgesel üretim 
merkezi haline getirilmesi.

Bu temel amaçlar çerçevesinde; 2021 yılı 

için YASED olarak öncelik verdiğimiz gün-
dem başlıklarımızı şu şekilde belirledik: 

n UDY Stratejisi: Yatırım Ofisi’mizin koor-
dinasyonunda başlatılan çalışmaya Yönetim 
Kurulumuz ve üyelerimizin desteği ile katkı 
sağlanıyor. Burada en kritik konunun, ey-
lemlerin hızla operasyonel hale getirilerek 
hayata geçirilmesi olduğu düşünülüyor. Bu 
kapsamda, YASED’in Türkiye’nin UDY Açı-
sından Rekabetçilik Analizi çalışması Co-
vid-19’un etkilerinin de yansıtılacağı 2020 
verilerine göre güncellenecek ve ülkemizin 
rakipleri ile yatırım kriterleri ve sektörler-
deki karşılaştırmalı durum analizine ula-
şılabilecek. 

n Yatırımlar Kanunu Çalışması: YASED’in 
inisiyatifiyle kamunun gündemine taşınan 
kanunun UDY Stratejisi’nin bir parçası ola-
rak ele alınması ve biran önce yasalaşması 
öneriliyor. Bu kapsamda, YOİKK altında ilgi-
li mevzuat yapım süreçlerinin Cumhurbaş-
kanlığı Hükümet Sistemi’ne uygun şekilde 
güncellenmesine ve gerekiyorsa ilave mev-
zuatın hazırlanmasına yönelik çalışmalara 
da katkı sağlanıyor.

n Küresel Tedarik Zinciri (KTZ): Bu konu-
da hazırladığımız kapsamlı raporumuzda da 
yer aldığı gibi yatırımların artmasında doğ-
rudan ilgisi olduğu bilindiğinden KTZ konu-
sunda uzun vadeli ve sürdürülebilir rekabet-
çi bir ortamın yaratılmasının kritik öneme 
sahip olduğu değerlendiriliyor. Bu çerçeve-
de ticaret olmadan yatırım gelmeyeceğin-
den yola çıkılarak raporumuzun temelini 
oluşturan tedarik zinciri optimizasyonunun 
sağlanması, Yeşil Mutabakat gibi inisiyatif-
leri odağına alacak yol haritalarının hazı-
lanması ve uygun tedarikçi yapısının geliş-
tirilmesine yönelik inisiyatiflerin hayata ge-
çirilmesi önemseniyor. 

n Avrupa Yeşil Mutabakatı: Avrupa’nın yeni 
büyüme stratejisi olarak hayata geçirdiği 
ve AB ile yatırım ve ticaret ilişkisi olan tüm 
ülkeleri yakından ilgilendiren Avrupa Yeşil 

Mutabakatı konusunda ülkemiz adına do-
ğabilecek fırsatları odağına alarak dünya-
da yürütülen politikalar ve finansman ola-
nakları hakkında kamu ve özel sektöre yö-
nelik uluslararası platformlar ve işbirlikleri 
yaratılması ile yol haritaları hazırlanması 
hedefleniyor.  

n Dijitalleşme: Covid-19 sonrasında öne-
mi daha da artan bu konuda, uluslararası 
bilgi ve deneyim sahibi üyelerimizin deste-
ğiyle, en iyi uygulamalar hakkında farkın-
dalık yaratılması ve bu örneklerin ülkemi-
ze getirilmesi yönünde katkı sağlanması he-
defleniyor. 

n Veri Aktarımının Kolaylaştırılması: Re-
kabetçiliğin ve yatırımların arttırılması için 
kişisel verilerin yurtdışına aktarımı konu-
sundaki kısıtlamaların ülkemiz ekonomisi-
ne olan etkilerinin ortaya konulacağı bir yol 
haritası çalışması yapılması hedefleniyor.  

n Bölgesel Merkez Türkiye: “Bölgesel Üre-
tim Merkezi” algısının özellikle küresel te-
darik zincirlerine entegrasyonu ön plana 
alacak şekilde güçlendirilmesinin, “Bölge-
sel Yönetim Merkezi” ve “Bölgesel Hizmet 
Merkezi” konuları ile hizmet ihracatı faa-
liyetlerinin hukuki altyapılarının güçlendi-
rilmesi ve teşvik edilmesine yönelik düzen-
lemelerin hayata geçirilmesinin önem taşı-
dığı düşünülüyor. Bu amaçla, YASED olarak 
2014’te yayımladığımız “Sürdürülebilir Kü-
resel Rekabet için Bölgesel Merkez Türkiye” 
rapor çalışmamızın güncel veri ve trendler 
ışığında güncellenmesi planlanıyor. 

n Bölgesel ve İkili Ekonomik İlişkiler: Co-
vid-19 sonrasında artan bir trend olarak böl-
gesel ve ikili ekonomik ilişkilerin geliştiril-
mesinin, ülkemize gelecek doğrudan yatı-
rımları ve ihracatı artıracağı düşünülüyor. 
Özellikle en önemli yatırım ve ticaret orta-
ğımız olan AB ile ilişkilerin güçlendirilmesi 
adına YASED üyelerinin, kamunun ve yaban-
cı misyonların katılımlarıyla çalışma ve faa-
liyetlere odaklanılması hedefleniyor.

“Geçen yıl, önceki senelerde olduğu gibi Avrupa Bölgesi, 
Türkiye’de 3,74 milyar USD ile uluslararası doğrudan 

yatırımların ana kaynağı oldu. En fazla yatırım da Finans 
ve Sigorta Faaliyetleri ve ikinci olarak da Bilgi ve İletişim 

Teknolojileri sektörlerine yapıldı.”

“2020’nin son döneminde 
küresel anlamda teknoloji 

ve sağlık sektörlerinde 
gerçekleşen birleşme 
ve satın alma işlemleri 

2021’de yatırımların ana 
ekseninin yine birleşme 
ve satın almalar yolu ile 

gerçekleşeceğinin en önemli 
göstergesi oldu.”.

SÖYLEŞİ | SERKAN VALANDOVA
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GEZİYORUM

Türkiye’nin potansiyeli, Dubai’den 10 kat daha fazla ancak…

NEDEN PARALAR       
DUBAİ’YE GİDİYOR?
Dubai aslında Türkiye’nin rakibi bile olamaz. 
Türkiye’nin potansiyeli, Dubai’den 10 kat daha 
fazla. Ancak, Dubai uluslararası yatırımcı 
çekebilmek için İngiliz sistemlerinden çok ciddi 
danışmanlıklar satın aldı, bunları uyguladı. 
Mali disiplin ve ekonomi, çok ciddi analizlerle 
takip ediliyor. Afganistan, Hindistan, İran, 
Pakistan gibi ülkelerin vergi ödememek adına 
getirdiği milyarca dolar, Dubai ekonomisinde 
döndürülüyor. Dubai Uluslararası Finans 
Merkezi, bu talebi karşılamak amacıyla geniş 
bir ekosistemi yönetiyor. 

Günümüzde, reel sektörün 
büyümesi ve gelişmesi tek-
nolojik yeniliklerin de et-
kisiyle büyük bir ivme ka-

zandı. Elbette bu hız ve yaşanan de-
ğişim, çoğu zaman şirketleri yeniden 
pozisyon almaya zorluyor. Değişme-
yen ana etken, değişimin en büyük 
tetikleyicilerinden “rekabet” oluyor. 
Çünkü rekabet, yerelde olduğu ka-
dar uluslararası ticarette de büyük 
rol oynuyor. Tıpkı şirketler bazın-
da sektör içi rekabette olduğu gibi, 
uluslararası ticarette de çok yön-
lü bir rekabet stratejisi geliştirmek 
gerekiyor.

Doğrudan yabancı yatırımda, ulus-
lararası ve bölgesel rekabetin farklı 
boyutları bulunuyor. Bu boyutların 
çeşitliliği adeta bir bütünün parçala-
rını oluşturuyor. Örneğin bir ülkenin 
20 yıllık nüfus projeksiyonu, ulaşım 
ve lojistik ağının zenginliği, enerji arzı 
ve üretim kapasitesi, sanayi gelişi-
mi ve üretim kapasitesi, ekonomik 
istikrar, nitelikli iş gücü, bilgi ve ile-
tişim teknolojilerinin yaygınlığı, tu-
rizm potansiyeli; her biri başlı başına 
rekabet gücüne etki eden konular. 

Gayrimenkul sektörüne baktığı-
mızda ise, bir takım “gölge etkenle-
rin” sözkonusu olduğunu görüyoruz. 

Başta sosyokültürel değerler olmak 
üzere, dini faktörler, hatta zaman 
zaman dil konusu bile etkili oluyor. 
Keza, her zaman için önemli olan, fa-
kat pandemiyle beraber önemi daha 
da artan kaliteli sağlık hizmetleri ko-
nusu oldukça mühim. 

Tüm bu konularda zengin bir alt-
yapı kurulmuş ve istikrarlı bir gelişim 
grafiği başarıyla çizilmiş olsa dahi, 
yatırım iklimini güçlendiren tedbirle-
rin geniş bir yelpazeye yayılması ge-
rekiyor. Bu anlamda, özellikle doğru-
dan yabancı yatırımın önünü tıkayan 
bürokratik engellerin törpülenmesi, 

yasal düzenlemelerle desteklenen 
yatırım iklimi, geniş ölçekli ve uzun 
vadeli bir teşvik sistemi ve öngö-
rülebilir ekonomi politikaları şart 
görünüyor.

Bu bağlamda, Türkiye’deki po-
tansiyeli daha net görmek adına 
karşılaştırma yapabileceğimiz 
bir örnek bulunuyor: Dubai. Birle-
şik Arap Emirlikleri’nin hızla geli-
şen kenti Dubai, tıpkı İstanbul gibi 
bazı avantajlara sahip bir kent. Fa-
kat bu avantajlardan maksimum 
seviyede faydalanmak ve küresel 
sermayeden mümkün mertebe pay 

İSTANBUL VE DUBAİ ARASINDA 
REKABET VAR! Orta Doğu’nun başkenti 
olarak adlandırılan Dubai ve asırlardır dünya 
başkenti olarak anılan İstanbul arasında da 
her zaman için üstü kapalı bir rekabet var. 
Geniş çaplı yatırımları çekmek için kıyasıya 
yarışan ve devasa projelerin yapımına tanıklık 
eden bu kentler, pek çok açıdan benzer hedef 
kitleye hitap ediyor ve stratejik konum gibi 
benzer özellikleriyle öne çıkmaya çalışıyor.

UZMANGÖZÜYLE

İSTANBUL DUBAİ
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alabilmek için, bürokratik ve yasal 
pek çok adım atıldı. Peki bunu na-
sıl başardılar? 

Bölge, 1950’li yıllarda bulunan pet-
rol rezervi ile birlikte dış göç almaya, 
Körfez ülkeleriyle ve Hindistan’la ti-
caret hacmini genişletmeye başladı. 
1971 yılında İngiltere’nin Basra’dan 
çekilmesinin ardından 7 emirlik etra-
fında birleşerek federatif bir yapıya 
büründü. 1979 yılında Dubai Dünya 
Ticaret Merkezi’nin açılmasıyla be-
raber, iç pazarda hareketlilik arttı. 
2002’de Dubai’de açılan iki “serbest 
ticaret bölgesinde” yabancıların gay-
rimenkul satın almasının önü açıldı. 
Günümüzde, nüfusunun dörtte üçü-
nü göçmenlerin oluşturduğu ülke-
de; petrol ihracatına dayalı ekono-
mik yapı çeşitlendirilmeye ve petrol 
ihracatına olan bağımlılığını azalt-
maya odaklanılıyor.

YABANCI YATIRIMCIYA 
GENİŞ TEŞVİKLER 
VERİLİYOR

Hızla gelişmekte olan bir ülke, artan 
nüfus, genişleyen iç pazar, stratejik 
konum… Oldukça aşina olduğumuz bu 
avantajlardan maksimum düzeyde 
faydalanmak ve yabancı yatırımcıyı 
ülkeye çekmek adına, geniş teşvikler 

yer alıyor. Örneğin; şahıslara doğru-
dan vergilendirme bulunmuyor, ta-
rım ürünleri başta olmak üzere pek 
çok ithalat kaleminde gümrük ver-
gisi muafiyeti bulunuyor. 

2018 yılına dek hiç var olmayan 
KDV ise, petrol fiyatlarında yaşanan 
dalgalanma nedeniyle kaynaklanan 
gelir kaybını azaltmak amacıyla yüz-
de 7 olarak belirlendi. Pek çok Orta-
doğu ülkesi için tabu olan konularda 
esneklik getirilerek batı dünyasına 
karşı kültürel bariyerleri azaltan bir 
tutum sergileniyor.

Tüm bu teşvik ve destekler, Du-
bai’nin zamanla bir cazibe merkezi 
haline gelmesini sağladı. Dünyanın 
üçüncü, bölgenin ise en önemli tica-
ret (re-export) merkezi olan BAE, bu-
gün artık Körfez Bölgesi’nden Uzak-
doğu’ya ve Afrika’ya kadar geniş bir 
hitap alanı buluyor. Ülkenin Basra 
Körfezi’nin en kritik bölgesinde yer 
alması, Körfez ülkeleriyle olan tica-
ret hacmi, Afrika ve Güney Asya böl-
gesine kolay ulaşıma sahip olması, 
yatırım değerini ve cazibesini artı-
rıyor. Ortadoğu’nun en büyük liman-
larına ve en işlek havalimanlarına 
sahip olan ülke, her geçen gün ka-
pasitesini artıracak master planlı 
projeleri hayata geçiriyor.

Ortadoğu, Afrika ve Güney Asya 
bölgesinde hızla büyümeye devam 
eden kişisel servet ve aile serveti, 
Varlık Yönetimi hizmetlerine yönelik 
ihtiyacı da sürekli artırıyor. Özellikle 
yatırım ve portföy yönetimi, gayri-
menkul danışmanlığı, miras planla-
ması ve mali danışmanlık alanların-
da güçlü bir talep bulunuyor. Dubai 
Uluslararası Finans Merkezi, bu ta-
lebi karşılamak amacıyla geniş bir 
ekosistemi yönetiyor ve bireylerin, 
ailelerin ve kurumların ihtiyaçları-
nı karşılamak için gerekli altyapı-
yı kuruyor.

YATIRIMCILAR İÇİN 
ELVERİŞLİ BİR ORTAM VAR

Bulunduğu coğrafyada ticaret, fi-
nans ve turizm merkezi (Hub) olma 
stratejisi izleyen BAE, çeşitli fuar ve 
etkinliklerle bu yönünü sürekli öne 
çıkarıyor. Doğu ile Batı’yı buluştur-
ma misyonuyla yola çıkılan geniş 
çaplı organizasyonlarda, uluslara-
rası düzeyde iş yapan profesyonel-
lerin bir araya gelmesini ve işleri-
ni geliştirmesini sağlayan imkânlar 

sunuluyor. Dünyanın dört bir yanın-
daki yöneticileri buluşturan zirve, 
konferans ve fuarlara ev sahipliği 
yapan şehir, iş ağını genişletmek 
isteyen yatırımcılara elverişli bir 
ortam sunuyor.

Elbette, bu geniş organizasyonlar 
yabancı yatırımcı nezdinde karşı-
lık buluyor. Dubai, pek çok alanda 
olduğu gibi gayrimenkul yatırımı 
ve varlık yönetimi alanlarında da 
cazibe merkezi haline geliyor. Bu 
etkiyi daha yakından görmek adı-
na katıldığımız etkinliklerde, dün-
yanın en büyük şirketlerinin Türki-
ye’ye duyduğu inanılmaz merak ve 
güçlü ilgi bizleri hayli memnun etti. 

Gayrimenkul yatırımı ile ilgilenen 
pek çok kişi, yatırımın türü, geri dö-
nüşü ve sermayenin geri kazanım 
süresi ile ilgili birçok konuyu değer-
lendirir. Zamanla, bu konuda bazı 
“rekabetçi destinasyonlar” ortaya 
çıkmıştır. Orta Doğu’nun başkenti 
olarak adlandırılan Dubai ve asır-
lardır dünya başkenti olarak anı-
lan İstanbul arasında da her za-
man için üstü kapalı bir rekabet 
var. Geniş çaplı yatırımları çekmek 
için kıyasıya yarışan ve devasa pro-
jelerin yapımına tanıklık eden bu 
kentler, pek çok açıdan benzer he-
def kitleye hitap eder, stratejik ko-
num gibi benzer özellikleriyle öne 
çıkmaya çalışır. 

Bu bölgede gayrimenkul yatırımı 
söz konusu olduğunda, yatırımcı-
nın gözü hep bu iki kent üzerinde-
dir. Son döneme baktığımızda ise, 
Dubai’nin beş yıllık bir emlak kri-
zinden geçtiği görülüyor. Ayrıca 
metrekare başına birim fiyatları-
nın Türkiye’deki veya diğer Avru-
pa ülkelerindeki konut fiyatlarına 
oranla oldukça yüksek kaldığı da 
görülüyor. Her ne kadar çeşitlen-
dirilmeye çalışılsa da halâ enerji ve 
petrol endüstrisi ağırlıklı bir ihra-
cat eksenine sahip olan BAE; ener-
ji sektöründe yaşanan dünya ça-
pındaki dalgalanmalardan da etki-
lenmiş durumda. Bu açıdan, artan 
yaşam maliyetleri de gayrimenkul 
sektörünü olumsuz etkiliyor. 

Nitekim 2015 yılında akaryakıt 
desteğine son vermek, kamu ku-
ruluşlarına hibe ve kaynak trans-
ferlerini sınırlandırmak, faizle-
ri yükseltmek, kamu harcamala-
rında tasarrufa gitmek, elektrik ve 
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su tüketim fiyatlarına zam yapmak 
şeklinde oldu. Bu açıdan Dubai’de-
ki gayrimenkul piyasası, hükümetin 
2018’de yürürlüğe koyduğu teşvikle-
re rağmen 2014’ten bu yana değeri-
nin üçte birini yitirmiş vaziyette. Bu 
durum, Dubai’de gayrimenkul yatı-
rımlarında yaşanan talep düşüşü-
ne ilişkin de bilgi veriyor. 

Ülkedeki nüfusun büyük çoğunlu-
ğunun yabancı olması, özellikle pan-
demi döneminde yabancı yatırım-
cının çıkış yapmasıyla birlikte sta-
bil olmayan fiyatlara ve istikrarsız 
bir ekonomiye neden oldu. Ortala-
ma metrekare birim fiyatlarını, faiz 
oranlarını, stok fazlasını ve yatırım-
cı profilinden kaynaklı sorunları göz 
önüne aldığımızda, Dubai’nin İstan-
bul’un sahip olduğu imkânların geri-
sinde kaldığını söyleyebiliriz.

TÜRKİYE, DAHA ÇEŞİTLİ BİR 
EKONOMİYE SAHİP

Türkiye, petrol ihracatına dayalı 
olmayan ekonomisinin de bir sonu-
cu olarak, daha çeşitli bir ekonomi-
ye sahip. Dolayısıyla potansiyel çok 

büyük. Buna rağmen, gayrimenkul 
sektörünün yabancı yatırımlardan 
arzu edilen düzeyde pay aldığını söy-
lemek güç. Nitekim, son 20 yıllık sü-
reçteki doğrudan yabancı yatırımla-
rın sektörel bazlı dağılımına baktığı-
mızda; finans ve sigorta sektörünün 
yüzde 25, imalat sektörünün yüzde 
30 ve enerji sektörünün yüzde 15 pay 
aldığını görüyoruz. Bu açıdan, uzun 
vadeli sabit sermaye yatırımlarının 
gayrimenkul sektöründeki payının 
artması için alınacak tedbirlerin ve 
sektörde oluşan reform beklentisi-
ni yeniden hatırlatmak gerekiyor. 

Her şeyden önce, Türkiye’nin sa-
hip olduğu konum gerçekten rakip-
siz. 4 saatlik uçuş süresi içerisinde 
Avrupa, Orta Doğu, Kuzey Afrika ve 
Orta Asya’da toplam 1,5 milyarlık nü-
fusa ve 24 trilyon dolar değerindeki 
pazara kolay erişim sağlayan strate-
jik bir konuma sahip. Türkiye’nin 20 
yıllık nüfus projeksiyonu, nitelikli iş 
gücü ve ucuz üretim maliyetleri her 
daim yatırımcının dikkatini cezbe-
diyor. Enerji bağımlılığını azaltmaya 
yönelik politikalarıyla, yeni üretim 

ve işleme tesisleri kuran Türkiye; 
bölgesinde yeni nesil enerji üretim 
ve dağıtım merkezi olmayı amaçlı-
yor. Bu amacını perçinlemenin yolu 
ise, ulaşım ve lojistik ağının etkin-
liğini artırarak limanlarla ve ha-
valimanlarıyla entegre altyapının 
oluşturulmasından geçiyor.

Dünya çapında tanınan turizm 
potansiyeli ve pandemiyle beraber 
iyice ortaya çıkan güçlü sağlık hiz-
metleri, başlı başına tercih sebebi. 
Gelişen sanayi ve artan üretim ka-
pasitesi, yeni enerji politikaları ve 
hızla büyüyen ulaşım ağıyla entegre 
bir dönüşüme tabi tutulursa; Tür-
kiye’nin yatırım cazibesi çok daha 
güçlü bir grafik çizecektir. Öte yan-
dan, gölge etkenler konusunda da 
Türkiye’nin eli hayli güçlü görünü-
yor. Avrupa başta olmak üzere, BA-
E’ye nazaran Batı Dünyasıyla daha 
entegre bir toplum yapısı bulunu-
yor. Sosyokültürel düzeydeki mo-
zaik yapı, yabancı yatırımcı açısın-
dan tercih sebebi olabiliyor. Bilhassa 
Müslüman yatırımcılar açısından, 
bu durum oldukça kritik. 

2016 yılında yaşanan başarısız 
darbe girişimi, 2018 yılında ABD ta-
rafından uygulanan yaptırımların 
ardından Türk Lirasında yaşanan 
düşüş ve dünyayı sarsan pande-
minin yankıları elbette etkili oldu. 
Türkiye, tüm bu sorunların bir par-
çası olmasına rağmen gayrimen-
kul sektöründe online satışlar üze-
rinden varlığını sürdürdü ve güçlü 
sağlık hizmetleri sayesinde yaban-
cı yatırımcının dikkatini cezbetme-
ye devam etti. 

İSTANBUL’DA YABANCILAR 
DUBAİ’DEKİ ZORLUKLARI 
YAŞAMIYOR

Ortalama metrekare birim fiyat-
ları konusunda dünyanın en değer-
li kentlerinden birisi olan İstanbul, 
aynı zamanda istikrarlı bir şekilde 
yükselen fiyat artışı ile mutlak yatı-
rım dönüşü de sağlıyor. Harçlar ve 
vergiler gibi ek maliyetler bakımın-
dan ise, dünyanın en düşük oran-
larına sahip kentlerinden birisi ko-
numunda. İstanbul’da mülk satın 
almak isteyen bir yabancı yatırımcı, 
Türk vatandaşlarıyla aynı hakları 
garanti eden mevzuat sayesinde, 
Dubai’de yabancıların karşılaştığı 

TÜRKİYE’NİN YER ALMADIĞI YENİ BİR 
EKONOMİK SİSTEM İSTENİYOR Ortadoğu’da 
ve özellikle Körfez Bölgesi’nde içinde Türkiye’nin 
yer almadığı yeni bir ekonomik sistem inşa edilmeye 
çalışılıyor. Bu açıdan, Dubai’de yaşayıp Türkiye’ye 
yatırım yapmak isteyenlerin para transferi sırasında 
bankalarda zorluk yaşaması göze çarpıyor. Dubai 
medyasının Türkiye hakkındaki yoğun karalama 
kampanyası ve propaganda yapması da cabası…
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zorlukları yaşamıyor.
Öte yandan, BAE ve Türkiye ara-

sındaki ticari partnerlik son 3 yılda 
ciddi biçimde zedelenmiş durumda. 
Siyasi olayların gölgesinde gelişen 
olaylarda ciddi bir kutuplaşma orta-
mı doğdu. Bu anlamda, BAE’nin Su-
udi Arabistan ile olan yakın ilişkisi 
de çok önemli. Bilhassa BAE Dış İş-
leri Bakanı Abdullah Bin Zayed ve 
Suudi Arabistan veliaht prensi Mu-
hammed bin Selman’ın yakın ilişki-
si göze çarpıyor. 

TÜRKİYE’NİN İÇİNDE YER 
ALDIĞI BİR EKONOMİK 
SİSTEM İNŞA EDİLMEYE 
ÇALIŞILIYOR

Ortaya çıkan tabloda, Ortadoğu’da 
ve özellikle Körfez Bölgesi’nde için-
de Türkiye’nin yer almadığı yeni bir 
ekonomik sistem inşa edilmeye ça-
lışılıyor. Bu açıdan, Dubai’de yaşayıp 
Türkiye’ye yatırım yapmak isteyen-
lerin para transferi sırasında banka-
larda zorluk yaşaması göze çarpıyor. 

dönüşümünü tamamlamış kurum ve 
kuruluşlara sahip. Tamamen veriye 
dayalı bir şekilde işleyen bir ekono-
mik model söz konusu. 

ULUSLARARASI 
YATIRIMCILAR İÇİN 
GÜVENLİ SİSTEMLER 
OLUŞTURULMALI

Türkiye’nin, bu rekabette etkisi-
ni sürdürmesi ise uluslararası ya-
tırımcılar için güvenli alım sistem-
leri oluşturması, www.invest.gov.tr 
ve https://www.yourkeyturkey.gov.tr 
gibi veriye dayalı gelişmiş portallar 
kurmasına bağlı görünüyor. Bu ko-
nudaki ilerleme heyecan verici. Özel-
likle Tapu Kadastro Genel Müdürlü-
ğü  yabancıların işini kolaylaştırmak 
adına gerek tapu, gerek güvenli alım 
gerekse ekspertiz konularında diji-
talleşme adına ciddi adımlar atılıyor. 
Bu sistemlerin yaygınlaşmasıyla bir-
likte, İstanbul’un gerçek potansiye-
linin ortaya çıkacağına inanıyorum. 
Türkiye’nin ve İstanbul’un, uluslara-
rası platformlarda global yatırımcı-
ların gözünde öncelikli tercih sebebi 
olması ve bir çekim merkezi olma-
ması için hiçbir neden yok. 

DUBAİ, TÜRKİYE’NİN 
RAKİBİ OLAMAZ

Dubai aslında Türkiye’nin rakibi 
bile olamaz. Türkiye’nin potansiyeli, 
Dubai’den 10 kat daha fazla. Ancak, 
Dubai uluslararası yatırımcı çekebil-
mek için İngiliz sistemlerinden çok 
ciddi danışmanlıklar satın aldı. Bun-
ları uyguladı ve takip ediyor. Mali di-
siplin ve ekonomi, çok ciddi analiz-
lerle takip ediliyor. 7 Emirlik çalışı-
yor, Dubai “yaramaz çocuk” rolünde 
yedirilip içiriliyor. Dubai’de çok ciddi 
bir yatırım ortamı var. Afganistan, 
Hindistan, İran, Pakistan gibi ülkele-
rin vergi ödememek adına getirdiği 
milyarca dolar, Dubai ekonomisinde 
döndürülüyor. Çok ciddi bir para sir-
külasyonu var. Dolayısıyla 7 emirlik 
çok çalışıp Dubai’de bu ortamı sürdü-
rülebilir hale getirmek için çok cid-
di danışmanlıklar aldırıyorlar. İsra-
il’e yakınlaşmaları, İngiltere ile daha 
iç içe olmaları, 9 milyon yabancının 
yaşadığı ve bunların 3-4 milyonun 
Avrupalı olduğunu düşünürsek, Du-
bai üstüne düşeni yapıyor.

Hukuk, yabancıların hakkı,  fi-
nans güvenliği  gibi bir çok konuda 

Dubai medyasının Türkiye hakkın-
daki yoğun karalama kampanyası 
ve propaganda yapması da cabası… 

Tüm bu olumsuz gelişmelere rağ-
men, gazeteci Cemâl Kaşıkçı’nın Su-
udi Arabistan’ın İstanbul konsoloslu-
ğunda öldürülmesi ile birlikte başla-
yan süreçte Türkiye ilkeli bir duruş 
sergiledi ve etkili biçimde pozisyon 
aldı. Uluslararası medya kuruluşla-
rını da etkili biçimde kullanarak, ka-
muoyunda bu konuyu her fırsatta 
gündemde tuttu. Bununla birlikte, ar-
tık kutuplaşma ortamından buzla-
rın erimeye başladığı bir sürece gir-
miş görünüyor.

Elbette bunun bizim açımızdan 
ve sektörümüzün geleceği bakı-
mından önemi bulunuyor. Çünkü 
bir vergi cenneti olarak da anılan 
Dubai, dünya çapında bir yatırım ve 
finans merkezi. Bu yönüyle Dubai’de-
ki yatırımların neredeyse tamamı 
yabancı yatırımcının eliyle gerçek-
leşiyor. Türkiye’nin 250 bin dolar-
lık gayrimenkul satın alma yoluyla 

ülkemizin yapması gerekli konular 
var. Tek yapmamız gereken, dünya-
daki rakiplerimizi her açıdan analiz 
ederek, ülkemize bu sistemleri loka-
lize  etmek.  Bunları yaparsak, ulus-
lararası doğrudan yatırımları 10 mil-
yar dolar altında değil 20 milyar do-
ların üzerinde konuşuyor olacağız.

Türkiye , dünyanın gerçek potansi-
yel finans ve ekonomi merkezi konu-
mumda. Ancak eskimiş, bürokratik ve 
yasal sistemlerin değişmemesinden 

vatandaşlık vermeye başlaması, Or-
tadoğu’da en çok Dubai’yi etkilemiş 
durumda. Buna karşılık olarak, Du-
bai’de yabancı yatırımcıların ve be-
lirli bir alanda uzmanlaşmış kalifi-
ye kişilerin vatandaşlık edinimini 
kolaylaştıran yasal düzenlemeler 
yapılacağına ilişkin haberler çık-
maya başladı. Bu düzenlemelerin 
ayrıntıları ortaya çıktıkça, Türki-
ye’nin de vatandaşlık konusunda 
yeni ve bir karşı kampanya yürüt-
mesi kaçınılmaz olacaktır. Çünkü 
Dubai’nin rekabetçi bir skalada va-
tandaşlık hizmeti sunmaya başla-
ması, özellikle Avrupalı yatırımcıyı 
kendisine çekecektir.

Açıkçası Dubai’de dünyanın dört 
bir yanındaki yöneticileri buluştu-
ran organizasyonlarda görünen bir 
gerçek var: Dubai, bu coğrafyadaki 
yatırım danışmanlık şirketlerinin, 
vatandaşlık, gayrimenkul ve varlık 
yönetimi şirketlerinin adeta cazibe 
merkezi (hub). Ve bu şirketlerin Tür-
kiye’ye yönelik muazzam bir ilgisi 
ve artan iştahı söz konusu. 

20’NİN ÜZERİNDE 
ANLAŞMA İMZALADIK

Mars Investment olarak, bu or-
ganizasyonlar boyunca dünya piya-
sasında devletlerin yetkilendirdiği 
büyük yatırım ajanslarıyla birebir 
görüştük. Adeta bir kültür elçisi ola-
rak, gayrimenkul sektöründe Tür-
kiye’deki potansiyeli kapsamlı bi-
çimde anlattık. Türkiye’deki operas-
yonlarında çözüm ortağı olma ve 
iş geliştirme amacıyla 20’nin üze-
rinde anlaşma imzaladık ve ciddi 
bir hazırlık içerisine girdik. Sözleş-
me imzaladığımız firmalar çoktan 
Türkiye’ye gelmeye başladı. Duba-
i’de bulunduğumuz süre içerisin-
de görüştüğümüz bürokratlar ise, 
ikili ilişkilerde bir nebze yumuşa-
manın söz konusu olduğunu fakat 
tam olarak normalleşmenin ger-
çekleşmediğini belirttiler. Bu konu-
da Dış İşleri Bakanı Abdullah Bin 
Zayed’in önyargılı tutumunun etkili 
olduğu sıkça dile getirildi. Örneğin 
vize konusunda Türk vatandaşla-
rına yönelik inanılmaz bir engelle-
me söz konusu.

Sonuç olarak Dubai, yatırım-
cı hakları bakımından güven ve-
ren bir hukuk sistemine ve geliş-
miş teknolojik altyapıya ve dijital 

dolayı yatırımcıya güven veremi-
yoruz. Bununla beraber devletimiz 
ciddi adımlar atmaya başladı. 3-5 
sene içerisinde daha güvenli bir or-
tam, yatırımcıya hissettirilecektir.

Dubai her ne kadar global bir 
yatırım ve finans merkezi olsa da 
bizim bu iş gezisinden başlıca çı-
karımımız; Dubai’nin ne kadar iyi 
olduğu değil, bizim ne kadar ileri 
gidebileceğimize yönelik potansi-
yeli yeniden anlamak oldu.

20 MİYAR DOLARI YAKALARIZ
Hukuk, yabancıların hakkı, finans güvenliği  gibi bir 
çok konuda ülkemizin yapması gerekli konular var. 
Tek yapmamız gereken, dünyadaki rakiplerimizi 
her açıdan analiz ederek, ülkemize bu sistemleri 
lokalize  etmek.  Bunları yaparsak, uluslararası 
doğrudan yatırımları 10 milyar dolar altında değil 
20 milyar doların üzerinde konuşuyor olacağız.

ULUSLARARASI YATIRIMCILAR İÇİN GÜVENLİ 
SİSTEMLER OLUŞTURULMALI
Türkiye’nin, bu rekabette etkisini sürdürmesi ise 
uluslararası yatırımcılar için güvenli alım sistemleri 
oluşturması, www.invest.gov.tr ve https://www.
yourkeyturkey.gov.tr gibi veriye dayalı gelişmiş 
portallar kurmasına bağlı görünüyor. Bu konudaki 
ilerleme heyecan verici. Özellikle Tapu Kadastro Genel 
Müdürlüğü  yabancıların işini kolaylaştırmak adına 
gerek tapu, gerek güvenli alım gerekse ekspertiz 
konularında dijitalleşme adına ciddi adımlar atılıyor. Bu 
sistemlerin yaygınlaşmasıyla birlikte, İstanbul’un gerçek 
potansiyelinin ortaya çıkacağına inanıyorum. Türkiye’nin 
ve İstanbul’un, uluslararası platformlarda global 
yatırımcıların gözünde öncelikli tercih sebebi olması ve bir 
çekim merkezi olmaması için hiçbir neden yok. 
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SÖYLEŞİ | ASLI ELİF TANUĞUR SAMANCI

“BAŞARIMIZI AR-GE 
ÇALIŞMALARIMIZA BORÇLUYUZ”

“Türkiye’de yerli propolis üretimini başlatan şirket olarak, başarımızı Ar-Ge 
çalışmalarımıza borçluyuz. Sözleşmeli arıcılarımızdan topladığımız saf Anadolu 
propolisini, İTÜ Arı Teknokent’te uzman gıda mühendislerimiz eşliğinde Ar-Ge 

çalışmalarımız sonucu geliştirdiğimiz ödüllü ve patentli yöntemimiz ile özütlüyoruz ve 
propolis içeren diğer tüm ürünlerimizde de bunu kullanıyoruz.”   

BEE’O PROPOLİS’İN KURUCUSU ASLI ELİF TANUĞUR SAMANCI:

A nadolu propolisini dünya mar-
kası yapmak için 2013 yılında İs-
tanbul Teknik Üniversitesi ARI 
Teknokent’te faaliyetlerine baş-

layan, BEE’O Propolis, 5 bini aşkın sözleşme-
li arıcı ve 180 çalışanıyla Anadolu’nun eşsiz 
ürünlerini hem Türkiye’de hem de 15 fark-
lı ülkede tüketicilerle buluşturmaya devam 
ediyor. BEE’O Propolis’in Kurucusu Aslı Elif 
Tanuğur Samancı, markanın kuruluş öy-
küsünü ve sektörde yakaladıkları başarı-
yı Ekovitrin’e anlattı. 

BEE’O Propolis’in kuruluş öyküsünü ve 
günümüze kadar kaydettiğiniz aşamaları 
ana hatlarıyla anlatır mısınız? 

Propolis ve arı sütü ile oğlumun bağışık-
lık sorununa çare aradığım dönemde tanış-
tım.  Bunun üzerine bilimsel çalışmaları ve 
tıbbi yayınları araştırmaya başladım. Pro-
polis ve arı sütünün dünyanın her yerin-
de bağışıklığı doğal yollarla güçlendirmek 
için kullanıldığını gördüm. Ama ülkemizde 
üretilmediğini ve Çin’den geldiğini öğrenin-
ce, Çin ürünlerine güvenmediğimden dola-
yı, oğlum için kendim üretmeye karar ver-
dim. 6 ay kendi ürettiğim propolis özütü ve 
arı sütünü doktorumuzun da tavsiyesi ile  
kullandıktan sonra, bu şifayı tüm annele-
re ulaştırma hayaliyle yola çıktım. 

Türkiye’de daha önce üretilmeyen propolisi 
yine Türkiye’de ilk kez “Sözleşmeli Arıcılık” 
modeli ile üretmek ve proses yöntemini ge-
liştirerek insan tüketimine uygun hale getir-
mek için sevgili eşim Ziraat Yüksek Mühen-
disi Taylan Samancı ve değerli hocam Prof. 
Dr. Dilek Boyacıoğlu ile 2013 yılında KOSGEB 
destekli Ar-Ge projesiyle firmamızı İstanbul 

Teknik Üniversitesi ARI Teknokent’te kur-
duk. Bugün geldiğimiz noktada Türkiye’nin 
en büyük yerli propolis üreticisi olmaktan 
gurur duyuyorum.   

“KADINLAR HER ŞEYDEN ÖNCE 
KENDİLERİNE İNANMALI” 

Türkiye’de başarılı bir kadın girişimci 
olarak başarınızın sırları nelerdir? Genç 

girişimcilere önerileriniz var mı? 
İnovatif bir iş fikriniz varsa, bilginiz ve 

cesaretiniz varsa size yardımcı olabilecek 
birçok devlet desteği bulunuyor. Ben, her-
hangi bir mali kaynak olmadan girişimciliğe 
adım attım. İlk desteğimizi KOSGEB’ten al-
dık. Ardından TÜBİTAK destekli farklı pro-
jelere de imza attık. Böylece mali kaynağın 
bir kısmını devletten sağlamış olduk ve bu 

bize çok kolaylık sağladı. Girişimciliğe olan 
ilginin artmasını destekliyorum. Fakat top-
lumda birçok kişi tarafından girişim proje-
si olan insanlara ‘‘kimse yapmıyorsa bir ne-
deni vardır sen de yapamazsın’’ deniliyor. 
Oysa felsefemiz ‘‘kimse yapamıyorsa ben 
mutlaka yapmalıyım’’ olmalı. Bu yolda, ge-
rekli bilgi ve donanıma sahip fakat içinde 
o cesareti bulamayan kadınlarımıza tavsi-
yem; her şeyden önce kendilerine inanma-
ları, arzu etmeleri, çok çalışmaları ve risk 
almaktan çekinmemeleri olacak. İnsan bir 
işi gerçekten isteyerek, inanarak yaparsa 
ve emek verirse başarmaması için hiçbir 
sebep yok. 

“İNOVATİF VE SAĞLIKLI ÜRÜNLER 
ÜRETMEK İÇİN ÇALIŞIYORUZ”

Ürün yelpazeniz ve ihracat bilgileriniz 
hakkında neler söylemek istersiniz? 

Yüzde 100 doğal, besin içeriği ve biyolo-
jik aktiviteleri korunmuş propolis, arı sütü, 
polen, arı ekmeği ve ham bal gibi arı ürün-
lerinden oluşan katma değerli, inovatif ve 
sağlıklı ürünler üretmek için çalışıyoruz. 
Ürün geliştirme planlarımızı her adımda bu 
misyonu gözeterek yapıyoruz. Helal, Kosher, 
BRC, IFS, ISO 9000, ISO 22000 ve GMP belgeli 
tesislerinde üreterek piyasaya sunuyoruz. 
Ürün çeşitlerimiz saf Anadolu propolisi ve 
diğer arı ürünlerini içeren damlalar, sprey, 
şurup, tabletler, karışımlar, çerezli karışım-
lar, ham bal çeşitleri, cilt bakım ve kadınla-
rın el emeği ürettiği ürünlerinden oluşuyor. 

Şirketimiz 2020 yılında önceki yılın aynı 
dönemine göre ihracatını yüzde 180 ora-
nında artırdı. Ürünlerimizi, BEE&YOU mar-
kamız ile Amerika, Güney Kore, Almanya, 
Hollanda, Belçika, Avusturya, İsveç, İngilte-
re, Fransa, Kıbrıs, Birleşik Arap Emirlikleri, 
Katar ve Suudi Arabistan’a ihraç ediyor ve 
Anadolu propolisini bir dünya markası yap-
ma yolunda emin adımlarla ilerliyoruz. Bu 
sene önceliklendirdiğimiz 13 ülke var, bu 
ülkelerden en az 10 pazarda ihracatımı-
zı geliştirmek istiyoruz. Öncelikli ülkeler 
arasında Japonya, Çin, Singapur, 
Danimarka, Norveç ve Kanada 
var. Bu yıl, hedeflerimizden biri 
Avrupa’da bir merkez kurmak. 
Böylece dünyanın her yerin-
den tüketicilerimize ürünle-
rimizi daha hızlı ulaştırmayı 
amaçlıyoruz. Marka yatırım 
planlarımızda erişilebilirliği 
ön sıralarda tutuyoruz.   

 
Ar-Ge ve inovasyon konu-

sunda yaptığınız yatırımlar-
dan bahşeder misiniz? 

2020 yılında Ar-Ge ve inovasyona yöne-
lik, 30 bilimsel yayın, 3 kitap, 6 yüksek li-
sans ve doktora tez çalışması yayınladık. 
Arıcılık ve arı ürünleri alanında çok sayı-
da kongre, sempozyum, seminer düzenli-
yoruz. Türkiye’de yerli propolis üretimini 
başlatan şirket olarak, başarımızı Ar-Ge ça-
lışmalarımıza borçluyuz. Sözleşmeli arıcı-
larımızdan topladığımız saf Anadolu pro-
polisini, İTÜ Arı Teknokent’te uzman gıda 
mühendislerimiz eşliğinde Ar-Ge çalışma-
larımız sonucu geliştirdiğimiz ödüllü ve pa-
tentli yöntemimiz ile özütlüyoruz ve propo-
lis içeren diğer tüm ürünlerimizde de bunu 
kullanıyoruz.   

“YENİ YATIRIMLARLA 
BÜYÜMEYİ HEDEFLİYORUZ”

BEE’O Propolis, EKA, TİKAD ve DCP fon-
larından sonra Ak Portföy GSYF’den aldı-
ğı yeni yatırım ile hızla büyümeye devam 
ediyor. Bu yatırımlar şirketinize ve mar-
kanıza ne gibi katkılar sağlayacak? 

Ak Portföy’den aldığımız bu yeni yatırım 
ile Anadolu propolisini tüm insanlığa ulaş-
tırıp, dünyada adını duyurmaya yolunda 
daha da büyük adımlar atarak ilerleyece-
ğiz. Yeni yatırımlar, yurtdışında yeni atılım-
lar yaparak şirketimizi büyütecek, ülkemi-
ze katma değer ve istihdam sağlamaya de-
vam edeceğimiz için çok heyecanlıyız. Bu 
yatırıma layık görüldüğümüz için çok mut-
lu ve gururluyuz.  

 
BEE’O Propolis, Türkiye’nin en hızlı bü-

yüyen şirketlerinin sıralandığı ‘TOBB Tür-
kiye 100’ listesinde bu yıl 5. sırada yer aldı. 
Konuyla ilgili görüşlerinizi alabilir miyiz? 

Anadolu propolisini bir dünya markası 
yapmak için, 2013 yılında İstanbul Teknik 
Üniversitesi ARI Teknokent’te başladığımız 
yolculuğumuzda 5 bini aşkın sözleşmeli arı-
cımız, 180 çalışanımız ile Anadolu’nun bu eş-
siz ürünlerini hem ülkemizde hem 15 fark-
lı ülkede tüketicilerimiz ile buluşturuyoruz. 

Ayrıca bu listede, gıda sektö-
ründe de en üstte yer ala-
rak, birinci olduk. Dünyanın 
ikinci büyük arıcılık ülke-
si olan ülkemizi, ulusal ve 
uluslararası platformlar-
da, arı ürünleri sektörün-
de temsil etmeye ve ülke-
mizin bu değerlerini dün-
yaya duyurmaya devam 
edeceğiz. 

“PANDEMİDE TÜM 
ÖNLEMLERİ ALDIK”

Pandemi süreci gerek 

sektörünüzü gerekse BEE’O Propolis’i 
nasıl etkiledi? Pandemide hangi tedbir-
leri aldınız? 

Pandemi başladığı andan itibaren gerek 
diğer ülkelerde gerekse ülkemizde insan-
lar bağışıklıklarını nasıl güçlendirebilecek-
lerine dair bir arayışa girdi. Araştırınca ise 
propolis, polen, arı ekmeği ve arı sütü gibi 
arı ürünlerinin bağışıklığı desteklemede yar-
dımcı ürünler olduğunu gördüler. Bu sebep-
le pandemiyle birlikte satışlarımızda artış 
gözlemledik. Bu şu açıdan çok güzel bir ha-
ber; insanlar bilinçlenmeye ve doğadan ge-
len desteğe güvenmeye başladılar. Pandemi 
sırasında ise tüm önlemleri alarak, tüketi-
cilerimiz için durmadan üretmeye devam 
ettik ve hala devam ediyoruz.  

Pandemi sürecinde yatırımlarımızı da 
tüm hızıyla sürdürdük çünkü tüketicileri-
mizin yüzde 100 doğal ve saf olan ürünle-
rimize olan ilgisi ve güveni devam ediyor. 
Bu yıl içerisinde birçok yeni ürün piyasa-
ya sürdük ve bu ürünlerimize olan talep-
ten de çok memnunuz.   

“ÜRÜNLERİMİZİ SÖZLEŞMELİ 
ARICILIK MODELİYLE 
ÜRETİYORUZ”

BEE’O Propolis olarak kısa ve uzun va-
dedeki hedefleriniz ve yatırım planları-
nız nelerdir? 

BEE’O Propolis olarak, ürünlerimizi Türki-
ye’de bir ilk olan ‘Sözleşmeli Arıcılık’ mode-
limiz ile üretiyoruz. Bu model altında, ürün-
lerimizi kovandan sofraya her aşamasında 
kalite kontrollerinden geçirerek tüketicile-
rimize sunuyoruz.    

Sözleşmeli Arıcılık Modelimiz ile aynı za-
manda arıcılarımıza hem ekipman hem de 
eğitim desteği sağlıyor, ürünlerini alım ga-
rantisi veriyoruz. Onların haklarını, kendi 
haklarımız gibi koruma altına alıyoruz ve 
BEE’O ailemizin bir parçası yapıyoruz. 

Gelecek hedeflerimiz arasında, çalışkan 
Anadolu kadınlarına sadece büyük şehirler-
de değil oldukları bölgelerde de ekonomik öz-
gürlük sağlayacak fırsatlar sunmak var. Ek 
olarak, ‘‘Kadın Emeği Projesi’’ adlı projemi-
zi de hayata geçirdik. Bu proje ile el yapımı 
arı temalı ürünler hazırlayan kadınlarımı-
za evlerinden ekonomik özgürlük elde ede-
bilecekleri fırsatlar sunuyoruz. 

Aynı zamanda bu yıl birçok ülkede yayın-
lanacak yeni reklam filmlerimizle Anadolu 
arı ürünlerinin şifasını ve önemini tüm dün-
yaya duyurmak için de önemli bir adım attık. 
İleriye dönük hedeflerimizden bir diğeri de 
Avrupa’da bir merkez kurmak. Böylece dün-
yanın her yerinden tüketicilerimize ürünle-
rimizi daha hızlı ulaştırmayı amaçlıyoruz.

ASLI ELİF TANUĞUR SAMANCI: “Pandemi sırasında tüm önlemleri alarak, tüketicilerimiz için durmadan 
üretmeye devam ettik ve hala devam ediyoruz. Pandemi sürecinde yatırımlarımızı da tüm hızıyla sürdürdük, 
çünkü tüketicilerimizin yüzde 100 doğal ve saf olan ürünlerimize olan ilgisi ve güveni devam ediyor.”
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“ÇANAKKALE, MİLLİ MÜCADELE 
VE CUMHURİYET’İN ÖNSÖZÜ”

İAÜ Hukuk Kulübü’nün düzenlediği ‘Atatürk ve Çanakkale Muharebeleri’ başlıklı 
panelde Çanakkale Savaşları’nı değerlendiren Emekli Tuğgeneral Dr. Naim Babüroğlu, 

“Çanakkale Zaferi, Millî Mücadele ve Cumhuriyet’in önsözü. Çanakkale, Mustafa 
Kemal’in tarih sahnesine ve Türk Milleti’nin huzuruna çıktığı devler savaşı. Eğer 

Çanakkale zaferle sonuçlanmasaydı, Millî Mücadele yolculuğu başlatılamaz, Sakarya 
Meydan Muharebesi ya da Büyük Taarruz yapılamazdı” dedi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Hukuk 
Kulübü, Bu yıl 106’ncı yıldönümü idrak 
edilen Çanakkale Zaferi dolayısıyla bir 
online panel düzenledi. Panelde konu-

şan İstanbul Aydın Üniversitesi Fen Edebi-
yat Fakültesi Tarih Bölümü Öğretim Üye-
si Emekli Tuğgeneral Dr. Naim Babüroğlu, 
Çanakkale Savaşları için, şair Fazıl Hüsnü 
Dağlarca’ya atıf yaparak, “Millî Mücadele ve 
Cumhuriyet’in önsözü” değerlendirmesin-
de bulundu.

“MİLLİ MÜCADELE KADROSU 
ÇANAKKALE’DE OLUŞTURULDU”

Muharebelerin kara ayağında, yarbay 
rütbesiyle, 19. Tümen Komutanı olarak yer 
alan Atatürk’ün Türk milletinin önüne ve 
tarih sahnesine Çanakkale’de çıktığını ha-
tırlatan Babüroğlu, “Mustafa Kemal, Çanak-
kale’de Millî Mücadele’nin çekirdek kadro-
sunu oluşturdu. Burada ‘Anafartalar Kah-
ramanı’ oldu. Dolayısıyla “Mustafa Kemal’in 
doğum yeri Çanakkale’de Kemalyeri’dir” di-
yebiliriz. Eğer Çanakkale zaferle sonuçlan-
masaydı, Millî Mücadele yolculuğu başlatı-
lamaz, Sakarya Meydan Muharebesi ya da 
Büyük Taarruz yapılamazdı” dedi.

DENİZ ZAFERİNİN ANAHTARI: 
NUSRET VE TÜRK TOPÇUSU

18 Mart 1915’te gerçekleştirilen Çanak-
kale Deniz Savaşı’nda İtilâf donanmasının 
başarısız olmasının nedenini ‘Türk topçu-
su ve Nusret’ olarak açıklayan Babüroğlu, 
“İtilâf donanması 18 Mart’ta savaş gücünün 
hemen hemen üçte birini kaybetti. Bunun 
en önemli sebebi, Nusret Mayın Gemisi’nin 
7/8 Mart 1915 gecesi döktüğü mayınlar ve 
Türk topçusunun başarılı ve etkili atışları. 
İtilâf Kuvvetleri’nin Çanakkale Boğazı’nı sa-
dece donanmayla geçme girişimleri, savaş 

tarihi açısından stratejik bir hata. İki tara-
fı aynı ülke tarafından korunan bir boğazı 
geçmek ancak müşterek harekâtla müm-
kün. İtilâf kuvvetlerinin kara birlikleri kul-
lanmamaları ve Türklerin gücünü küçüm-
semeleri onları stratejik bir yanılgıya götür-
dü” diye konuştu.

“O GÜNE KADARKİ EN BÜYÜK 
AMFİBİ HAREKÂTI”

Çanakkale Muharebeleri’nin, o güne ka-
darki en büyük amfibi (çıkarma) harekâtı ol-
duğuna dikkat çeken Babüroğlu, “Çanakkale 
aynı zamanda, Normandiya Çıkarması’ndan 

sonra tarihteki de en büyük ikinci amfibi ha-
rekatı. Denizde ve karada toplam 287 gün 
süren Çanakkale Savaşları’nda işgal kuvvet-
leri 252 bin; Türk kuvvetleri 213 bin 882 ol-
mak üzere toplam 465 bin 882 zayiat verdi. 
Çanakkale Boğazı geçilemediğinden destek 
alamayan Rusya’da, Ekim 1917’de Bolşevik 
İhtilali patlak verdi ve Çarlık Rusyası yıkıl-
dı. Ayrıca, Çanakkale Muharebeleri, Çarlık 
Rusyası’nın yüzyıllardır gerçekleştirmek is-
tediği Boğazlara sahip olma hayalini gerilet-
ti. Balkan Savaşı’nda hezimet ve büyük fe-
laket yaşayan Türk ordusu, Çanakkale Za-
feri’yle küllerinden doğdu ve gelecekte Millî 

Mücadele için gerekli ruhun var olduğunu 
gösterdi” ifadelerini kullandı.

BALKAN FACİASI’NDAN 
ÇANAKKALE’YE NASIL GELİNDİ?

Osmanlı ordusunun Balkan Savaşları’n-
daki hezimetten birkaç yıl sonra Çanakkale 
gibi parlak bir zafere nasıl imza atabildiği-
nin Batılı araştırmacılar tarafından merak 
konusu olduğuna dikkat çeken Babüroğlu, 
“Bu başarının altında aslında Balkan hezi-
metinin bizzat kendisi yatar. Balkan Faciası, 
Mustafa Kemal’i ve onun silah arkadaşla-
rını derinden yaraladı, Osmanlı Ordusu yö-
nünden bir utanç lekesi olarak kabul edildi. 
İngiliz resmî tarihçilerinin tespitinde oldu-
ğu gibi, Türk askerinin Çanakkale Muhare-
beleri’nde başarılı olmasının temel nedeni, 
savundukları toprağın anavatanları oldu-
ğunu bilmeleri. Türk askerinin başarılı ol-
masının ikinci nedeni, muharebelerde Türk 
komutanların askerle beraber ön hatta bu-
lunması ve karşı saldırılarda birliklerin ba-
şında hareket etmeleri. Üçüncü nedeni de 
askerdeki manevi güç” şeklinde konuştu.

ZAFER DAHA KOLAY 
KAZANILABİLİR MİYDİ?

Çanakkale Savaşları’nın aslında çok daha 
kısa sürede ve çok daha az kayıpla bitebi-
leceğini ileri süren Babüroğlu, “Bunun en 
büyük müsebbibi Almanlar. Zira Çanakka-
le Cephesi’ni savunan 5’inci Ordu’nun ko-
mutanı Liman von Sanders, komutayı alır 
almaz Türk kurmayların hazırladığı planı, 
üstelik bölgedeki Türk komutanların, hat-
ta Başkomutan Vekili Enver Paşa’nın değer-
lendirmelerini bile dikkate almadan tümüy-
le değiştirdi. İlk plan, düşmanı daha karaya 
çıkmadan püskürtmeyi öngörüyordu. Liman 
von Sanders’in planı ise tam tersi bir sa-
vunma şekli öngörüyordu. Türk komutan-
ların planı ile çelişen bu savunma sistemi, 
düşmanın kıyıya çıkmasına adeta müsaa-
de ediyordu” diye konuştu.

“LİMAN VON SANDERS’İN PLANI 
TÜRK ORDUSU İÇİN BİR TUZAKTI”

Babüroğlu, ‘Türk ordusu için bir tuzak ola-
rak değerlendirdiği bu planın sebebini ise 
şöyle açıkladı: “Liman Paşa’nın bu savun-
ma planı ve Alman komutanların muharebe 
alanındaki uygulamaları, muharebelerin 8,5 
ay kadar uzamasına ve Türk kanının oluk 
oluk akmasına neden oldu. Böylece, Alman-
lar yaklaşık 500 bin kişilik İngiliz ve Fransız 
kuvvetini Çanakkale Cephesi’ne 8,5 ay ka-
dar uzun bir süre bağlamayı başarmış Batı 
cephesini hafifletti ve 1. Dünya Savaşı’nı en 
az 2 yıl uzattılar. Eğer Türk komutanların 

savunma planı ile harekât yapılsaydı, işgal 
kuvvetleri karaya çıkamayacak ve Türk ko-
mutanlar, muharebelerde verdikleri emir 
ve kararlarla Türk askerinin kanını bu ka-
dar akıtmayacaklardı.”

“MUSTAFA KEMAL 
ÇANAKKALE’DE İSTANBUL’U 
DÖRT KEZ KURTARDI”

Babüroğlu, Atatürk’ün Çanakkale Savaş-
ları’ndaki rolünü ise şöyle açıkladı: “Musta-
fa Kemal, 25 Şubat 1915’ten 10 Aralık 1915’e 
kadar, 9 ay 13 gün kaldığı Çanakkale Cephe-
si’nde, Osmanlı’nın başkenti İstanbul’u, pa-
dişahı ve payitahtı tam dört kez kurtardı. 
İlki 25 Nisan 1915 sabahı Anzak çıkarma-
sına karşı 57’nci ve 27’nci Alaylar ile yap-
tığı saldırı. İkinci kurtarışı; albay rütbesiy-
le Anafartalar Grup komutanı olarak, sal-
dırı yapan İngiliz Kolordusu’na, 9 Ağustos 
1915’te 7’nci ve 12’nci Tümenler ile yaptığı 
taarruz. Üçüncü kurtarışı; 10 Ağustos 1915 

günü, Conkbayırı’na kadar ilerlemiş İngiliz 
kuvvetlerine karşı yaptığı süngü hücumu. 
Mustafa Kemal’in sağ göğüs cebindeki saa-
te çarpan bir şarapnelle yaralandığı muha-
rebe de bu muharebe. Dördüncü kurtarışı, 
21 Ağustos 1915’te, İkinci Anafartalar Mu-
harebesi’nde çok daha güçlü İngiliz kuvvet-
lerine yaptığı karşı taarruzdur. Böylece iş-
gal kuvvetlerinin İstanbul hayali son buldu.”

“TRUVA’NIN İNTİKAMI ALINDI”
Panelde Çanakkale Savaşları’ndan Atatürk’e 

ait kimi anekdotlar da aktaran Babüroğlu, 
“Mustafa Kemal, 10 Ağustos 1915’te Conkbayı-
rı’nda yaptığı süngü hücumu için ‘Truva’nın 
intikamını aldım’ demiştir. Fatih Sultan Meh-
met’in de 1462’de Truva’yı ziyaretinde, ‘Tru-
va’nın öcünü aldım’ dediği rivayet edilir. Fa-
kat, savaş tarihi açısından bakıldığında, ben-
zerlikler açısından Mustafa Kemal Truva’nın 
intikamını Çanakkale’de ve Conkbayırı mu-
harebesiyle aldı” diyerek sözlerini noktaladı.

DR. ÖĞR. ÜYESİ NAİM BABÜROĞLU: “Mustafa Kemal, 25 Şubat 1915’ten 10 Aralık 1915’e kadar, 9 ay 13 gün 
kaldığı Çanakkale Cephesi’nde, Osmanlı’nın başkenti İstanbul’u, padişahı ve payitahtı tam dört kez kurtardı.”
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“ANTİDEPRESAN KULLANIMI 
PSİKOTERAPİYLE HARMANLANMALI”

DÜNYA SU GÜNÜ’NDE ‘KURAKLIK 
VE ÇÖLLEŞME’ UYARISI

Artan antidepresan kullanımını değerlendiren Klinik Psikolog Dr. Kahraman Güler, 
antidepresan kullanımının mutlaka psikiyatr denetiminde olması gerektiğini belirterek, 
uzman klinik psikologlardan da psikoterapi alınması gerektiğinin önemine dikkat çekti.

22 Mart Dünya Su Günü nedeniyle bir değerlendirmede yapan iklim uzmanı Dr. Öğr. 
Üyesi Güven Özdemir, kuraklık ve çölleşmeyle ilgili uyarılarda bulundu.

Y apılan araştırmalar, COVID-19 
pandemisinin damgasını vurdu-
ğu 2019-2020 yıllarında, antidep-
resan kullanımının bir yılda yüzde 

9,6 oranında arttığını belirledi. Konuyu de-
ğerlendiren İstanbul Aydın Üniversitesi Fen 
Edebiyat Fakültesi Psikoloji Bölümü Öğretim 
Üyesi, Klinik Psikolog Dr. Kahraman Güler 
doğru antidepresan kullanımına dikkat çe-
kerek psikoterapinin önemine vurgu yaptı.

“HEKİM ONAYI ŞART”
Antidepresan kullanımının gerekli olup ol-

madığının psikiyatrik bir değerlendirme so-
nucunda hekim tarafından karara bağlan-
masının şart olduğunu kaydeden Dr. Güler, 
“Eğer psikiyatrist ilaç ve ek olarak psikote-
rapi önerdiyse kişilerin sağlıklı ve hızlı bir 
sonuç almaları için hazırlanan tedavi prog-
ramına uygun davranmaları gerekiyor. Bu 
yol en sağlıklı olanı. Eğer birey ilaç kullanım 
gerekliliği konusunda psikiyatrist onayıyla 
vazgeçtiyse kesin olarak belli bir süre psiko-
terapi almalı. Psikoterapi uzman klinik psi-
kologlardan alınmalı ve bu kişiler alanında 
yetkin olmalı. Belirli bir program dâhilinde 
ilerleyen seanslarla birlikte bireyler kendi-
ne yetebilme, gevşeme egzersizleri, öz-kont-
rol, duyguların anlamlandırılması ve ifadesi, 
olumsuz inançların olumlu olanlarla değiş-
tirilmesi, problem çözme ve baş etme stra-
tejilerini geliştirmeyi öğrenmeliler” dedi.

ANTİDEPRESAN BAĞIMLILIK 
YAPAR MI? 

Dr. Kahraman Güler, “İlaç kullanım konusu 
hekimlerin yetki alanı ancak biz klinik psi-
kologlar danışanlarımıza verilen ilaçları ye-
terli psikolojik destek aldıklarında bıraka-
bileceklerini fakat bu durumun bazı psiko-
tik rahatsızlıklar için geçerli olmadığını en 
sağlıklı psikoeğitim yolu ile anlatırız. Çevre 
tarafından yapılan ‘İlaçlar bağımlılık yapar, 
kullanma, kendi kendinin doktoru ol, her 
şey senin kafanda bitiyor’ gibi önerilerde 

bulunulması, ya da buna inanılması hasta-
nın durumunu kötüleştirmekten başka bir 
işe yaramaz. Eğer doktor gerek görürse ilaç 
kullanılmalı. Bırakmak adına, doktorunuzun 
sizi gözlemlemesi ve aynı zamanda ortaya 
çıkan semptomlarınızın yok sayılacak dere-
ceye gelmesi gerekir. Muhakkak ki ‘İyileştim 
kullanmama gerek yok’ düşüncesinin yeri-
ni daha sağlıklı bir düşünce olan ‘Şu an bu 
ilacı kullanıyorum ama bu bir süreç, dok-
toruma iyi olduğumu belirtmeliyim. Doğru 
zamanda ilacı bırakmalıyım’ düşüncesi-
nin alabilmesi gerekir. İlaç kullanı-
mı ve kesilmesi konusunda kesin 
olarak düzenli takip ve hekim ka-
rarı en doğru olanı” diye konuştu. 

İDEAL ANTİDEPRESAN 
KULLANIMI NASIL 
OLMALI? 

Her ilaç gibi mutlaka doktor tav-
siyesiyle kullanılması gereken anti-
depresanların ideal kullanımı için 
Dr. Güler, “Antidepresan psiki-
yatristin belirttiği doz ve za-
manda alınmalı, aksi 
takdirde yarar sağ-
lamak yerine zara-
rı dokunabilir. Yan 
etkileri olabilece-
ği için bırakmak 
zorunda kalınır. 
İlacın kesilmesi 
de kullanımı gibi 
mutlaka doktor 
gözetiminde ol-
malı. Unutul-
mamalıdır ki 
ilaçlar vücut-
taki semptom-
ları ve belirtile-
ri dengelemek 
için kullanılır. 
Semptom ve be-
lirtileriniz başlar 

başlamaz kafanıza göre ya da bir uzmana 
danışmadan ilaca sarılmak veya belirtileri-
niz azalınca kendi kendinize bırakmak ken-
dinize verdiğiniz zararlardan birisi olabilir” 
şeklinde konuştu.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Ana-
dolu BİL Meslek Yüksekokulu Müdür 
Yardımcısı, meteoroloji ve iklim uz-
manı Dr. Öğr. Üyesi Güven Özdemir, 

“Bugün nüfusun hızla artması, çarpık kent-
leşme, plansız yerleşim, önlenemeyen göç,  
tüm canlıları olumsuz yönde etkiliyor. Kent-
sel yerleşimin yoğun olduğu yerlerde doğa-
nın her türlü tahrip edilmesi neticesinde 
ısı adalarının oluşması, yayılması, büyüme-
si dünyamızın hemen hemen her yerinde 
küresel ısınmayı artırıyor. Küresel ısınma-
nın her yıl az miktarda artması küresel ik-
limin hakim döngüsünün değişmesine, bu 
değişimin süreklilik kazanmasına ve dün-
ya su rejiminde dengesizliklere neden olu-
yor. Yağışların o bölgelerde önemli ölçüde 
normal seviyelerin altına düşmesi yeraltı 
ve yüzey suyunun sürekli olarak azalması 
dolayısı ile toprağın verimsizleşmesi bölge-
nin kuraklık yaşamasında ve çölleşmesin-
de etkili olacak” diye konuştu. 

“KURAKLIĞIN SOSYAL, ÇEVRESEL, 
EKONOMİK ETKİLERİ VAR”

Dr. Öğr. Üyesi Güven Özdemir, “Kuraklı-
ğın sosyal, çevresel, ekonomik etkileri var. 
Bu unsurlar toplum üzerinde yoğun baskı-
lar oluşturacak. Kırsal alanlardan şehirle-
re göç edilmesi, kırsal alandaki yaşam sevi-
yesinin azalması, fakirlik, yiyecek kıtlığı gibi 
öğeler sosyal hayatımızı etkileyen unsurlar 
olarak yer alıyor. Hayvansal, tarımsal, or-
man, deniz ürünlerinde azalma ve kayıpla-
ra bağlı olarak ekonomik gelişmede gerile-
me, her türlü üretimde ve enerjide düşüş, 
gelirlerde büyük kayıplar olacak. İş dünya-
sındaki zarar ve kayıplar ekonomik düzeni 
ve hayatımızı etkileyecek” dedi. Kuraklığın 
sosyal ve ekonomik etkilerinin yanında çev-
resel etkilerinin de önemli bir yer tuttuğu-
nu belirten Özdemir, şöyle devam etti: “Me-
teorolojik parametrelerin, yani yüksek hava 
sıcaklığı, hava basıncındaki ani değişimler, 
kontrol edilemeyen yağışlar ve bunun getir-
diği sel ve su taşkınlığı, havadaki nem mik-
tarlarında azalma ve anormal değişimlerin, 
kuvvetli rüzgarlar ve hortumların her alan-
da telafisi olmayan olumsuz etkileri olacak. 

Yaşamımızda meteorolojinin önemi büyük. 
Az önce bahsettiğimiz faktörlere  bağlı ola-
rak küresel ısınmadan dolayı havadaki bu 
olumsuz değişimler toprak ve rüzgar erez-
yonuna da zemin hazırlar. Su rejimini etki-
ler. Bunlara bağlı olarak suya,  tarım ve or-
man alanlarına toprağın kalitesine doğru-
dan etki eder. Bitkilerin, su canlılarının ve 
hayvanların doğal yaşamlarını yok eder.  Ku-
raklığın doğal afetlerden hiçbir farkı olmu-
yor. Yani kuraklık yavaş yavaş uzun bir sü-
reçte kendini gösterir. Tüm canlıların ya-
şam şartlarını değiştiren veya yok eden bir 
doğal afet olarak görmemiz gerekir.” “Ku-
raklığın uzun süre devam etmesi çölleşmeyi 

getirecek” ifadelerini kullanan Özdemir, “Çöl-
leşmeyi geciktirmek önlemek en önemli gö-
revimiz olmalı. Her birey üzerine düşen gö-
revi yerine getirmeli. Devletin kurumlarının 
yaptıkları, yapacakları projelere üst düzey-
de katkı sağlamalı. Sahip çıkmalı. Tüm kamu 
ve toplum kuruluşları destek vermeli. Pro-
jeler üretmeli ve bu projelerin uygulanma-
sında yardımcı olunmalı. Su kaynaklarımızı 
korumalıyız. Tarım arazilerimiz ve orman-
lık alanlarımıza yönelik uzun yıllar kullanı-
labilir planlar yapmalı ve bu planlara herkes 
sadık kalmalı. Yeraltı ve yer üstü su kaynak-
larımızın bilinçli olarak kullanılmasına yar-
dımcı olmalıyız. İsraftan kaçınmalıyız” dedi. 

DR. KAHRAMAN GÜLER: 
“Antidepresan psikiyatristin 

belirttiği doz ve zamanda 
alınmalı, aksi takdirde yarar 

sağlamak yerine zararı 
dokunabilir. Yan etkileri 

olabileceği için bırakmak 
zorunda kalınır. İlacın kesilmesi 

de kullanımı gibi mutlaka 
doktor gözetiminde olmalı.”

DR. ÖĞR. ÜYESİ GÜVEN ÖZDEMİR: “Çölleşmeyi geciktirmek önlemek, en önemli görevimiz olmalı. 
Her birey üzerine düşen görevi yerine getirmeli. Yeraltı ve yerüstü su kaynaklarımızın bilinçli olarak 
kullanılmasına yardımcı olmalıyız. İsraftan kaçınmalıyız.”
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HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

“TÜRKİYE-ABD İLİŞKİLERİNDE 
DİYALOG ŞART”

İstanbul Aydın Üniversitesi’nce düzenlenen ‘Biden Döneminde Türk-Amerikan 
İlişkilerinin Geleceği’ başlıklı webinarda yeni Başkan Joe Biden döneminde 
Türkiye-ABD ilişkilerini bekleyen olgular ele alındı. Webinar’da, sorunların 

çözümü için diyaloğun şart olduğu dile getirildi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Lisansüs-
tü Eğitim Enstitüsü ve Diplomasi Araştır-
maları Derneği’nin işbirliği ile düzenlenen 
‘Biden Döneminde Türk-Amerikan İlişkile-

rinin Geleceği’ (The Future of Turkish-American 
Relations in the Biden Era) adlı webinar, İAÜ res-
mi YouTube hesabından canlı olarak yayınlandı.

Açılış konuşmasını İAÜ Mütevelli Heyet Baş-
kanı Doç. Dr. Mustafa Aydın’ın yaptığı webinarın 
moderatörlüğünü ise İstanbul Aydın Üniversite-
si Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü Prof. Dr. 
Ragıp Kutay Karaca üstlendi. Webinarda Emekli 
büyükelçi Matthew Bryza, İAÜ Öğretim Görevlisi 
ve ABD-Türkiye İlişkileri Dış Politika Uzmanı Ali 
Çınar, The Heritage Foundation Dış Politika Mer-
kezi Direktörü Luke Coffey, TRT World Editörü Yu-
suf Erim, Hudson Enstitüsünden kıdemli araştır-
macı Michael Doran ve Bahçeşehir Üniversitesi 
Amerikan Araştırmaları Merkezi Başkanı Doç. 
Dr. Burak Kuntay da konuşmacı olarak yer aldı.

DOÇ. DR. AYDIN: TÜRKİYE İLE ABD 
AYRILMAZ BAĞLARLA BAĞLI

Toplantının açılış konuşmasını gerçekleşti-
ren İAÜ Mütevelli Heyet Başkanı Doç. Dr. Musta-
fa Aydın, 18. yüzyılda deniz ticaretiyle başlayan 
Türkiye-ABD ilişkilerinin II. Dünya Savaşı sonra-
sı NATO ile zirveye ulaştığını ve inişli çıkışlı iler-
leyen ilişkilerin bugün yeni bir boyut kazandı-
ğına dikkat çekti. Doç. Dr. Aydın, “Bugün Türki-
ye-ABD ilişkilerinde Suriye, Irak, Libya, S-400 
füzeleri, F-35 projesi ve FETÖ elebaşının hala 
ABD’de ikamet etmesi gibi ciddi anlaşmazlık-
lar içeren sorunlar bulunuyor. Ancak ben Tür-
kiye ve ABD gibi iki önemli NATO müttefikinin 
birbirine ayrılmaz bağlarla bağlı olduğuna ina-
nıyorum. Bu ilişkilerin bugünkü webinar ile de-
taylı bir şekilde ele alınacağına inanıyor, çözüm 
önerilerinin de değerlendirileceğini düşünüyo-
rum” ifadelerini kullandı.

İlk konuşmacı olarak söz alan ABD’nin emekli 
Azerbaycan büyükelçisi Matthew Bryza, Biden 

döneminde, eski Başkan Trump ile Cumhurbaş-
kanı Erdoğan arasında oluşan ikili ilişkinin ve 
‘arka kapı diplomasisi’nin sona ereceğini dü-
şündüğünü söyledi. Bryza, “Kurumlar arası iliş-
kilerden doğan diplomatik faaliyetlerin arta-
cağını tahmin ediyorum. Bu durum kısa vade-
de ikili ilişkilere zarar veriyormuş gibi gözükse 
de uzun dönemde ilişkilerin güçlenmesine yol 
açacak” dedi. Bryza’nın en dikkat çeken açık-
laması ise “Nasıl bir insanın kendini kendin-
den ayrılması mümkün değil ise, PKK’yı PYD/
YPG’den ayırmak mümkün olamayacak” oldu. 
Bryza’dan sonra söz alan Bahçeşehir Üniver-
sitesi Amerikan Araştırmaları Merkezi Başka-
nı Doç. Dr. Burak Kuntay, konuşmasında şu ifa-
delere yer verdi: “Bölgede büyük bir kargaşa 
olmadıkça ilişkilerde dramatik bir değişiklik 
beklemiyorum. Değişen, politikalardan ziya-
de yaklaşımlar olacak. Türkiye ABD ile S-400, 

Doğu Avrupa Enerji meselesi dahil olmak üze-
re her konuda müzakereye açık. Ancak PKK/
YPG sorunu Türkiye için bir kırmızı çizgidir, bu 
konu müzakere dışı olmalı.” ABD-Türkiye İliş-
kileri Dış Politika Uzmanı ve İAÜ Öğretim Gö-
revlisi Ali Çınar, Türkiye hakkındaki açıklama-
ların artık Beyaz Saray’dan değil ABD Dışişle-
ri Bakanlığı ve Pentagon’dan geldiğine dikkat 
çekerek, “Ne Erdoğan ile Biden, ne de Akar ile 
Austin arasında bir ayı aşkın süredir diyalog 
kurulabilmiş değil. Taraflar öncelikli olarak kar-
şılıklı güven sorununu aşmalı. Bunu sağlama-
nın tek yolu da hem politik, hem de askeri ka-
nalları kullanarak iletişim kurmak olacak. Or-
tadoğu’da Türkiye olmadan çözüm mümkün 
değildir. Türkiye, PKK/YPG konusunda karar-
lı duruşunu sürdürmeli. ABD’nin bu hususta-
ki tavrı değişmeden ise çözüm mümkün olma-
yacak” diye konuştu.

Açılış konuşmasını İAÜ Mütevelli Heyet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın’ın yaptığı webinarın moderatörlüğünü 
İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca üstlendi.

“TÜRKÇE ÖĞRETİMİ İÇİN
FAKÜLTE KURULMALI”

Avrasya Yükseköğretim Zirvesi bünyesinde Aydın TÖMER tarafından gerçekleştirilen iki ayrı 
panelde, Türkçenin bir yabancı dil olarak öğretimi ve gelecekte yapılması gerekenler ele 

alındı. Panellerde “Türkçe öğretimi için ayrı bir fakülte kurulması” görüşü öne çıktı.

D ünyanın en büyük üçüncü, Avras-
ya bölgesinin ise en büyük yükse-
köğretim zirvesi olma özelliğine sa-
hip olan ve bu yıl altıncısı düzenle-

nen Avrasya Yükseköğretimi Zirvesi (EURIE 
2021) kapsamında İstanbul Aydın Üniversi-
tesi Türkçe Eğitimi Uygulama ve Araştırma 
Merkezi (Aydın TÖMER) tarafından ‘Türkçe 
Öğretiminin Geleceği’ ve ‘Yabancı Dil Olarak 
Türkçe Öğretimi’ konularında iki ayrı panel 
düzenlendi. COVID-19 pandemisi sebebiyle 
dijital ortamda düzenlenen alanında dua-
yen düzeyinde isimlerin katıldığı panellerde 
Türkçe öğretimi, Türkçe öğretiminde yapıl-
ması gerekenler, yabancı ülke vatandaşları-
na bir yabancı dil olarak Türkçenin nasıl öğ-
retilmesi gibi konular ele alındı. Panellerde, 
Türkçe öğretimi için ayrı bir fakültenin ku-
rulması gerektiği görüşü öne çıktı.

2021 ‘DÜNYA DİLİ TÜRKÇE’ YILI
‘Türkçe Öğretiminin Geleceği’ panelinin 

moderatörlüğünü üstlenen Adıyaman Üni-
versitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Ahmet Ak-
kaya, Aydın TÖMER’in böyle bir etkinliği dü-
zenlemesinin 2021’in ‘Dünya Dili Türkçe’ yılı 
olarak ilan edilmesi dolayısıyla çok önemli 
olduğunun altını çizdi. Başkent Üniversitesi 
Öğretim Üyesi, Türkçe öğretimi lisans prog-
ramlarının kurucusu Prof. Dr. Abdurrahman 
Güzel ise, Türkçe Eğitimi Fakültesi açılması-
nın, buna bağlı olarak Temel Türkçe Öğretimi, 
Türkçe Öğretmenliği, İki Dillilere Türkçe, Ya-
bancı Dil Olarak Türkçe ve Türk Dili ve Edebi-
yatı Öğretmenliği bölümlerinin münferit ola-
rak değil bir enstitü olarak yeni bir teşkilat-
lanmaya sahip olması gerektiğini kaydetti.

“LİSANS PROGRAMI 
YENİDEN ELE ALINMALI”

Kırıkkale Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. 
Dr. Mustafa Özbay ise Türkçe öğretecek öğ-
retmen adaylarının eğitimi ve lisans ders 
içeriklerinin planlanması konusunda yap-
tığı konuşmasında, geçmiş Türkçe Eğitimi 

Lisans Programları ile günümüz Türkçe Eği-
timi Lisans Programlarının karşılaştırması-
nı yaptı. Osmanlı Türkçesi derslerinin lisans 
eğitimi düzeyinde ikişer saatlik dersler eşli-
ğinde verilmesinin yeterli olmadığını, prog-
ramdaki ders sayısının fazla olması saatle-
rin az olması nedeni ile öğretimin tam anla-
mıyla sağlanamadığını, 4 temel dil becerisi 
olan okuma, yazma, konuşma ve dinleme-
nin 4 saat iken yeni programda ise 3 saate 
düşürülmesi ve uygulamanın kaldırılması-
nın yanlış olduğunu belirtti.

TÜRKÇE MESELESİ İÇİN 
DÖRT ANA BAŞLIK

Daha sonra söz alan Yıldız Teknik Üniver-
sitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Ali Fuat Arıcı, 
Türkçenin geleceği ile ilgili meselenin Türk-
çenin anadili olarak öğretimi, Türkçenin ya-
bancılara öğretimi, Türkçenin yurt dışındaki 
Türklere öğretimi ve Türkçenin güç birliği 
olmak üzere dört ana başlıkta incelenmesi 

gerektiğini ifade etti. İlk panelin son konuş-
macısı olan Hatay Mustafa Kemal Üniversi-
tesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Bilginer Onan ise 
Türkçe öğretmenlerine yönelik yöntemler-
den bahsetti.

“STRATEJİ BELGESİ GEREKLİ”
EURIE 2021 kapsamında Türkçe eğitimiy-

le ilgili düzenlenen ikinci panel ise, yine di-
jital ortamda ve “Yabancı Dil Olarak Türk-
çe Öğretimi” başlığıyla yapıldı. Panel, Aydın 
TÖMER Müdürü Dr. Emrah Boylu modera-
törlüğünde gerçekleştirildi. Konuşmasında 
2021’in ‘’Dünya Dili Türkçe’’ yılı olarak ilan 
edilmesi nedeni ile kendilerine hem bireysel 
hem de kurumsal olarak çok fazla iş düştü-
ğünün altını çizen Dr. Boylu, Türkçenin ya-
bancı dil olarak öğretiminde politika, prog-
ram, yöntem ve öğretimde bir standarttın 
yakalanması en acil ihtiyaç duyulan konu-
lar olması sebebi ile bu panelde bu husus-
lara odaklanılacağını vurguladı.

İstanbul Aydın Üniversitesi Türkçe Eğitimi Uygulama ve Araştırma Merkezi (Aydın TÖMER) tarafından ‘Türkçe 
Öğretiminin Geleceği’ ve ‘Yabancı Dil Olarak Türkçe Öğretimi’ konularında iki ayrı panel düzenlendi.
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SÖYLEŞİ | EMİN TAHA

“HEDEF 20 MİLYAR DOLAR İHRACAT”
DEİK Türkiye-Irak İş Konseyi Başkanı ve Taha Kargo Yönetim Kurulu Başkanı Emin 

Taha, Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, “Türkiye olarak Irak ile ilgili hedefimiz, Sayın 
Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan’ın söylediği gibi 20 milyar dolarlık ihracat ve bu 

da çok zor değil. Olağanüstü bir durum olmazsa ticaret hacmimizi yakın zamanda 10 milyar 
dolardan 20 milyar dolara çıkartmayı hedefliyoruz. 

ÖZEL RÖPORTAJ: ALİ KARABAŞ

DEİK TÜRKİYE-IRAK İŞ KONSEYİ BAŞKANI EMİN TAHA,
EKOVİTRİN’E AÇIKLADI:

K uruluş tarihi 1996’ya dayanan Taha 
Kargo, sektörde 25. yılını kutlu-
yor. Lojistik sektörünün önemli 
firmaları arasında yer alan Taha 

Kargo, çeyrek asırlık tecrübesiyle Türkiye 
ile Irak arasındaki ticaret hacminde önemli 
bir payı elinde bulunduruyor. Aynı zaman-
da DEİK Türkiye-Irak İş Konseyi Başkanı da 
olan Taha Kargo Yönetim Kurulu Başkanı 
Emin Taha, Türkiye ile Irak arasındaki tica-
ri ilişkileri ve Taha Kargo olarak verdikleri 
hizmetleri Ekovitrin’e anlattı.

Emin Bey öncelikle Türkiye ile Irak ara-
sındaki ilişkilerden başlayalım. İki ülke ara-
sındaki ilişkiler ne durumda?

Irak piyasası bildiğiniz gibi Türkiye için 
çok önemli. Geçtiğimiz yıl pandemi süreci-
ne rağmen Haziran ayından sonra yani yı-
lın ikinci yarısında ihracatımız arttı. Ben bu 
yıl artışın devam edeceğini, Iraklı tüccarla-
rın bizden daha fazla mal alacağını öngö-
rüyorum. Petrol varil fiyatı 45 dolardan 75 
dolar seviyelerine çıktı. Yani Irak vatandaş-
larının geliri artacak ve tüketim oranı yük-
selecek. Dolayısıyla bizim de ihracatımız ar-
tacak. Türk ürünleri çok fazla rağbet görü-
yor. Türk ürünlerinden sonra diğer ülkelerin 
malları geliyor. Bunun avantajını yakalamış 
durumdayız, bunu değerlendirmemiz gerek-
tiği kanaatindeyim. Yani daha kaliteli ürün 
üretmemiz gerekiyor. Bunları başarabilir-
sek Irak’a daha fazla ürün satabiliriz. 

“TİCARİ İLİŞKİLERİ ARTIRMA 
ÇABASINDAYIZ”

Türkiye ve Irak ilişkilerine rakamsal 
olarak baktığımızda karşımıza nasıl bir 
tablo çıkıyor?

2013 yılında ihracatımız ikinci sıradaydı. 
Ama şu anda 4 ve 5’nci sıralara çıktı. Tabi 

bu da gayet normal, çünkü Irak, terör örgüt-
lerinin işgaline uğradı ve uzun yıllar savaş 
ortamı olunca ister istemez bu durum eko-
nomiye yansıdı. Bizim de ihracatımız biraz 
düştü ama eminim ki bu yılın sonuna doğ-
ru bu durum değişecek. Irak ile şu anda ti-
cari ilişkilerimiz gelişme aşamasında. Iraklı 
insanlar Türkiye’ye gelmeye ve bizden mal 
almaya çalışıyorlar. Türkiye’den gayrimen-
kul alımında Iraklılar önemli bir yer tutuyor. 
İran vatandaşları ikinci sırada, daha son-
ra Rus vatandaşları bunu takip ediyor. DEİK 
Türkiye-Irak İş Konseyi Başkanlığı olarak 
Irak’ta ikili görüşmelerimizi sürdürüyoruz 

ve ekonomik ilişkilerimizi nasıl daha yüksek 
seviyelere çıkartabiliriz, bunun altyapılarını 
oluşturmaya çalışıyoruz. Bildiğiniz gibi geç-
tiğimiz yıl 17 Aralık’ta Irak Başbakanı büyük 
bir heyetle Türkiye’yi ziyaret etti. Türkiye-I-
rak İş Konseyi olarak ikili görüşmelerimiz 
de oldu ve biz kendilerinden mevcut sıkın-
tıların giderilmesini talep ettik. Bunun ne-
ticesini biz takip ediyoruz. Daha sonra biz 
de onlardan bir görüşme talep ettik, onlar 
da onay verdiler, yakın zamanda Bağdat’a 
giderek temaslarda bulunacağız. Bu temas-
lar sonucunda daha fazla yatırım yapma-
yı ve müteahhitlik işi almayı hedefliyoruz.  

“20 MİLYAR DOLAR İHRACAT 
ZOR DEĞİL”

Daha önceki röportajlarımızda Irak’a 10 
milyar dolarlık ihracatın yakalanabilece-
ğini söylemiştiniz. Şu anda hedef nedir?

Aslında bizim hedefimiz Sayın Cumhur-
başkanımız Recep Tayyip Erdoğan’ın söy-
lediği gibi 20 milyar dolarlık ihracat ve bu 
da çok zor değil. Olağanüstü bir durum ol-
mazsa ticaret hacmimizi yakın zamanda 10 
milyar dolardan 20 milyar dolara çıkartma-
yı hedefliyoruz. 

Irak’a ihracatın artması noktasında iki 
ülke arasında neler yapılabilir? Konuyla il-
gili beklentileriniz ve talepleriniz nelerdir? 

İlk önce sınırlarımızın önünün açılması 
gerekiyor. Türk plakalı bir TIR Irak’a giriş 
yaptığı zaman Irak’ın en güney noktasına 
kadar devam edebilmeli. Bunu Irak Başba-
kanı’na da arz ettik. Kendisi de bunu olum-
lu karşıladı, bu en önemli konulardan bir ta-
nesi. İkinci olarak Irak tarafında ürünleri-
mize konulan yüksek ithalat bedelleri var. 
Onların amacı yerli üretimi güçlendirmek, 
ama bunu kendileri de gördüler ki bu ka-
rarlar şu anda yanlış. Bizim onlara önerdi-
ğimiz çözüm şu; Biz Türk iş dünyası olarak 
Iraklı iş insanlarıyla ortaklık kuralım dedik, 
fabrikaları beraber kuralım dedik, gerekir-
se Irak’ta üretim yapalım dedik. Bu şekilde 
onlara tecrübemizi aktarmış olacağız. Bili-
yorsunuz şu anda Irak’ta kalifiye eleman sı-
kıntısı var, yani üretim ve sanayi anlamın-
da ihtiyaçları sözkonusu. Enerji Irak’ta çok 
pahalı. Güçlü bir finans ve bankacılık sek-
törlerine sahip değiller. 

Bizim bankalarımızın Irak’ta sayılarının 
artması lazım. Mesela Musul çok önemli bir 
kent, 5 milyon nüfusa sahip. Oradaki imar 
için çok önemli miktarlarda paraya ihtiyaç-
ları var, bizim Türk bankalarının o bölgede 
bulunmasının büyük faydası var. Bunun aynı 
zamanda ihracatımızın artmasında önem-
li katkıları olacak. Bunların dışında ziyaret-
lerin, ticaret forumlarının, konferansların 
ve fuarların yapılması gerekiyor. Bağdat’ta-
ki fuarlarda Türk markalarının yer alması 
oldukça önemli. Irak’ın her noktasına ula-
şabiliyor olmamız gerekiyor. 

“TAHA KARGO OLARAK 
VAR GÜCÜMÜZLE YENİDEN 
HAREKETE GEÇTİK”

Siz aynı zamanda başarılı bir iş insanı-
sınız. Taha Kargo yönetim kurulu başkan-
lığını yürütüyorsunuz. Son dönemde işle-
riniz nasıl gidiyor?

Kısa bir süre durgunluktan sonra Taha 

Kargo olarak yeniden Irak’ın bütün şehirle-
rine taşımacılık yapmaya başladık. Var gü-
cümüzle yeniden harekete geçtik ve gümrük 
çıkışlarımız, ihracatımız başlamış durum-
da. Buna ek olarak sadece Türkiye’den değil 
Avrupa ülkelerinden de komşumuz Irak’a 
ürünler gidiyor. Biz bu anlamda onlara lo-
jistik desteği veriyoruz. Hava, kara ve de-
nizden lojistik faaliyetlerimizi sürdürüyo-
ruz. Biz Taha Kargo olarak Suudi Arabistan 
Hava Yolları’nın genel satış acentesiyiz. Tabi 
bu hava kargo ayağında geçerli, o hizmeti-
miz devam ediyor. İstanbul Havalimanı’n-
dan Cidde ve Riyad’a yük taşımacılığı devam 
ediyor. Suudi Arabistan üzerinden de Afrika 
ülkelerine dağıtım yapıyoruz. Önümüzdeki 
dönemde yine Arap olan Kuzey Afrika ülke-
lerine, Libya Cezayir ve Tunus gibi ülkelere 
de sevkiyatımız devam edecek.

“SEKTÖRDE 25 YILIMIZI 
DOLDURDUK”

Taha Kargo’yu sektördeki diğer firmalar-
dan farklı kılan özellikler nelerdir? Müşte-
riler neden Taha Kargo’yu tercih etmeli?

Taha Kargo olarak kuruluş tarihimiz 1996. 
Sektörde 25 yılımızı doldurduk, bu çeyrek 
asır demek oluyor. Uzun yıllar boyunca aynı 
kalitede ve güçlü bir altyapı sistemi ile müş-
terimize verdiğimiz hizmet kalitesinden 

dolayı bizi tercih ediyorlar. Müşterilerimiz 
gönderdikleri kargonun takibini çok rahat-
lıkla yapabiliyorlar. Irak’ın birçok noktasın-
da ofislerimizin olması sayesinde müşteri-
mizin ayağına hizmeti götürdüğümüz için 
hem Türkiye’de hem de Irak’ta müşterile-
rimiz bize güven duyuyor.

Müşterilerimiz bize güven duyduğu süre-
ce bizi tercih etmeye devam ediyorlar. ‘Müş-
teri her zaman haklıdır, müşteri başımızın 
tacıdır’ diyoruz, elimizden gelenin fazlası-
nı, hizmetlerimizi sürekli yenileyerek müş-
terilerimizin memnuniyetlerini kazanma-
ya çalışıyoruz. 

Türkiye’nin birçok noktasında şubelerimiz 
bulunuyor. İstanbul başta olmak üzere An-
kara-Konya-Gaziantep-Adana şubelerimizi 
açtık. Yakın zamanda Kayseri-Samsun-Bur-
sa-Mersin şubelerimizi de hizmete açacağız. 
Türkiye’nin ihracatında ne kadar katkımız 
olursa bizim için o kadar güzel. 

Son olarak şunu söylemek istiyorum, biz 
Türk işadamları olarak Irak’tan vazgeçeme-
yiz, iş yapmak isteyen iş insanları bize gel-
sinler. Biz Türkiye-Irak İş Konseyi olarak 
kendilerine her zaman sahip çıkacağız, on-
lara destek vereceğiz. Irak, bizim komşu ül-
kemiz, petrol zengini bir ülke, o piyasa bize 
her zaman lazım, yani Türk iş insanları çe-
kinmesinler, korkmasınlar.

DEİK Türkiye-Irak İş Konseyi 
Başkanı Emin Taha, 

Ekovitrin Dergisi’nden Ali 
Karabaş’a önümüzdeki 

dönemde yapacakları 
yatırımları anlattı.
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KT PORTFÖY’DEN 7/24 FON ALIM SATIMI
Seçkin finansal ürün ve hizmetlerini etkin şekilde tasarruf 

sahipleri ve yatırımcılarla buluşturan Kuveyt Türk’ün iştiraki 
KT Portföy Yönetimi’nin sunduğu Kısa Vadeli Kira Sertifikaları 
Katılım Fonu’nda (KTV Fonu) artık belli limitler dâhilinde 7/24 iş-
lem yapılabiliyor. Katılım finans alanında ilk kez hayata geçirilen 
yeni uygulamayla birlikte Kuveyt Türk müşterileri KTV Fonu’n-
da mesai günlerinde 9.00-12.30 arası limitsiz alım satım, 12.30-
17.00 arası 350 bin TL limitle alım satım işlemlerini gerçekleş-
tirebiliyor. Saat 17.00’den itibaren ise bir iş günü sonrası için 
limitsiz alım emri verilebiliyor ve 5 bin TL’ye kadar fon satışı ya-
pılabiliyor. KT Portföy, limitleri piyasa koşullarına göre artırma-
yı hedefliyor. 

 
LİMİTSİZ ALIM EMRİ

KTV için resmi tatil günlerinde ve hafta sonlarında, bir sonra-
ki iş günü gerçekleştirmek üzere limitsiz alım emri de verilebi-
liyor. Bunların yanı sıra yeni uygulamayla ATM’den para çekme 
limiti oranında 5 bin TL’ye kadar fon satışı yapmak da mümkün 
hale geldi. Yatırım Fonu, müşterilerine 31 Mart 2021 tarihine ka-
dar yapacakları yatırımlarda yüzde 0 stopaj avantajı da sunulu-
yor. Aynı gün valörlü alınıp satılabilen Kısa Vadeli Kira Sertifika-
ları Katılım Fonu KTV, yatırımcılara birikimlerini 1 gün ve üzeri 
sürelerde değerlendirme ve nakit akışlarını vadeye bağlı kalma-
dan yönetme imkânı sunuyor. Mart ayı itibarıyla fonun 2021 yı-
lındaki mevcut portföyünün beklenen yıllık getirisinin yüzde 15-
17 bandında olması öngörülüyor. Bu oran, piyasa koşullarına 

göre değişiklik gösterebiliyor. KT Portföy’ün kira sertifikası fon-
larıyla yatırımcılar, vade sınırı olmadan birikimlerini değerlendi-
rebiliyor. Kira sertifikası fonları, yapıları gereği katılım hesabı-ki-
ra sertifikası ortalama piyasa getirileri doğrultusunda bir getiri 
sağlarken, yapılan çeşitlendirmeyle bu getiriyi artırmak müm-
kün olabiliyor. Örnek olarak, içerisinde yüzde 20-30 civarında 
hisse senedi de olan KTM Katılım Fonu 2020 yılında yaklaşık yüz-
de 28 getiri elde etti. Portföye hisse senedinin eklenmesi bir ta-
raftan getiri potansiyeli sunarken, diğer taraftan fon fiyatlarında 
dalgalanmaya sebebiyet de verebiliyor. 

“2021’DE YÜZDE 100 ORANINDA BÜYÜYECEĞİZ”
IAS Yönetim Kurulu Başkanı Yaşar Hakan Karabiber:

IAS Yönetim Kurulu Başkanı 
Yaşar Hakan Karabiber, global bir 
firma olan IAS’nin bugün dünya 
çapında binden fazla müşteri, 30 
binden fazla kullanıcı ve 50’den 
fazla iş ortağıyla 31 ülkede 16 dilde 
hizmet verdiğini söyledi. Almanya, 
Türkiye, Hindistan, Birleşik Arap 
Emirlikleri, Güney Kore, İsviçre 
ve Amerika Birleşik Devletleri’nde 
bulunan toplam 12 ofisi ve dünyanın 
dört bir yanındaki iş ortakları 
ile operasyonlarını sürdüren 
IAS’nin 2021 yılında yurtdışındaki 
çalışmalarına hız kesmeden 
devam etmeyi planladığını belirten 
Hakan Karabiber, 2020 yılını yüzde 
35 ciro ve yüzde 50 büyüme ile 
tamamladıklarını ifade etti. Hakan 
Karabiber, IAS’nin 2021 yılındaki 
hedeflerini şöyle özetledi: “Endüstri 
4.0 ile birlikte sık sık gündeme gelen 
IoT, makine öğrenmesi, big data gibi 
konulara yoğunlaşmış durumdayız. 

Aslında bakarsanız, bunlar yıllardır 
üzerine çalıştığımız konular. 2021’de 
çalışmalarımızın sonuçlarını 
almaya başlayacağımıza inanıyoruz. 
2020 yılı içerisinde pandemiye 
rağmen, özellikle IoT konusunda 
çok başarılı projelere imza attık. 
2021 yılında bu projelerin kapsamını 
ve sayısını önemli oranda 
artıracağız. Diğer yandan iasDB’yi 
geliştirirken ana hedeflerimizden 
biri yapay zeka, makine öğrenmesi, 
big data gibi alanlardaki 
çalışmalarımızda hareket 
özgürlüğüne sahip olmaktı. Bunun 
avantajını şimdiden kullanmaya 
başladık bile. İlerleyen dönemlerde 
bu alanlardaki projelerimizi de 
sık sık duyacaksınız. İlerleyişimizi 
sürdürecek, operasyonlarımızın 
hacmini genişleteceğiz. Bu yıl, 
faaliyet gösterdiğimiz tüm ülkelerde 
en az yüzde 100 oranında büyümeyi 
hedefliyoruz.”

HABER

ALBOX’TAN HEM ÇALIŞMA MASASI 
HEM DE MUTFAK TEZGAHI

PANDEMİDE ALINAN KİLOLAR 
TERMAL EŞOFMANLA ERİTİLİYOR

Pandemiyle birlikte birçok şirket uzaktan çalışma şekli-
ne geçti. Şehir hayatı ve kentsel dönüşümle birlikte evlerin 
küçüldüğü göz önüne alındığı zaman ofislerin evlere taşın-
ması, evlerde çalışma alanı açmanın ne kadar zor olduğunu 
da gösterdi. Bazıları evinin bir köşesine çalışma masası aldı, 
bazıları ise yemek masalarını çalışma masası yaptı. Durum 
böyle olunca evler, fonksiyonelliğini kaybetti, küçücük alan-
larda bir anda eşya karmaşası içerisinde bulduk kendimizi. 
Mutfakta yarattığı çözümlerle büyük ses getiren ve geliştir-
diği her ürünle hayatları kolaylaştıran Albox, evlerde yer ka-
zandırmak için mutfak tezgahının içerisinden çıkan portatif 
bir masa geliştirdi. İşiniz olduğunda tezgahın altından kolay-
ca masayı çıkarmak yeterli. Masanın üzerine defter, bilgisa-
yar koyup rahat rahat çalışabilmek mümkün. Hatta çalışma 
masasını hiç bozmadan bir yandan da mutfak tezgahında 
yemek hazırlanıp yenilebiliyor. Hem yemek yapıp yiyebilecek 
hem de işinizin başında olup işlerinizi takipte kalabileceksi-
niz. İşiniz bittiğinde de masa kolayca tezgahın altına sakla-
nıyor. Böylece alandan tasarruf sağlanıyor, küçük mutfaklar 
daha kullanışlı hale geliyor.

Koronavirüs insanların hareket kabiliyetlerini kısıtladı. 
İnsanlar evlerine kapandı. Hareketsiz hayat, fazla kiloları da 
beraberinde getirdi. Araştırmalar bir yıl içinde kadınların 
ve erkeklerin yarısına yakınının kilo aldığını ortaya koydu. 
Pandemi sürecinde hareketsiz kalan ve kilo alan kişiler, Ter-
mo Fits akıllı tekstil kumaşından üretilen termal sauna etkili 
eşofmanla kilo verebiliyor.

FK Tekstil Yönetim Kurulu Başkanı Fahri Kaynak, “Kilo, 
çağımız insanlarının en büyük problemi ve hepimizin der-
di oldu. Evde basit işler yaparken bile yediklerimizi eritebile-
ceğimiz yeni nesil kıyafetler ürettik. Üniversite işbirlikleri ve 
tasarımcılarımızla araştırma ve geliştirme faaliyetlerinde 
bulunarak şık ve konforlu spor giyim ürünü oluşturduk. Ta-
sarımlarımız ve üretimimiz ise hijyenik koşullarda yüksek 
teknolojiye sahip makineler ile yapılıyor. Ürün tıpkı dalgıç kı-
yafetleri gibi su ve sıvı geçirmiyor, teri de dışarı vermiyor. 
Toksinler eşofmanın içindeki kumaş tarafından hapsedili-
yor. Akıllı tekstil kumaşımız yeni tasarımlar ile modellerimiz 
ısıyı ve sıvıyı hapsederek daha fazla terlemenize yardımcı 
oluyor. Yeni nesil inovatif spor giyim tasarımları büyük ilgi 
görüyor. Eşofmanlar, bel, basen, bacak ve karın bölgelerini 
sıkılaştırıcı, inceltici ve toplayıcı bir etkiye sahip. Ürünler, an-
ti-bakteriyel süper elastik ince, esnek akıllı tekstil kumaşın-
dan üretildi ve sağlık analizleri yapıldı. Çok güvenli bir şekil-
de kullanabilirsiniz” diye konuştu.

FAHRİ KAYNAK: “Kilo, çağımız insanlarının en büyük problemi ve 
hepimizin derdi oldu. Evde basit işler yaparken bile yediklerimizi 

eritebileceğimiz yeni nesil kıyafetler ürettik.”

HABER
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UZMANGÖZÜYLE

EMRE ÇAYIRLI

ALB Forex Araştırma 
Müdürü 

M art ayı gelişmiş ülkele-
rin merkez bankaları 
toplantılarında alınan 
kararlarla birlikte ha-

reketli geçti. ABD ekonomisinde ya-
şanan iyileşmeye karşın Avrupa’da 
pek de parlak gelmeyen ekonomik 
veriler merkez bankalarının gevşek 
para politikasını sürdürmesine neden 
olurken, İngiltere kanadında geçti-
ğimiz yıl gündeme gelen negatif faiz 
oranı tartışması ise bu ay rafa kalk-
mış durumda. Genel olarak parasal 
genişleme programlarında değişik-
lik yapılmamış olsa da geleceğe yö-
nelik sözlü yönlendirmelerin ve eko-
nomik beklentilerin alınması açısın-
dan önemli bir ayı geride bıraktık.

ECB PARA POLİTİKASINDA 
DEĞİŞİM OLMADI

Ayın ikinci haftasında yapılan 
Avrupa Merkez Bankası toplantı-
sında para politikasında değişikli-
ğe gidilmedi. Avrupa Merkez Bankası, 
11 Mart’ta gerçekleşen toplantıları-
nın ardından faizleri sabit bırakır-
ken, 2021 yılının ikinci çeyreğinde 
tahvil alımlarını hızlandırma kara-
rı aldı. Kararda politika faizi sıfırda, 
mevduat faizi eksi yüzde 0,5’te sabit 
tutuldu. ECB Başkanı Christine La-
garde, borçlanma maliyetlerinde is-
tenmeyen bir yükselişi engellemek 
için Mart 2022’ye kadar devam ede-
cek olan 1,85 trilyon Euro’luk Pande-
mi Acil Tahvil Programı’nı çekinme-
den kullanacaklarını ve bunun yanı 

yıllarda kişisel tüketim harcamala-
rı beklentilerinin yukarı yönlü yeni-
lendiği görüldü. Hedefler konusunda 
daha fazla ilerleme sağlanana ka-
dar tahvil alımının devam edeceği 
vurgulandı.

FED başkanı Powell, ekonomik akti-
vitede son dönemdeki toparlanmanın 
benzeri görülmemiş para ve maliye 
politikası uygulamalarından kaynak-
lı olduğunu söyleyerek, piyasalar-
daki erken parasal sıkılaşma endi-
şelerini gidermeye çalıştı. Birleşik 
Devletler ekonomisinde toparlanma-
nın hızlanmasına dair beklentilerin 
yükselmesinin virüsün yıl içindeki 
gelişimine bağlı olacağını vurgulan-
dı.  Powell, ekonomiye desteklerinin 
süreceği mesajını tekrarlarken enf-
lasyondaki yükselişin kalıcı olma-
dığını düşündüklerinin altını çizdi. 
Powell’ın açıklamaları öncesinde yük-
selişe geçen ABD 10 yıllık tahvil fa-
izleri, Powell’ın açıklamaları sonra-
sında geri çekilme gerçekleştirmiş 
olsa da toplantının ardından yüzde 
1,7 üzerine yükseldi. 

BOE’DEN NEGATİF 
FAİZ SESSİZLİĞİ

İngiltere Merkez Bankası faiz ka-
rarı ve açıklamaları ardından sterlin 
değer kaybetti. Politika faizini yüzde 
0,1’de, varlık alım programını da 895 
milyar sterlin seviyesinde tuttu. Enf-
lasyon tarafında yapılan açıklamada, 
ilkbaharda TÜFE enflasyonunun yüz-
de 2 hedefine dönmesi beklenirken, 
piyasa yoluna bağlı olarak tahmin-
leri yılın ikinci ve üçüncü dönemle-
rine doğru yüzde 2’ye yakın olacağı 
öngörüldü. Birleşik Krallık’ta Covid 
enfeksiyonları ve hastaneye yatma 
oranlarının önemli ölçüde düştüğü 
ve aşılama programının hızla iler-
lediğine yer verildi. Ekonomide iyi-
leşmenin görülmemesi durumun-
da ekonomiyi destekleyici adımların 
atılacağı özeti çıkarılan toplantıda, 
enflasyonda güçlü bir ilerleme olma-
dıkça sıkılaşma adımına gidilmeye-
ceği ifade edildi. Geçen ay BOE, ban-
kaların negatif faiz ortamına hazır-
lanmaları için en az altı aya ihtiyacı 
olduğunu ancak bu politikanın kısa 
sürede uygulanacak bir önlem ol-
mayacağını açıklamıştı. Bu açıkla-
maların ardından yapılan toplantı-
da negatif faize değinilmedi.

sıra tüm politika araçlarıyla gerekli 
ayarlamaları yapmaya hazır olduğu-
nu söyledi. Şubat ayından beri yük-
selen Euro Bölgesi devlet tahvili ge-
tirileri, Lagarde’ın açıklamalarının 
ardından gerileme yaşadı.

Avrupa Merkez Bankası Başkanı 
Christine Lagarde, faizlerin açıklan-
masından sonraki hafta Avrupa Par-
lamentosu Ekonomik ve Mali İşler 
Komitesi’nde yaptığı açıklamalarda, 
ekonomik durumun genel olarak bir 
önceki yıla göre daha iyi olduğunu, 
küresel talepteki toparlanma ve alı-
nan mali önlemlerin Euro Bölgesi’ne 
olumlu yansıdığını belirtti. Lagarde, 

SIKI PARA POLİTİKASI İÇİN 
HENÜZ ERKEN

Birinci çeyreğin sonu itibariyle ge-
lişmiş ülkelerde yaşanan ekonomik 
yavaşlamanın devam ediyor olması, 
gelişmiş ülkelerin düşük faiz oranı ve 
tahvil alım programlarına devam et-
mesine neden oluyor. Enflasyon oran-
larında yaşanan yükselişin uzun dö-
nemde hedeflenen seviyelere erişme-
sinin zaman alabilecek olması mevcut 
para politikalarının bu yılın sonuna 

2021’de yüzde 4, 2022’de yüzde 4,1 
ve 2023’te yüzde 2,1 büyüme tahmin 
ettiklerini söyledi.

FED BEKLENTİLERİ 
YÜKSELTTİ

16-17 Mart tarihlerinde gerçek-
leşen Federal Rezerv (FED) toplan-
tısında Federal Açık Piyasa Komi-
tesi (FOMC) üyelerin geleceğe iliş-
kin değerlendirmeleri takip edildi. 
Güvercin duruşunu koruyan FED, 
tahvil alımlarına değişiklik yapılma-
dan aynı şekilde devam edileceğini 
ve ters repo büyüklüğünün 30 mil-
yar dolardan 80 milyar dolara yük-
seltileceğini açıkladı. Noktasal gra-
fiğe bakıldığında FED yetkililerinden 
geçtiğimiz yıl aralık ayında açıkla-
nan projeksiyonlara göre mart ayı 
toplantısında 2022 ve 2023 yılları 
için faiz artış beklentisinin yüksel-
miş olması FED’i gelecekte daha şa-
hin görebileceğimizi gösterdi. 

Üç ay önce gerçekleşen FOMC top-
lantısında 2022 yılında 0,25 faiz artı-
şı bekleyen sadece tek üye bulunur-
ken, son toplantıda 0,25/0,75 aralığın-
da faiz artışı bekleyen üyeler dörde 
yükseldi. 2023 yılına dair faiz artış 
beklentisinde yükseliş yaşandığı gö-
rüldü. Uzun vadeli faiz tahminleri 
ise aralık ayı toplantısında olduğu 
gibi yüzde 2,5 etrafında ağırlık ka-
zandı. Açıklanan projeksiyonlarda 
genel olarak; 2021’in gayri safi yur-
tiçi hasılası, 2021, 2022 ve 2023’ün 
işsizlik oranı ve yine önümüzdeki 

kadar sürmesine zemin hazırlayabi-
lir. Diğer yandan istihdam piyasasına 
dair açıklanan verilerin halen isteni-
len düzeye gelmemiş olmamasından 
dolayı parasal sıkılaşma hamlesinin 
2022 yılına ertelenebileceği görülü-
yor. Yılın ilk çeyreğinde yaşanan ge-
lişmeler ve merkez bankalarından 
yapılan açıklamalara en azından son 
çeyreğe kadar genişlemeci para poli-
tikalarının ve sözlü yönlendirmelerin 
devam edeceğini gösterir nitelikte.

MERKEZ BANKALARININ 
EKONOMİYE DESTEĞİ SÜRÜYOR

Birinci çeyreğin sonu itibariyle gelişmiş ülkelerde yaşanan ekonomik 
yavaşlamanın devam ediyor olması, gelişmiş ülkelerin düşük faiz 
oranı ve tahvil alım programlarına devam etmesine neden oluyor. 
Enflasyon oranlarında yaşanan yükselişin uzun dönemde hedeflenen 
seviyelere erişmesinin zaman alabilecek olması mevcut para 
politikalarının bu yılın sonuna kadar sürmesine zemin hazırlayabilir.”

Avrupa Merkez Bankası Başkanı Christine Lagarde, faizle-
rin açıklanmasından sonraki hafta Avrupa Parlamentosu 
Ekonomik ve Mali İşler Komitesi’nde yaptığı açıklamalar-
da, ekonomik durumun genel olarak bir önceki yıla göre 
daha iyi olduğunu, küresel talepteki toparlanma ve alınan 
mali önlemlerin Euro Bölgesi’ne olumlu yansıdığını belirtti.

FED başkanı Powell, ekonomik aktivite-
de son dönemdeki toparlanmanın ben-

zeri görülmemiş para ve maliye politika-
sı uygulamalarından kaynaklı olduğunu 
söyleyerek, piyasalardaki erken parasal 
sıkılaşma endişelerini gidermeye çalıştı.

(Mavi-FED Faiz Oranı/
Beyaz-BoE Faiz Oranı/
Kırmızı-ECB Faiz Oranı)
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‘Yapay Zekâ’. Sindirilmesi çok zor bir kavram. İnsanoğlu açısından bir 
‘lanet’ mi yoksa bir ‘nimet’ mi, henüz muamma. Çok sayıda uzmana 
göre, insanlık tarihinde yeni bir çağın başlangıcının habercisi. Dönem 
vizyoneri Elon Musk’a göre ise, gelecekteki final gelişim seviyesinde; 
atom bombasından çok daha tehlikeli bir teknoloji.”

YAPAY ZEKÂ: STATÜKO

Gerçek şu ki, son yıllarda 
‘Yapay Zekâ’ (İngilizce: ‘Ar-
tificial Intelligence’) geli-
şimi hakkında; bilimsel, 

ekonomik, sosyal ve politik düzey-
de birçok tartışma (gündem) yaşa-
nıyor. Çok geniş çaplı tanım ve faa-
liyet alanına sahip bu uygulamanın 
arkasında homojen bir teknolojinin 
gizli olduğu izlenimi hâkim olsa da 
kazın ayağı kesinlikle öyle değil. Ma-
kalemin girişinde peşinen birkaç kilit 
mesaj paylaşmak istiyorum:

n ‘Yapay Zekâ’nın arkasında bir 
dizi farklı yöntem, süreç ve tekno-
loji vardır.

n ‘Güçlü Yapay Zekâ’, teorisyenler 
tarafından türetilen -ütopya sınırın-
da- bir çeşit; entelektüel akıl oyunu-
dur ve teknik olanakların ötesindedir.

n Kullanıma hazır ‘Yapay Zekâ’ 
uygulaması yoktur. Teknik dona-
nımı (altyapıyı) edinebilirsiniz. Son-
rasında ‘sisteminizi’ eğitip, yetiştir-
meniz gerekmektedir. Bu bağlamda 
sıklıkla ‘çocuk yetiştirme’ analojisi-
ni kullanırım.

“Yapay Zekâ”, “Makine Öğrenimi” 
(İngilizce: “Machine Learning”) ve “De-
rin Öğrenme” (İngilizce: “Deep Lear-
ning”) terimleri genellikle (bilhassa 

temizliğimizde, çok sayıda bildiriyi, 
hiç okumadan dijital çöp kutusuna 
kaydırırız. 

Bu rutin işlemi aynı zamanda “ya-
pay olarak” düzenleyebiliriz (zaten 
kısmen “state of the art”): Belirleyi-
ci kriterler ve kurallar bazında, bu 
görevi üstlenecek bir yazılım gelişti-
rerek, e-postaları bizim için düzen-
lemesini sağlayabiliriz. Ufak bir ölçü 
dahi olsa, akıllı insan davranışı böy-
lelikle bir parça programa naklet-
miş oluruz.

Tabi ki bu birincil ve banal “Ya-
pay Zekâ’nın” yetenekleri çok sınır-
lı. Spam e-postaları gönderen adres 
veya konu başlığındaki kavramlarda 
ufak değişiklikler söz konusu oldu-
ğunda, kalıp kriterler üzerine inşa 
ettiğimiz ve düz mantık çalışan ya-
zılım ezberleri dışına çıkmış olacak. 
Sonuç itibariyle de spam filtresi ar-
tık işlemeyecek. 

Yani kendi kendine öğrenen, ken-
dini özerk bir şekilde geliştiren ve 
değişen çevre koşullarına otomatik-
man uyum sağlayacak bir teknolo-
jiye ihtiyacımız var. Bu motivasyon 
ve hedefe sahip teknolojiye “Maki-
ne Öğrenimi” diyoruz.

2. MAKİNE ÖĞRENİMİ
“Makine Öğrenimi”, “Yapay Zekâ” 

elde etmek için pratikte kullanılan 
bir teknolojidir. Günümüz reel uy-
gulamalarında yüksek bir teknik ol-
gunluğa sahip.

İlk etapta, veriler (örneğin resimler, 
videolar, ses dosyaları, istatistikler 

denk geldiğim Türkçe kaynaklarda) 
eşanlamlı kullanılır ki, bu çok vahim 
bir yanlıştır ve beni ziyadesiyle üz-
mektedir. Kısaca tanımlamak iste-
rim ki; “Derin Öğrenme”, “Makine Öğ-
renimi’nin” bir alt alanıdır. “Makine 
Öğrenimi” ise, buna karşın “Yapay 
Zekâ’nın” bir dalıdır… Sapla samanı 
birbirinden ayıralım öncelikle:

vb.) toplanır ve sisteme yüklenir. Buna 
İngilizcede “input” yani “girdi” diyo-
ruz. Yükleme ve hazırlanma sonra-
sı aşamada ise mevzubahis veriler 
komplike ve algoritma tarafından 
analiz edilir, ileriye dönük tahmin-
ler yapılır ve hatta insan eli (ve man-
tığı) değmeden, kritik kararlar alır!  

Bu doğrultudaki en belirgin özellik 
ise, “Makine Öğrenimi” kabiliyetine 
sahip programlarının insan müda-
halesi olmadan, kendini sürekli ge-
liştirebilmesi. 

1. YAPAY ZEKÂ
“Yapay Zekâ” genel bir terim-

dir ve çeşitli sorunları (görevleri) 
çözmek için akıllı insan davranı-
şını -kaba bir tabirle- taklit etmek 
(öykünmek) için makinelerin kul-
lanılmasının yaklaşımını tanımlar.

Bu meram kesinlikle yeni de-
ğil: “Yapay Zekâ” terimi ilk olarak 
1956’da Dartmouth Konferansı kap-
samında, bir çalıştaydı türedi. An-
cak, “Yapay Zekâ” son birkaç yıl-
da, özellikle 2015’ten itibaren, ciddi 
manada bir “trend-topic” noktasına 
erişti. Bu pik’in temel sebepleri, bir 
yandan son yıllarda önemli ölçüde 
artan bilgi işlem gücü (kapasitesi) 
ve diğer yandan günbegün katsal 
oranda büyüyen “data” yani veriler 
(örneğin, internetteki resimler ve 
videolar). Bu iki oluşumun neden 
bu denli önem arz ettiğini birazdan 
detaylı açıklayacağım. 

“Yapay Zekâ” kullanımına ilişkin 
basit ve genel bir örnek, e-posta ge-
len kutunuzdaki istenmeyen mesaj-
lar filtresidir (İngilizce: “spam filter”). 
Elektronik mektupları bazı, özellik-
lere (gönderen adresi, metin başlı-
ğındaki belirli kelimeler, vb.) göre 
manuel düzenleriz. Gündelik e-posta 

İstenmeyen e-posta (spam) filt-
resi örneğimize geri dönecek olur-
sak: Reel uygulamada (yani sistemin 
temel eğitiminde) önce programa 
çok sayıda farklı istenmeyen mesaj 
göstermemiz gerekir. Sonra, yazı-
lıma madalyonun diğer yüzünü de 
sergilemek durumundayız. Bu se-
fer de birçok istenilen ve içeriğine 
ilgi duyulan dijital metin örnekle-
rini programa tanıtmak zorunda-
yız. Verdiğimiz bu temel öğrenim 
sayesinde, sistem e-postaları ana-
liz eder, farklılıkları ve benzerlik-
leri belirler (“veri madenciliği”) ve 
sonuç itibariyle bir mesajı istenen 
veya istenmeyen posta olarak sı-
nıflandırıp, posta kutumuzu kendi 
kurallarına göre düzenler! 

Yani “Makine Öğrenimi” (sistem-
leri) öğrenir ve daha fazla veriyle, 
daha akıllı hale gelir. Veriler, ista-
tistikler, algoritmalar ve “Makine 
Öğrenimi” ile ilgilenen genel faali-
yet alanına; “veri bilimi” (İngilizce: 
“data science”) diyoruz.

“Makine Öğrenimi’nin” uygulan-
dığı başka günlük örnekler:

n Akıllı telefonunuzun yüz ta-
nıma işlevi

n Google gibi arama motorları-
nın sunduğu sonuçlar

n Hava Durumu tahmini

MİKAYİL BAYDAROĞLU

Bilgisayar Mühendisi ve Master of 
Science M.Sc. Almanya

baydaroglu@metopia.org
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n Netflix, Youtube ve Amazon gibi 
platformların dizi, filim ve ürün öne-
rileri

“Makine Öğrenimi” altın kuralı: al-
goritma ne kadar çok veri ile besle-
nirse (eğitilirse), sunduğu sonuçlar 
bir o kadar kesin, belgin ve belirli olur.

Daha önce de belirtmiş olduğum 
gibi, son yıllarda, giderek daha fazla 
veri hacmi etkin -analitiksel kullanı-
labilir hale geldi. Geçmiş sayımızda 
günümüz petrolünün artık veriler 
olduğundan ve “big data” yani “bü-
yük veri” çağında yaşadığımızdan 
detaylı bahsetmiştim. Bu gelişime 
ek olarak bilgi işlem gücü, İngilizce 
“Graphics Processing Units (GPU)” 
Türkçemizde “Grafik İşleme Birim-
leri” vesilesiyle de çok daha optimi-
ze bir hale büründü. Bu imkanlarla 
beraber, algoritmalar da günümüz-
de çok ileri gelişim noktalarına eriş-
miş oldu. Bu çok yönlü kalkınmanın 
çerçevesinde, “Derin Öğrenme” gün 
yüzüne çıktı.

3. “DERİN ÖĞRENME”
“Derin Öğrenme”, “Makine Öğre-

nimi’nin” bir sonraki teknolojik ev-
rim aşamasını tanımlar. Teknoloji-
nin özünde “nöral ağlar” (Ingilizce: 
“neural networks”) yani bir nevi ya-
pay sinir ağları bulunur. 

Bu “yapay sinir ağları”, insan bey-
ninin sistemsel işlerliğinden esinle-
nerek geliştirilmiştir:

Çok yüzeysel ve kaba bir betimle-
meyle, beynimiz bilgi aldığında, en-
formasyonu özelliklerine göre kate-
gorize ederek, deşifre etmeye çalışır. 

sıradan bilişim sistemlerinin çözüm-
sel yönetiminin imkânsız olduğu, tek 
tip bir biçime (formata) sahip olma-
yan veya örneğin sensörler vasıta-
sıyla ölçülen aritmetik bir değeri bu-
lunmayan; fotoğraf ve video görün-
tüleri, metinler veya ses kayıtları gibi 
yapılandırılmamış verilerin üstesin-
den gelme kabiliyetine sahip. 

Geleneksel bir arama algoritma-
sı (örneğin, bu web sitesine CTRL + 
F girdiğinizde) bir resmin başlığını 
(yapılandırılmış veri) sorunsuz bula-
bilir, ancak Mikayil Baydaroğlu’nun 
bu resimde bulunup bulunmadığını 
çözümleyemez. Çünkü bu bilgi hiçbir 
yerde belirtik değildir (resmin baş-
lığı aksine), fotoğrafın içinde “saklı-
dır”. Fakat “Yapay Zekâ” bu sonucu 
çıkarma yeteneğine sahip. 

“Yapay Zekâ” elbette, yapılandırıl-
mış verileri sınıflandırma ve örüntü 
belirlemek için de kullanılmakta. Fa-
kat bu teknolojinin mevcut yükseliş 
sebebi, günümüz dijital ortamların-
da yapılandırılmamış verilerin çok 
daha sık üretilmesi gerçeğinden kay-
naklanmakta. Genel orantıda; top-
lam verilerin yaklaşık yüzde 80’ini 
yapılandırılmamış enformasyonlar 
oluşturmakta. Bu yükselişin temel 
sebepleri olarak, artan Internet yay-
gınlığı ve yoğunluğu yanı sıra “En-
düstri 4.0” oluşumunu ve bilhassa 
“bulut” (Ingilizce: “cloud computing”) 
depolamanın geniş çaplı kullanıla-
bilirliğini gösterebilirim. 

Birçok şirket, veri açısından ne 
tür hazinelere sahip olduklarını ve 
bunların ne denli bir katma değer 
potansiyeline sahip olduklarının far-
kında değiller maalesef. İster üretim 
makinesi verileri ister müşteri ara-
malarının ses kayıtları veya ulaşım 
rotalarının kayıtları. Her türlü bil-
gi kaynağı, “Yapay Zekâ” açısından, 
henüz keşfedilmemiş ve rafine edil-
meyi bekleyen petrol kuyusu misali! 

“YAPAY ZEKÂ” NELERİ 
BAŞARAMAZ?

“Yapay Zekâ” her derde derman, 
genel bir problem çözücü değildir. 
Daha doğrusu; henüz değil. Tekno-
loji güncel gelişme seviyesinde ve-
rileri çok iyi işleyebilmekte ve örün-
tüleri tanıyabilmekte. Fakat henüz 
ezbere işlediği bu verileri anlaya-
mamakta ve yorumlayamamak-
ta. Kompakt bir silsileye oturtmam 

Edindiği yeni bilgiyi yorumlayabil-
mek için “repertuvarında” halihazır-
da mevcut olan maruzatlar ile kar-
şılaştırır. Gerçekte, bu işlemler bir 
saniyenin kesirleri içinde gerçekle-
şen, oldukça karmaşık süreçlerdir. 

Başlangıçta bunu (beynin çalışma 
şekli) yapay olarak taklit/öykün et-
mek için girişimlerde bulunulmuş 
olsa da, pratikteki “yapay sinir ağla-
rı” artık insan beyniyle çok az ortak 
noktası olan, karmaşık algoritmalar 
kullanır. Söz konusu “Derin Öğren-
me! algoritmaları, “geleneksel” “Ma-
kine Öğreniminde” kullanılanlardan 
çok daha karmaşıktır.

Doğru sonuçlar elde etmek için, 
“Derin Öğrenme” muazzam miktar-
da veri ve dolayısıyla olağanüstü he-
saplama gücü gerektirir ki, bu elzem 

gerekirse: yapılandırılmış ve yapılan-
dırılmamış verilerden, başarıyla bil-
gi süzebilmekte fakat bilgiyi, henüz 
anlayıp-kavrayamamakta.  

“Yapay Zekâ’nın” herhangi bir sağ-
duyusu (yine, henüz) yok. Yetersiz 
veri veya kötü programlama nede-
niyle yanlış sonuçlara varırsa, bunu 
anlayamaz. Yalnızca programlandığı 
belirli sorulara yanıt verebilmekte.

“YAPAY ZEKÂ” 
PROJE ÖRNEKLERİ 

Üstteki analojime dönecek olur-
sam, “Yapay Zekâ” henüz kundakta 
bir çocuk ama yine de çoktan gün-
lük hayatımıza girmiş bulunmakta. 
Sosyal ağlardaki yüz tanıma fonksi-
yonu ilk aklıma gelen örneklerden 
biri. Bir diğeri ise cep telefonlarımız-
daki “Siri” ve “Alexa” gibi sesli asis-
tanlar. “Deepl” tercüme uygulaması 
kelimelerimizi saniyeler içinde nere-
deyse mükemmel bir şekilde başka 
dillere çevirebilme becerisine sahip.

İnternette günlük olarak gezinir-
ken, bize gösterilen reklamlar ilgi 
alanlarımıza ve aktivitelerimize göre 
bizim için en çekici ürünü sunmaya 
çalışan yine bir yapay zekâ tarafın-
dan seçilmekte. 

İnternetin her alanında “tavsiye 
sistemleri” (Ingilizce: “recommen-
dation systems”) ile karşılaşıyoruz: 
Amazon, Google, Netflix, Facebook. 
Bu bağlamda çok tesirli sistemler-
den bahsediyoruz. Her geçen gün 
daha fazla mecra, platform ve şirket 

teknolojik ve enformasyonel kıvama 
daha yeni yeni erişmekteyiz. Yani 
bu alandaki gelecek, heyecan ve-
rici olacak.

‘YAPAY ZEKÂ’ NELERİ 
BAŞARABİLİR?

“Yapay Zekâ” sistemlerinin potan-
siyel kullanımları devasa boyuttadır 
ve günümüzde çoğu insan bunun 
farkında bile değildir. Gerçek şu ki, 
uzun vadede global ekonomide dev-
rim yaratacak muazzam bir güce 
sahip. “Yapay Zekâ”, insanoğlunun 
asla kavrayamayacağı verilerden 
değerli bilgiler çıkarabilir. “Büyük 
Veri” kontekstinde çok yüksek ha-
cim enformasyonun haricinde te-
meldeki örüntülerin çok karmaşık 
olduğu bir kurgudan bahsediyoruz.

Misal olarak “YouTube” çalışanla-
rının, yüklenen her videoyu manu-
el olarak görüntülemesi ve yasak-
lanmış veya çalınmış içerik içerip 
içermediğini kontrol etmesi gerek-
tiğini göz önünde bulunduralım. Po-
püler video paylaşım platformuna, 
her dakika 400 saatlik malzeme 
yüklenmekte. Bu da şirketin, içe-
riği teftiş etmek için günde 8 saat 
kesintisiz video izleyen, 72 bin ça-
lışana ihtiyacı olduğu anlamına 
gelir! Fakat gelin görün ki, “Yapay 
Zekâ” bu süreci video yükleme iş-
lemi sırasında, neredeyse gerçek 
zamanlı (Ingilizce: “real time”) ola-
rak yönetmekte. 

“Yapay Zekâ”, bu çeşit yapılandı-
rılmamış verileri işleme hususun-
da çok başarılı. Yani “Yapay Zekâ” 

ilgimizi çekmek için yarışıyor, çev-
rimiçi olarak hayatta algılayabile-
ceğimizden çok daha fazla keşfe-
dilecek şeyler var. 

Bilgisayarlar bu nedenle bizim 
için bir ön seçim/eleme yapmakta.  
Zamanla “Yapay Zekâ” bizi daha iyi 
tanıyıp, anlayacak (zaaflarımız da-
hil) ve tercihlerimizi yeri geldiğinde 
bize karşı dahi kullanmayı bilecek.

Ancak çevrimiçi (online) dünya-
nın dışında da “Yapay Zekâ” gün-
lük hayatımıza girmiş durumda. 
Robot süpürge makineleri evimi-
zi veya ofisimizi temizlerken çev-
relerini daha iyi tanımak için algo-
ritmalar kullanır. Otomobillerdeki 
navigasyon sistemleri en uygun ro-
tayı hesaplamakta. Günümüzde en 
büyük teknolojik ilerleme, yaygın 
kullanımdan hala yıllarca uzak ol-
salar da, yollarda milyonlarca test 
kilometreyi ardında bırakmış olan; 
otonom araçlar tarafından yapıl-
makta. “Otonom sürüş” konusunu 
önümüzdeki aylarda detaylı bir ma-
kalede ele alacağım. 

Birkaç spesifik örnek daha pay-
laşmak istiyorum: Genç bir Alman 
şirketi olan “JST AD KI”, yeni futbol 
yıldızlarını keşfetmek için yetenek 
avcılarından gelen raporları analiz 
etmek için Hamburg futbol kulübü 
ile iş birliği yapıyor. Google (“Way-
mo”) halihazırda otonom araçların 
kullanımını reel uygulamada test 
etmekte- her ne kadar şu anda gü-
venlik önlemi olarak bir sürücüyle 
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olsa da. “PayPal”, ödeme sistemin-
deki sahtekarlığı tespit etmek için 
“Yapay Zekâ” kullandığı bir sırdan zi-
yade, prestij ve reklam kaynağıdır. 
Alman Telekom şirketinin “Tinca” 
adını verdiği “Yapay Zekâ’sı”, ayda 
120 bin müşteriyle dijital sohbet edi-
yor, tüm müşteri sorunlarının yüzde 
80’ini çözebiliyor ve vakaların sırf 
beşte birini insan çalışanlara yön-
lendiriyor.

İŞ HAYATINDA 
“YAPAY ZEKÂ”

Şirket içi süreç ve işlemleri optimi-
ze etme doğrultusunda “Yapay Zekâ” 
güncel olgunluk seviyesinde dahi fir-
malar açısından çok cazip bir oluşum. 
Bu denli masraflı ve meşakkatli bir 
atılım öncesinde, şirketler öncelik-
le su soruyu kendilerine sormaları 
gerekmekte: “Yapay Zekâ’nın” bana 
getirisi ne olabilir? Gerçek manada 
avantaj sağlayabilir miyim?

İkinci bir adımda, dahili veri şef-
faflığı gerekmektedir. Şirketin hâli-
hazırda kaydettiği bilgilere ek olarak, 
potansiyel yeni veri kaynakları araş-
tırılmalı. Zira henüz keşfedilmemiş 

uygulamak zaman alır. Uzmanlara 
göre bu tür bir yatırımın geri dönüşü 
12 ila 18 ay arasında gerçekleşiyor. 
Bir projenin başarılı olma koşulları 
ise, mevcut verilerin yüksek kalite-
si ve çalışanların bilgi birikiminden 
geçiyor (“veri bilimcileri”)! 

“YAPAY ZEKÂ” 
VE İNSANLAR

Pek çok yeni teknolojide olduğu 
gibi, “Yapay Zekâ’da” bazı toplumsal 
korku ve tereddüttü beraberinde ge-
tiriyor. Oxford Üniversitesi tarafın-
dan 2015 yılında yapılan referans 
bir araştırmaya göre, 2030 senesi-
ne kadar, ABD’deki genel istihdamın 
yüzde 47’sinin otomasyon nedeniy-
le risk altında olduğunu ve bunların 
önemli bir kısmının “Yapay Zekâ’dan” 
kaynaklandığı sonucunu vardı. Ma-
alesef bu tür rakamlar ve anketler, 
bazı şiddet eylemlerine kadar varan 
korkuları uyandırıyor: Otonom sü-
rüşe odaklanmış Google yan kuru-
luşu olan “Waymo”, test araçlarının 
birkaç kez bıçak ve taşlarla saldırıya 
uğradığını bildirdi örneğin. 

Peki, “Yapay Zekâ” çalışan insan-
lar için bir tehdit mi? 2019 yılında Al-
manya’da gerçekleştirilen bir anket, 
muhtelif yorumlara ulaştı: Alman-
ların yüzde 62’si “Yapay Zekâ’yı” ön-
celikle bir fırsat, yüzde 35’i tehlike 
olarak görmekte. Araştırmaya ka-
tılan şirket yöneticilerine göre ise, 
kadrolu personelin (bilhassa mavi 
yakaların), yüzde 42’si “Yapay Zekâ” 
teknolojisi karşısında ciddi çekin-
celere sahip.

Gerçek yine ortada bir yerde giz-
li. “Yapay Zekâ” şüphesiz bir gün, 

enformasyon pınarlarından “Yapay 
Zekâ” daha önce mümkün olamayan 
çıkarımlar ve sonuçlar elde edebilir. 
Bahsettiğim etkin neticelere varmak 
için, şirketlerde gerekli analitik ça-
lışmaları yapabilecek insan kayna-
ğı veya teknik metotlar eksiktir ge-
nellikle. Bu rutin, otomatik çözüm-
sel sonuçları erişen firmalar yeni öz 
kaynaklar da oluşturmuş oluyorlar. 
İnsan gücünden tasarruf, tamamen 
yeni iç-görü şeffaflığı ve yeni iş mo-
delleri etkinleştirmeleri mümkün! 

Kesitsel karaktere sahip bir tek-
noloji olan “Yapay Zekâ”, veri ve en-
formasyonun üretildiği her sektör 
ve departmanda baş köşeye oturma 
kalibresine sahip. İster perakende 
satış ister ağır sanayi veya hizmet 
sektörü. Her kesim “Big Data” yani 
“büyük veri” ekosisteminin bir bileşeni.

Şirketlerin kesinlikle emin olabile-
cekleri bir mevzu var: “Yapay Zekâ” 
kurumsal yapıda kendine meşru bir 
yer edindikten sonra, söz konusu gö-
revleri herkesten ve her sistemden 
daha iyi başaracaktır. Bu rekabetteki 
tek avantajı çalışma zamanı veya he-
saplama hızı değil şüphesiz. Devamlı 

işgücünü insanlardan devralacak! 
Kısmen veya destekçi manasında 
değil, tam anlamıyla. Yani söz konu-
su, spesifik bir iş adımı için bu nokta-
dan itibaren (süresi dolan) insan gü-
cüne gerek kalmayacak. Mevzubahis 
uğraşlar çoğunlukla, oldukça düşük 
“eğlence” faktörüne sahip, monoton 
ve tekrara dayalı iş adımları: mesela 
güvenlik kamerası görüntülerini ta-
kip etmek, standart ve kalıp müşteri 
sorularını yanıtlamak veya çeşitli bel-
gelerde arama-tarama yapmak gibi. 

Tabii ki yenilikçi “Yapay Zekâ” uy-
gulamaları, inovatif iş modellerini 
meydana çıkarıp, yeni istihdam fır-
satlarını da beraberinde getirecek. 
“Yapay Zekâ” ile iş birliği yapacak olan 
insanlar, rutin ve sıkıcı işlerden sıy-
rılıp, nispeten daha anlamlı ve faydalı 
görevlere yoğunlaşabilecek. Örneğin 
avukatlar saatlerce dosya üzerine 
araştırma yapmak yerine, müvek-
killeriyle daha fazla zaman geçirme 
(daha iyi anlama) fırsatı bulacaklar. 
Kuşkusuz insanları yeni görevlerine 
hazırlamak ve “Yapay Zekâ” sistem-
leriyle çalışma kabiliyeti kazandır-
mak adına, ciddi bir eğitim yatırım 
ve sürecine ihtiyaç var.  

Dürüst olmak gerekirse, başka 
seçeneğimizde yok zaten gerçek-
ten. En ilkel haliyle olsa dahi, “Ya-
pay Zekâ” yavaş ama emin adımlar-
la girdi bile günlük yaşamlarımıza. 
Her birimiz bilinçli veya bilinçsiz bir 
şekilde, her gün cep telefonlarımız-
da, dijital banka işlemlerinde veya 
güzergâh planlamalarında (navigas-
yon) “Yapay Zekâ” desteği alıyoruz. 

Teknolojinin toplumsal entegras-
yon hali böyleyken, “etik” konusunu 
kapsamlı tartışıp ve değerlendirmek 
sosyolojik ve ahlaki açıdan hayati 
önem taşımakta. Bu müzakereyi “so-
rumluluk” konusuna kısıtlamak çok 
yanlış olur. Yani bir makinenin se-
bep olduğu bir kazada, hesap ver-
me zorunluluğunun kimde olduğu 
tartışmasından ziyade, daha genel 
ve geniş bir bakış açısıyla; gelecek-
teki “çalışma” eylemini nasıl şekil-
lendireceğimiz hususunda açık ve 
net bir perspektife sahip olmamız.

“YAPAY ZEKÂ’DAKİ” 
DOĞAL APTALLIK

“Yapay Zekâ” sistemleri ve algorit-
maları insanlar tarafından geliştirilir 

artan deneyim zenginliğiyle bera-
ber, hata oranı da sürekli geriler. 
Referans olarak Google şirketinin 
“Yapay Zekâ” ürünü olan “Lyna’yı” 
göstermek istiyorum. Yazılım ma-
mografi görüntülerini analiz ede-
rek, meme kanserini yüzde 99’luk 
olasılıkla tespit edebilmekte. Tah-
min ediyorum, bu doktorların ha-
yalini kurduğu bir değer. 

Şirketlerin şüphesiz ticari bir kul-
lanım senaryosuna (gerekçesine) 
ihtiyaçları var. Daha önce de be-
lirttiğim gibi, “Yapay Zekâ” henüz 
genel problemler çözebilen, çok 
yönlü makineler değiller. Bu yüz-
den odaklanmalı ve spesifik bir çer-
çevede ne istediğini bilerek hare-
ket etmeli firmalar. 

Örneğin bir gereklilik şu olabilir: 
“Montaj hattındaki iş/ürün parçala-
rının kalitesini, manuel rastgele nu-
munelere başvurmak zorunda kal-
madan, yüksek çözünürlüklü kamera 
analizi kullanarak, gerçek zaman-
lı olarak kontrol etmek istiyoruz”.

Tüm esaslı yeniliklerde olduğu 
gibi, “Yapay Zekâ’yı” bir şirkete en-
tegre etmek ve başarılı bir şekilde 

ve bu nedenle doğal bir soruna tabi-
dirler: insanoğluna öykünen (taklit 
eden) bir zekâ, orijinaline (“yaratı-
cısına”) denk, zihinsel defo ve sınır-
lamaları da içinde taşır! Olumsuz 
bir “ortak” huy olarak, “önyargıyı” 
gösterebiliriz.

Bir örnek: Amazon şirketi 2016 
yılında, iş başvuru belgelerini (CV 
vb.) otomatik olarak sınıflandıran 
ve değerlendiren (ve dahi eleyen) 
bir “Yapay Zekâ” geliştirdi. Bu zeki 
otomasyona ulaşabilmek uğruna, 
alt yapılarındaki “nöral ağı” son 10 
senenin tüm iş başvuru verileriy-
le eğittiler. Sistem yeterli olgunlu-
ğa eristiğinde, yeni iş başvuruları-
nı değerlendirip, uygun adaylar be-
lirlemeye başladı. Sonuçları ilginç 
kılan fenomen ise, “Yapay Zekâ’nın” 
sırf erkek namzetlerin yeterli ni-
telikliliğe sahip olduğuna kanaat 
getirmiş olmasıydı! Sebebi işe çok 
basit olduğu kadar, bayağı da aslın-
da. Bilişim sektöründe maruf olan 
sayısal erkek uzman(?) üstünlüğü, 
geçmiş on yılda Amazon firmasında 
işe alınan kişilerin cinsiyet oranı-
na birebir tefekkür ettiği için, “Ya-
pay Zekâ’nın” kendince vardığı çö-
zümlemelerin sonucunda oluştur-
duğu kural: “yalnızca erkekleri işe 
al”, oldu! Yani hata gerçekte, sistemi 
eğiten verilerin seçimi ve hazırlan-
masında yatıyordu. Medyadan ta-
kip edebildiğimiz kadarıyla, uygu-
lamayı nihayetinde reddeden Ama-
zon, günümüzde is başvurularını 
halen manuel değerlendirmekte. 

Aktardığım örnek, “Yapay Zekâ” 
tasarlanırken, uzmanların temsili 
verilerin seleksiyonuna büyük önem 
vermeleri gerektiğini ve dahi ala-
kalı verileri seçip işleme aşamasın-
da bile, kimi eğilimlere sahip olabi-
leceklerinin farkında olmalarının 
gerektiğini gözler önüne seriyor. 

Bu ikilemi çözmek hiç de kolay 
değildir ama her “Yapay Zekâ” ta-
sarım aşamasında dikkate alınma-
sı gerekmektedir. “Yapay Zekâ”, en 
nihayetinde bir insan (veya insan 
gurubu) tarafından programlanan 
bir sistem olduğu için, “DNA’sında” 
mucidinin (“iyi” ve “kötü”) özellikle-
rini taşıması gayet normal diye dü-
şünüyorum. Mükemmelliğimi? Za-
ten yaratılışı itibariyle hücnet olan 
insanoğlundan türeyen, ne kadar 
noksansız ve hatasız olabilir ki?
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Organize perakende sektörü, 
Türkiye’nin en büyük sek-
törlerinden biridir. Önce-
likle perakende sektörüne 

genel manada bir tanımla girizgah 
yapmadan son süreçte yaşanan tı-
kanıklıkları ele almak lazım. Covid-19 
öncesi zaten borçluluğu sorunlu hal-
de olan birçok perakende firması 
geçen yıldan itibaren oldukça zor 
bir süreçle mücadele etmektedir. 
Faiz oranlarındaki artış, bu süreci 
negatif yönde etkilerken hem pera-
kendeciler hem de AVM’ler oldukça 
zor günler geçiriyor. Kiraların TL’ye 
geçiş sürecinden sonra artan döviz 
sebebiyle, döviz üzerinden borçla-
rını ödemekte zorlanan AVM’lerin 
bankalara devredilmesi haberleri-
ni duymaktayız. Düşen karlılık ra-
kamları ile yüksek faizde borçlanan 
perakendeciler ise öncelikli olarak 
mağazalarının verimsiz olanlarını 
kapatmak suretiyle kendilerini ko-
rumaya aldılar. Sektördeki en büyük 
sorun indirime bağımlı hale getiril-
miş tüketicinin satın alma refleksinin 
perakendeciye düşük karlılık olarak 
yansıması. Faizlerdeki artan oran-
lar kredilerin ödenmesini güçleştir-
mektedir. Son 5 yılda yüzünü yurtdı-
şına dönen perakendeciler, Turqu-
ality destekleriyle de ülkemize hem 
döviz girişi sağlarken hem de iyi kar-
lılık ile büyüme modeline geçmişler-
di. Fakat malum pandemi süreci ve 
tüm dünyadaki kapanmalar bu sü-
reci de olumsuz etkiledi. Borçluluğu 
çok az olan finansal yapısı sağlam 

İŞ MODELLERİ VE 
YÖNETİM ŞEKİLLERİ

Her iki perakende sektöründe de 
başarılı olmak ve hedeflenen hayat 
standartlarında itibarlı bir yaşam 
sürdürmek mümkündür. Bununla 
birlikte bu iki perakende sektörü-
nün iş modelleri ve yönetim şekille-
ri birbirlerinden tamamen farklıdır. 
Geleneksel perakendede işin sahi-
bi (ki aynı zamanda yönetici konu-
mundadır), belirli bir sayıdaki nes-
neyi havaya atıp tutan, bu esnada 
en az bir adet nesnenin havada kal-
masını sağlayan adeta bir esnaf gibi 
çalışmak durumundayken, organize 
perakende yöneticileri ise, benzeri 
işlevi gören bir ‘’satış ve pazarlama 
mekanizması’’ kurmak ve işletmek 
durumunda olan ticari mühendis (pe-
rakende mühendisi) kimliğiyle işle-
rini yapmalıdırlar. 

Organize perakende sektöründe bu 
şekilde çalışan yönetim kadrolarına, 
olağanüstü durumların uzaması du-
rumunda hissedarlar ve iş ortakları 
tarafından da destek gelir. Örneğin 
hissedarlar önceden realize ettikle-
ri karları gerekirse sermaye artışı 
yoluyla şirket içine geri koyarlar. İş 
ortakları da samimiyet ve karşılıklı 
mutabakat çerçevesinde makul ko-
laylıklar sağlarlar. Çünkü onlar bu 
şirketin iş modeline ve yönetim ekip-
lerine güven duyar ve faaliyetleri-
ni artırarak sürdürmelerini isterler. 
Güven duyarlar, çünkü bu şirketle-
rin yönetim ekipleri, perakendenin 
altın kuralı olan ‘’peşin satış-vadeli 
satın alma’’ geleneği nedeniyle ye-
teri kadar ‘’negatif işletme serma-
yesi’’ üretirler. Diğer deyişle vadeli 
aldıkları ürünleri, vade süresi gel-
meden çok önce peşin satıp, nakde 
geçerler. Dolayısıyla işletme serma-
yesi için banka kredisi kullanmazlar. 
Faiz giderleri yoktur. Banka kredi-
sini sadece öz sermaye ile finanse 
edemedikleri yatırımları için kulla-
nırlar(en fazla yüzde 50). Bu kredi-
lerin vadesini ise, o yatırımın geri-
ye dönüş süresiyle ilişkilendirirler 
(uzun vade). 

Perakende operasyonları sürekli 
“artı değer” üretir. Diğer deyişle sa-
tış hasılatları ile amortisman, vergi 
ve faiz hariç diğer masrafları ara-
sındaki fark pozitiftir (Favök=Faiz, 
amortisman, vergi öncesi kar). Eğer 

olan perakendecilerin sayısı hızla 
azalırken, borç yükü içinde sıkıntı 
çeken firmalar ciddi oranda artış 
göstermektedir.

PERAKENDE SEKTÖRÜNÜN 
BÜYÜKLÜĞÜ

Perakende sektörüne büyüklük 
anlamında bakacak olursak;

Yaklaşık değerlerle; yıllık iş hacmi 
80 milyar dolar, mağaza sayısı 100 
bin, doğrudan istihdamı da 1 milyon 
500 bin kişidir. Türkiye nüfusunun 
büyük bir kısmının günlük ihtiyaç ve 
isteklerini karşılamak için ziyaret 

gıda perakendesinde çalışılıyorsa bu 
oran en az yüzde 5, hazır giyim pe-
rakendesinde çalışıyorsa en az yüz-
de 15’dir. (Aradaki fark, hazır giyim 
perakende sektöründe stok gün sa-
yısının daha uzun, brüt kar marjı-
nın daha yüksek, günlük iş hacminin 
daha az olmasından kaynaklanır). 

Şirketlerini bu iki temel eksen 
üzerine oturtarak ve gerçek tüc-
car prensipleriyle büyütürler. Bu 
iki temel eksen üzerinde yönetilen 
ve büyütülen organize perakende 
şirketlerinin sayısı ne kadar yüksek 
olursa devlet kurumları için de o ka-
dar iyidir. Zira olağanüstü ekonomik 
krizlerde kıt kaynaklarını daha kü-
çük ölçekli çiftçi, sanatkar, esnaf ve 
yoksul kesime ayırırlar. Bu kaynağa 
temel teşkil eden vergileri de bu tip 
başarılı şirketlerden topladı.

GIDADA TALEP ARTIŞI
Gıda perakendecileri tarihlerinde 

görülmemiş bir talep artışıyla karşı 

ettikleri satış ve hizmet alanlarıdır.
Organize gıda perakendecileri (BİM, 

Migros, vs), organize hazır giyim ve 
marka perakendecileri (Zara/Indi-
tex, LCWaikiki, Beymen, vs), organi-
ze kategori mağaza perakendecileri 
(Koçtaş, Medya&Satürn, vs), organi-
ze yeme-içme-kültür-eğlence zincir 
perakendecileri (Burger King, Cine-
max, vs), alışveriş merkezleri (İstin-
ye Park, Zorlu Center, Torunlar, vs) 
ve organize hizmet perakendecileri 
(Jones Lang Lasalle Kiralama, Secu-
ritas Güvenlik, vs) şeklinde kümelere 
ayrılan bu sektörün binlerce şirketi, 
birbirleriyle ya iş ortağı ya rakip ya 
da komşu olarak ilişki içindedirler. 

İş hacmi olarak değerde yakla-
şık aynı, istihdamda ise daha büyük 
bir de geleneksel perakende sektö-
rü vardır. Bakkallar, büfeler, manav-
lar, şarküteriler, küçük marketler, 
açık pazarlar, cafe ve pastaneler, fı-
rınlar, hırdavatçılar, kırtasiyeciler, 
mobilya dükkanları, tek şubeli hazır 
giyimciler, beyaz eşya bayileri, ku-
yumcular, gözlükçüler, kitapçılar, vs 
bu grup içindedir.

Nitelik olarak farklar gösteriyor 
olsa da, her iki perakende grubu, 
halkın günlük ihtiyaç ve isteklerini 
karşıladıklarından, benzeri ürünler 
satarlar (Sebze, meyve, et, süt, pey-
nir, deterjan, unlu mamüller, bakli-
yat ürünleri, içecek, t-shirt, elbise, 
manto, çanta, saat, takı, çorap, çivi, 
çekiç, çim biçme makinası, boya, san-
dalye, cep telefonu, televizyon, buz-
dolabı, hamburger, vs).

karşıya kaldılar. Raflarına ne koyar-
larsa satılıyor. Promosyona neredey-
se ihtiyaç duymuyorlar. Müşteriler 
fiyat etiketleri konusunda eskisine 
göre daha az duyarlı. Brüt kar marj-
ları da dolayısıyla artıyor. En büyük 
sorunları, Türkiye’nin gıda hammad-
desinde ithalata hayli bağımlı hale 
gelmesi nedeniyle tedarik zincirin-
de oluşabilecek tıkanmalar ve çalı-
şanlarının sağlık ve iş motivasyon-
larını yüksek seviyede tutabilmeleri. 

Hazır giyim perakendecileri ile 
organize yeme-içme şirketleri ve 
onların ağırlıklı olarak bulunduk-
ları alışveriş merkezleri ise kapa-
lı. Normal satışlarının en iyimser 
haliyle yüzde 20’sini dijital kanal-
lar üzerinden yapabiliyorlar. Sabit 
maliyetlerini azaltarak, yaşamları-
nı sürdürmek durumundalar. Mayıs 
ayında açıldıklarında müşterilerin 
nasıl bir reaksiyon verecekleri he-
nüz bilinmiyor. 

Güzel bir ay olması dileklerimle.

PERAKENDENİN YÜZDÜRÜLEN 
FİNANSMAN MODELİ SÜRDÜRÜLEBİLİR Mİ?

Düşen karlılık rakamları ile yüksek faizde borçlanan perakendeciler öncelikli 
olarak mağazalarının verimsiz olanlarını kapatmak suretiyle kendilerini 
korumaya aldılar. Sektördeki en büyük sorun indirime bağımlı hale getirilmiş 
tüketicinin satın alma refleksinin perakendeciye düşük karlılık olarak yansıması.”

Gıda perakendecileri tarihlerinde görülmemiş bir talep artışıyla 
karşı karşıya kaldılar. Raflarına ne koyarlarsa satılıyor. Promosyona 
neredeyse ihtiyaç duymuyorlar. Müşteriler fiyat etiketleri konusunda 
eskisine göre daha az duyarlı. Brüt kar marjları da dolayısıyla artıyor.

EKO-ANALİZ

AHMET ELER

KEYİAD Başkanı
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GEZİYORUM

Düşlerinizi süsleyen bembeyaz 
kumsallar ile turkuaz mavi-
si denizin birleştiği bakir kı-
yılar, denize doğru uzanmış 

palmiyeler, sayısız çeşitte balığa ev sa-
hipliği yapan bir resif ve doyumsuz se-
yir zevki veren şelalelerin olduğu tro-
pik ormanlar hayal edin ya da en iyisi 
direk Mauritius’a gidin. Ülkemizin gu-
ruru Türk Hava Yolları ile yapacağınız 
muhteşem bir yolculuk ile ulaşacağınız 
bu harika adada bu hayallerinizin nasıl 
gerçeğe dönüştüğüne şahitlik edecek-
siniz. Ülkemizde Seyşeller ve Maldiv-
ler kadar tanınmamış olsa da onlar-
dan çok daha fazla etkinliği, her çeşit 
bütçeye göre bir arada yaşayabilece-
ğiniz bir belde, Mauritius.  

BAŞKENT PORT LOUIS
Havaalanından yaklaşık 60 km ku-

zey batıda olan Başkent Port Louis, en 
kalabalık ve hayatın en canlı olduğu 
yer. Camilerin, kiliselerin ve Hindu ta-
pınakların iç içe geçtiği bu şehirde, her 
zaman özlem duyduğumuz dostluk ve 
hoşgörüyü hayatın her anında görüyor-
sunuz. Aynı zamanda bir liman kenti 
olan Port Louis’de kale, Cuma Mesci-
di, Port Louis Pazar Yeri, Doğal Tarih 
Müzesi ve St. Louis Katedrali ziyaret 
edilecek yerlerinde başında geliyor.

Fakat öncelikle kullanabiliyorsa-
nız mutlaka bir motosiklet kiralayın 
derim. Adada trafik sağdan ve Port 
Louis’in merkezinde gün içinde de-
vamlı yoğunluk var. Hem şehir için-
deki yoğun trafik hem de sahil kıyı-
ları boyunca birbirinde güzel koyları 

FLIC EN FLAC
Flic en Flac, genelde Fransız turist-

lerin tercih ettiği, iç kesimlerde ise çok 
uygun fiyatlara güzel konaklanacak 
yerlerin bulunduğu şirin bir belde. Bu-
rada yapacağınız konaklama ile günü 
birlik Casela (Hayvanat Bahçesi), Cha-
marel Tepeleri, Şelale, Le Morne ve 
hatta íle aux Cerfs Adası’na da kolay-
ca gidebilirsiniz. Fakat ne yapın edin, 
akşam yemeklerinizi ‘Zub Express’te 
yemeye gayret edin. Çünkü terasında 
akşam yemeğinizi yerken, güneşin ok-
yanusa muhteşem batışını seyrediyor 
olacaksınız. Bu zevki yaşarken aklını-
za hemen Bozcaada, rüzgar gülleri ve 
gün batımının romantizmi geliyor. Sa-
bah Casela Hayvanat Bahçesi’nin en 
önemli aktivitelerinden bir olan, as-
lanlarla beraber yürüyüşü saat 9’da 
başlıyor. (yaklaşık 100 Euro civarında) 
aslanlarla yürüyüş sonrası hemen çı-
karsanız öğlene Chamarel Şelalesi’ne 
yetişebilirsiniz. Şelaleye giden orman-
lık yolda ender de olsa önünüze may-
mun sürüleri çıkabiliyor. 

CHAMAREL ŞELALESİ
Le Morne’a ise bir gününüzü ve ener-

jinizi ayırın. Çünkü yürüyerek çıkaca-
ğınız Le Morne Dağı’nın tepesindeki 
manzara size Mauritius’un o efsane-
leşmiş suyun altındaki şelalenin gö-
rüntüsünü sunuyor. İnanılmaz bir şey. 
Yer yer bulutlarla çevrelenen Le Mor-
ne Dağı’nın insanı büyüleyen muhte-
şem bir manzarası var. 

ÍLE AUX CERFS
Bir günübirlik geziniz de eski baş-

kent Mahebourg ve Íle aux Cerfs ada-
sı olmalı. Öğleden önce Mahebourg’da 
müze, pazar yeri ve birbirinden renk-
li ilginç otobüslerin sıra beklediği ter-
minali görebilir ve Blue Bay’in denizin-
de snorkel ile mercan kayalıklarını ve 
birbirinden değişik balıkları seyredebi-
lirsiniz.  Mahebourg’tan kuzeye doğru 
gittiğinizde ise bembeyaz kumsalları 
ve turkuaz rengi denizi ile sizi Íle aux 
Cerfs Adası karşılıyor. Kıyıdan kalkan 
sürat tekneleri veya gezi tekneleri ile 
ulaşacağınız bu cennet köşesi harika 
adada, nadir güzellikler içinde zama-
nın nasıl geçtiğini anlamıyorsunuz. Bu 
kadar güzelliği bir arada ve bütçeni-
ze uygun bir şekilde yaşayabileceğiniz 
Mauritius’ta, ayrıca Trou aux Cerf’te 
volkan kraterini, Pamplemousses’te 
Botanik Bahçesi’ni, La Vanille Natura 

dolaşmak için motosiklet en iyi ulaşım 
aracı. Ada nüfusunun yaklaşık yüzde 
18’i müslüman ve çoğu Port Louis’de 
yaşıyor. Başkentte lüks restoranların 
olduğu kadar, Cuma Mescidi’nin çev-
resi ve SSR Caddesi üzerindeki bulu-
nan sokak lezzetlerinin de önleri dai-
ma kalabalık. Bu bölgede hele gecenin 
sıcağında, yolun kenarına arabasını 
çekmiş satış yapan bir esnafın, taze 
hindistan cevizi veya tatlı mı tatlı bir 
ananas ile serinleyebilir, Türk olduğu-
nuzu söyleyince de koyu bir muhab-
betin içinde kendinizi bulabilirsiniz.

Park’ta timsahları da ziyaret edebilirsi-
niz. Çıkacağınız katamaran turlarında 
hayalinizdeki bembeyaz kumsallar ile 
turkuaz mavisi denizin keyfini sürer-
ken günün sonuna doğru gün batımı ile 
eşsiz bir romantizm yaşayabilirsiniz. 

Gezinin tamamına yakınını moto-
sikletle geçirdiğim bu adada bembe-
yaz kumsallarla ve palmiyelerle kaplı 
kıyılara, turkuaz mavisi denize, deniz 
mahsullerine, vanilya çayına, hindistan 

Ne kadar sporcusunuz bilmiyo-
rum ama Pieter Both Dağı’na çıka-
masanız da, bence Signal Dağı’nin 
3 km’lik düzgün yolundan antenle-
rin bulunduğu zirveye çıkıp muhte-
şem manzaranın keyfini çıkarmalı-
sınız. Sabah sporu olarak birçok in-
sanın tercih ettiği bu parkur günün 
ilk saatlerinde yürüyen ve sabah ko-
şusunu yapan insanlarla doluyor. 3. 
kilometrenin sonunda ise Port Lou-
is şehri sabahın ilk ışıklarıyla ayak-
larınızın altında.       

GRAND BAIE
Grand Baie, Port Louis’in yaklaşık 

40 kilometre kuzeyinde, çevresindeki 
koylarla beraber, her türlü su spor-
larının ve eğlence aktivitelerinin de 
bulunduğu canlı bir turizm merkezi .

MON CHOISY 
Grand Baie’den Grand Gaube’ya gi-

derken sizi ilk Pereybere halk plajı 
karşılar, yola devam edince birkaç ki-
lometre ilerisinde Cap Malheureux’da 
denizin kıyısındaki kilise ve balıkçı 
teknelerinin bulunduğu koya ulaşılır.

TROU-AUX-BICHES
Saat öğlene yaklaşmış ve karnınız 

da açıkmışsa, Grand Gaube’ye varma-
dan, Calodyne’deki Indianoil Benzin-
cisi’nin tam karşısındaki evinin önün-
de yaptığı nefis Biryani’yi satan Naz 
Hanım’a mutlaka uğrayın. Mon Cho-
isy ve trou-aux-Biches ise bölgenin 
tek kelime ile harika iki deniz kıyısı.

cevizine ve hepsinden önemlisi in-
sanların yakınlığına ve farklılıkları-
na rağmen birbirlerine olan saygısı-
na hayran kaldım. Adanın eşsiz gü-
zelliklerini gezdiren rehberim Kelly 
Hanım ile Türk Hava Yolları Mauri-
tius Müdürü Fatih Mehmet Bey’e de 
değerli ev sahipliklerinden dolayı çok 
teşekkür ediyorum.

Daha nice güzel coğrafyalarda bu-
luşmak dileklerimle…

DÜŞLER ADASI MAURITIUS

Gezinin tamamına yakınını motosikletle geçirdiğim bu adada 
bembeyaz kumsallarla ve palmiyelerle kaplı kıyılara, turkuaz 
mavisi denize, deniz mahsullerine, vanilya çayına, hindistan 
cevizine ve hepsinden önemlisi insanların yakınlığına ve 
farklılıklarına rağmen birbirlerine olan saygısına hayran kaldım.” 

FADIL BAŞAR

Ekovitrin Macaristan Temsilcisi
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Yaşamsal manifestosunu kay-
betmeye yüz tutmuş birine 
ne demek lazımdır? Bu say-
rılığı özünde yaşayan kimse 

veya toplum için durum nedir? Şöyle 
düşünün veya nihilist bir öngörüyle 
düşünün; “toplum ve birey ontoloji-
sini tamamlayabildi mi?” Biz tarihin, 
bilimin, medeniyetin, gerçek İslam 
yaşayışının, birey olmanın, eğitimin, 
kültürün neresindeyiz?

Batı Ortaçağ’ın skolastik baskısın-
dan, Rönesans ve Reforma geçerken, 
Hıristiyanlığın yozlaşmış, aslından 
kopmuş ve çıkarlar üzerine kurul-
muş düzenine başkaldırarak bugü-
nüne ulaşmıştır. Bireyselleşme, dü-
şünme, sorma, sorgulama, hak ara-
ma, paylaşma ve paydaş olma, ortak 
idealde buluşma, uluslaşma ve say-
gınlık kazanma bu sürecin bir teza-
hürü olarak devam etmiştir. Bugü-
nün özendiğimiz Batı’sı, ağır bedel-
lerle günümüze gelmiştir.

Önce birey vardır. Bireyler var-
lıklarıyla toplumu, devleti, düzeni 
oluşturur. Birey farklı siyasi görüş 
ve düşünceye, hatta inanca sahip 
olursa olsun, bireyin varlığı esastır. 
Devlet ve düzen, bireylerin genel ah-
lak, inanç şekline göre dizayn edilir. 
Ancak devletin esas amacı da bireyi 
en yüksek ahlak, hukuk, siyaset fel-
sefesi içinde “eğitir.” Politik dayatma 
yapmaz. Birey-toplum-devlet iç içe 
geçmiş yapılardır. Sistemden birini 
çekerseniz kaos devreye girer. Bi-
reyin her konuda seviyesi yüksel-
dikçe, toplumsal gelişmişlik düzeyi 
de o kadar artar. Bu bireyden top-
luma doğru giden tümdengelimdir. 

toplumlarında işleyen ve herkesin 
riayet ettiği bir sistem var. Her ne 
olursa olsun, tüm siyasi, sosyal ve 
kültürel çekişme, “ortak payda”da 
birleşiyor. Kimse ortak paydanın do-
kularıyla oynamıyor. Oynama cesa-
ret etmiyor. Sistem işlemeye devam 
ediyor. Ülkemizde yaşanan ve adına 
ahlak denen kavramı değer ve gerçek 
olarak tanımlamak mümkün değildir. 
Zira ahlakın bizzat kendisi hipotetik 
(varsayımsal, farazi) yaşanmaktadır. 
Birey ve toplum ahlaklılığı biçimsel 
algılamakta, yaşanan düzeni genel 
ahlakın süreci olarak değerlendir-
mektedir.  Bireysel hırsların ve aç 
gözlülüğün hemen her alanda top-
lumun bütün katmanlarına yayıldı-
ğını görüyoruz. Devlet kaynaklarını 
sömürmek, yolsuzluğa her türlü kı-
lıfı uydurmak, vergi kaçırmak, adam 
kayırmak, adam sendecilik (vurdum-
duymazlık), bireysel ve kurumsal so-
rumsuzluk, etik değer eksikliği, kişi-
ye göre yargı, ideolojiye göre yargı, 
dinsel bağnazlık, ticari açgözlülük, 
ticarette kandırma ve aldatma, suça 
göz yumma ve daha pek çok değer-
ler alt üst oldu. Eğitimin dayatmacı 
ve ezberletici özelliği, kültür ve en-
telektüel birikimin kullanılmaması, 
yoksulluğun cehaleti tetiklemesi ve 
bu cehaletin siyaset kurumu tara-
fından siyasi rant olarak kullanıl-
ması da ahlakın yozlaşmasına ze-
min hazırlamıştır.

YENİ BİR İNANÇ FELSEFESİ 
Mİ? YENİ BİR AHLAK 
FELSEFESİ Mİ? 

İnanç nedir? Sorusuna verilebile-
cek en doğru cevap; gönülden bağlı 
olmaktır. Bir dine, düşünceye veya 
kavrama inanma demektir. Ahlak 
ise bir toplum içinde bireylerin be-
nimsedikleri ve uymak zorunda ol-
dukları davranış kural ve biçimle-
ridir. Öyle ise “ahlak inanılan kav-
ram/inanç” olmalıdır. İnanılan şey 
ise ahlakın bizzat kendisidir. Ahlak 
kaynağını, dinden, gelenek, görenek-
ten alır. En önemlisi de ahlak kayna-
ğını “din”den alır. Din ahlakın temel 
biçimlendirme aracıdır.

Ahlakın oluşması için “etik”e ihti-
yaç vardır. Etik Felsefi olarak, “Ah-
lak Bilimi” demektir. Etik ahlakın te-
orisi, ahlak ise uygulama alanıdır. O 
halde yapılması gereken şey, “Ahla-
kı yeniden tanımlamak ve bu ahlak 

Kısacası birey tikeldir veya dedüksi-
yondur. Birey etkidir ve etkene geçer. 
Her bir birey ontolojisini tamamla-
dığında, toplumla çelişkiye düşmez 
ve bütünleşir. Toplumun genel yapı-
sına uyumlu davranır. Karakter ve 
kişilik birbirini tamamlar. Böylece 
toplum da gelişir. 

değerler üzerine toplumu inşa et-
mek gerekir. Her insan bir şeye ina-
nır. İnançsızlıkta bir inanç biçimidir. 
İnsan hiçbir şeye inanmasa bile va-
racağı en son kavram hiççilik ola-
rak bilinen nihilizmdir ki o da bir 
çeşit inamadır.

Ahlakın bireyselliği, toplumu ve dev-
leti doğrudan etkilemediği sürece 
bireyde kalmalıdır. Bireyin özel ya-
şamına ahlak ve din olgusunu da-
yatmak hatadır. Bugün ülkemizde 
yaşanan ahlak diye dayatılan da as-
lında budur. Esas olan kişiyi toplum 
ve devlet yararına yetiştirmektir. Bi-
reysel menfaat ve üstünlük yerini, 
devletin ve toplumun üstünlüğü il-
kesine bırakmalıdır. Evrensel ahlak 
yoktur. Ancak evrensel insan hakla-
rı, demokrasi, temel hak ve özgür-
lükler vardır. Bu temel insani haklar 

Oysa toplumun genelinde ceha-
let ve hurafe varsa, eğitim ve kül-
tür seviyesi düşükse, bilim, sanat, 
uygarlık üretmiyorsa; medeniyetin 
gereklerini yerine getiremiyor de-
mektir. Bunun sosyolojik ve siyasi 
karşılığı (belki de felsefi) ezilen, sö-
mürülen, horlanan, saygınlık duyul-
mayan bir toplum veya devlettir. Bu 
durumda toplumun genelinde sözde 
ahlak, sözde din, sözde hukuk, sözde 
adalet algısı oluşmuştur. İdeoloji de 
işin içine girdiğinde, birey, toplum ve 
devlette bütünlük kopmuş demektir. 

Türkiye’nin yeni bir ahlak, hukuk 
ve siyaset tanımına ihtiyacı vardır. 
Bu da ancak devletin üreteceği te-
mel politikalarla ortaya çıkacaktır. 
Devlet tarafından üretilecek bu de-
ğerlerle yeni nesil yetiştirilmelidir. 
Her şeyden evvel yeni nesil; vicdanlı, 
dürüst, onurlu, erdemli, duyarlı, hoş-
görülü, saygılı, özgüveni yüksek, ezil-
mişlik duygusundan sıyrılmış, tarih, 
dil, millet bilinci gelişmiş, dini değer-
lere saygılı, inancını modern İslam 
aklı ve düşüncesine göre biçimlen-
dirmiş olarak yetiştirilmelidir.  

Yüksek kültüre sahip bireylere ih-
tiyacımız var. Çok okuyan, bilim ve 
fikir üreten ve üretilenlere sahip çı-
kan toplum ve devlet yapısına sahip 
olmalıyız. Birbirinin kuyusunu ka-
zan değil, birbirini yükselten ve yü-
celten bireyler olmalıyız. 

Bizim başta siyaset olmak üzere 
her alanda “ortak paydaya” ihtiya-
cımız var. Ülkenin ardışık bölünmüş 
siyaset kurumu ahlak temeline otur-
malı. Temelden tavana, tavandan te-
mele birlikte bunu başarmalıyız. Batı 

üzerine, toplumsal ahlak oturtulur.
Einstein; “Bütün işi Newton yaptı, 

ben sadece onun omuzları üzerinde 
duruyorum” demiştir. Bana göre de 
insanlığın özü ahlak ve dindir. İnsan 
da onun omuzlarında yükselecektir. 
Ahlak ve dinin temeli ise akıldır. Ak-
lın ve mantığın olmadığı yerde, ko-
caman bir yalan, aldatmaca vardır. 
Okumayan, düşünmeyen ve akıl yok-
sunu toplumlar sadece sürü psiko-
lojisiyle hareket ederler. Bu anlayışa 
göre, hukuk, demokrasi, insan hak-
ları ile temel hak ve özgürlükler her 
türlü ideolojinin üstünde olmalıdır. 
Hukuk Allah’a en yakın bilimdir. Zira 
adalet duygusu hukukun temelidir. 
Her bireyin dinsel, kültürel vb. kim-
likler gibi farklı kimlikleri vardır. An-
cak bu kimliklerin ortak paydası “in-
san kimliği”dir.

BİREY-TOPLUM İLİŞKİSİNİN 
AHLAKSAL MANİFESTOSU

Yüksek kültüre sahip bireylere ihtiyacımız var. Çok okuyan, 
bilim ve fikir üreten, üretilenlere sahip çıkan toplum ve 
devlet yapısına sahip olmalıyız. Birbirinin kuyusunu kazan 
değil, birbirini yükselten ve yücelten bireyler olmalıyız.”

MUSA KARADEMİR 

BDU Uluslararası İş İnsanları ve 
Diplomatlar Birliği Başkanı

GLOBALBAKIŞ
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Gençler meslek sahibi olmak için 
okuyor. Okullarda okudukları mes-
leki bilgiyi pekiştirmek için gerçek 
iş ortamlarında bilginin nasıl kul-
lanıldığını görmelerine ihtiyaç var. 
Buna da “staj” diyoruz.

Tek kelime ile kolayca söylediği-
miz bu kelimede, sektörlerin, gençle-
rin, toplumun geleceğini de sığdırıp 
bu konulardan fazlaca söz etmiyo-
ruz. Stajı ve stajyeri hafife alıyoruz. 

Siz kurum yöneticilerine her yıl 
onlarca staj müracaatı geliyor ve yıl-
lık planlarınızın içinde en son insan 
kaynaklarının sorusuyla bu konu-
yu toplantının son maddesi, sıkıntılı 
bir konu, önemsiz bir durum olarak 
öylesine geçiştiriyorsunuz.

STAJYERLER İÇİN 
PLAN YAPMAK

Sonra da “sektörde insan yetiş-
miyor”, “yeni nesil şöyle ilgisiz, böyle 
umutsuz” diyerek sorumluluğu üze-
rinizden atıyorsunuz. Sektörde insan 
yetişmiyor mu, yetiştirilmiyor mu? 

Oysa ki şu anda hizmet veya ürün 
üreten bütün sektörlerin devamlı-
lıkları için insan yetiştirmeye, sek-
töre katkı sağlayacak gençlere ilgi 
göstermeye ihtiyaçları var. Gençle-
rin de kurumlarınıza.

Fen ve sosyal alanlarda farklı fa-
kültelere yıllardır ders anlatıyorum. 
Çok iyi gençler ve harika fikirler var. 
Küçük bir ivme ile müthiş fikirler 
üretiyorlar.  Bu gençlere yazık et-
meyin. Mesleki eğitim okul ve sektör 
ile bir bütündür. Bunu herkes biliyor 
ama uygulamada ağır davranıyor.

Güzelim ülkemizin gelişmesi ve 
ilerlemesi, inovatif ürünler üretme-
si için bu gençlerin çalışma haya-
tını tanıması, sektörle işbirliği yap-
ması lazım.

İşletmeler için de bu gençlerden 
birlikte çalışabileceklerini tanıma-
ları için staj önemli bir ortam.

SENİN İÇİN SEFERBİRİZ
T.C. Cumhurbaşkanlığı İnsan kay-

nakları ofisi bu konuya çözüm bul-
mak için staj seferberliği “Staj Se-
ferbirliği”  başlattı. 

“Senin için Seferbiriz” diyerek iş 
hayatı ile gençleri buluşturuyor.  Bu 
proje iş dünyasının katılımı ile zen-
ginleşecek ve amacına ulaşacak.

İş adamları her ortamda gençlere 
öğütler veriyorlar. “Şöyle olun, bunu 
yapın” diyorlar. Harika sözler söylü-
yorlar. Ama gençleri staja veya işe ka-
bul etmekte bu kadar açık olmuyor-
lar. Açıkçası torpili, hısımı, akrabası, 
dayısı olmayan gençler umutsuzluğa 
kapılıyor ve sektörler bu gençlerin 
pırıltılı beyinlerini daha okurken tör-
pülemeye, pırıltılarını söndürmeye 

başlıyorlar. Sonra da ilerleyememek-
ten şikayetçi oluyorlar.

STAJYER DOSTU ŞİRKET
Kaç tane şirketin yıllık planları 

arasında o yıl alacağı stajyer sayı-
sı bellidir ve bu konuda farklılık ya-
ratırlar?

Her işletmenin web sayfasında, du-
varlarında vizyon ve misyonlarında 
“insana ve topluma değer vermek, 
değer katmak” mutlaka var. Stajyer-
ler meslekler, sektörler, toplum ve 
güzelim ülkemiz için önemli bir de-
ğer. Her işletme bu konuda mutlaka 
daha fazla gayret göstermeli. “Genç-
ler geleceğimiz” lafının altını, üstü-
nü, içini doldurmalı.

Torpili, tanıdığı, hısımı akrabası 
olmayana eşit davranılmalı, genç-
leri yolun başında küstürmemeli.

STAJ KONUSUNDA, 
İŞ DÜNYASI SAMİMİ, 
GAYRETLİ YAPICI OLMALI

Zaman, bugünkü yöneticilerin yola 
çıktığı zaman değil. Her şey değişi-
yor. Bu konuda samimi davranılmalı. 
Stajyeri meslektaş olarak görerek, 
“gerçek staj” yapmasını sağlamalı.

Gençlerin ayaklarına daha yolun 
başında kaldıramayacakları kadar 
büyük taşlar takılıyor. Bu taşları hep 
birlikte kaldıracağız ve onlara da 
mesleki uygulamaları göstereceğiz.  

Eğitimi değersizleştirenlere aldır-
mayın, gençler değerli bilgilerle do-
nanıyorlar. Bazıları biraz daha mes-
leğine hevesli oluyor, işte onlar sek-
törleri dünya ile yarıştıracak olanlar, 
sayıları da az değil.  

Sözün özü; Stajyer gençlere işlet-
menizin kapısını ve iş dünyasını daha 
fazla açın. Sizin onlara verdiğiniz de-
ğer sektörünüze, topluma, güzelim 
ülkemize katma değer olarak döne-
cek. Staj konusuna destek olmada 
top işletmelerde ve yöneticilerde.

STAJYER = SEKTÖRÜNÜZÜN GELECEĞİ
Stajyerler meslekler, sektörler, toplum ve güzelim 
ülkemiz için önemli bir değer. Her işletme bu konuda 
mutlaka daha fazla gayret göstermeli. “Gençler 
geleceğimiz” lafının altını, üstünü, içini doldurmalı.”

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

EKOYÖNETİM

2020 yılının Mayıs ayında politi-
ka faizini yüzde 8,25 ile enflasyonun 
altına çeken Merkez Bankası, artan 
enflasyon baskısı ve yükselen kuru 
frenlemek için Kasım ve Aralık’ta fa-
izi artırarak yüzde 17’ye kadar çek-
mek zorunda kalmıştı. Bu sayede kur 
artışı durmuş ve Türkiye’ye sıcak 
para girişi yaşanmaya başlamıştır. 

Ekonomi yönetiminin değiştiği ve 
faizlerin arttığı Kasım-Aralık döne-
minde yabancıların hisse ve tahvil 
kanalından 4 milyar dolar, swap ka-
nalından 11 milyar dolarlık giriş yap-
tığı tahmin ediliyor. Bu para girişi sa-
yesinde USDTRY kuru 8.50’lerden 
7.50’lere kadar geriledi. Bu dönem-
de yerlilerin yabancı para mevdua-
tı ise 10 milyar dolar arttı.

2021 başından itibaren yoğun para 
girişinde bir değişim görüldü. 6 Ka-
sım sonrasında 15 Ocak’a kadar 1.9 
milyar dolarlık borsadan hisse alan 
yabancılar sonrasında her hafta net 
satış yaptılar. 12 Mart ile biten haf-
taya kadar 1.2 milyar dolarlık satış 
yapıldı. 6 Kasım’dan 15 Ocak’a kadar 
3.0 milyar dolarlık tahvil alan yaban-
cılar sonrasında da alımlarına de-
vam ederek 0.9 milyar dolarlık alım 
yaptılar. Burada, enflasyonun düşe-
ceği beklentisinin hakim olduğu ve 
yıl sonunda faizin ineceği beklen-
tisinin etken olduğunu görüyoruz. 

19 Mart akşamı TCMB Başkanı’nın 
görevden alınması ile bir kez daha 
rüzgar tersine döndü. Hafta başında 
pazartesi günü borsa BIST100 Endek-
si yüzde 9.8 kayıp ile günü kaparken 
kur 7.20’den 8’e yükseldi. Swaplar da-
hil ilk gün 7.5 milyar dolarlık yaban-
cı çıkışının olduğu açıklandı. Tahvil 
faizleri de gelen satışlarla yükseldi. 

Günün en yükseği ile önceki günün 
kapanışı arasındaki farkları listele-
diğimizde TL’nin daha önce bundan 
daha büyük devalüasyonları; 22 Şu-
bat 2001’de yüzde 38’lik artış, 22 Ha-
ziran 1999’da yüzde 37’lik artış ve 10 
Ağustos 2018’de yüzde 22’lik artıştı. 

Bu kadar büyük köpük oluşması-
nın ardından kur sakinlese de ya-
bancı kurumlardan gelen raporlar 
pek iç açıcı olmadı:

Unicredit tarafından hazırlanan 
raporda, TCMB Başkanı Naci Ağbal’ın 
görevden alınmasının ardından kes-
kin düşüş yaşanan TL’de daha faz-
la düşüş ve volatilite riski görüldü-
ğü belirtildi.

Societe Generale’nin kur stratejis-
ti Phoenix Kalen yaptığı açıklamada, 
“Türkiye, kurumsal kredibilitenin son 
kalan çıpalarından birini de kaybet-
ti. Yerel bireysel yatırımlar yeniden 
dolar stoklamak için acele edecek-
ler ve yabancı yatırımcılar da büyük 
olasılıkla Türk varlıklarını satacak-
lar. Türkiye yakında yeni bir kur kri-
zine girebilir” diye konuştu.

Daha temkinli yaklaşan JPMorgan, 
“Hala yüksek olan enflasyon, büyük 
dış finansman ihtiyacı ve global fi-
nansal şartlarda sıkılaşmaya olan 
kırılganlık dikkate alındığında, poli-
tika duruşunun yönünde anlamlı bir 

değişiklik için çok fazla alan gör-
müyoruz” değerlendirmesini yaptı.

Eurasia Group ise yüzde 60’a yüzde 
40 olasılık verdiği iki senaryo paylaş-
tı. Buna göre daha yüksek ihtimalle 
Kasım ayından bu yana Türkiye’ye 
gelen 16 milyar dolar önümüzde-
ki bir kaç hafta içinde gerisin geri 
çıkacak. Hem canlı seyreden kre-
di talebi hem de artan güvensizlik 
yerlilerin döviz talebini iyice hızlan-
dıracak. Döviz kaynağı yaratacak 
diğer yöntemler bir kenara konur-
sa, hükümetin bu adımlarının bir 
ödemeler dengesi krizi yaratma-
sı mümkün. Yerlilerin 230 milyar 
dolar civarındaki döviz mevduat-
ları azalmaya başlamazsa sermaye 
kontrolleri gündeme gelebilir. (Bu-
rada araya girmek gerekir ki 22 
Mart pazartesi günü kurdaki sıç-
rama gününde yerlilerden büyük 
miktarda dolar satışı gelmiş oldu-
ğu rakamlara yansımıştır. Dolayı-
sıyla bu görüş temelsiz kalmıştır.)

Rabobank’ın döviz piyasası stra-
tejisti Piotr Matys, Naci Ağbal’ın ye-
rine TCMB Başkanı olarak Şahap 
Kavcıoğlu’nun atanmasının piyasa 
tarafından Türkiye’nin ortodoks ol-
mayan politikalara bir dönüşü ola-
rak algılandığını belirtti ve “Artan 
yurt içi reel faizlerin talebi canlan-
dıracağı görünümü varsayımı teme-
linde lira için oluşturduğumuz ihti-
yatlı iyimser görüşü terk ettik” dedi.

Görüldüğü üzere, Kasım-Mart 
arasında 4 ayı aşkın sürede özel-
likle swap kanalı ve tahvil alımı ile 
Türkiye’ye gelen 18 milyar dolarlık 
sıcak para, TCMB Başkanı’nın de-
ğişmesi ardından hızla çıkış kapı-
sına yönelmiştir. Bu tepkiyi hafif-
letmek için Maliye Bakanı, TCMB 
yeni başkanı açıklamalar yapsalar 
da giden gidecektir. Görünen o ki 
TCMB korkan yabancıların dediği 
gibi faizi indirmek için acele etme-
yecek.  Ama tarihe geçecek bir sı-
cak para hikayesi devam edecek.

Kasım-Mart arasında 4 ayı aşkın sürede özellikle swap kanalı 
ve tahvil alımı ile Türkiye’ye gelen 18 milyar dolarlık sıcak para, 
TCMB Başkanı’nın değişmesi ardından hızla çıkış kapısına yöneldi.”

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü

TARİHE GEÇECEK SICAK PARA HİKAYESİ

UZMANGÖZÜYLE
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UZMANGÖZÜYLE

Günümüzde teknolojinin ge-
lişmesi ve paranın farklı kül-
türlerde farklı biçimlere bü-
rünmesinden sonra Bitcoin 

ve kripto para denilen kavramlar orta-
ya çıkmıştır. Bitcoin; herhangi bir oto-
rite, devlet, resmi kuruluş veya banka 
ile ilgisi olmayan ilk dijital kripto pa-
radır. Kripto para ise şifreleme anla-
mına gelen kriptografiye dayanmakla 
birlikte, kriptografi terimi köken ola-
rak Yunanca gizli anlamına gelen kr-
yptos ve yazmak anlamına gelen grap-
hien kelimelerinden türetilmiştir. Bit-
coin yapısı itibariyle açık kaynak kodlu 
bir yazılımdır. Kamuya açık halde bu-
lunan Bitcoin yazılımının kaynak kod-
ları, başka yazılımcılar tarafından ge-
liştirilerek yeni kripto paralar üretil-
miştir. Sonuç olarak “kodlanmış para” 
anlamına gelen dijital para günümüzde 
firmalar ve yatırım borsaları tarafın-
dan değerlendirilmeye başlanmıştır. 

Bitcoin, madencilik denilen bir sistem 
sayesinde üretilmekte ve para trans-
ferleri de madencilik aktivitesi sonu-
cunda gerçekleşmektedir. Madencilik 
yaparak Bitcoin transferlerini dolayı-
sıyla Bitcoin üretimini sağlayan kodla-
rı yazan yazılımlara ise madenci den-
mektedir. Bir alıcıdan diğer bir alıcı-
ya Bitcoin transferi gerçekleştirirken 
ortaya çıkan sistematiksel bir proble-
min çözüme ulaşması için madenciler 
yani yazılımlar yarışmaktadır. Bu yarış 
sonucunda problemin çözümünü ilk 
bulan yazılım Bitcoin ödülünü kazan-
maktadır. Amaç ise yarıştırılan yazı-
lımlar vasıtasıyla üretimin gerçekleş-
tirilerek Bitcoin talebini arttırmaktır.

Ulusal merkez bankaları aracılığıyla 
ihraç edilen geleneksel paralara rağ-
men, Bitcoin herhangi bir merkez ban-
kası tarafından arz edilmemektedir. 

vermiştir. İngiltere’de ise Bitcoin’in 
çocuk pornografisi kullanımında bir 
araç olarak kullanıldığı görülmekte-
dir. Ayrıca yine birçok ülkede Bitcoin 
talep edilmesi suretiyle fidye aracılığı 
olarak kullanıldığı da görülmektedir. 
Bir zararlı yazılım programının Bitco-
in ile fidye isteyerek birçok firmayı ve 
ülkeleri oldukça büyük zararlara uğ-
ratması Bitcoin’in finansal suçlarda 
tehlikeli bir araç olarak kullanıldığı-
nı da göstermektedir.

Bitcoin, sanılanın aksine ülkemiz 
hukukunda elektronik para değildir. 
Elektronik para, 6493 sayılı Ödeme ve 
Menkul Kıymet Mutabakat Sistemleri, 
Ödeme Hizmetleri ve Elektronik Para 
Kuruluşları Hakkında Kanun51’un 3/ç 
maddesinde şu şekilde tanımlanmıştır; 
“Elektronik para ihraç eden kuruluş 
tarafından kabul edilen fon karşılığı 
ihraç edilen, elektronik olarak sakla-
nan, bu Kanunda tanımlanan ödeme 
işlemlerini gerçekleştirmek için kul-
lanılan ve elektronik para ihraç eden 
kuruluş dışındaki gerçek ve tüzel kişi-
ler tarafından da ödeme aracı olarak 
kabul edilen parasal değer”. 

 Bu görüşten hareketle, ülkemiz 
mevzuat sisteminde Bitcoin’e ilişkin 
herhangi bir yasal düzenleme bulun-
mamaktadır. Türkiye’de yasal düzen-
lemenin mevcut olmayışı dolayısıyla 
Bitcoin kullanımının suç teşkil edip et-
mediği noktasında ceza hukuku anla-
mında hukuki tartışmalar mevcuttur. 
Türk Ceza Kanunumuzda bulunan ve 
yargı makamlarınca uygulanan “suç-
ta ve cezada kanunilik ilkeleri” gere-
ğince, kanunla yasaklanmayan ve ce-
zası gösterilmeyen bir eylemin icrası 
engellenememekte ve yaptırıma tabi 
tutulamamaktadır. Bu durumun yasal 
sebebi ise Anayasa’mızda bulunan ve 
devletin temel ilkelerinin düzenlendi-
ği 2. madde ile temel hak ve hürriyet-
lerin ancak kanunla sınırlandırılabi-
leceğine ilişkin 13. madde ve suçta ve 
cezada kanunilik ilkelerine ilişkin dü-
zenlemenin yer aldığı 38. maddedir. 

Ceza hukuku anlamında başka bir 
durum ise Bitcoin ve kripto paraların 
bir suç aracı olup olamayacağı husu-
sudur. Bu hususlar ise; 5237 sayılı Türk 
Ceza Kanunu, 5549 sayılı Suç Gelirleri-
nin Aklanmasının Önlenmesi Hakkında 
Kanun ve 6415 sayılı Terörizmin Finans-
manının Önlenmesi Hakkında Kanun 
ile ele alınmıştır. 6415 sayılı Teröriz-
min Finansmanının Önlenmesi Hak-
kında Kanun m. 2/c’de “fon” şu şekil-
de tanımlanmıştır; “Para veya değeri 
para ile temsil edilebilen taşınır veya 

Geleneksel paralarda elektronik trans-
fer sağlanırken bir aracı kurum gerek-
mekte, yapılan işlemler tek bir merkez-
den yürütülmektedir. Ancak Bitcoin ve 
sahip olduğu Blockchain (blok-zincir 
anlamına gelmektedir) teknolojisi, tek 
bir merkez kavramının dışına çıkarak 
transfere ilişkin tüm veriyi dağıtılacak 
şekilde kendi ağına dahil olan bütün 
bilgisayarlarda tutmaktadır. Bu anlam-
da Bitcoin, sahip olduğu merkezci ya-
pısı ve bu yapının tamamen kriptog-
rafik yöntemlerle sağlanması sayesin-
de ekonomistler tarafından ekonomik 
ve global bir devrim niteliği olarak gö-
rülmektedir.

taşınmaz, maddi veya gayri maddi her 
türlü mal, hak, alacak ile bunları temsil 
eden her türlü belgeyi…” Böylece, ilgi-
li kanunda yer alan fon tanımına Bit-
coin ve diğer kripto paraların da dâhil 
olduğu yorumlanabilmektedir. Bu iki 
aracın bir terör örgütüne fon sağla-
mak şeklinde kullanılması durumun-
da “terörü finanse etmek” şeklinde bir 
suçun işlenmesine sebebiyet verece-
ği aşikardır.  

Bir diğer husus ise Bitcoin ve diğer 
kripto paraları, suçtan ötürü elde ettiği 
malvarlığını aklamak için (kara para 
aklama suçu) kullanan kişi veya kişi-
ler hakkında da TCK m. 282’de düzen-
lenen “Suçtan kaynaklanan malvarlı-
ğı değerlerini aklama” suçunun huku-
ki boyutudur. Bitcoin veya kripto para 
cinsi kullanarak bir suçtan elde edilen 
kara parayı aklayan kişiler 3 ile 7 yıl 
arasında hapis ve yirmi bin güne ka-
dar adlî para cezası ile cezalandırıl-
maktadır. Vergi hukuku bakımından 
ise; Bitcoin ve kripto paralar değerlen-
dirildiğinde herhangi bir yasal düzen-
leme mevcut değildir. Bu sebeple de bu 
araçlar üzerinden de vergilendirme-
nin yapılması hukuken mümkün de-
ğildir. Vergide kanunilik ve belirlilik il-
keleri gereğince kişilerin Anayasa’mız 
tarafından korunan mülkiyet hakları-
na getirilmiş bir sınırlandırma anla-
mına gelen verginin kanunlar ile ko-
nulması gerekmektedir. Nitekim vergi 

Bitcoin, sahip olduğu Blockchain 
teknolojisi ile kriptografi kullanarak 
para transferi yapan kişilerin kimli-
ğini gizli tutmaktadır. Burada Bitcoin 
sisteminde kişisel verilerin korundu-
ğunu ve herhangi bir hak ihlaline im-
kân vermediği görülecektir. Cüzdan 
olarak adlandırılan rakam ve harf-
lerden oluşan karışık dizelerde gele-
neksel bankacılık sistemlerindeki he-
sap numarasına benzeyen sistemde 
tutulan Bitcoinler, transfer edilmek 
istendiğinde bir başka cüzdana ak-
tarılmaktadır. Yapılan transferlerin 
tamamına ilişkin bir kayıt tutulmak-
ta ve bu kayıtlar kamuya açık bir şe-
kilde paylaşılmaktadır. Bu haliyle Bit-
coin’in sağladığı gizlilik ancak belirli 
bir seviyededir. Özetle, transferi ya-
pan kişilerin kişisel bilgileri gizli tutul-
sa da yapılan transfer işlemleri aleni 
olduğundan transferlerin miktarla-
rı gizli tutulmamaktadır. 

Bitcoin ve kripto paralar ilk orta-
ya çıktığından bu yana birçok hukuki 
görüşü barındırmaktadır. Bitcoin’in 
aleniliği, şeffaflığı ve kolayca uygulan-
ması sebebi ile hukuki birçok ihtila-
fa sebep olabileceği düşünülmekte-
dir. Finansal suçlar, uyuşturucu, si-
lah satışı, fidye, kara para aklama, 
çocuk pornografisi gibi ceza huku-
ku bakımından tehlikeli bir araç ha-
line gelmiştir Uluslararası anlamda 
Bitcoin’in kullanımına bakıldığında, 
Amerika Birleşik Devletleri’nde Bit-
coin e-ticaret sitesinde uyuşturucu 
satışı yapılması hususunda bir araç 
haline gelmiş ve ödemeler ise Bitco-
in ile yapılmaktadır. Özellikle uyuş-
turucu kullanımının yaygın olduğu 
Amerika’da Bitcoin aracılığı ile in-
ternet üzerinden uyuşturucu satın 
alımı birçok tartışmaya sebebiyet 

hukukunun temel ilkelerinden olan 
kıyas yasağı ve belirlilik ilkesi demok-
ratik hukuk devletlerinin bir gereği 
olup, vergilendirmede keyfiliğin ön-
lenmesi amacını da gütmektedir. Yine 
farklı bir husus olarak, hukuk dev-
letlerinde hukuki güvenlik ilkesinin 
zarar görmemesi dolayısıyla vergile-
rin geriye yürümezliği sözkonusudur. 
Dolayısıyla olası vergisel düzenleme-
de, Bitcoin’e ilişkin kanunda tanımla-
ma yapılmadan ve geriye yürümez-
lik ilkeleri gözetilmeden, bireylerin 
mülkiyet haklarının sınırlarını ihlal 
edecek Bitcoin ve diğer kripto para-
lara ilişkin vergilendirilmelerinin ya-
pılması hukuken mümkün değildir.

Sonuç olarak; Bitcoin ve kripto pa-
ralara ilişkin yasal düzenlemelerin 
mevcut olmaması kötü niyetli kulla-
nımların önünün kesmemekte ve bu 
fiilleri bir cezai yaptırıma tabi tutma-
maktadır. Bitcoin ve kripto paraların 
yasal olarak düzenlenerek hem birey-
lerin hem şirketlerin hukuku gözetil-
melidir. Bitcoin ve kripto para işlemi 
yapan firmalar, kanunlarla denetim 
altına alınarak standartlar getirilme-
li, gerektiği takdirde bu firmalar va-
sıtasıyla elde edilen gelirler vergilen-
dirilmelidir. Böylelikle “elektronik gü-
ven” ortamı tesis edilerek haklar ve 
hürriyetler güvence altına alınacak 
ve dijital ortamda ekonomik hak ih-
lalini engelleyecektir.

DİJİTAL PARALAR VE 
BİTCOİN HUKUKU

Bitcoin, sahip olduğu merkezci yapısı ve bu yapının tamamen 
kriptografik yöntemlerle sağlanması sayesinde ekonomistler 
tarafından ekonomik ve global bir devrim niteliğinde görülüyor.”

ELVAN KILIÇ

Avukat
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